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Actes del Ple del CECV

ACTA NÚM. 1/2019 DE 
LA SESSIÓ DEL PLE 
CONSTITUTIU DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, 
CELEBRADA EL DIA 14 DE 
FEBRER DE 2019

ASSISTENTS
Vicent Marzà Ibáñez 
Conseller d' Educació, Investigació, Cultura i Esport
Miguel Soler Gracia 
Secretari Autonòmic d’Educació
Maite Monar van Vliet 
Secretària Tècnica del CECV
Julio Gómez Carbonell 
Tècnic Educatiu del CECV
Mercè Claramunt i Diego
Assessora tècnica docent del CECV

Consellers i conselleres
Ignasi Amorós Galiana
Professorat públic (STEPV)
Juan Tena Bachero
Professorat públic (STEPV)
Beatriu Cardona i Prats
Professorat públic (STEPV)
Vicent Monroig i Climent
Professorat públic (STEPV)
Laura Pastor Signes
Professorat privat (FSIE)
Carlos Tormo Signes
Professorat privat (FSIE)
Sergio Carbonell Peral
Professorat privat (FSIE)
Eva Mª Julià Tomás
Professorat privat (USO)
Laureano Bárcena Ortiz
Professorat públic (ANPE)
Consol Valls Gregori
Professorat públic (CCOO - PV)
Carmelo Romaguera Martínez
Professorat públic (CSIF)
Lorenzo Tendero Vila
Famílies alumnat públic (COVAPA)
Mercedes Alabau Siurana
Famílies alumnat públic (G. Anaya)

Màrius Josep Fullana Alfonso
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
Gracia Vinagre Bonillo
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
Julia Mª Llopis Noheda
Famílies alumnat privat (CONCAPA)
Sergio Alonso Vila
Alumnat públic (FAAVEM)
Enrique Martínez Quirós
Alumnat públic (FAAVEM)
Patricia Letterer Ramos
Alumnat públic (FAAVEM)
Benjamín Velasco Onrubia
Alumnat privat (ASVAE)
Antonio Calderón Benito
Personal d'Administració i Serveis (PAS - UGT)
Alberto Villanueva Ahicart
Titulars de centres privats no universitaris
Vicenta Rodríguez Arroyo
Titulars de centres privats (F. Ed. y Gestión)
Ferran Vicent Garcia Ferrer
Organitzacions sindicals (CCOO-PV)
José Gil Castellano
Organitzacions sindicals (FETE-UGT)
Miguel Ángel Javaloyes del Río
Organitzacions empresarials
Juan J. López Marinas
Organitzacions empresarials - CEV
Francisco José Torres Alfosea
Universitats CV - Públic UA
Isabel García Izquierdo
Universitats CV - Públic UJI
Luis García Trapiello
Personalitat de reconegut prestigi
Encarna Salvador Muñoz
Personalitat de reconegut prestigi
Vicent Baggetto i Torres
Administració educativa autonòmica
Rosa Cañada Solaz
Administració educativa autonòmica
Jeremies Moragues Benavent
Administració educativa autonòmica
Encarna Cuenca Carrión
Administració educativa autonòmica
Mª Angeles Herranz Ábalos
Administració educativa autonòmica
Inés Escoí Betoret
Administració educativa autonòmica
Lluís M. Segrelles Martínez
Administració educativa autonòmica
Vicent Ripoll Català
Administració educativa autonòmica
Pedro Sigler Vizcaino
Administració educativa autonòmica
Mª Isabel Villaescusa Alejo
Formació professorat
Antonio Pérez Sabater
Formació professorat
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Josefa Doménech Zaera
Formació Professorat
Immaculada Cerdà Sanchis
Acadèmia Valenciana de la Llengua
Jacinto Martínez Baldó
Direccions de centres públics
Ginés Pérez Gea
Direccions de centres públics
Remei Galiana Roig
Inspecció educativa
José T. Blasco Alagarda
Inspecció educativa
David Vento Diéguez
Inspecció educativa
Raquel Sanahuja Bertomeu
Consell de la Joventut CV
Ana Mª García García
Unitat d’Educació per a la Salut

Persones invitades
Xabier Triana Gómez
Unitat d´educació per a la salut

Justifiquen l’absència
Inmaculada Carda Isach
(Integració alumnat d’altres països)

El 14 de febrer de 2019 a les 12.00 h, en el 
Saló d’actes de la Conselleria d’Educació, 
Investigació, Cultura i Esport, que es troba a 
l’avinguda de Campanar núm. 32, de València, 
amb l’assistència de les persones nomenades, 
s’inicia el Ple constitutiu del Consell Escolar 
de la Comunitat valenciana (CECV) presidit per 
l’Honorable conseller d’educació, investigació, 
cultura i esports Senyor Vicent Marzà i Ibáñez.

ORDRE DEL DIA

1. Intervenció de l'Honorable conseller 
d'Educació, Investigació, Cultura i Esport.

2. Renovació del Consell Escolar de la Comu-
nitat Valenciana. 

3. Comunicació al Consell Escolar de la Co-
munitat Valenciana de la proposta de no-
menament de president o presidenta i de 
vicepresident o vicepresidenta del CECV.

Pren la paraula la senyora Maite Monar van 
Vliet, que en la seua condició de secretària 
tècnica del CECV, moderarà la sessió. La Sra. 
Monar van Vliet saluda i dona la benvinguda a 

l’honorable Sr. Vicent Marzà i Ibáñez conseller 
d’Educació, Investigació, Cultura, i Esport; a 
l’il·lustríssim Sr. Miguel Soler Gràcia, Secretari 
autonòmic d’Educació i Investigació, i als con-
sellers i les conselleres del CECV. S'inicia el 
Ple. Ple de Constitució del nou CECV, d’acord 
amb el decret 164/2010 i l’Ordre 20/2011 per la 
qual s’aprova el reglament de funcionament del 
Consell Escolar Autonòmic. 
Llig el primer punt de l’ordre del dia i cedeix la 
paraula al conseller Marzà.

1. Intervenció de l’Hble. Conseller d’Educació, 
Investigació, Cultura i Esport

El conseller saluda les persones assistents i 
els dona les gràcies per acceptar formar part 
d’aquest Consell, tant a qui renova com a qui 
s’hi incorpora per primera vegada. Dedica el 
Conseller Marzà unes paraules per a l’anterior 
Consell Escolar, agraeix el treball fet i mostra la 
seua satisfacció per l’aportació d’idees feta des 
de les diferents sensibilitats, les quals, conti-
nua el Conseller Marzà, s’han tingut en compte 
per a desenvolupar la tasca al capdavant de la 
conselleria, bé integrant-les o bé millorant-les.

Incideix en la idea que calen espais de treball 
com aquest, tan útils per a desenvolupar re-
cerques, estudis, trobades, etc.; espais de 
confiança en què es puga debatre i fer aporta-
cions. Manifesta el conseller que la voluntat és 
de continuïtat i subratlla la importància de fer 
valdre el que entre totes i tots s’ha pogut cons-
truir. Seguidament, el Conseller Marzà recorda 
la primera vegada que va assistir a una reunió 
de l’organisme, quines eren les reivindicacions 
i com s’ha anat avançant.

Agraeix el Conseller que s’hagen fet possibles 
aportacions tan importants per al nostre sis-
tema educatiu com són la baixada de ràtios, 
l’augment d’inversions en innovació o la impor-
tant tasca perquè el sistema educatiu valencià 
tinga com a eix central la inclusió i la cohesió 
social per a evitar les desigualtats. 

Destaca també les campanyes engegades pel 
Consell, com la campanya per la igualtat de 
gènere, i expressa la necessitat de continuar 
avançant en la lluita per trencar les desigualtats 
i possibilitant espais on l’alumnat siga tractat 
d’acord amb la seua diversitat.
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A continuació, menciona el conseller les mi-
llores introduïdes en diferents normatives 
mitjançant les aportacions del CECV, com 
l’ampliació del servei de menjador, sobretot pel 
que fa a les beques, que milloren les oportuni-
tats de xiquets i xiquetes; la gratuïtat del servei 
per a l’alumnat de 2 anys; l’augment en tota la 
xarxa de l’escolaritat de 0 a 3 anys, tan impor-
tant també de cara a la cohesió de la societat 
valenciana; la millora en un procés d’admissió 
que assegure la igualtat d’oportunitats per a 
l’aprenentatge de llengües o l’aposta clara per 
dotar de més recursos els centres educatius.

Exposa el conseller Marzà que resta encara 
molt de camí per fer i que seguiran sent ne-
cessàries les aportacions del CECV per a con-
tinuar posant l’alumnat al centre de les políti-
ques educatives, i finalitza l’exposició reiterant 
la satisfacció pel treball d’aquest organisme i 
del conjunt de centres educatius. Agraeix de 
nou el treball fet amb l’esforç de tothom, i en-
coratja a seguir avançant.

La Sra. Monar van Vliet agraeix les paraules al 
conseller Marzà i dona pas al següent punt de 
l’ordre del dia.

2. Renovació del Consell Escolar de la 
Comunitat Valenciana
 
La Sra. Monar van Vliet procedeix a la lectura 
de la resolució de 5 de febrer de 2019 de la 
Conselleria d’Educació, Investigació, Cultura 
i Esport, per la qual es procedeix a la reno-
vació del Consell Escolar de la Comunitat 
Valenciana, signada pel Conseller d’Educació, 
Investigació, Cultura i Esport, Sr. Vicent Marzà 
i Ibáñez.
Els membres del CECV són els següents:

a) Representants del professorat
• Titulars: 

Ignasi Amorós Galiana
Vicent Monroig i Climent 
Sonia Ibáñez Abad 
Beatriu Cardona i Prats 
Carlos Tormo Signes 
Laura Pastor Signes 
Sergio Carbonell Peral 
Eva María Juliá Tomás 

Laureano Bárcena Ortiz 
Consol Valls Gregori 
Carmelo Romaguera Martínez

• Suplents: 
Inmaculada Giner Fillol 
Albert Caturla Cardona 
Francesc Nicolau Galiano 
Juan Tena Bachero 
Carmen Nebot Rico 
Juan Vicente Miralles Ortí 
Pilar Naveda González 
Alejandro Cob Gamborino 
Paloma Martínez Penadés 
Pau Díaz Boïls 
Artemio Almonacid Pérez

b) Representants dels pares i les mares de 
l’alumnat

• Titulars:
Lorenzo Tendero Villa 
Domingo Angos Fuertes 
Màrius Josep Fullana i Alonso
Gracia Vinagre Bonillo 
Silvia Centelles Campillo 
Julia María Llopis Noheda 
Alejandro López Oliva 
José Antonio Rodríguez Salinas

• Suplents: 
Ramón López Cabrera 
Mercedes Alabau Siurana 
Marta Tomás Pérez 
Juan Antonio Milanés Aparici 
Michel Toumi Borges 
Javier Miguel Rubio Jiménez 
José Vicente Miralles Ahuir 
José Miguel Manjón Montoya

c) Representants de l’alumnat.
• Titular: 

Sergio Alonso Vila 
Enrique Martínez Quirós 
Patricia Letterer Ramos 
Benjamín Velasco Onrubia

• Suplents: 
Adrián Adam Sanz 
Lucía Esquer Bueno 
Clara Ortega Ayuso 
Miguel Vargas Rodríguez
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d) Representant del personal administratiu i de 
serveis dels centres docents no universitaris

• Titular: Antonio Javier Calderón Benito
• Suplent: José Vicente Garrigós Gallego

e) Representants dels Titulars de centres 
privats no universitaris

• Titulars: 
Alberto Villanueva Ahícart 
Vicenta Rodríguez Arroyo

• Suplents:
Ana Marín Medina 
Miguel Ángel Coello Sánchez

f) Representants de les organitzacions 
sindicals de treballadors i treballadores

• Titulars:
Ferran Vicent Garcia 
Ferrer José Gil Castellano

• Suplents: 
Elena Albert Roberto 
Vicente Díaz Rodríguez

g) Representants de les organitzacions 
empresarials més representatives

• Titulars: 
Miguel Ángel Javaloyes del Río 
Juan José López Marinas

• Suplents: 
Domingo González Sanchis 
Manuel Ortiz Millán

h) Representant de les entitats locals
• Titular: Vicent Gil Olmedo
• Suplent: Manuel Alcaide Olmos

i) Representants de les Universitats de la 
Comunitat Valenciana

• Titulars:
Francisco José Torres Alfosea 
Isabel García Izquierdo 
Gerardo Manuel Antón Fos

• Suplents: 
Isabel Vázquez Navarro 
Francisco Javier Moreno Hernández 
Eva María Giner Larza

j) Personalitats de reconegut prestigi en el 
camp de l’educació

• Titulars: 
Adela Costa Català 
Luis García Trapiello 
Encarna Salvador Muñoz

• Suplents: 
Manuel Ávila Cañada 
Laura Font Pérez 
Alejandro Monzonís Marín

k) Representants de l’administració educativa 
autonòmica

• Titulars: 
Vicent Baggetto i Torres 
Rosa Cañada Solaz 
Jeremies Moragues Benavent 
Encarna Cuenca Carrión 
Inés Escoí Betoret 
Mª Ángeles Herranz Ábalos 
Vicent Ripoll Català 
Lluís Miquel Segrelles Martínez
Pedro Sigler Vizcaíno

• Suplents: 
Antoni González Picornell 
Vicent Mañes Bertolín 
Pilar Martínez Coves 
Núria Molons Puig 
Lluïsa Martínez Gregori 
Francisca Roger Montesinos 
Montserrat Salas Sacristán 
Inmaculada Sánchez Velasco 
Lucía Arenas Pastor

l) Formació del professorat, dependent de 
l’administració educativa autonòmica

• Titulars:
Mª  Isabel Villaescusa Alejo 
Antonio Pérez Sabater 
Josefa Doménech Zaera

• Suplents: 
José Vicente Galán 
Rodrigo Isabel López Albors 
José Valero Rodríguez

m) El president o presidenta de l’Acadèmia 
Valenciana de la Llengua o persona en qui 
delegue

• Titular: Ramon Ferrer Navarro
• Suplent: Immaculada Cerdà Sanchis

n) El defensor o la defensora de les persones 
amb discapacitat de la Comunitat Valenciana o 
persona en qui delegue

• Titular: Ángel Luna González
• Suplent: José Conrado Moya
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o) Representants dels directors i les directores de 
centres educatius dels diferents ensenyaments i 
etapes educatives no universitàries

• Titulars: 
Jacinto Martínez Baldó 
Ginés Pérez Gea 
Immaculada López Primo

• Suplents:
Mª del Mar Alcolado 
Fenoy Belén Arques García 
Amparo Hidalgo Esteve

p) Inspectors o inspectores d’educació
• Titulars:

José T. Blasco Alagarda 
Remei Galiana Roig 
David Vento Diéguez

• Suplents: 
Vicent Doménech Querol 
Miguel Martínez Agudo 
Rosa Roig Oltra

q) Representant designat pel Consell de la 
Joventut de la Comunitat Valenciana

• Titular: Raquel Sanahuja Bertomeu
• Suplent: Xabier Triana Gómez

r) Representant del personal amb funcions en 
la Unitat d’Educació per a la Salut

• Titular : Ana María García García
• Suplent: Inmaculada Clemente Paulino

s) Representants del personal amb funcions 
vinculades amb la integració de l’alumnat pro-
cedent d’altres països

• Titular: Inmaculada Carda Isach
• Suplent: Marta Echevarría Llombart 

Una vegada llegits els noms de tots el conse-
llers i conselleres el conseller Marzà declara 
constituït el Consell Escolar de la Comunitat 
Valenciana i dona pas al tercer punt de l’ordre 
del dia, que és llegit per la secretària tècnica, 
la Sra. Monar van Vliet.

3. Comunicació al Consell Escolar de la Co-
munitat Valenciana de la proposta de nome-
nament de president o presidenta i de vice-
president o vicepresidenta del CECV

El conseller comenta que estan satisfets del 
treball fet fins ara pel CECV, pensen que s’ha 
dirigit, coordinat i moderat fent els possibles 
perquè hi tinguen cabuda totes les sensibilitats 
i per tant la idea és de continuïtat. 

Per tant comunica que la proposta que eleven 
perquè es publique els pròxims dies és la de 
proposar la Sra. Encarna Cuenca Carrión com 
a presidenta del CECV i el Sr. Vicent Baggetto i 
Torres com a vicepresident.

El conseller cedeix la paraula a la Sra. Encar-
na Cuenca Carrión, que dona les gràcies per la 
confiança dipositada ara fa quasi quatre anys 
i reconeix al conseller i al secretari autonòmic 
tot el suport donat durant aquest temps. Als 
consellers i conselleres els agraeix el treball, 
l’esforç i les ganes de sumar de què han fet gala.

Expressa la Sra. Cuenca Carrión que està es-
pecialment contenta i vol agrair-ho públicament 
davant les autoritats educatives per l’esforç tan 
gran que s’ha fet per a arribar a consensos des 
d’aquelles primeres jornades al Teularet que 
comptaren amb la presència del Conseller, en 
les quals s’acordà que l’alumnat estaria al cen-
tre de totes les actuacions del CECV, principi, 
aquest, que ha mogut els i les membres del 
CECV a desplaçar-se del lloc en el qual es tro-
baven des del seu sector, per a aconseguir els 
millors acords i fer-ho realitat, i treballant per 
aconseguir una millor educació per a la Comu-
nitat Valenciana.

La Sra. Cuenca Carrión, pensant en el futur, es 
pronuncia a favor que es continue treballant en 
aquesta línia, i expressa que compta amb totes i 
cadascuna de les persones que formen part del 
Consell Escolar per a continuar endavant.

Agraeix la tasca, especialment, al Sr. Vicent Ba-
ggetto i Torres, vicepresident del CECV, que ha 
estat sempre fent-li costat, no sols administrati-
vament sinó també en l’àmbit personal amb els 
seus consells i amb les ganes que les coses is-
queren bé. Per últim, agraeix el treball a la Secre-
taria del CECV.

Els presents s’alcen en un aplaudiment.

El conseller agraeix les paraules de la presidenta 
i alça la sessió a les 14.00 h.

València, 14 de febrer de 2019.

Vist i plau.

La secretària tècnica del CECV
Maite Monar van Vliet
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ACTA NÚM. 2/2019 DE 
LA SESSIÓ DEL PLE DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, 
CELEBRADA EL DIA 16 DE 
JULIOL  DE 2019

ASSISTENTS
Encarna Cuenca Carrión 
Presidenta del CECV
Vicent Baggeto i Torres 
Vicepresident del CECV
Julio Gómez Carbonell 
Tècnic Educatiu del CECV
Mercè Claramunt i Diego 
Secretària Tècnica docent del CECV

Consellers i conselleres
Ignasi Amorós Galiana
Professorat públic (STEPV)
Inmaculada Giner Fillol
Professorat públic (STEPV)
José Gil Castellano
Organitzacions sindicals (FETE-UGT)
Sonia Ibáñez Abad
Professorat públic (STEPV)
Vicent Monroig i Climent
Professorat públic (STEPV)
Carlos Tormo Signes
Professorat privat (FSIE)
Sergio Carbonell Peral
Professorat privat (FSIE)
Laureano Bárcena Ortíz
Professorat públic (ANPE)
Carmelo Romaguera Martínez
Professorat públic (CSIF)
Lorenzo Tendero Vila
Famílies alumnat públic (COVAPA)
Mercedes Alabau Siurana
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
Màrius Josep Fullana Alfonso
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
Enrique Martínez Quirós
Alumnat públic (FAAVEM)
Patricia Letterer Ramos
Alumnat públic (FAAVEM)
Ferran Vicent Garcia Ferrer
Organitzacions sindicals (CCOO-PV)
Juan J. López Marinas
Organitzacions empresarials (CEV)

Luis García Trapiello
Personalitat de reconegut prestigi
Encarna Salvador Muñoz
Personalitat de reconegut prestigi
Rosa Cañada Solaz
Administració educativa autonòmica
Jeremies Moragues Benavent
Administració educativa autonòmica
Mª Angeles Herranz Ábalos
Administració educativa autonòmica
Pedro Sigler Vizcaino
Administració educativa autonòmica
Mª Isabel Villaescusa Alejo
Formació professorat
Antonio Pérez Sabater
Formació professorat
Josefa Doménech Zaera
Formació professorat
Immaculada Cerdà Sanchis
Acadèmia Valenciana de la Llengua
Jacinto Martínez Baldó
Direcció de centres públics
Ginés Pérez Gea
Direcció de centres públics
Remei Galiana Roig
Inspecció educativa
José T. Blasco Alagarda
Inspecció educativa
David Vento Diéguez
Inspecció educativa
Raquel Sanahuja Bertomeu
Consell de la Joventut CV
Vicent Galán Rodrigo
Administració educativa autonòmica
Lluís Miquel Segrelles Martínez
Administració educativa autonòmica
Manuel Alcaide Olmos
Entitats Locals (FVMP)
Consol Valls Gregori
Professorat públic (CCOO)
Manuel Ortiz Millán
Organitzacions empresarials (CEV)
Adela Costa Català
Personalitat de reconegut prestigi
Alberto Villanueva Ahicart
Titulars de centres
Inmaculada Clemente Paulino
Unitat d’Educació per a la Salut
Antonio Javier Calderón Benito
Personal administració i serveis (UGT-PV)
Inmaculada Clemente Paulino
Unitat d’Educació per a la Salut

Justifiquen l’absència
Vicenta Rodríguez Arroyo
Titulars de centres privats (F. Ed. y Gestión)
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Gracia Vinagre Bonillo
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
Domingo Angos Fuertes
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
Laura Pastor Signes
Professorat privat (FSIE)
Immaculada López Primo
Direcció de centres privats
Inmaculada Carda Isach
Integració alumnat d’altres països
Alejandro López Oliva
Famílies alumnat privat (CONCAPA CONVAL)
Eva María Julià Tomás
Professorat privat (USO)
Isabel García Izquierdo
Universitats CV – Públic UJI
Francisco J. Torres Alfonsea
Universitats CV – Públic UA

D'acord amb l'oportuna convocatòria, el Ple del 
Consell Escolar de la Comunitat Valenciana es 
reuneix al saló d’actes de Conselleria a les 11.30 h 
en segona convocatòria, amb l'assistència de 
les senyores conselleres i els senyors conse-
llers que dalt es relacionen per a tractar el se-
güent Ordre del dia:

1. Aprovació, si escau, de l'acta de la sessió 
del dia 19-12-2018.

2.  Informe de Presidència 
3. Informe de les diferents Comissions de 

treball. 
4. Presentació de les publicacions del CECV
5. Informe dels representants del CECV en 

les diferents comissions institucionals. 
6. Presentació del catàleg de la cartera de salut 
7. Torn obert de paraula. 

La presidenta del Consell Escolar saluda els 
presents i explica que aquest és un ple molt es-
pecial perquè és el primer que es celebra des 
de  la nova constitució del Consell Escolar i és 
l’últim del curs escolar.

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 19 de  desembre de 2019

La presidenta introdueix el primer punt de l’ORDRE 
DEL DIA: l’aprovació de l’acta corresponent a la 
sessió del 19 de desembre. Informa del fet que 
la Secretaria Tècnica no ha rebut cap esmena a 
les actes. Demana als i a les assistents si pensen 
que s’hi ha de fer algun canvi. No havent-hi cap 
objecció, l’acta s’aprova per assentiment. 

La presidenta proposa un canvi en l’ordre del dia 
per tal de facilitar el treball, que consisteix a passar 
el punt de presentacions del CECV abans del punt 
de l’informe dels i les representants del CECV en 
les diferents comissions institucionals; quedaria, 
així, el punt 5 com a 4. S’accepta la proposta de la 
presidència.

2. Informe de Presidència

La Sra. Cuenca Carrión, presidenta del Consell 
Escolar de la Comunitat Valenciana (CECV), 
explica que l'informe de la presidència es basa en 
les aportacions dels presidents i les presidentes 
de les diferents comissions, i en les possibles línies 
de treball per al següent curs i anys successius. 
Explica que els presidents i les presidentes de les 
cinc comissions permanents faran una explicació 
breu del treball desenvolupat. A més, la Comissió 
de Coeducació passa, en la proposta del nou 
reglament, a ser permanent.

Pel que fa a la participació, es farà un estudi 
que partirà dels indicadors bàsics del Decàleg. 
S’enviarà als centres educatius al setembre-
octubre la invitació per a participar en la plataforma 
dels 60 indicadors per a obtindre informació 
sobre la participació i poder fer recomanacions 
als diferents agents de propostes d’acció. També 
recorda que es vol reprendre la línia de treball dels 
consells escolars municipals, i apunta que l’FVMP 
hi ha mostrat un gran interés. Un altre punt de 
treball és intentar adaptar els 60 indicadors bàsics 
a Lectura Fàcil, i per això s’ha pensat en Koynos, 
centre de Godella especialitzat en aquesta tècnica. 
La Sra. Cuenca Carrión dona el punt per tancat, 
però invita els consellers i les conselleres a fer-hi 
suggeriments.

3. Informe de les diferents Comissions de 
treball

La Sra. Cuenca Carrión dona la benvinguda als 
presidents i les presidentes de les diverses 
comissions, que s’encarregaran de fer una 
explicació breu del treball desenvolupat en 
cadascuna i el que s’ha planificat fer. Per a 
començar, la presidenta dona la paraula al Sr. 
Baggetto i Torres, que és el vicepresident de la 
Comissió de Projectes Legislatius, i que actuarà 
com a ponent en absència de la presidenta de 
la comissió, la Sra. Vicenta Rodríguez Arroyo. 

El Sr. Baggetto i Torres explica que la Comissió 
de Projectes Legislatius es va constituir l’1 
d’abril i que ha emès 9 dictàmens:
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• Dictamen de progenitors que no conviuen. 
• Projecte de decret de currículum d’idiomes 
• Projecte d’ordre d’ensenyaments esportius. 
• Ordre d’inclusió. 
• Reglament orgànic i funcionament de primària. 
• Reglament orgànic i funcionament de 
   secundària. 
• Reglament orgànic  de conservatoris. 
• Decret de jornada

D’altra banda, comenta que s’està treballant 
en la reforma del Reglament de funcionament 
del Consell Escolar i per a aquesta tasca s’ha 
creat una comissió de treball formada per Luis 
García Trapiello, Juan José López Marinas, 
Ramón López Cabrera, Enrique Martínez Quirós, 
Vicent Monroig i Climent, Encarna Salvador 
Muñoz i Marta Tomás Pérez. S’han organitzat 
diverses reunions de treball en les quals s’ha 
fet la lectura del text en conjunt, i s’hi han afegit 
les aportacions dels i les components de la 
comissió. No s’ha portat per a ser aprovada en el 
Plenari perquè la situació que hi ha de processos 
electorals no era l’adequada, i queda pendent 
per al pròxim. La Sra. Cuenca Carrión afegeix 
que la idea és que el reglament passe per la 
Comissió de Projectes Legislatius, després per 
la Permanent i pel Plenari, i finalment, s’enviaria 
a l’Administració perquè el publique.

La Sra. Cuenca Carrión dona la paraula al 
president de la Comissió d’Innovació Educativa, 
Sr. Lluís Miquel Segrelles Martínez, qui explica 
que en la comissió són huit consellers i 
conselleres, a més de l’equip del Consell Escolar. 
La comissió es va constituir el 30 de maig, i es 
va decidir que la vicepresidència recauria en el 
Sr. Antoni Pérez Sabater i la presidència en ell 
mateix. Els principals continguts que s’hi han 
treballat són:

1. III Campanya de lectura en Valencià. Lliurament 
de premis de «Vinyetes i biblioteques per salvar 
el món» al Centre d’Educació Mediambiental de 
Sagunt. És un acord amb l’Acadèmia Valenciana 
de la Llengua perquè els CEFIRE treballen 
conjuntament els còmics, ja que són una eina 
molt potent per la promoció de la lectura.
2. Escoles rurals. Per la seua importància 
d’abastar tot el territori es va arribar a l’acord 
de treballar tant com siga possible l’àmbit de 
l’escola rural des del Decàleg per a detectar les 
necessitats de les comunitats educatives als 
CRA.
3. Hora de lectura diària. El tercer punt de treball 
va ser proposat per la consellera Remei Galiana, 

i consisteix a parlar amb la coordinació del Pla 
de Foment de la Lectura per a implantar als 
centres educatius una hora de lectura diària a la 
biblioteca.

La Sra. Cuenca Carrión agraeix la intervenció al 
Sr. Segrelles Martínez i dona pas a la Comissió de 
Jornades i Participació, de la qual continua sent 
presidenta la Sra. Encarna Salvador Muñoz. La 
Sra. Salvador Muñoz comenta que la comissió 
es va constituir el 30 de maig continuant com a 
presidenta ella mateixa i com a vicepresidenta 
la Sra. Remei Galiana.

Com a tasques que cal destacar de la comissió, 
hi ha:

1. Les jornades celebrades al curs 17-18 
«Repensem l’FP». 

2. La campanya RqRqR. Aquesta campanya 
tindrà continuïtat enguany. 

3. 3º Campanya de lectura en Valencià. 
Lliurament de premis de «Vinyetes i 
biblioteques per salvar el món» al Centre 
d’Educació Mediambiental de Sagunt. 

4. Jornades amb consells escolars municipals. 
En aquest punt la Sra. Salvador diu que 
seria convenient canviar la normativa 
d’aquests consells escolars municipals que 
és del 1989 i per tant és obsoleta.

La Sra. Cuenca Carrión agraeix la intervenció i 
la implicació a la Sra. Salvador Muñoz i comenta 
que s’haurà d’estudiar en quin moment cal 
demanar aquests canvis normatius.

La presidenta dona la paraula a la presidenta de 
la Comissió de Coeducació, la Sra. Villaescusa 
Alejo, que es presenta i diu que la comissió es 
va constituir el 5 de juliol, i que en va quedar 
ella mateixa com a presidenta i el Sr. Antoni 
Pérez com a vicepresident. Aquesta comissió 
està formada per 12 membres. Les actuacions 
proposades per al curs 19-20 són les següents:

•  Campanya «RqRqR», amb l’objectiu de donar 
resposta a la demanda de la Sindicatura de 
Greuges de fer un informe sobre masclismes 
quotidians a l’aula. S’han desenvolupat accions 
com «Ets una peça clau», el teatre de Boal, 
un concurs de rap i per últim l’acció de la 
qual s’ha pogut traure més informació per a 
l’elaboració de l’informe, que són els formularis 
que es van passar als cursos de les persones 
coordinadores d’Igualtat i Convivència dels 
centres educatius, juntament amb un Kahoot.
Amb les dades arreplegades es va demanar 
un informe al Departament de Sociologia de la 
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Universitat de València, que ja està enllestit, i 
que la Sra. Villaescusa Alejo explica breument. 
En primer lloc hi ha una introducció que 
explica breument quins són els masclismes 
quotidians, organitzats en set dimensions que 
són: l’aspecte físic, la seguretat, l’espai públic, 
l’espai domèstic, l’entorn formatiu, les relacions 
de parella i les emocions. Són dimensions que 
han aparegut al llarg de les diverses accions 
i que estan reflectides en els resultats dels 
qüestionaris.

Amb relació a l’informe, els tres principals 
apartats seran: la veu de la comunitat 
científica, la veu de l’administració pública i 
la veu de la comunitat educativa. Per últim, la 
Sra. Villaescusa Alejo comenta que hi ha una 
conclusió i un glossari per a aclarir el llenguatge 
específic. Probablement aquest informe es 
puga passar a la Permanent en setembre, 
després de presentar-lo en la Comissió de 
Coeducació.

En l’última Comissió de Coeducació del 5 de 
juliol es va arribar a l’acord que s’havia de 
difondre l’informe, i l’acció que s’ha pensat per 
a fer-ho és organitzar una carrera en una data 
pròxima al 25 de novembre a la qual s’afegiran 
els municipis interessats en la campanya amb 
el lema «RqRqR, no pararem fins a aconseguir 
la igualtat» i on la meta no serà el final sinó un 
camí que continue. 

La Sra. Cuenca Carrión li agraeix la intervenció 
i recorda que la Sindicatura de Greuges 
demanava un informe sobre masclismes a l’aula 
però en reflexionar sobre el tema es va decidir 
parlar de masclismes quotidians que són els 
generadors de la violència de gènere. Per a la 
cursa ja s’estan buscant col·laboracions, com 
la del Servei de Formació del Professorat, els 
i les responsables d’Igualtat i Convivència dels 
centres educatius, el professorat d’educació 
física, la Direcció General d’Esport i totes les 
persones dels ajuntaments relacionades amb 
l’esport i les instal·lacions esportives, per a 
començar a treballar des de setembre.

La proposta que s’ha fet a la Subdelegació 
del Govern consisteix a regalar tota la imatge 
corporativa del «RqRqR» i fer un disseny de 
banderoles amb totes les recomanacions 
del Consell Escolar perquè cada ajuntament 
dispose dels arxius i els puga fer servir com 
considere convenient. També s’estan buscant 
mecenes perquè imprimisquen camisetes amb 
el motiu de la campanya.

La Sra. Cuenca Carrión dona pas a la Comissió 
de Gestió Econòmica i Correspondència. En 
aquest cas, la presidenta de la comissió és la 
Sra. Mª Ángeles Herranz Ábalos, que repeteix 
en el càrrec. La Sra. Herranz explica que la 
comissió es va constituir el 19 de juny, i que en 
va quedar ella com a presidenta i el Sr. Sergio 
Carbonell com a vicepresident. Les tasques 
que s’han portat a terme han sigut l’aprovació 
dels diversos informes (correspondència, 
tancament, pressupostos) del període anterior 
i que ja s’han pujat a la web del Consell Escolar. 
Explica que en l’apartat de correspondència 
s’ha avançat amb un treball de transparència 
perquè tothom la puga consultar.

Pel que fa al tancament econòmic, assenyala 
que està tot molt clar i que es pot consultar 
per concepte o per data. Destaca que el 
Consell Escolar va fer un esforç per finançar-
se externament, a banda dels recursos propis. 
Com es pot comprovar consultant l’informe, 
en la introducció s’explica molt clarament les 
despeses finançades per altres institucions 
o entitats, com ara l’AVL o Bankia. També 
presenta la proposta de despeses per a l’any 
següent, que és molt semblant a l’anterior. Tots 
aquests documents van ser aprovats per la 
Comissió de Gestió Econòmica.

La Sra. Cuenca Carrión agraeix la intervenció i 
recorda que tota aquesta documentació es pot 
consultar des del mateix moment en la web del 
Consell Escolar.

4. Presentació de les publicacions del CECV.

La Sra. Cuenca Carrión recorda que, tal i com 
s’ha acordat a l’inici del Plenari, aquest punt 
s’ha permutat. La presidenta dona la paraula 
al president de la Comissió d’Informes, el Sr. 
David Vento Diéguez, que explica que en la 
web del Consell Escolar estan tots els informes 
i les publicacions. Quant a les actes, explica 
que estan totes actualitzades des de l’any 1988 
i que la idea és que es vagen penjant al web 
totes encara que no haja acabat l’any.

Respecte de l’informe de situació del curs 
2016-2017, es va analitzar a la comissió el 15 de 
maig, data en la qual es va constituir. En van 
eixir elegits ell com a president i la Sra. Encarna 
Salvador com a vicepresidenta. Explica que 
s’està elaborant ja l’informe de situació 2017-
2018 i 2018-2019, el qual s’està estructurant 
d’una manera diferent de forma que se’n puga 



14 Consell Escolar de la Comunitat Valenciana
Actes 2019

extraure informació més valuosa i analitzar-la 
més fàcilment.

Tornant a l’informe 2016-2017, comenta que s’hi 
van afegir esmenes proposades pel conseller 
Ferran Garcia, com són: els resultats acadèmics 
presentats per comarques per a poder comparar 
les zones costaneres amb les de l’interior; 
l’anàlisi de resultats per sexe i que es pogueren 
extraure les dades d’ÍTACA; fer polítiques 
actives que disminuïsquen l’escletxa en l’ús 
del valencià a les zones castellanoparlants i en 
centres de titularitat privada. Amb això dona 
per acabada la intervenció.

La Sra. Cuenca Carrión agraeix aquesta intervenció 
i explica que ja s’ha aconseguit estar al dia respecte 
dels informes. 

Al setembre es presentaran a la Permanent els 
informes 2017-2018 i 2018-2019 i si és possible 
el format serà el mateix que s’usarà en el futur.
L’informe de masclismes quotidians també es 
presentarà a la Permanent al setembre.

5. Informe dels representants del CECV en 
les diferents comissions institucionals

La Sra. Cuenca Carrión explica que el Consell 
Escolar té representants en altres comissions i 
que ara faran una breu explicació de la situació 
de cada comissió. En primer lloc intervé el Sr. 
Josep Vicent Galán que és el representant del 
Consell Escolar en el Consell de Formació de 
Persones Adultes. El Sr. Galán explica les ins-
truccions en matèria d’organització acadèmica i 
de l’activitat docent als centres de formació de 
persones adultes sostinguts amb fons públics 
per al curs 2019-2020. Aquest document va 
passar el 12 de juny per la subcomissió de Pro-
jectes Legislatius i posteriorment, el 4 de juliol, 
per les diverses meses sindicals.

El desplegament normatiu d’aquest document 
està organitzat en deu blocs de continguts. El 
1r punt, que parla de l’autonomia pedagògica, té 
com a novetat els plans de centre on es parla 
de la inclusió socioeducativa. En el mateix punt 
es parla del pla d’atenció a la diversitat i de 
l’orientació acadèmica.

En el següent punt es parla de la programació 
anual i la principal novetat és que se separa 
l’organització administrativa de la part peda-
gògica i fa que el document siga més fàcil de 
llegir i més interessant. En aquest mateix punt 

apareixen les equivalències i les convalidacions 
dels mòduls formatius d’FPA. El programa B, 
referenciat en la llei 1/95, fa especial incidèn-
cia en els cursos preparatoris per a les proves 
d’accés a la formació professional. El programa 
C parla d’una sèrie de cursos respecte a la re-
alitat lingüística i cultural valenciana. El progra-
ma G connecta directament amb la bona forma-
ció de les competències clau de nivell 1, 2 i 3. El 
programa J agrupa tots aquells cursos que te-
nien un caràcter lúdic o d’autorealització perso-
nal s’han agrupat en 25 famílies professionals.

El punt 5 parla del personal docent, i inclou 
l’horari lectiu, que serà de 19 hores més una, i 
en casos extraordinaris, de 20 hores més una. 

El punt 7 parla de la matrícula i te dues caracte-
rístiques interessants, que són la gratuïtat de la 
matrícula i la coparticipació de les associacions. 
El punt 8 és totalment nou i parla d’estudiants 
Erasmus, que podran fer les pràctiques en 
centres públics de la GVA. El punt 9 parla de la 
implantació del programa Ítaca en els centres 
de Formació de Persones Adultes. Per últim, el 
punt 10 parla de les mesures d’emergència i se-
guretat als centres.

Amb això acaba la intervenció. La Sra. Cuenca 
Carrión agraeix al Sr. Galán la minuciosa expli-
cació i li dona l’enhorabona pel treball.

És el torn del Consell de Participació Ciutadana, 
en el qual les representants del Consell Escolar 
són les conselleres Sonia Ibáñez Abad i Con-
sol Valls Gregori. En aquest cas pren la parau-
la la Sra. Ibáñez Abad, que comença dient que 
farà un extracte de l’última sessió per a situar a 
tothom. Aquesta darrera reunió es va celebrar 
el 8 d’abril, i s’hi van tractar 2 punts: la situació 
del procediment de concessions de subven-
cions per al 2019 i el balanç de la legislatura.

Respecte del primer punt, es va comentar que 
el 28 de març va acabar el termini de sol·licituds 
de subvencions: se’n van registrar 194 i s’hi 
han destinat 571.000 €, quantitat que implica 
un augment del 10 % respecte de l’any anterior. 
Com a novetat, es va dir que com a cap de ser-
vei de participació s’hi incorporava la Sra. Irene 
Mateu.

Respecte del balanç de la legislatura, explica 
que en el portal de participació ciutadana de 
la GVA està tota la informació detallada però 
fent un resum destaca els punts següents: 
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l’increment sostingut del nombre de subven-
cions; l’inici de la col·laboració amb les uni-
versitats públiques en matèria de participació 
ciutadana; la supressió de les taxes de registre 
d’associacions des del 2018; l’impuls dels Pa-
laus Oberts, que consistia a obrir els palaus a la 
ciutadania; els Diàlegs d’Estiu, que són tallers 
on consellers i conselleres reben preguntes del 
públic; i per últim, la redacció de l’avantprojecte 
de la Llei de Participació, que queda pendent 
per a la següent legislatura.

Recorda que tota aquesta informació es tro-
ba al web del portal de participació ciutadana 
que ha creat la DGTIC. La sessió es tanca amb 
l’acomiadament del conseller Manuel Alcaraz 
qui, independentment dels resultats de les 
eleccions, ja havia decidit no continuar en el 
càrrec. Amb això conclou la intervenció de la 
Sra. Ibáñez.

La Sra. Cuenca Carrión agraeix la intervenció a 
la Sra. Ibáñez Abad, i dona la paraula al repre-
sentant en el Consell Social de les Llengües 
que és el Sr. Baggetto i Torres. Comenta que 
serà una intervenció breu.

El Consell Social de les Llengües es va consti-
tuir en el Monestir de Santa Maria de la Valldig-
na el 23 de novembre on es va triar la Perma-
nent, de la qual el Consell Escolar forma part. 
La pròxima reunió d’aquest consell serà al se-
tembre.

La Sra. Cuenca Carrión comenta que una altra 
institució de la qual forma part el Consell Es-
colar és la Junta de Participació Autonòmica 
del Consell Escolar de l’Estat. Explica que en 
la darrera reunió s’hi va treballar sobre el pacte 
educatiu però no es va arribar a cap acord i de 
moment no s’han tornat a reunir.

Finalment, hi ha l’Agenda 2030, de la qual la 
Sra. Cuenca Carrión és la presidenta, però en 
aquest període de temps no s’ha reunit, en-
cara que s’està treballant els temes dels ODS 
mitjançant els còmics de Vinyetes… Dins de 
l’Agenda 2030 hi ha una comissió tècnica que 
es va reunir el 10 de juny i a la qual va assistir el 
Sr. Baggetto i Torres, que explica que en haver-
hi hagut un canvi de govern, amb l’entrada d’un 
nou partit no se sap si hi haurà continuïtat de la 
comissió esmentada.

Amb això es dona per finalitzat aquest punt de 
l’ordre del dia.

6. Presentació del catàleg de la cartera de 
salut

La Sra. Cuenca Carrión dona la paraula a la 
Sra. Inmaculada Clemente Paulino, que agraeix 
l’oportunitat de poder exposar el catàleg de la 
Cartera de Salut de serveis de promoció de sa-
lut i prevenció en l’entorn educatiu per al curs 
2019-2020.

Comença explicant que el Pla de Salut marca les 
línies estratègiques fins a l’any 2020 i diu que el 
lema és «Salut en totes les edats i salut en totes 
les polítiques». La salut a l’escola s’emmarca en 
tres línies mestres, que són: enfortir l’equitat i 
la igualtat de gènere en salut; cuidar la salut en 
totes les etapes de la vida; i promoure la salut 
en tots els entorns. El concepte de salut actual 
és una dinàmica d’adquisicions d’habilitats per 
a obtindre benestar en la població.

Alhora, mostra un diagrama que utilitzen l’OMS 
i el Ministeri de Sanitat per a parlar de salut, i 
indica els factors que l’afecten. Posa com a 
exemple els factors personals (edat), els fac-
tors constitucionals (sexe), però remarca que 
són les condicions socioeconòmiques les que 
seran fonamentals en l’estructura de la salut.

La salut a l’escola és una peça bàsica del des-
envolupament de la persona, i és una capacitat 
per a poder respondre als reptes mediambien-
tals.

Explica que el catàleg Cartera de Salut està 
penjat als webs de Sanitat i Educació, i és una 
relació de totes les possibilitats que ofereix la 
Conselleria de Sanitat Universal per a treballar 
la salut a l’escola.

Aquest catàleg s’elabora per part de personal 
tècnic i de manera conjunta entre les conselle-
ries de Sanitat, Educació i Agricultura, que es 
reuneixen mensualment. Se centra en els as-
pectes següents: salut bucodental, intervenció 
d’educació sexual (PIES), prevenció del consum 
de drogues i addiccions, disminució del con-
sum de tabac, avaluació de l’oferta alimentaria 
als centres escolars, promoció del consum de 
fruites, hortalisses, llet, mobilitat activa i segura 
a l’escola, salut ambiental i escoles promotores 
de salut. Tot seguit, la Sra. Clemente Paulino 
detalla cada apartat de la següent manera:
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1.SALUT BUCODENTAL 
1.1. Educació per a la salut bucodental 
1.2. Glopeig fluorat setmanal 
1.3. Revisions de la salut bucodental

2. INTERVENCIÓ D’EDUCACIÓ SEXUAL (PIES) 
2.1. Tallers d’educació. La Sra. Clemente 
Paulino explica que es tracta d’una aposta 
que va començar l’any passat per a 2n de 
l’ESO, en la qual es treballa l’educació afec-
tivosexual en els adolescents entre 13 i 15 
anys. Recalca que aquests tallers són volun-
taris per part dels centres educatius, i han 
de demanar-los.

3. PREVENCIÓ DEL CONSUM DE DROGUES I 
ADDICCIONS 

3.1. «Contes per a conversar».
3.2. «Previndre per a viure».
3.3. «L’aventura de la vida».
3.4. Exposició itinerant: «De què van els jo-
ves? De què van les drogues?».
3.5. «Tot sobre l’alcohol».
3.6. «Órdago».
3.7. «Preven-tic».
3.8. «Reprenguem l’alcohol. 
Una proposta per a prendre-la seriosament».
3.9. «Prevtec 3.1».
3.10. «Ludens».
3.11. «Unplugged».
3.12. «Passa la vida».
3.13. «Aprendre a comunicar».
3.14. DVD: «Educar per a la vida».

4. DISMINUCIÓ DE CONSUM DE TABAC 
4.1. Concurs europeu “Classes sense fum”. 
En aquest punt explica que el concurs 
consistia en l’elaboració de vídeos curts. 
En aquesta edició el guanyador ha estat 
l’institut de Jalance amb un rap que està en 
4 llengües diferents i s’ha pogut visionar al 
ple.

5. AVALUACIÓ DE L'OFERTA ALIMENTÀRIA EN 
CENTRES ESCOLARS 

5.1. Programa de revisió de menjadors esco-
lars.
La Sra. Clemente Paulino comenta que va 
participar en una reunió de la Unió Euro-
pea sobre salut, i que s’hi va afirmar que 
allò fonamental per a reduir les desigualtats 
és aconseguir que els menjadors escolars 
siguen gratuïts, amb berenar inclòs i que 
l’educació de 0-3 anys siga gratuïta per a 
totes les famílies. Explica que la Conselleria 
de Sanitat inspecciona 1/3 de la totalitat dels 
menjadors escolars cada any, i que enguany 
se n’ha arribat a la totalitat. Amb els resul-

tats de les inspeccions s’elaborarà un infor-
me final. L’any vinent es torna a començar 
la inspecció dels menjadors, amb finalitat 
sanitària i nutritiva.

6. PROMOCIÓ DEL CONSUM DE FRUITES, 
HORTALISSES, LLET I PRODUCTES LACTIS 
EN CENTRES ESCOLARS 
En aquest apartat explica que hi ha un suport 
per part de la Conselleria d’Agricultura. 

6.1. Distribució de fruites i hortalisses, de 
temporada, acompanyades de mesures per 
a l'adquisició d'hàbits alimentaris saludables 
6.2. Distribució de llet i productes lactis 
acompanyats de mesures per a l'adquisició 
d'hàbits alimentaris saludables. Comenta 
que enguany hi ha hagut certs problemes 
com que s’ha repartit llet que portava sucre, 
quan la intenció és evitar que mengen sucre.

 
7. MOBILITAT ACTIVA I SEGURA EN L'ESCOLA 

7.1. Camins saludables, segurs i sostenibles 
en l'escola. Aquest és un altre punt en 
el qual la Conselleria de Sanitat aposta 
clarament per l’expansió i disseny de nous 
camins saludables. Per això s’ha de treballar 
juntament amb els municipis per formar 
un cordó que permeta una reducció de la 
contaminació, ja que si s’aconsegueix que 
els xiquets vagen caminant no es farà ús del 
cotxe. Afirma que està demostrat que hi ha 
uns pics de contaminació en els moments 
d’entrada i eixida al col·legi i que els més 
perjudicats són els xiquets. 

Hi ha una xarxa de municipis que es diu 
Xarxa-salut que treballen en aquesta 
direcció per reduir la contaminació i estan 
dissenyant camins saludables i sostenibles 
entre altres mesures. Recorda que això s’ha 
de treballar juntament amb els consells 
escolars municipals. Posa com a exemple de 
bona pràctica pel que fa a camins saludables 
algunes ciutats gallegues que ho estan 
implantant amb molt d’èxit i participació 
ciutadana.

8. SALUT AMBIENTAL 
8.1. Protecció enfront del mosquit tigre. 
Dins de l’oferta de la Conselleria de Sanitat 
s’ofereixen uns tallers perquè les famílies  
puguen combatre aquesta plaga.

9. ESCOLES GENERADORES DE SALUT
9.1. Centres educatius que reforcen el 
compromís per a constituir-se com a entorn 
saludable per a viure, aprendre i treballar 
(OMS). Com a conclusió explica que l’OMS 
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defineix l’escola promotora de salut com una 
escola que reforça la capacitat d’aprendre del 
xiquet o xiqueta.
Amb això, la Sra. Clemente Paulino dona per 
acabada la intervenció. La Sra. Cuenca Carrión 
li dona les gràcies i pregunta als consellers i a 
les conselleres si volen fer comentaris.

La Sra. Salvador Muñoz demana la paraula per 
a agrair a la Conselleria de Sanitat tot el tre-
ball exposat i diu que amb això es solucionen 
carències patides pels centres escolars. 

A més, afegeix que el Consell Escolar, junta-
ment amb les confederacions de pares i ma-
res, han de donar difusió a tot aquest material 
que s’ha exposat i que troba interessantíssim.

El Sr. Fullana Alfonso comenta que, des de les 
confederacions de pares i mares ja estan tre-
ballant alguns d’aquests aspectes de la salut, 
com poden ser els colecamins i una comissió 
de menjadors. També afegeix que tota la in-
formació aportada és molt interessant per a 
poder continuar millorant.

La Sra. Cuenca Carrión explica que, pel que 
fa a la difusió d’aquest material, el Consell Es-
colar en l’últim informe que s’està elaborant 
esmenta la guia Cartera de Salut en diverses 
ocasions, en aspectes com camins segurs, 
alimentació saludable i que és una forma de 
donar-la a conéixer. Tot i això, indica, es pot 
buscar alguna altra forma de difusió per part 
del Consell Escolar, ja que els temes són molt 
interessants.

Com a suggeriment, proposa a la Sra. Cle-
mente Paulino que els tallers d’educació se-
xual es podrien plantejar també per als da-
rrers cursos de primària, perquè els últims 
informes de consum de pornografia diuen 
que l’edat d’inici de visualitzacions és de 8 
anys. La Sra. Clemente Paulino afirma que els 
tallers PIES d’educació sexual són una eina 
puntual, i que l’educació sexual s’ha de treba-
llar de manera transversal en totes les etapes 
educatives però no hauria de ser vehiculada a 
través del sistema sanitari, sinó per mitjà del 
sistema educatiu.

El Sr. Segrelles Martínez explica que la visió 
que hi ha des de l’escola és que tota aques-
ta informació sobre la Cartera de Salut arriba 
molt fragmentada. La Sra. Salvador Muñoz vol 
traslladar a la Comissió de Jornades la conve-
niència de poder fer alguna jornada conjunta 
amb les Conselleries de Sanitat i Agricultura, 

perquè ho considera molt important, com per 
exemple sobre menjadors escolars en el ves-
sant educatiu.

El Sr. Vento Diéguez explica que la 
col·laboració entre conselleries ja es va 
donant, com per exemple amb les au-
les terapèutiques. Pel que fa al tema de 
l’alimentació saludable, apareix sempre en 
tots els projectes de direcció, però el des-
envolupament és molt lent. Sobre el tema 
dels camins saludables, ell pensa que és 
molt difícil d’implantar a causa de la lliure 
elecció de centre, amb tots els autobusos 
que han de portar l’alumnat i la pol·lució 
que produeixen, encara que la tendència 
europea es a convertir en zona de vianants 
els carrers.

La Sra. Cuenca Carrión, en escoltar totes les 
intervencions, explica que tothom coincideix 
en un punt, que és que la coordinació entre els 
agents implicats és el primer que cal millorar. 
Ella considera que seria molt útil coordinar-se 
amb els ajuntaments per tal de fer polítiques 
de proximitat, i demana la col·laboració de 
l’FVMP, que és membre del Consell Escolar. 
També demana que es treballe el tema en els 
consells escolars municipals.

La Sra. Salvador Muñoz suggereix que es for-
me un grup de treball per a analitzar la Cartera 
de Salut, i demana persones voluntàries. La 
Sra. Galiana demana la paraula per a felicitar 
la Sra. Clemente Paulino, perquè la presenta-
ció ha estat fantàstica.

Diu també que en els col·legis dels quals ella 
és inspectora, el programa de fruites i hor-
talisses ha funcionat bastant bé, amb algun 
problema puntual de coordinació, i comenta 
que en els col·legis hi estan molt contents 
perquè la qualitat de la fruita era altíssima. El 
Sr. Pérez Sabater afirma que caldria promou-
re la convocatòria d’escoles promotores de 
salut, de manera que totes les conselleries 
implicades puguen fer un treball en conjunt 
perquè així, des de l’escola, puguen saber del 
cert quina és l’oferta de programes de forma 
que es puga elaborar un pla de treball espe-
cialitzat segons el tipus d’escola. 

El Sr. Ginés Pérez Gea, després d’assistir a 
l’explicació, té la sensació que falta informació 
de totes aquestes propostes, ja que en el seu 
cas no sabia ni que existien, i no sap quin és 
el canal per a demanar els programes. La Sra. 
Clemente Paulino indica que la Cartera de 
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Salut s’envia a tots els centres, i a més a més, 
està penjada a les webs d’Educació i Sanitat.

Quant a demanar els programes, s’ha de con-
tactar amb el centre de salut pública de cada 
departament, dels que apareixen en el ca-
tàleg, per a poder demanar un programa con-
cret. De tota manera, la Sra. Clemente Paulino 
pren nota per a poder millorar la difusió dels 
programes i que arriben correctament als 
centres.

El Sr. Martínez Baldó explica que els progra-
mes presentats estan molt bé, però hi ha un 
problema a secundària, que és la transversali-
tat. Explica que en altres èpoques hi havia una 
legislació que obligava a tractar aquests te-
mes de forma transversal, després van passar 
a ser recomanacions, i finalment han deixat de 
tractar-se.

Per això, opina que està molt bé aquesta Car-
tera de Salut per a demanar programes i con-
tinguts que d’una altra manera segurament 
no es tractarien. També recolza el que ha co-
mentat la Sra. Cuenca Carrión sobre impulsar, 
des del Consell Escolar, una campanya de 
promoció de la Cartera de Salut, ja que així la 
informació arribarà a tots els centres educa-
tius. Per últim, com a opinió personal, explica 
que els professionals de l’educació haurien 
de tindre una formació bàsica en sanitat per 
a poder donar resposta a algunes situacions 
que es poden esdevindre dins d’una aula, que 
no solen ser greus i es pot esperar al personal 
sanitari, però en què sovint una actuació ràpi-
da és important.

Per això, ell considera que s’haurien de fer 
cursos de formació obligatoris en aquesta 
matèria, per tal de treballar de manera con-
junta amb els i les professionals de la sanitat. 
La Sra. Cuenca Carrión enumera els noms de 
les persones que han manifestat la voluntat de 
formar part del grup de treball, que són:

Encarna Salvador Muñoz 
(Reconegut prestigi)
Raquel Sanahuja Bertomeu 
(Consell Valencià de la Joventut)
Enrique Martínez Quirós 
Alumnat públic FAAVEM)
Jacinto Martínez Baldó 
(Direcció de centres públics)
Sonia Ibáñez Abad 
(Professorat públic STEPV) 
Ferran Vicent Garcia Ferrer 
(Org. sindicals CC.OO)

Mª Isabel Villaescusa Alejo 
(Formació del professorat)

La Sra. Cuenca Carrión proposa fer la primera 
reunió en el mes de setembre i la Sra. Salvador 
Muñoz hi està d’acord i diu que es pot anar tre-
ballant el document inicial per a aquesta primera 
reunió. Finalment es decideix que el document 
es pujarà a la biblioteca del Consell Escolar i 
d’ací es podrà descarregar.

Per últim, la Sra. Villaescusa Alejo vol agrair el 
treball per elaborar la Cartera de Salut i vol pre-
guntar a la Conselleria de Sanitat sobre conduc-
tes autolesives, perquè des de l’Observatori de 
la Convivència (PREVI) han informat que hi ha un 
increment alarmant d’aquestes conductes suï-
cides. Si això és així, es pregunta si es pot im-
plementar algun programa sobre el problema. 
També s’afegeix al grup de treball.

La Sra. Clemente Paulino comenta que es pot 
mirar la possibilitat d’afegir algun programa de 
salut mental.

7. Torn obert de paraula

La Sra. Cuenca Carrión pregunta si algú vol co-
mentar alguna cosa.

La Sra. Costa Català vol plantejar al Plena-
ri del Consell Escolar, la conveniència de tor-
nar a constituir la Comissió de Plurilingüisme. 
Considera que el tema del plurilingüisme no es 
pot obviar, pensa que encara hi ha molta faena 
a fer, i més ara, «que està de moda el tema de 
l’educació plurilingüe». Per això, considera el 
Consell Escolar un espai idoni per a reflexionar 
sobre el tema, ja que és d’una complexitat que 
necessita incloure tots els punts de vista (alum-
nat, docents, famílies, sindicats, administració 
educativa, etc.) i ací estan representats tots els 
estaments implicats.

Des del seu punt de vista, aquest no ha de ser 
un tema conflictiu ni de confrontació, per això 
demana continuar amb la Comissió de Plurilin-
güisme. El Sr. Fullana Alfonso comenta que des 
del sector de les famílies també volen manifestar 
l’interés per continuar amb aquesta comissió.

La Sra. Galiana Roig també vol recolzar la pro-
posta de la Sra. Costa Català, perquè la consi-
dera necessària actualment, i reflexiona sobre el 
fet que, segons ella, el plurilingüisme no és cap 
dificultat sinó que és una oportunitat. El Sr. Galán 
indica que l’exposició de la Sra. Costa Català és 
una visió totalment inclusiva i per tant li sembla 
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totalment pertinent. El Sr. Garcia Ferrer explica 
que des del seu sindicat també donen suport a 
la proposta, i que els pareix molt encertada.

La Sra. Cerdà Sanchis, de l’AVL, explica que 
sempre ha emès informes i dictàmens sobre 
els plans de plurilingüisme en l’ensenyament, i 
que de fet és un debat que està al carrer i que 
l’acadèmia no esquiva. Per tant des de l’AVL 
sempre s’intentarà donar informació sobre els 
avantatges del plurilingüisme i també donen 
suport a la proposta.

Després d’escoltar les diferents aportacions, 
la Sra. Cuenca Carrión fa la reflexió següent: 
no hi ha cap comissió del Consell Escolar que 
es denomine com cap direcció general de la 
Conselleria, l’únic cas és el de la Comissió de 
Plurilingüisme, i el fet és que el Consell Escolar 
no es pot convertir en administració educativa. 
Una altra qüestió seria que es plantejara com a 
grup de treball que busque mostrar els grans 
avantatges que té per a la societat el model de 
plurilingüisme. 

La Sra. Costa Català diu que la decisió sobre 
això es pot ajornar, perquè la gent reflexione 
i es puga prendre una decisió en el següent 
Plenari, que podria ser al setembre. La Sra. 
Cuenca Carrión remarca que no es poden 
prendre decisions en el torn de paraula, perquè 
el reglament no ho permet. També indica que, 
en qualsevol cas, hauria de passar primer per 
les comissions, per la Permanent i finalment 
arribaria al Plenari. A més, en l’elaboració 
del nou Reglament ja s’estan estudiant les 
comissions que passaran a la Permanent per a 
ser aprovades.

El Sr. López Marinas intervé per a dir que la 
Comissió de Plurilingüisme ja existeix, de fet 
diu que en la fitxa d’assistència apareix aquesta 
comissió.

El Sr. Baggetto i Torres explica que aquest 
tema s’ha tractat al grup de treball del 
reglament, i que si aquesta comissió ha de 
continuar existint, el procés que ha de seguir 
és el que ha indicat anteriorment la Sra. Cuenca 
Carrión, encara que en un primer moment no 
es va considerar necessària la continuïtat de 
l’esmentada comissió.

El Sr. López Marinas no hi està d’acord, 
perquè encara que el nou reglament estiga 
encara per aprovar, a dia de hui la Comissió de 
Plurilingüisme encara està constituïda.

La Sra. Cuenca Carrión assenyala que hi ha cinc 
comissions, les que contempla el reglament, i 
en 2015, davant dels temes que es plantejaven, 
el Consell Escolar es va plantejar tres noves 
comissions, que són Coeducació, Consens i 
Plurilingüisme.

La comissió de Plurilingüisme deixa de tindre 
funcionament en el moment en el qual el Decret 
de Plurilingüisme deixa de tindre validesa i 
apareix una nova llei. La de Consens, tampoc ha 
tingut continuïtat, i en canvi la de Coeducació 
sí que continua, perquè els processos que 
tracta segueixen en marxa. Per això en el grup 
de treball del nou Reglament es va decidir que 
l’única comissió que passaria a permanent 
seria la de Coeducació.

A pesar d’eixe raonament, el Sr. López Marinas 
afirma que si no hi ha cap acord de cessament 
de les comissions, això significa que encara 
estan constituïdes, per més que hagen canviat 
les persones que componen el Consell Escolar.
El Sr. Garcia Ferrer creu que, en el cas del 
plurilingüisme, el Consell Escolar ha de 
treballar de manera periòdica, i per tant se n’ha 
de reactivar el funcionament. La Sra. Cuenca 
Carrión agraeix totes les intervencions sobre 
aquest tema i el dona per aclarit.

La Sra. Doménech Zaera intervé per a 
comentar que deixa la direcció del CEFIRE de 
Xest, i que agraeix a la Sra. Cuenca Carrión 
que haja comptat amb ella per a formar part del 
Consell Escolar, i també agraeix el tracte a la 
resta del Plenari. La Sra. Cuenca Carrión li dona 
les gràcies per la dedicació al Consell Escolar 
i li desitja molta sort en el futur. Finalment, 
recorda als consellers i les conselleres que 
han d’enviar una foto en format carnet, amb 
qualitat suficient per a poder fer els carnets de 
membres del Consell Escolar.

No havent-hi més assumptes per a tractar, 
s’alça la sessió a les 14.06 h.

València, 16 de juliol del 2019.

Vist i Plau

La presidenta del CECV 
Encarna Cuenca Carrión

La secretària tècnica del CECV
Maite Monar van Vliet
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ACTA NÚM. 3/2019 DE 
LA SESSIÓ DEL PLE DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, 
CELEBRADA EL DIA 18 DE 
DESEMBRE DE 2019

ASSISTENTS
Encarna Cuenca Carrión 
Presidenta del CECV
Vicent Baggeto i Torres 
Vicepresident del CECV
Julio Gómez Carbonell 
Tècnic Educatiu del CECV
Mercé Claramunt i Diego 
Secretària Tècnica del CECV
Mª José Colomina Villalba 
Assesora Tècnica docent del CECV

Consellers i conselleres
Ignasi Amorós Galiana
Professorat públic (STEPV)
Lluïsa Martínez Gregori
Administració educativa autonòmica
Lucía Arenas Pastor
Administració educativa autonòmica
José Gil Castellano
Organitzacions sindicals (FETE-UGT)
Vicent Monroig i Climent
Professorat públic (STEPV)
Beatriu Cardona i Prats
Professorat públic (STEPV)
Sergio Carbonell Peral
Professorat privat (FSIE)
Carmelo Romaguera Martínez
Professorat públic (CSIF)
Lorenzo Tendero Vila
Famílies alumnat públic (COVAPA)
Mercedes Alabau Siurana
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
Màrius Josep Fullana Alfonso
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
Enrique Martínez Quirós
Alumnat públic (FAAVEM)
Patricia Letterer Ramos
Alumnat públic (FAAVEM)
Ferran Vicent Garcia Ferrer
Organitzacions sindicals (CCOO-PV)
Juan J. López Marinas
Organitzacions empresarials (CEV)
Luis García Trapiello
Personalitat de reconegut prestigi
Encarna Salvador Muñoz
Personalitat de reconegut prestigi

Rosa Cañada Solaz
Administració educativa autonòmica
Mª Angeles Herranz Ábalos
Administració educativa autonòmica
Mª Isabel Villaescusa Alejo
Formació professorat
Antonio Pérez Sabater
Formació professorat
Jacinto Martínez Baldó
Direcció de centres públics
Ginés Pérez Gea
Direcció de centres públics
Remei Galiana Roig
Inspecció educativa
Manuel Alcaide Olmos
Entitats locals (FVMP)
Consol Valls Gregori
Professorat públic (CCOO)
Manuel Ortiz Millán
Organitzacions empresarials-CEV
Adela Costa Català
Personalitat de reconegut prestigi
Inmaculada Clemente Paulino
Unitat d’Educació per a la Salut
Antonio Javier Calderón Benito
Personal administració i serveis (UGT-PV)
Xabier Triana Gómez
Consell de la Joventut de la CV
Antoni González Picornell
Direcció de centres públics
Paloma Martínez Penadés
Professorat públic (ANPE)
Adrián Adam Sanz
Alumnat públic (FAAVEM)
Alejandro López Oliva
Famílies alumnat privat (CONCAPA-CONVAL)
Alejandro Cob Gamborino
Professorat privat (USO)
Vicenta Rodríguez Arroyo
Titulars de centres privats (F. Ed. y Gestión)

Justifiquen l’absència
Gracia Vinagre Bonillo
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
Domingo Angos Fuertes
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
Laura Pastor Signes
Professorat privat (FSIE)
Immaculada López Primo
Direcció de centres privats
Inmaculada Carda Isach
Integració alumnat d’altres països
Eva María Julià Tomás
Professorat privat (USO)
Isabel García Izquierdo
Universitats CV – Públic UJI
Francisco J. Torres Alfonsea
Universitats CV – Públic UA
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D’acord amb l’oportuna convocatòria, el Plenari 
del Consell Escolar de la Comunitat Valencia-
na es reuneix al Saló d’actes de la Conselleria 
d’Educació a les 11.00 h en segona convoca-
tòria, amb l’assistència de les senyores conse-
lleres i els senyors consellers que més amunt 
es relacionen, per a tractar el següent

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 16/07/2019.

2. Informe de la presidència
3. Informe de les comissions de treball.
4. Informe de representants del CECV en les 

diferents comissions institucionals.
5. Presentació de les publicacions del CECV. 

Informe: «Masclismes quotidians, base de 
la violència contra les dones».

6. Torn obert de paraula.

La presidenta del Consell Escolar dona la ben-
vinguda als presents i explica que aquest és el 
segon plenari ordinari i és l’últim de l’any.

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 16 de juliol de 2019

La presidenta introdueix el primer punt de l’ORDRE 
DEL DIA: l’aprovació de l’acta corresponent a la 
sessió del 16 de juliol. Informa que a la Secretaria 
Tècnica no s’ha rebut cap esmena a les actes. 
Demana als i a les assistents si pensen que s’hi 
ha de fer algun canvi. No havent-hi cap objecció, 
l’acta s’aprova per assentiment.

2. Informe de la presidència

La Sra. Cuenca Carrión, presidenta del Consell 
Escolar de la Comunitat Valenciana (CECV), en 
primer lloc vol explicar els canvis organitzatius 
que s’han produït al Consell Escolar. Des de l’1 
de desembre, la Secretària tècnica del Consell 
Escolar és Mercè Claramunt, en substitució de 
Maite Monar van Vliet, que ha decidit tornar a 
l’aula.

La Sra. Cuenca Carrión vol agrair públicament el 
treball desenvolupat per la Sra. Monar van Vliet, 
qui sempre ha mantingut una actitud molt positiva 
i col·laboradora. També dona la benvinguda a Mª 
José Colomina, que s’ha incorporat a la Secretaria 
tècnica del Consell Escolar. Seguidament, passa 
a explicar tot el treball que s’ha dut a terme durant 
els últims 6 mesos.

En primer lloc, s’ha conclòs el primer esborrany 
de l’Informe de situació del sistema educatiu a 
la Comunitat Valenciana dels cursos 2017-2018 
i 2018-2019, seguint l’estructura del Decàleg i 
s’hi estan incorporant les aportacions que es 
van fer en la Permanent del 9 de desembre per a 
poder tindre-les preparades en el document per 
a la Permanent de final de gener. Si s’aprovara 
en aquesta permanent, ja s’incorporarien per 
al següent Plenari. Amb relació a la Memòria 
del 2019, s’està treballant en ella i per al primer 
trimestre del 2020 s’espera que estiga acabada. 
Amb això s’estaria al dia amb tota la documentació 
que, per normativa, es demana al Consell Escolar.

Pel que fa a treballs que estan pendents hi ha 
l’estudi sobre la participació de 60 Indicadors 
bàsics que s’han adaptat a Lectura Fàcil. 
Aquests 60 Indicadors estan en la plataforma 
en línia del Decàleg, i en tornar de les vacances 
s’enviaran als consells escolars de centre perquè 
els emplenen. Amb les dades obtingudes, el 
Consell Escolar estarà en disposició de redactar 
un Informe de participació per a millorar-la en la 
comunitat educativa.

Quant a temes pendents, n’hi ha dos de 
principals, que són la constitució de grups de 
treball del catàleg de la Cartera de Salut, i el de 
Plurilingüisme.

Les conselleres i consellers Encarna Salvador, 
Raquel Sanahuja, Patricia Letterer Ramos, Jacint 
Martínez Baldó, Sonia Ibáñez, Ferran Vicent 
Garcia Ferrer i Mábel Villaescusa Alejo formen el 
grup de treball de la Cartera de Salut.

L’altre grup de treball que s’ha de constituir és el 
de tractament de continguts per a una Comissió 
de Plurilingüisme, del qual formen part les 
següents conselleres i consellers: Laura Pastor, 
Vicent Baggetto i Torres, Rosa Cañada, Ferran 
Vicent Garcia, Mercé Alabau, Beatriu Cardona, 
Adela Costa, Remei Galiana i Enrique Martínez.

Al principi d’any es facilitarà a cada grup de 
treball el calendari de reunions.

Altres temes que s’han plantejat anteriorment són 
l’escola rural i la reflexió sobre els ensenyaments 
artístics, i s’hauria de determinar de quina manera 
s’aborden.

3. Informe de les comissions de treball

La Sra. Cuenca Carrión explica que hi ha tres 
comissions que en aquest semestre no s’han 
reunit: Dictàmens, Correspondència i Gestió i 
Innovació.
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En el cas de Correspondència i Gestió, la 
presidenta de la comissió, la Sra. Herranz, 
explica que encara que l’última reunió ordinària 
es va celebrar per a aprovar els pressupostos, 
pròximament se n’haurà de fer una per a tractar el 
tancament de l’any.

El president de la Comissió d’Innovació el Sr. 
Segrelles Martínez explica que els pilars bàsics 
sobre els quals treballarà la Comissió són: 
campanya de lectura en valencià i treball amb 
escoles rurals.

El Sr. Pérez Sabater comenta que sobre les 
escoles rurals s’estan organitzant jornades 
d’inclusió a la escola rural.

La Sra. Cuenca Carrión dona pas a la presidenta 
de la Comissió de Projectes Legislatius, la Sra. 
Rodríguez, que fa un resum de les diverses 
reunions que ha celebrat la comissió.

El 18 d’octubre es va tractar la competència 
lingüística necessària per a poder accedir als 
llocs docents i les modificacions que regulaven 
la jornada escolar. També comenta que s’està 
treballant en el tema de la reforma del Reglament 
del Consell Escolar.

La Sra. Cuenca Carrión dona pas a la Comissió de 
Jornades i Participació.

La presidenta de la comissió, la Sra. Salvador 
Muñoz, comenta que des de Jornades es van 
organitzar conjuntament amb la FVMP unes 
jornades a Las Naves per a treballar amb les 
entitats locals la campanya «RqRqR» i per a poder 
comprovar quines iniciatives relacionades amb 
aquesta campanya s’estaven fent. L’esquema 
de treball de les jornades es basa en el rebuig 
dels masclismes quotidians, en la redefinició 
de les estructures de les administracions 
locals, en la reorientació de la política social, en 
el reconeixement de la contribució de dones 
invisibilitzades.

Amb aquesta dinàmica de treball es va celebrar 
una sessió de formació de les comissions de 
Jornades i Coeducació el 19 de novembre, a 
la seu del CECV, per a dinamitzar els grups de 
treball, i que va dirigir la Sra. Arantxa Grau. El 22 
de novembre es va presentar l’«Informe sobre 
masclismes quotidians» amb la participació de 
Direccions Generals, alumnat i professorat del 
Conservatori de València, i s’hi van llegir versos 
del Sr. García Trapiello.

El dia 3 i 10 de desembre es van celebrar les 
jornades organitzades pel Consell Escolar amb 
la Delegació del Govern al Puig i al Museu de 
la Valltorta, a Tírig. Amb això la Sra. Salvador 

Muñoz conclou la intervenció i demana una major 
participació a la resta de membres de la comissió. 

La Sra. Cuenca Carrión agraeix la intervenció i 
explica que amb totes les conclusions extretes 
d’aquestes jornades s’elaborarà un informe amb 
propostes d’acció. També aprofita per a agrair la 
col·laboració de l’FVMP i de la Sra. Laura Pastor 
en l’organització de les jornades.

Seguidament, dona la paraula a la Sra. Villaescusa 
Alejo, presidenta de la Comissió de Coeducació 
que comenta que el trimestre s’ha dedicat 
a redactar el primer esborrany de l’informe 
de masclismes i a la recollida de dades. S’hi 
aprofundirà més tard, en el punt que en parla en 
exclusiva.

4. Informe de representants del CECV en les 
diferents comissions institucionals

La Sra. Cuenca Carrión pren la paraula i 
explica que el Consell Escolar de la Comunitat 
Valenciana forma part del Consell Social de les 
Llengües, del Consell de Formació de persones 
adultes, del Consell de Participació Ciutadana i 
de la Junta de Participació Autonòmica.

El Sr. Vicent Baggetto i Torres és el representant 
del CECV en el Consell Social de les Llengües, 
i comenta que no hi ha informació al respecte 
perquè el Plenari no s’ha reunit des de fa un any. 
Les persones representants del CECV al Consell 
de Formació de persones Adultes són la Sra. 
Encarna Salvador i el Sr. Vicent Galán. La Sra. 
Salvador Muñoz comenta que el Plenari no ha 
tornat a reunir-se, per tant no hi ha informació. 
Al Consell de Participació Ciutadana, les 
representants del CECV són la Sra. Consol Valls 
i la Sra. Sonia Ibáñez, que comenten que tampoc 
hi ha hagut cap reunió sobre la qual informar.

Pel que fa a la Junta de Participació Autonòmica, 
que és la junta de presidències de Consells 
Escolars Autonòmics, la Sra. Cuenca Carrión 
informa que se n’han celebrat dues reunions. La 
primera va ser el 3 d’octubre, i s’hi va presentar 
l’Informe del sistema educativo 2019, que fa 
referència als cursos 17-18. La característica més 
destacada d’aquest informe és que està molt 
vinculat als objectius de l’agenda 2030. Com a 
aspecte negatiu s’hi va destacar l’elevat nombre 
de repeticions que hi ha a l’estat espanyol. El 
21 d’octubre es va celebrar el Ple a per aprovar 
aquest informe.

5. Presentació de les publicacions del CECV

Informe: «Masclismes quotidians, base de la 
violència contra les dones». La Sra. Cuenca 
Carrión comenta que s’han fet poques còpies 
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en paper per estalviar paper i diners, però tot 
el món pot trobar-lo a la pàgina web, https://
portal.edu.gva.es/consellescolar/informe/,on 
està penjat.

Es va presentar el 22 de novembre i és resultat 
del treball iniciat el 2015 en la recollida de da-
des en la campanya «Ets una peça clau», amb 
les quals es va contactar amb el departament 
de sociologia de la Universitat de València per 
a analitzar-les.

L’anàlisi va mostrar que hi havia tres àmbits on 
posar el focus: la seguretat, l’espai físic i les re-
lacions de parella. Pensant en aquests es van 
dissenyar unes visites als centres educatius 
per a fer entrevistes a alumnat i professorat, i 
se’n va fer un informe qualitatiu.

La Sra. Cuenca Carrión dona la paraula al Sr. 
Pérez i a la Sra. Villaescusa Alejo perquè ex-
pliquen l’informe qualitatiu. La Sra. Villaescusa 
Alejo explica que a partir de la contrastació de 
les dades amb la literatura científica es va veu-
re que la informació es podia dividir en set àm-
bits. Amb relació a aquests àmbits, el Consell 
Escolar proposa recomanacions a través d’uns 
indicadors.

El Sr. Sabater comenta que en la primera di-
mensió de l’aspecte físic, els actuals patrons 
estètics arriben sobretot per mitjà de la pu-
blicitat, que pren el cos com un objecte per a 
ser exhibit i que tenen connotacions negatives 
per a les persones que s’allunyen del cànon. En 
l’enquesta que es va passar, aquest índex de 
sexisme era d’un 96 % per a les xiques i d’un 88 
% per als xics.

Amb relació a les recomanacions del CECV, 
caldria repensar els cànons estètics en activi-
tats i accions coordinades amb diverses insti-
tucions. La Sra. Villaescusa Alejo comenta que 
la segona dimensió de seguretat és un dret fo-
namental segons la Declaració Universal dels 
Drets Humans de 1948, i es vincula amb el dret 
de les dones de no ser víctimes de cap tipus 
de violència. El 50 % de les xiques i els xics 
que han respost l’enquesta consideren que 
l’enunciat «Les xiques tenen por de fer el camí 
soles a casa per la nit» és cert. El 28 % creuen 
que els xics han de vetlar per la seguretat de 
les xiques, enfront del 15 % de les xiques.

Dins de les recomanacions hi ha el disseny 
d’itineraris i mapes de seguretat per a l’alumnat 
i fer formació específica relacionada amb el fo-
ment de l’espai lliure de violència contra les 
dones, adreçada a l’alumnat, famílies i profes-
sorat.

Respecte de la tercera dimensió d’espai públic, 
el Sr. Pérez Sabater comenta que és un repte 
el seu ús de manera igualitària, i entre les re-
comanacions destaca la resposta a la diversitat 
de gènere en els centres amb activitats que la 
presenten com una oportunitat de convivència 
i autoconeixement. 

Pel que fa a la quarta dimensió, l’espai domès-
tic, la Sra. Villaescusa Alejo explica que s’hi 
continua presentant un repartiment desigual 
de les tasques de la llar, encara que és la que 
menys sexisme presenta de totes. Entre les re-
comanacions destaca reforçar que les famílies 
acorden les normes de convivència al seu si.

Amb relació a la cinquena dimensió, l’entorn 
formatiu, el Sr. Pérez comenta que la cons-
cienciació de la comunitat educativa és clau, i 
és la millor eina per a erradicar la violència de 
gènere. En les enquestes, les xiques i els xics 
diuen que és fals en un 95% l’enunciat «Els xics 
són millors en Matemàtiques i Tecnologia i les 
xiques són millors en Humanitats i Llengües», 
i com a recomanacions del Consell Escolar 
planteja recordar i desenvolupar les accions 
programades en el Pla Director de coeducació, 
el Pacte Valencià contra la Violència de Gènere 
i la legislació autonòmica en matèria d’igualtat 
de gènere i coeducació.

La sisena dimensió és la de relacions de parella 
i, segons explica la Sra. Villaescusa Alejo, els 
membres han de partir d’una situació d’igualtat. 
En aquest cas, les enquestes diuen que un 93 
% dels xics i les xiques consideren en que no hi 
ha problema perquè la seua parella quede amb 
les seues amistats, i un 32 % considera que ca-
dascú ha de dedicar tot el temps a la parella si 
s’hi està enamorat. 

Ací, segons les enquestes, hi ha diferències 
entre homes i dones, ja que les dones presen-
ten un major rebuig als enunciats sexistes. En-
tre les recomanacions que proposa el Consell 
escolar està reactivar l’alumnat a través de 
dinàmiques participatives que l’empoderen pel 
que fa a la detecció i a l’actuació davant de les 
relacions abusives de parella.

La setena dimensió és la de les emocions. És 
molt important gestionar adequadament les 
situacions emocionals per a previndre futurs 
conflictes i el tractament de l’educació afecti-
vosocial al si de les famílies i l’escola. Entre les 
accions que es proposen des del Consell Es-
colar es destaca la reflexió en tallers sobre la 
identificació i la gestió de les emocions. Amb 
això conclou la intervenció de la Sra. Villaescu-
sa Alejo i el Sr. Pérez.
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La Sra. Cuenca Carrión explica que s’ha d’elevar 
l’informe a la Sindicatura de Greuges i que es 
començarà el treball amb la Baralla per la igual-
tat.

Aquesta baralla arreplega tots els masclismes 
que s’han identificat en l’informe, i es planteja 
com a una via per a acabar amb la violència de 
gènere. Es tracta d’una baralla que conté, en el 
primer nivell, els masclismes més caracterís-
tics de la primera infància; en el segon nivell, 
els d’una etapa d’adolescència; i finalment, els 
masclismes que identifiquem clarament amb 
la violència de gènere. El lema de la baralla 
és Descarta’t dels masclismes quotidians, de 
manera que llevant certes cartes és més fàcil 
destruir el castell de les violències contra les 
dones.

En la campanya col·laboren l’FVMP; la Federa-
ció de Societats Musicals de la Comunitat Va-
lenciana (FSMCV); l’ISEACV (Institut Superior 
d’Ensenyaments Artístics), que ha aportat rajo-
letes vinculades al projecte «RqRqR» elabora-
des per l’Escola de Ceràmica de l’Alcora; la Se-
cretaria Autonòmica; la Secretaria de Cultura; 
la Delegació del Govern; les diputacions pro-
vincials; el Conservatori de València; el Conser-
vatori d’Oliva; Proeso; Com sona l’ESO; i Àpunt 
Mèdia.

També cal destacar que la MICE tindrà una 
secció especial «RqRqR»: un concurs especial 
que estarà penjat a la seua web i a la del CECV. 
Aquest concurs invitarà a la joventut a reflexio-
nar sobre els masclismes quotidians des d’una 
altra perspectiva.

D’altra banda, s’ha elaborat una baralla física 
amb il·lustracions de masclismes quotidians 
per a organitzar un concurs en què xiquets i xi-
quetes han d’inventar jocs amb la baralla per a 
identificar masclismes que no hi apareixen. Se-
guidament es projectaran en la sala els vídeos 
per a promocionar la secció especial MICE.

La Sra. Cuenca Carrión agraeix la col·laboració 
dels actors i les actrius que han aparegut als 
vídeos i explica que s’han volgut arreplegar te-
mes com l’aspecte físic, el llenguatge, les do-
nes invisibilitzades, les emocions en els xics, 
la responsabilitat a la llar i tots els aspectes en 
aquesta marxa per la igualtat. Amb això conclou 
la intervenció de la Presidenta del Consell Es-
colar .

6. Torn obert de paraula

La Sra. Cuenca Carrión demana si hi ha alguna 
intervenció.

El Sr. Triana Gómez pregunta si la campanya de 
promoció dels vídeos ha començat ja, ja que el 
Consell Valencià de la Joventut podria fer-ne 
difusió. La Sra. Cuenca Carrión comenta que 
primer se separaran els vídeos de manera indi-
vidual per a poder anar donant la informació en 
el temps i perquè la mida dels vídeos és menor 
i així són més fàcils de compartir per les xarxes 
socials. 

Quan estiguen preparades les bases de la MICE 
es penjaran els vídeos i es compartirà l’enllaç. 
La Sra. Galiana intervé per a felicitar a totes les 
persones que han participat en el disseny de la 
campanya «RqRqR», i també vol fer una reflexió 
sobre l’informe PISA que s’acaba de publicar.

Dins d’aquest aspecte explica la relació entre 
els indicadors de context i les famílies, que es 
divideixen en cinc nivells socioculturals. Ales-
hores s’observa la gran correlació que hi ha 
entre l’èxit escolar i el nivell sociocultural. El 
més preocupant és que quan s’actua amb po-
lítiques educatives sobre famílies febles no 
s’aconsegueix igualar eixes diferències i el sis-
tema educatiu no actua com a compensador.

En la seua opinió la lectura podria ser el factor 
que ajuda a compensar aquestes desigualtats 
i proposa veure què passa amb aquest tema 
des del punt de vista del foment lector, ja que 
molts d’aquests xiquets no llegiran més una ve-
gada finalitzen l’etapa escolar. La Sra. Cuenca 
Carrión explica que la lectura s’està treballant 
en la Comissió d’Innovació i que de la redac-
ció d’un informe sobre hàbits lectors s’hauria 
d’encarregar la Comissió de Dictàmens i Infor-
mes. Proposa convocar les dues comissions 
conjuntament per a tractar-ho.

La Sra. Rodríguez Arroyo demana la paraula per 
a desitjar bones festes a tot el Consell Esco-
lar. No havent-hi més assumptes per a tractar, 
s’alça la sessió, sent les 13.07 h.

València, 18 de desembre del 2019.

Vist i Plau

La presidenta del CECV 
Encarna Cuenca Carrión

La secretària tècnica del CECV
Mercè Claramunt Diego
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Actes Comissió Permanent

ACTA NÚM. 1/2019 DE LA 
SESSIÓ DE LA COMISSIÓ 
PERMANENT DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, 
CELEBRADA EL DIA 31 DE 
GENER DE 2019

ASSISTENTS
Encarna Cuenca Carrión
Presidenta del CECV
Vicent Baggetto i Torres
Vicepresident del CECV
Maite Monar van Vliet
Secretària tècnica del CECV
Julio Gómez Carbonell
Tècnic educatiu del CECV
Mercè Claramunt i Diego
Assessoria tècnica docent del CECV

Consellers i conselleres
Vicent Ripoll Català
Administració educativa autonòmica
Pedro Sigler Vizcaino
Administració educativa autonòmica
Ginés Pérez Gea
Direcció de centres públics
Manuel Alcaide Olmos
Entitats locals (FVMP)
David Vento Diéguez
Inspecció educativa
Miguel Martínez Agudo
Inspecció educativa
Juan José López Marinas
Organitzacions empresarials (FECEVAL)
Adela Costa Català
Personalitat de reconegut prestigi
Pedro Sigler Vizcaino
Administració educativa autonòmica
Gracia Vinagre Bonillo
Famílies d’alumnat públic (G. Anaya)
Marta Tomás Pérez
Famílies d’alumnat públic (G. Anaya)
Pilar Naveda González
Professorat privat (FSIE)

Lorenzo Tendero Vila
Famílies alumnat públic (COPAVA)
Antonio Pérez Sabater
Formació del professorat
Vicent Monroig i Climent
Professorat públic (STEPV)
Luis García Trapiello
Personalitat de reconegut prestigi
Mercedes Alabau Siurana
Famílies d’alumnat públic (G. Anaya)

Justifiquen l’absència
Ana Mª García García
Rosa Visiedo Claverol
Encarna Salvador Muñoz
Laura Pastor Signes
Sonia Ibáñez Abad
Consol Valls Gregori
Alberto Villanueva Ahicart
Eva Mª Julià Tomàs
Julia María Llopis Noheda
José Blasco Alagarda
Immaculada López Primo
Ramon Ferrer Navarro
Màrius Josep Fullana Alfonso
Isabel Vázquez Navarro

Persones invitades
Vicent Bueno Ripoll
Política educativa
Ángel Martí Ara
Inspecció educativa

D’acord amb la convocatòria, la Comissió Per-
manent del Consell Escolar de la Comunitat 
Valenciana es reuneix a el Saló d’actes de la 
Conselleria d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport el dia 31 de gener de 2019, a les 11.00 h, 
en segona convocatòria, amb l’assistència de 
les conselleres i els consellers que més amunt 
es relacionen, amb el següent

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 10 de desembre de 2018.

2. Informe de la presidència.
3. Estudi i aprovació, si escau, de l’informe 

de la Comissió de Projectes Legislatius 
sobre l’Avantprojecte de Decret XXX/XXX, 
de XXX de XXX, del Consell, pel qual es 
deroguen els decrets substituïts pel De-
cret 104/2018, de 27 de juliol, del Consell, 
pel qual es desenvolupen els principis 
d’equitat i d’inclusió en el sistema educatiu 
valencià.
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4. Estudi i aprovació, si escau, de l’informe 
de la Comissió de Projectes Legislatius 
sobre el Projecte de Resolució de XXX de 
XXX de 2019 de la Secretaria Autonòmica 
d’Educació i Investigació, per la qual es 
dicten instruccions per a la seua aplicació 
als centres docents sostinguts amb fons 
públics d’ensenyaments no universitaris de 
la Comunitat Valenciana, davant diversos 
supòsits de no convivència de les perso-
nes progenitores per motius de separació, 
divorci, ruptura de parelles de fet o situa-
cions anàlogues.

5. Torn obert de paraula.
 
La presidenta, Sra. Encarna Cuenca Carrión, 
dona la benvinguda a les conselleres i els con-
sellers a aquesta sessió de la Comissió Perma-
nent. Amb aquesta salutació dona pas al primer 
punt de l’ordre del dia.

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 10 de desembre de 2018

La Sra. Cuenca Carrión demana si algun dels 
presents desitja fer alguna observació o sugge-
riment a l’acta anterior. No havent-hi cap inter-
venció s’aprova per assentiment.

2. Informe de la presidència

La Sra. Cuenca Carrión exposa que hi ha dos 
punts a tractar dins de l’informe. El primer té a 
veure amb la renovació del Consell Escolar. 

En relació amb aquest, tema comenta que es 
va sol·licitar a totes les entitats que proposa-
ren les persones que formarien part del nou 
Consell Escolar de la Comunitat Valenciana 
(CECV) i que rebudes les propostes es van fer 
els tràmits pertinents (enviament al DOGV) per 
a poder convocar el Ple de Constitució del nou 
CECV.

Seguidament, la Sra. Cuenca Carrión indica 
quan es publique en el DOGV es convocarà el 
Plenari de Constitució. Avança que el Plenari 
es farà, molt probablement, el 14 de febrer a les 
12.00 h al Saló d’actes, que estarà presidit pel 
Conseller i que comptarà amb l’assistència del 
Secretari autonòmic.

El segon punt que introdueix la presidenta fa 
referència a la III Campanya de Lectura que pro-
mou el CECV «Vinyetes per salvar el món», de 
la qual forma part el projecte «Vinyetes i biblio-
teques per salvar el món», amb la col·laboració 

de «Clásicas y modernas», associació que per-
segueix la igualtat de gènere en la cultura. Ex-
posa la presidenta que l’activitat que presenta 
està relacionada amb el 8 de març i que la idea 
és que al voltant d’aquesta data les bibliote-
ques dels centres educatius treballen per a 
conscienciar l’alumnat de la mancança d’obres 
d’autoria femenina a les biblioteques.

Refereix que s’han fet cursos junt amb el Col·legi 
de Bibliotecaris i Documentalistes per a donar a 
conéixer la campanya, en la qual també interve-
nen agents d’igualtat de gènere i persones as-
sessores del CEFIRE d’igualtat. A continuació, 
defineix els trets generals de l’activitat per als 
centres (en donar-se d’alta s’enviarà una pres-
tatgeria al centre en la qual els alumnes posa-
ran els llibres d’autoria femenina, i així es podrà 
apreciar la mancança de llibres d’autores).

Comenta, a més, que l’assessora del CEFIRE 
de Torrent, Elisa Gimeno, ha dissenyat una APP 
amb Epicollect5 amb la qual es podrà fer una 
recollida de dades per a conéixer el fons biblio-
gràfic d’autoria femenina de les biblioteques 
dels centres educatius, que es creuaran amb 
les dades de la Direcció General de Cultura. A 
partir d’això es podrà reflexionar sobre quines 
autores o biografies de dones haurien de for-
mar part d’aquest fons i no estan, i dissenyar 
estratègies per a esmenar les mancances.

La Sra. Cuenca Carrión finalitza la intervenció 
animant les persones presents perquè difon-
guen el projecte i els i les membres d’equips 
directius perquè s’hi presenten. Recomana, a 
més, que visiten la pàgina web del CECV, on es 
troba tota la informació.

3. Estudi i aprovació, si escau, de l’informe 
de la Comissió de Projectes Legislatius sobre 
l’Avantprojecte de Decret XXX/XXX, de XXX 
de XXX, del Consell, pel qual es deroguen els 
decrets substituïts pel Decret 104/2018, de 
27 de juliol, del Consell, pel qual es desenvo-
lupen els principis d’equitat i d’inclusió en el 
sistema educatiu valencià

La presidenta llig el punt 3 de l’Ordre del dia i 
presenta el Sr. Vicent Baggetto i Torres, que 
passarà a exposar els punts més importants de 
la norma en absència de la Sra. Mábel Villaescu-
sa Alejo, que per qüestions d’agenda no podia 
acudir a aquesta convocatòria. El Sr. Baggetto 
i Torres explica que el Decret consta d’un 
preàmbul, un article únic derogatiu, una dis-
posició addicional i una disposició final única. 
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Amb aquest decret 104/2018 es deroguen totes 
les normatives anteriors amb rang de decret i 
inferiors en matèria d’equitat i d’inclusió en el 
sistema educatiu. El Sr. Baggetto i Torres passa 
a llegir un text explicatiu del Decret, aportat per 
la Sra. Mábel Villaescusa Alejo.

Vegeu l’Annex 1

La presidenta sol·licita l’admissió a tràmit 
de l’informe. No s’han rebut esmenes, per 
tant serà elevat a dictamen i es traslladarà a 
l’Administració.

4. Estudi i aprovació, si escau, de l’informe 
de la Comissió de Projectes Legislatius 
sobre el Projecte de Resolució de XXX de 
XXX de 2019 de la Secretaria Autonòmica 
d’Educació i Investigació, pel qual es dicten 
instruccions per a l’aplicació als centres 
docents sostinguts amb fons públics 
d’ensenyaments no universitaris de la 
Comunitat Valenciana, davant diversos 
supòsits de no-convivència dels progenitors 
per motius de separació, divorci, ruptura 
de parelles de fet o situacions anàlogues, 
vistiplau

La Sra. Cuenca Carrión presenta l’inspector 
Miguel Martínez, que farà de ponent d’aquesta 
norma, i l’inspector Miguel Àngel Martí, que 
n’ha coordinat l’estudi. El Sr. Martínez explica 
a grans trets la norma i allò la seua motivació, 
i remarca que la idea és actualitzar la del 28 
de març de 2014. Comenta que s’hi intenten 
solucionar dubtes dels equips directius davant 
de situacions que ocorren quan les persones 
progenitores de l’alumnat no conviuen, per 
motius de separació o situacions anàlogues. A 
més, continua l’inspector Miguel Martínez, en 
els darrers anys les sentències sobre custòdia 
compartida han augmentat un 40%, fet que 
justifica l’actualització legislativa.

Proposa afegir un detall de caràcter merament 
tècnic: incorporar al preàmbul una referència 
al Reglament de la Unió Europea de 2016/679 
referent a la protecció de les persones físiques, 
per a donar més consistència jurídica a la norma. 
A més, parlant de l’articulat, proposa que la 
norma incorpore els centres privats, perquè 
sovint vegades aquests fan consultes i s’hi 
podran orientar.

En l’article 3 es proposa afegir, com havia 
proposat l’associació Gonzalo Anaya, un 
glossari de conceptes bàsics, per a ajudar 

els equips directius i que no hagen de buscar 
referències jurídiques. Respecte dels articles 4, 
5 i 6, l’inspector Martínez explica que s’ha buscat 
que prevalga el dret superior a l’escolarització 
del menor.

En l’apartat 5.5 s’ha fet una aportació tècnica, 
de manera que s’incorpora el matís de quan 
existisca ja un cas en el qual s’ostente la guàrdia 
i custòdia de manera explícita, perquè es pensa 
que aclareix més la situació. En l’article 6.7 
s’afegiria la mateixa redacció.

En l’article 6 s’afegeix un nou punt que fa 
referència a la Llei de Violència de Gènere. 
Aquest nou paràgraf quedaria de la següent 
manera: «En virtut de la resolució del 28 de juny 
de 2018 de la sotssecretària de la Conselleria 
d’Educació s’estableix en els apartats 3.3.2 que 
en actuacions i procediments relacionats amb 
violència de gènere és protegeix la privacitat de 
les víctimes, les seues dades personals i les de 
les persones que estiguen baix la seua guarda i 
custòdia, en conseqüència els centres educatius 
hauran de procedir amb especial cautela en el 
tractament de les dades dels i les menors a qui 
puguen afectar aquestes situacions». Aquesta 
seria l’última incorporació que es proposa.

Finalment, la norma acaba amb la derogació 
de la norma del 28 de març de 2014, que és 
substituïda per la resolució proposada. Amb 
això acaba l’explicació del ponent, l’inspector 
Miguel Martínez.

La Sra. Cuenca Carrión pregunta si s’admet 
a tràmit l’informe presentat, tot i l’excepció 
de les esmenes proposades pel ponent, que 
caldria debatre. En primer lloc, en el títol hi ha 
un xicotet canvi: afegir nul·litat, terme que va 
ser proposat pel conseller López Marinas. Una 
altra incorporació, a proposta del Sr. García 
Trapiello, és afegir «dels interessos del/de la 
menor enunciats en l’article 2 de la llei del menor 
8/2015» en l’article 1.

Tots els consellers i les conselleres es mostren a 
favor d’incorporar aquestes dues esmenes, que 
s’aproven per assentiment. Quant a l’esmena 
presentada pel conseller David Vento Diéguez, 
la Sra. Cuenca Carrión explica que ha presentat 
un suggeriment de revisió de llenguatge 
coeducatiu, i que aquesta és una proposta 
genèrica que es va tractar i ja està incorporada 
en l’informe. La segona esmena presentada 
també pel Sr. Vento Diéguez té a veure amb 
la supressió de les barres i els morfemes de 
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gènere, esmena que també està ja incorporada 
a l’informe.

Es passa a debatre les esmenes presentades pel 
ponent.

Preàmbul.

El ponent proposa afegir un esment específic a 
la resolució del reglament de la Unió Europea de 
28 de juny de 2018. 
L’esmena s’aprova per assentiment.

Article 1. El ponent proposa afegir als centres 
privats en la norma amb la finalitat que puguen 
tindre una orientació. El possible punt 3 quedaria 
així: «Els centres privats no concertats podran 
fer ús d’aquestes instruccions amb caràcter 
orientatiu o supletori». El conseller López 
Marinas explica que no està de més afegir 
aquesta esmena, perquè els centres privats 
puguen utilitzar-la en la seua normativa interna i 
tindre una eina per als casos de conflicte que es 
puguen presentar.
L’esmena s’aprova per assentiment.

Article 3. El ponent proposa una esmena que 
ja va proposar l’associació Gonzalo Anaya i 
que no va poder ser tractada en la Comissió de 
Projectes Legislatius perquè no va poder assistir 
cap dels seus membres, que consisteix a definir 
pàtria potestat, custòdia i documentació judicial 
amb motiu d’aclarir aquests termes jurídics.

La Sra. Alabau Siurana agraeix que s’haja 
incorporat i diu que afegir aquests aclariments pot 
ajudar als equips directius amb la terminologia. La 
Sra. Naveda González proposa afegir a aquests 
aclariments l’exercici de la pàtria potestat i 
conveni regulador. 

L’esmena s’aprova per assentiment.

Apartat «Admissió i matriculació».

Punt 5é. La proposta a afegir quedaria així: «A fi 
de preservar l’interés superior del menor i el seu 
dret a l’educació en els casos de discrepància 
entre els progenitors o tutors legals, i fins que 
algun d’ells aporte un pronunciament judicial 
d’acord o que clarifique a qui li correspon 
decidir sobre l’escolarització del menor; la 
direcció territorial d’educació amb informe 
previ de la inspecció d’educació i a l’empara de 
l’article 42 del decret 40/2016 podrà adoptar 
mesures urgents i especials per a garantir el 
dret a l’educació de l’alumnat. En aquest cas 
extrem, com a criteri general, es donarà prioritat 

al progenitor o progenitora, tutor o tutora legal 
que ostente la guarda i custòdia, i si aquesta fos 
compartida, al progenitor o progenitora, tutor o 
tutora legal que compartisca l’empadronament 
amb el menor».

La presidenta dona la paraula als consellers i a 
les conselleres per a debatre la qüestió. La Sra. 
Naveda González comenta que en la seua opinió 
l’acte d’empadronament no és rellevant, perquè 
es pot donar el cas d’empadronar els menors en 
un lloc on realment no viuen, i que un progenitor 
podria denunciar el centre per extralimitar-se en 
les funcions, en matricular l’alumne o alumna. 
Per tant ella no hi afegiria l’empadronament.

El Sr. Vento Diéguez comenta que per a ell 
tampoc és rellevant el tema de l’empadronament, 
i respecte d’aquest article, exposa que s’haurien 
d’eliminar supòsits, perquè pot haver-hi 
situacions de tot tipus a les quals no podem 
arribar, i que per tant s’hauria de fer servir el 
sentit comú i buscar l’interés superior del o de 
la menor.

El Sr. Pérez Gea explica que per la seua 
experiència es pot donar el cas que els xiquets 
o xiquetes estiguen mesos en casa sense 
escolaritzar, esperant una resolució judicial, 
com per exemple ha passat al seu centre, i això 
no és defensar el dret superior a l’educació del 
menor. Per tant, en la seua opinió, ha d’haver-
hi un criteri d’ escolarització, en aquest cas 
l’empadronament permetria tindre el xiquet 
o xiqueta al centre educatiu des del primer 
moment.

El Sr. García Trapiello explica que això s’ha 
pensat únicament per a situacions de conflicte i 
que sempre ha de prevaldre el dret superior del 
xiquet o la xiqueta a l’educació, que es reflecteix 
en la Constitució Espanyola, i que per tant, no 
s’ha de témer una possible denúncia per part 
dels pares. El conseller opina que un bon criteri 
seria deixar-ho en mans de la Direcció Territorial 
i en últim cas amb instruccions internes a l’hora 
de prendre decisions.

L’inspector Miguel Ángel Martí comenta que des 
d’Inspecció Educativa es vol remarcar el caràcter 
excepcional d’aquesta mesura i que una norma 
no pot arreplegar tots els casos possibles, 
però que sí que s’aspira a proporcionar als 
equips directius criteris generals d’actuació 
davant d’aquells casos complicats que es 
presenten. Comenta també que s’ha escollit 
l’empadronament com a criteri objectiu i que ve 
recollit pel pronunciament judicial de la guàrdia 
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i custòdia.

Després del debat, la Sra. Cuenca Carrión diu 
que l’empadronament no estava qüestionat 
des de la ponència, perquè ja formava part de 
l’informe previ. La qüestió és si calia incorporar 
la frase que es comentava des de la ponència 
(«es donarà prioritat al progenitor que té la 
guàrdia i custòdia si aquesta fos compartida»). 
No obstant això, explica que, per a ella, una bona 
solució seria la que comentava el Sr. García 
Trapiello, és a dir, que quede el tema en mà de 
la direcció territorial amb unes instruccions 
internes que ho clarifiquen a l’hora de prendre 
decisions.

S’aprova afegir que quedarà en mans de la 
Direcció Territorial que, amb instruccions 
clarificadores, haurà de prendre la decisió.

S’aprova per assentiment afegir aquesta 
redacció. L’esmena s’aprova per assentiment.

Esmena per a incorporar paràgraf de la Llei de 
violència de gènere 12/2007

El conseller García Trapiello argumenta que 
caldria ser més explícit, perquè citar una llei no 
té massa rellevància si no conclou en alguna 
cosa. La presidenta torna a llegir la proposta 
de la ponència que seria afegir al punt 4 el text: 
«En virtut d’això la resolució de 28 de juny de la 
sotssecretaria de la conselleria d’educació per la 
qual es dicten instruccions per al compliment de 
la normativa de protecció de dades en els centres 
educatius de titularitat pública de la Generalitat 
Valenciana estableix en l’apartat 3.3.2 que en 
les actuacions i procediments relacionats amb 
la violència de gènere es protegirà la intimitat 
de les víctimes especialment les seues dades 
de caràcter personal, dels seus descendents 
i de qualsevol altra persona que estiga sota la 
guarda i custòdia. En conseqüència els centres 
educatius hauran de procedir amb especial 
cautela en tractar les dades del menor que es 
vegen afectades per aquestes situacions».

Argumenta la presidenta que es podria canviar 
l’expressió «procedir amb especial cautela» per 
«en cap moment facilitar-les».

El Sr. García Trapiello comenta que la proposta 
queda un poc llarga i enrevessada per a ser una 
norma, per a ser una resolució i que no aporta 
res més del que ja se sap, que cal protegir les 
dades del o de la menor. El conseller proposa 
citar la norma, però no el text. La Sra. Cuenca 

Carrión proposa citar la llei i afegir: «no es 
facilitaran les dades a ningú».

S’aprova aquesta redacció, i l’esmena s’aprova 
per assentiment.
Article 9é, punt 1 a la fi. Afegir de. Esmena 
presentada pel Sr. David Vento Diéguez. El 
conseller troba que ja estava corregida i la 
presidenta ho arreplega.

Article 10é, punt 3. El Sr. Vento Diéguez diu que 
en el text apareix «cap dels dos progenitors no 
podrà posar en qüestió» i aquesta doble negació 
segon ell entén, no deixa molt clara l’expressió. 
La secretària tècnica Sra. Monar van Vliet afirma 
que, segons el seu parer, la construcció és 
correcta en valencià i no es pot evitar la doble 
negació. Si no queda clara, considera que es 
poden utilitzar altres fórmules. La Sra. Cuenca 
Carrión comenta que la ponència proposa 
reformular la norma, perquè quede així: «els 
progenitors no podran posar en qüestió». El 
Sr. Baggetto i Torres dona suport a la fórmula 
emprada inicialment perquè és correcta 
gramaticalment i està clara. L’esmena es retira.

Sense més esmenes a tractar, la presidenta 
sol·licita l’admissió a tràmit de l’informe que serà 
elevat a dictamen i traslladat a l’Administració. 
S’aprova per assentiment.

5. Torn obert de paraula

No havent-hi més preguntes ni suggeriments, 
la presidenta tanca la sessió sent les 12.15 h.

La presidenta del CECV 
Encarna Cuenca Carrión

La secretària tècnica del CECV
Maite Monar van Vliet
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ACTA NÚM. 2/2019 DE LA 
SESSIÓ CONSTITUTIVA DE 
LA COMISSIÓ PERMANENT 
DEL CONSELL ESCOLAR 
DE LA COMUNITAT 
VALENCIANA, CELEBRADA 
EL DIA 12 DE MARÇ DE 2019

ASSISTENTS
Encarna Cuenca Carrión
Presidenta del CECV
Vicent Baggetto i Torres
Vicepresident del CECV
Maite Monar van Vliet
Secretària tècnica del CECV
Julio Gómez Carbonell
Tècnic educatiu del CECV
Mercè Claramunt i Diego
Assessoria tècnica docent del CECV

Consellers i conselleres
Ramón Ferrer Navarro
Acadèmia Valenciana de la Llengua
Mª Ángeles Herranz Ábalos
Administració educativa autonòmica
Vicent Ripoll Català
Administració educativa autonòmica
Sergio Alonso Vila
Alumnat públic (FAAVEM)
Vicenta Rodríguez Arroyo
Titulars de centres privats (F. Ed. y Gestión)
Ginés Pérez Gea
Direcció de centres públics
Benjamín Velasco Onrubia
Alumnat privat (ASVAES)
Inmaculada Clemente Paulino
Unitat d’Educació per a la Salut
Xavier Triana Gómez
Consell de la Joventut CV
Juan José López Marinas
Organitzacions empresarials (FECEVAL)
Manuel Alcaide Olmos
Entitats locals (FVMP)
José T. Blasco Alagarda
Inspecció educativa
David Vento Diéguez
Inspecció educativa
Alejandro López Oliva
Famílies alumnat privat (CONCAPA-CONVAL)

José Antonio Rodríguez Salinas
Famílies alumnat privat (CONCAPA-CONVAL)
Lorenzo Tendero Vila
Famílies alumnat públic (COVAPA)
Laura Pastor Signes
Professorat privat (FISIE)
Carlos Tormo Signes
Professorat privat (FISIE)
Vicent Monroig i Climent
Professorat públic (STEPV)
Ignasi Amorós Galiana
Professorat públic (STEPV)
Beatriu Cardona i Prats
Professorat públic (STEPV)
Laureano Bárcena Ortiz
Professorat públic (ANPE)
Eva Maria Julià Tomàs
Professorat privat (USO)
Luis García Trapiello
Personalitat de reconegut prestigi
Encarna Salvador Muñoz
Personalitat de reconegut prestigi

Justifiquen l’absència
Immaculada López Primo
Isabel García Izquierdo

D’acord amb la convocatòria, la Comissió Per-
manent del Consell Escolar de la Comunitat Va-
lenciana es reuneix al Saló d’actes de la Conse-
lleria d’Educació, Investigació, Cultura i Esport 
el dia 12 de març de 2019 a les 11.00 h en segona 
convocatòria, amb l’assistència de les conse-
lleres i els consellers que dalt es relacionen.

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 31 de desembre de 2018.

2. Constitució de la Comissió Permanent.
3. Designació de membres de les comissions 

de treball fixes.
4. Estudi de la constitució d’altres comissions 

i grups de treball.
5. Torn obert de paraula.

La presidenta, Sra. Encarna Cuenca Carrión, dona 
la benvinguda a aquesta sessió de la Comissió 
Permanent citant Goethe: «Tot començament té 
el seu encant», menciona el bon treball realitzat 
per la comissió anterior i encoratja els presents 
a continuar-lo. Dona pas al primer punt de l’ordre 



Consell Escolar de la Comunitat Valenciana
Actes 2019 31

del dia.

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 31 de desembre de 2018

La Sra. Cuenca Carrión demana si algun 
dels presents desitja fer alguna observació 
o suggeriment a l’acta anterior. No havent-
hi cap intervenció, aquesta s’aprova per 
assentiment.

2. Constitució de la Comissió Permanent

La presidenta dona la paraula a la Secretària 
tècnica del CECV, Sra. Maite Monar van Vliet, 
que saluda i passa a llegir la composició de la 
Comissió Permanent.

"En compliment de la normativa vigent i des-
prés de les consultes realitzades per a la cons-
titució de la Comissió Permanent del CECV, 
aquesta estarà integrada pels següents con-
sellers i conselleres triats pels membres dels 
seus grups respectius":

• Ferrer Navarro, Ramon
• Baggetto I Torres , Vicent
• Cañada Solaz, Rosa 
• Cuenca Carrión, Encarna 
• Herranz Ábalos, Mª Ángeles 
• Ripoll Català, Vicent 
• Sigler Vizcaíno, Pedro 
• Velasco Onrubia, Benjamín 
• Alonso Vila, Sergio 
• Letterer  Ramos, Patricia 
• Sanahuja Bertomeu, Raquel 
• Luna González, Ángel 
• López Primo, Immaculada 
• Pérez Gea, Ginés 
• Gil Olmedo, Vicent 
• Pérez Sabater, Antonio 
• Vento Diéguez, David 
• Blasco Alagarda, José T. 
• Carda Isach, Inmaculada 
• López Marinas, Juan José 
• Garcia Ferrer, Ferran Vicent 
• Llopis Noheda, Julia María 
• Rodríguez Salinas, José Antonio 
• Tendero Villa, Lorenzo 
• Angos Fuertes, Domingo 
• Fullana Alfonso, Màrius Josep 
• Benito Calderón, Antonio Javier 
• Pastor Signes, Laura 
• Tormo Signes, Carlos 
• Julià Tomàs, Eva Maria 
• Bárcena Ortiz, Laureano 

• Amorós Galiana, Ignacio 
• Cardona I Prats, Beatriu 
• Monroig I Climent, Vicent 
• García Trapiello, Luis 
• Salvador Muñoz, Encarna 
• Rodríguez Arroyo, Vicenta 
• García García, Ana María 
• Antón Fos, Gerardo Manuel 
• Garcia Izquierdo, Isabel

D’entre ells seran membres nats la presidenta i 
el vicepresident del CECV. Es dona per consti-
tuïda la Comissió Permanent.

3. Designació de membres de les comissions 
de treball fixes

La presidenta comenta que seria interessant que 
en les diverses comissions hi haguera membres 
de tots els sectors per a tindre una visió més 
plural que permeta enriquir els dictàmens del 
Consell Escolar. Com que en algunes se supera 
el nombre màxim de 12 candidatures, s’ha de 
votar, de no ser que alguna persona renuncie 
voluntàriament presentar-s’hi. La Sra. Cuenca 
Carrión comenta que són la Comissió de 
Projectes Legislatius, amb 3 candidatures de 
més, i la d’Innovació, amb una, aquelles en les 
quals caldrà arribar a acords en aquest sentit.

El Sr. Vento Diéguez indica que, atés que a la 
Comissió de Projectes Legislatius hi ha dos 
integrants de la Inspecció educativa, renúncia 
a la seua candidatura en favor del Sr. Blasco 
Alagarda, donat que, a més, és el cap de la 
Inspecció educativa. S’acorda també que 
passe a la Comissió de Correspondència i 
Gestió Econòmica en substitució del Sr. Blasco 
Alagarda.

El Sr. Triana Gómez, del Consell de la Joventut, 
demana si ells podrien entrar a formar part de 
la Comissió de Jornades i Participació.

El Sr. Alonso Vila sol·licita formar part de la Co-
missió de Projectes Legislatius en lloc del Sr. 
Martínez Quirós, ja que aquest és suplent de 
l’organització que representa.

La Sra. Salvador Muñoz demana formar part 
de la Comissió de Correspondència i Gestió 
Econòmica. Com que a la fi hi ha membres de 
més en les comissions de Projectes Legislatius 
(dos membres de més) i d’Innovació (un mem-
bre de més), s’ha de procedir a la votació. Els 
resultats han sigut:
Comissió de Projectes Legislatius: 
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• Monroig I Climent, Vicent 4 vots 
• Tendero Villa, Lorenzo 1 vot 
• Tormo Signes, Carlos 2 vots 
• Julià Tomàs, Eva Maria 1 vot 
• Moragues , Jeremies 2 vots 
• García Trapiello, Luis 5 vots 
• Rodríguez Arroyo, Vicenta 3 vots 
• López Marinas, Juan José 1 vot 
• López Oliva, Alejandro 2 vots 
• Alonso Vila, Sergio 3 vots 
• Blasco Alagarda, José T. 2 vots
• Pérez Gea, Ginés 2 vots. 

Després de fer el recompte hi ha dues persones 
que no han obtingut cap vot: Consol Valls Gre-
gori i Domingo Argos Fuertes.

Queda així conformada la Comissió de Projec-
tes Legislatius.

Es procedeix a la votació de les candidatures 
per a formar part de la Comissió d’Innovació. 
S’obtenen els següents resultats:

• Amorós Galiana, Ignacio, 4 vots 
• Pastor Signes, Laura, 4 vots 
• Pérez sabater, Antoni 2 vots 
• Galiana Roig, Remei 3 vots 
• Costa Català , Adela 2 vots 
• Rodríguez Salinas, José A. 3 vots 
• Rodríguez Arroyo, Vicenta, 4 vots 
• Martínez Baldó, Jacint 1 vot 
• Ferrer Navarro, Ramon 3 vots 
• Segrelles, Lluís Miquel 1 vot .

Després de fer el recompte hi ha dues persones 
que no han obtingut cap vot: Immaculada López 
Primo i Francisco José Torres Alfosea. Es pro-
cedeix a una segona votació per a determinar 
quina de les dues es queda en la comissió.

Els resultats han estat els següents:

• Immaculada López Primo 23 vots 
• Francisco José Torres Alfosea 5 vots
 
Queda conformada la Comissió d’Innovació.

Finalment, Mª Angeles Herranz Ábalos 
s’incorpora a la Comissió de Correspondència 
i Gestió Econòmica.

4. Estudi de la constitució d’altres comis-
sions i grups de treball

La presidenta, la Sra. Encarna Cuenca Carrión, 
exposa que una vegada establits els membres 
de les comissions preceptives, caldria estudiar 

la constitució d’altres comissions i grups de 
treball que els consellers i les conselleres con-
sideren necessàries.

Exposa que han estat funcionant la Comissió 
de Coeducació, la Comissió de Consens i la Co-
missió de Plurilingüisme, a més d’un grup de 
treball que estudia el Reglament del Consell Es-
colar. Els membres assistents a aquesta sessió 
de la Comissió Permanent aproven per assen-
timent mantindre la Comissió de Coeducació i 
continuar amb el grup de treball per a l’estudi 
del Reglament del CECV.

Seguidament la presidenta comenta que per a 
demanar les adscripcions i constituir la Comis-
sió de Coeducació se seguirà el mateix proce-
diment que s’ha seguit per a constituir les co-
missions fixes.

5.  Torn obert de paraula

Pren la paraula el conseller Benjamín Velasco, 
representant de l’alumnat privat ASVAES, que 
demana a les persones assistents poder pre-
sentar en la propera Comissió Permanent el 
treball que està fent la Universitat de València, 
basat en el projecte europeu Building European 
Citizenship, perquè puga rebre el suport del 
CECV. La Sra. Cuenca Carrión indica que pren 
nota per a incorporar l’exposició a l’ordre del dia 
de la següent sessió de la Comissió Permanent.

A més, la presidenta proposa un altre punt 
per a estudiar el suport a la candidatura de 
l’Organització d’Estats Iberoamericans als pre-
mis Princesa d’Astúries 2019. Seguidament 
comenta que la propera Comissió Permanent 
es convocarà per procediment d’urgència per 
a emetre dictamen sobre les següents norma-
tives: el ROF de Primària, el ROF dels conser-
vatoris professionals de música i dansa i l’ordre 
d’Educació Inclusiva.

No havent-hi cap altra intervenció es tanca la 
sessió sent les 11.55 h.

València, 12 de març del 2019.

Vist i Plau

La presidenta del CECV 
Encarna Cuenca Carrión

La secretària tècnica del CECV
Maite Monar van Vliet
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ACTA NÚM. 3/2019 DE LA 
SESSIÓ DE LA COMISSIÓ 
PERMANENT DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, 
CELEBRADA EL DIA 22 DE 
MARÇ DE 2019

ASSISTENTS
Encarna Cuenca Carrión
Presidenta del CECV
Vicent Baggetto i Torres
Vicepresident del CECV
Maite Monar van Vliet
Secretària tècnica del CECV
Julio Gómez Carbonell
Tècnic educatiu del CECV
Mercè Claramunt i Diego
Assessoria tècnica docent del CECV

Consellers i conselleres
Vicent Ripoll Català
Administració educativa autonòmica
Mª Ángeles Herranz Ábalos
Administració educativa autonòmica
Pedro Sigler Vizcaino
Administració educativa autonòmica
Enrique Martínez Quirós
Alumnat públic (FAAVEM)
Immaculada López Primo
Direcció de centres privats
Ginés Pérez Gea
Direcció de centres públics
Manuel Alcaide Olmos
Entitats Locals (FVMP)
David Vento Diéguez
Inspecció educativa
José T. Blasco Alagarda
Inspecció educativa
Juan José López Marinas
Organitzacions empresarials (FECEVAL)
Jeremies Moragues Benavent (Ponent)
Administració educativa autonòmica
Rosa Cañada Solaz (Ponent)
Administració educativa autonòmica
Elena Albert Roberto
Organitzacions sindicals (CCOO PV)
Laura Pastor Signes
Professorat privat (FSIE)

Carlos Tormo Signes
Professorat privat (FSIE)
Eva Maria Julià Tomàs
Professorat privat (USO)
Sonia Ibáñez Abad
Professorat públic (STEPV)
Antonio Pérez Sabater
Formació del professorat
Vicent Monroig i Climent
Professorat públic (STEPV)
Luis García Trapiello
Personalitat de reconegut prestigi
Encarna Salvador Muñoz
Personalitat de reconegut prestigi
Antonio Javier Benito Calderón
Personal administració i serveis (UGT-PV)
Mercedes Alabau Siurana
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
Màrius Josep Fullana Alfonso
Famílies alumnat públic (G. Anaya)

Justifiquen l’absència
Mábel Villaescusa Alejo (Ponent)
Directora Cefire específic d’Educació Inclusiva

Persones invitades
Raül Juncos Castillo
Cap del servei d’Ordenació 
dels Ensenyaments de Règim Especial
Amparo García Pons
Subdirectora general d’Ensenyaments 
de Règim Especial
Joaquín Mas Llorens
Servei d’inclusió educativa

D’acord amb la convocatòria, la Comissió Per-
manent del Consell Escolar de la Comunitat 
Valenciana es reuneix a el Saló d’actes de la 
Conselleria d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport el dia 22 de març de 2019 a les 10.30 h 
en segona convocatòria, amb l’assistència de 
les conselleres i els consellers que dalt es re-
lacionen.

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió del 
dia 12 de març de 2019.

2. Estudi i emissió de dictamen, per via 
d’urgència segons allò establert en l’article 
25.5 del Reglament de Funcionament del 
CECV, sobre el projecte de Decret del Govern 
Valencià pel qual es regulen l’organització 
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i el funcionament dels centres que impar-
teixen ensenyaments d’Educació Infantil o 
d’Educació Primària.

3. Estudi i emissió de dictamen, per via 
d’urgència segons allò establert en l’article 
25.5 del Reglament de Funcionament del 
CECV, sobre el projecte d’Ordre de XX de XX 
de 2019, de la Conselleria d’Educació, Inves-
tigació, Cultura i Esport, pel qual es regula 
l’organització de la resposta educativa per 
a la inclusió de l’alumnat en els centres do-
cents ordinaris sostinguts amb fons públics 
del sistema educatiu valencià.

4. Estudi i emissió de dictamen, per via 
d’urgència segons allò establert en 
l’article 25.5del Reglament de Funciona-
ment del CECV, sobre el projecte de Decret 
XXX/2019, del Consell, pel qual es regulen 
l’organització i el funcionament dels conser-
vatoris professionals de música i de dansa 
dependents de la Generalitat.

5. Estudi per al suport de les candidatures 
als Premis Princesa d’Astúries 2019: Or-
ganització d’Estats Iberoamericans, Fun-
dació Col·legi Imperial de xiquets orfes 
Erasmus+Building European Citizenship.

6. Torn obert de paraula.

La presidenta, Sra. Encarna Cuenca Carrión, 
dona la benvinguda a les persones assistents a 
aquesta sessió convocada per a analitzar tres 
normes de l’administració i estudiar la conve-
niència de donar suport a dues candidatures 
als premis Princesa d’Astúries 2019. Abans de 
començar, la presidenta diu unes paraules de 
record per al Sr. Joaquim Calomarde, que fou 
president del Consell Escolar de la Comunitat 
Valenciana. Un president, que en paraules de la 
Sra. Cuenca Carrión, es va definir per la seua ca-
pacitat de diàleg i escolta.

Seguidament la Sra. Cuenca Carrión, dona pas 
al primer punt de l’ordre del dia.

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 12 de març de 2019

La presidenta informa que no s’han rebut esme-
nes a l’acta però que s’ha detectat una errada, 
ja que la Sra. Inmaculada Paulino Clemente, que 
va assistir a l’anterior Permanent, apareix en la 
relació de persones que excusen absència. De-
mana disculpes i seguidament pregunta si hi ha 
alguna altra observació.

No havent-hi cap altra intervenció s’aprova per 
assentiment amb la correcció esmentada. 

A continuació, la Sra. Cuenca Carrión pregunta a 
la Comissió, i a petició dels tècnics de Formació 
Professional, que han de participar en un 
congrés, si es té algun inconvenient en canviar 
l’ordre del dia i per estudiar en primer lloc el 
ROF que regula l’organització i el funcionament 
dels conservatoris professionals de música i de 
dansa dependents de la Generalitat. S’aprova 
per assentiment continuar amb el punt 4 de 
l’ordre del dia.

4. Estudi i emissió de dictamen, per via 
d’urgència segons allò establert en l’article 
25.5 del Reglament de Funcionament del 
CECV, sobre el projecte de Decret XXX/2019, 
del Consell, pel qual es regulen l’organització 
i el funcionament dels conservatoris profes-
sionals de música i de dansa dependents de 
la Generalitat

La Sra. Cuenca Carrión presenta la Sra. Rosa 
Cañada Solaz, que actuarà en qualitat de po-
nent de la norma, la Sra. Amparo García Pons, 
subdirectora general d’Ensenyaments de Rè-
gim Especial i el Sr. Raül Juncos Castillo, cap 
del servei d’Ordenació dels Ensenyaments de 
Règim Especial. Pren la paraula la Sra. Cañada 
Solaz, que exposa als i a les assistents la ne-
cessitat i la importància de presentar el ROF 
dels conservatoris professionals de música i de 
dansa dependents de la Generalitat Valenciana, 
ja que serà pioner a la Comunitat.

Fins ara s’estava funcionant amb instruccions 
d’inici de curs, amb una normativa del 92 i so-
vint amb resolucions complementàries, per 
tant se’n feia necessària la redacció, ja que no 
hi havia un referent clar. Com en tots els regla-
ments orgànics i funcionals, el que s’intenta és 
regular el funcionament dels centres amb ca-
racterístiques específiques.

El Decret consta d’un Preàmbul, on s’expliquen 
i es documenten aquestes necessitats i les ca-
racterístiques dels centres. En el Títol I, en les 
disposicions generals de referència, de capítol 
únic, la Sra. Cañada Solaz destaca la creació i la 
supressió, així com les seccions dels conserva-
toris; també especifica aquest títol la denomi-
nació d’aquests, sent per tant, una actualitza-
ció a més de les normes de funcionament, que 
era necessària. A partir d’ací l’estructura és la 
genèrica de qualsevol ROF.
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Seguidament, la ponent comenta el Títol II, que 
tracta dels òrgans de govern i que consta del 
Capítol I. Òrgans unipersonals de govern i del 
Capítol II. Òrgans col·legiats de govern.

En el Títol III. Òrgans de coordinació docent la 
Sra. Cañada Solaz subratlla la flexibilitat que 
dona aquest ROF als departaments didàctics 
perquè els centres puguen fer servir els re-
cursos de què disposen d’acord amb les seues 
necessitats.

En el Títol IV es regulen els òrgans de participa-
ció, mentre que l’autonomia pedagògica i curri-
cular d’organització i gestió que està incorpo-
rant-se a tots els ROF que s’estan actualitzant 
durant els últims dies, en els quals s’aposta 
per una major autonomia, queden redactats al 
Títol V.

L’avaluació i la qualitat dels conservatoris es 
troben en el Capítol VI, on s’assenyala que 
l’àmbit d’avaluació té també característiques 
específiques, ja que s’ha d’inserir no sols en el 
seu àmbit específic, sinó també amb relació als 
altres estudis de l’alumnat, mentre que el Títol 
VII fa referència a modificacions normatives.

Finalitza el text amb cinc disposicions addicio-
nals, una derogatòria i tres disposicions finals.
Per a acabar la dissertació, la ponent insis-
teix en l’oportunitat i en la necessitat d’aquest 
ROF i en el fet que és un intent de flexibilitzar 
l’organització interna i d’actualitzar uns orga-
nismes que estaven demanant aquesta actua-
lització.

Pren la paraula la Sra. Cuenca Carrión, que co-
menta que no s’ha rebut cap esmena al projec-
te de ROF dels conservatoris i demana si s’hi 
vol fer alguna observació.

Intervé el conseller José Blasco Alagarda per 
a observar que en l’article 4 es parla en alguns 
moments de seccions i en altres d’extensions. 
Li respon el Sr. Juncos Castillo que van detec-
tar que hi havia una errada i que per coherència 
amb el títol de l’article es tracta de seccions i 
per tant s’esmenarà.

Pren la paraula el Sr. Monroig i Climent, que co-
menta que han presentat una esmena per a tots 
els ROF que han passat per la mesa sectorial 
on la denominació d’associacions de mares i 
pares s’hauria de canviar, ja que no fa referèn-
cia al que hui en dia és la realitat i que caldria 
parlar d’associacions de famílies o representa-
ció de les famílies.

Al fil d’aquesta intervenció, la Sra. Cañada So-
laz assenyala que el document en què treballa 
el CECV, és el mateix que el de les meses sec-
torials, i que tant la que comenta el Sr. Monroig 
i Climent com altres esmenes són recurrents 
i que a hores d’ara ja s’han fet modificacions 
que seran probablement acceptades. Continua 
dient que alhora que es fan esmenes per la via 
de la participació institucional estan arribant 
aportacions d’altres entitats, i s’estaria treba-
llant així amb moltes versions. Es parteix, així, 
del mateix document, i després l’Administració 
amb totes les aportacions tramita el document 
definitiu.

Demana la paraula el Sr. García Trapiello, que 
a col·lació del que ha dit la Sra. Cañada Solaz 
comenta que el Consell escolar no és una mesa 
sectorial, no és un òrgan de negociació, és un 
òrgan de participació i d’aportació d’informes 
sobre el document final, que ja és projecte de 
l’Administració. L’Administració participa en 
el Consell per a orientar-lo, per si hi ha algun 
error, però és el consell, com a òrgan col·legiat, 
el que decideix sobre projectes finals.

Seguidament, el conseller comenta que defen-
sarà que el CECV siga l’última veu que aporta 
informació, debats, consens sobre projectes, 
no sobre esborranys de projectes. Pren la pa-
raula la Sra. Cañada Solaz, per a dir que amb la 
seua intervenció volia informar sobre esmenes 
que ja s’han tractat i que probablement ja s’han 
acceptat. El que caldria que fora una reivindi-
cació del CECV és que arribara el document 
però amb les modificacions. El Sr. García Tra-
piello, abans de tancar el punt, manifesta que 
el Consell s’hauria de pronunciar sobre la pro-
posta del conseller Monroig i Climent.
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La Sra. Cuenca Carrión pregunta a les persones 
assistents si desitgen pronunciar-se sobre la 
proposta del representant de l’STEPV. El conse-
ller Màrius Fullana manifesta el seu acord amb 
el conseller Monroig. La resta de consellers i 
conselleres mostren el seu acord. S’accepta la 
proposta per assentiment.

La Sra. Cuenca Carrión comenta que en 
l’elaboració del dictamen es recollirà la detecció 
de l’errada i el suggeriment.

No havent-hi cap més intervenció s’aprova 
el dictamen i la presidenta tanca el punt, tot 
dient que s’elaborarà el dictamen i s’elevarà a 
l’Administració.

Dona pas al segon punt de l’ordre del dia, i 
avança que farà de ponent el conseller Jeremies 
Moragues, que actuarà en representació de 
l’Administració Educativa.

2. Estudi i emissió de dictamen, per via 
d’urgència segons allò establert en l’article 
25.5 del Reglament de Funcionament del 
CECV, sobre el projecte de Decret del Go-
vern Valencià pel qual es regula l’organització 
i el funcionament dels centres que impar-
teixen ensenyaments d’Educació Infantil o 
d’Educació Primària

Pren la paraula el Sr. Moragues Benavent, que 
saluda els i les assistents, mentre exposa que 
es troba en aquesta sessió com a conseller 
i ponent, i a més com a responsable tècnic de 
l’elaboració del ROF de primària, i per tant els 
dubtes que puguen presentar-se també els as-
sumirà.

En primer lloc, destaca la necessitat d’elaborar 
un nou ROF de primària, ja que l’anterior data 
de l’any 97 i des d’aleshores hi ha hagut moltís-
sims canvis legislatius (Decret de Plurilingüis-
me, Igualtat de persones, Decret d’inclusió, etc.) 
normativa suficient com per a plantejar-se el 
canvi, i en aquest sentit es manifesta el preàm-
bul del ROF. Destaca el ponent que el ROF ante-
rior incloïa tot el procediment d’eleccions a con-
sells escolars, però que aquesta informació no 
apareix perquè ja hi ha un decret que ho regula.

Un altre element previ que s’ha de destacar és 
que a l’actual Administració li hauria agradat 
fer un ROF que no fora desenvolupament de la 
LOMQE. En aquest sentit els hauria agradat donar 
més participació als consells escolars de centre. 
El que s’ha intentat ha sigut donar més autonomia 
i participació i integrar en la mesura que ha sigut 
possible redaccions en el ROF que incloguen tot 
el que siga informe favorable del Consell Escolar 
i Claustre. S’ha buscat la manera de no incomplir 
el marc legal, però es pretén potenciar més la 
participació de la Comunitat Educativa. Alguns 
elements diferenciadors o més significatius 
d’aquest ROF són:

• Intent de donar més autonomia pedagògica, 
d’organització i de gestió.

• Foment de la participació del claustre i del 
Consell escolar.

• Defensa i foment de la paritat en la constitució 
de tots els òrgans de govern i de coordinació dels 
centres.

• Respecte de la normativa d’igualtat d’oportunitats 
entre dones i homes, amb el Pla Director de 
Coeducació i amb el Pla d’Igualtat.

Comenta que, d’acord amb la intervenció del con-
seller García Trapiello en l’anterior punt, caldria 
haver aportat el document últim, però en el sentit 
exposat per la Sra. Rosa Cañada Solaz el docu-
ment últim amb què treballa l’Administració ja té 
moltíssimes aportacions que anirà comentant i 
que no s’han pogut afegir al document que tenen 
els consellers pel tràmit d’urgència al qual s’ha 
sotmès aquest procediment.

Aquest ROF, a més:

• Conté informació específica respecte a la 
promoció d’acord a Pla Director de Coeducació 
i el Pla d’igualtat a les denominacions dels cen-
tres, ‘incloure noms de dones que han destacat 
en diverses disciplines i això ja està en el do-
cument malgrat que no a l’esborrany que tenen 
els consellers ja que s’han produït aportacions 
amb posterioritat al document.
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• Generalitza la figura de la direcció d’estudis 
per als centres de sis a huit unitats que abans 
tenien director i secretari, ara s’incorpora el 
cap d’estudis.

• Respecte de la tipologia dels consells esco-
lars redueix les cinc tipologies del ROF anterior 
a només tres.

• S’assignen dos grups d’hores perquè siguen 
aprovades pels centres, una pel que fa al pac 
d’horari destinat als equips directius i el mateix 
pel que fa als òrgans de coordinació docent. El 
ROF estableix que es determinarà un nombre 
global d’hores per a assumir aquestes funcions 
i que es desenvoluparà en una ordre posterior 
quan es negocien les plantilles dels centres. La 
finalitat és dotar de més autonomia els equips 
directius per a distribuir les hores en funció 
de les característiques del centre, el nombre 
d’unitats, etc.

• En el nomenament dels tutors i les tutores, i 
pel que fa a les direccions, s’explicita que els 
criteris per a la determinació de tutories seran 
pedagògics.

• Pel que fa a la participació, s’introdueix un 
apartat específic referit al voluntariat.

• En el capítol d’autonomia pedagògica s’han 
separat en articles diferents les activitats com-
plementàries de les extraescolars.

• S’inclou un apartat sobre la gestió econòmica 
dels centres.

• En un apartat de normes de funcionament 
s’han incorporat alguns elements que no es 
contemplaven en el ROF anterior, com són: 
atenció d’alumnat en absència del professorat, 
accés als centres educatius, mitjans de difusió, 
ús social dels centres, protecció de dades de 
caràcter personal, salut i seguretat, mesures 
d’emergència i pla d’autoprotecció del centre, 
assistència sanitària a l’alumnat i prevenció de 
riscos laborals.

• En l’apartat de la programació general anual 
(PGA) es parla del Programa d’Actuació per a la 

Millora (PAM) que ha de centrar tots els aspec-
tes pedagògics del centre en cada curs escolar.
• En la derogatòria hi ha una derogació explícita 
del ROF anterior, i a banda indica que queda-
ran derogades totes les normes inferiors que 
s’oposen a aquest nou reglament.

•  Hi ha disposicions addicionals que esmenten 
que podrà haver-hi centres de caràcter singu-
lar, que ja incloïa el ROF anterior. A més, espe-
cifica que la norma es podrà adaptar tant als 
centres rurals agrupats (CRA) com a les esco-
les infantils de primer cicle, i manté la possibili-
tat de creació de residències. També es detalla 
que el que disposa el Títol IV d’aquest Decret 
serà aplicable als centres concertats.

• En les disposicions transitòries es manté el 
primer cicle de l’ESO en els col·legis públics, 
malgrat que en queden molt pocs a la CV, i 
s’inclou la regulació dels centres específics 
d’Educació Especial i dels centres autoritzats 
per a desenvolupar el pla específic de la jornada 
escolar. Amb aquesta dada finalitza l’exposició.

La presidenta agraeix la intervenció i dona la 
paraula al Sr. Calderón Benito el qual expressa 
que no entén el que ha dit el ponent sobre les 
bosses d’horaris dels equips directius i l’altra 
és que hi ha documents que no ha pogut veure 
en la convocatòria.

La presidenta pren la paraula i, atès que hi ha 
setanta-dues esmenes i que la qüestió que 
planteja el Sr. Calderón Benito en forma part 
d’alguna, suggereix continuar i debatre-la quan 
s’hi arribe.

Pren la paraula el Sr. Fullana Alfonso, que ex-
posa que no acaben d’entendre el perquè 
d’aquesta proposta de modificació en el con-
text de la LOMQE. Tampoc entenen l’ordre 
d’importància per a incorporar algunes coses i 
no d’altres, la moratòria final tampoc l’entenen. 
Consideren que el tema del voluntariat és, a 
més, una qüestió perillosa, perquè el voluntariat 
té de vegades el perill que s’utilitze per a fun-
cions que caldria que assumira l’administració.

Una altra qüestió que tenen en compte és el 
tema del Consell Escolar, que estava en una 
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altra jerarquia per davant del claustre en la 
LOMQE i ara està al mateix nivell. En paraules 
del Sr. Fullana Alfonso: «Ens trobarem amb 
centres en què compten més el Claustre i la Di-
recció que no la participació de tota la comuni-
tat. No acabem d’entendre aquesta pressa per 
presentar el ROF quan s’acaba la legislatura, 
adaptant-lo a la LOMQE quan estem en contra 
de la LOMQE».

Finalitza la intervenció dient que considera que 
amb el reglament anterior podien tindre més 
possibilitats, més mecanismes per a anar fun-
cionant en contra de la LOMQE i volien deixar 
constància d’aquest fet.

La Sra. Cuenca Carrión considera que com al-
gunes de les esmenes van en aquest sentit 
cal fer un repàs a aquesta normativa i iniciar 
l’anàlisi de les esmenes per a debatre totes 
aquestes qüestions.

Fa un incís per a comentar al conseller Benito 
Calderón que s’ha comprovat que el correu es 
va enviar a tots els consellers i les conselleres 
correctament, amb un enllaç al lloc web on es 
troba tota la documentació.

Seguidament la Sra. Cuenca Carrión dona pas 
a les esmenes. Comenta que els representants 
de COVAPA han presentat esmenes però que 
no han pogut assistir i demanen vot particular, 
la qual cosa no és viable si no hi ha votació. In-
forma del fet que aquestes esmenes no es po-
den tindre en consideració si algun conseller 
o consellera no se’n fa càrrec. En gran mesura 
són coincidents amb les presentades pel sector 
de famílies de la Confederació Gonzalo Anaya.

La consellera Encarna Salvador Muñoz pren la 
paraula i comenta que es farà càrrec de presen-
tar-les, i la presidenta li agraeix el gest.

Esmena 1. A la totalitat.
Defensa: Vicent Monroig i Climent, com a re-
presentant de l’STEPV.

El Sr. Monroig i Climent fa dues consideracions 
prèvies: en primer lloc, hi ha documents de mol-
ta transcendència i caldria que ens poguérem 

prendre el temps necessari per a valorar-los; i 
en segon lloc, la LOMQE hui no la defensa nin-
gú, i per tant caldria haver esperat que aquesta 
normativa s’haguera derogat.

Amb relació al text, el conseller presenta tres 
qüestions:
1. Incorporar al títol el terme públic quan al 

ROF de secundària sí que apareix.
2. Per què els centres d’escolarització de 0 a 

3 anys tenen una denominació i a partir de 3 
en tenen una altra? Caldria que fora la ma-
teixa.

3. Per últim, voldrien que les sigles tot i la difi-
cultat per a pronunciar-les, incorporaren el 
mot públic, als centres públics.

Continua el conseller amb les esmenes presen-
tades al text que resumeix en tres considera-
cions generals relacionades amb:
1. Les direccions dels centres escolars
2. La participació
3. L’avaluació dels centres escolars

*Vegeu l’Annex 1, presentat per l’STEPV, on es 
desenvolupen aquestes consideracions.

Finalitza l’exposició demanant a l’Administració 
que es prenga més temps, ja que el Decret està 
cenyit a la LOMQE i es vol esperar que es dero-
gue o deixar més temps per a negociar el do-
cument, davant la seua transcendència. Si això 
no és possible, el document ha d’arreplegar ex-
pressions que validen la participació social, en 
una aposta decidida perquè els centres educa-
tius siguen democràtics.

Intervé en aquests moments el Sr. García Tra-
piello, que comenta que el CECV hauria de 
demanar calma en l’elaboració dels ROF, ja 
que la comunitat educativa no ha debatut 
col·lectivament totes les qüestions.

Continua dient que sempre s’ha negat a la via 
d’urgència en temes tan importants. A més, 
tornem a estar en una situació jurídica que 
considera greu, ja que es modifica el decret 
sense haver derogat la llei del 92 que afecta 
la primària i la secundària, i aquest és un error 
jurídic, ja que és una llei que està en vigor. Per 
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tant, és un argument més per a demanar calma. 
Caldria que al CECV hagueren arribat els decrets 
i l’Ordre. Malgrat que el seguim debatent, el Sr. 
García Trapiello considera que convindria que el 
CECV fera una recomanació general de calma i 
serenitat al procés.

Pren la paraula la presidenta, que proposa co-
mençar el dictamen fent aquestes reflexions: cal 
recordar la diferència entre una mesa de nego-
ciació i un òrgan consultiu i de participació com 
és el CECV; s’ha de mantindre la calma; s’ha de 
deixar més temps per a la reflexió, tal i com ha 
indicat el conseller Monroig i Climent. Afegeix la 
Sra. Cuenca Carrión que el CECV ha estat dos 
mesos sense poder convocar reunions, a cau-
sa del seu procés de renovació. Comparteix la 
reivindicació del CECV com a espai de reflexió. 

S’incorporaria també el tema jurídic plantejat pel 
Sr. García Trapiello de possible incoherència de 
l’ordre que encara està en vigor.

Amb relació a les observacions generals del Sr. 
Monroig i Climent, hi ha un esment en l’article 
57 que suggereix tractar-lo en les esmenes; i pel 
que fa a l’avaluació interna, també té un article 
específic i es podria tractar en les esmenes pre-
sentades sobre aquest punt.

Intervé el Sr. Monroig i Climent amb una preo-
cupació que la seua confederació ja va tractar 
en mesa sobre l’escàs caràcter pedagògic que 
s’atribueix a la direcció, que acaba desfigurant-
se perquè segons interpreta el ROF, la direcció 
podria estar sense docència.

La Sra. Cuenca Carrión pregunta si sembla bé 
als consellers i a les conselleres que el ponent 
Jeremies Moragues indique quines de les 
esmenes ja ha incorporat l’Administració a la 
redacció del ROF, per tal d’agilitzar el procés. 
S’aprova per assentiment.

Esmena 2. A la totalitat.
Defensa: Sra. Elena Albert Roberto, com a re-
presentant de CCOO-PV.

La Sra. Albert Roberto realitza una esmena ge-
neral demanant dos ROF diferenciats, un de 

Centres Específics EE i l’altre d’Escoles Infan-
tils. Els arguments que esgrimeix es poden tro-
bar a l’Annex 2, amb el document aportat per la 
confederació sindical de CCOO-PV. Sol·liciten, 
a més, la presència de personal ATS*.
Vegeu l’Annex 2.

Pren la paraula el Sr. García Trapiello, que expo-
sa dos punts. En primer lloc, el conseller con-
sidera que no es tracta d’una esmena a la tota-
litat, no es debat això; en segon lloc, seria una 
recomanació el fet que seria bo tindre dos ROF 
diferenciats que podria ser assumida pel CECV 
en el sentit que l’Administració faça una norma-
tiva específica per als centres d’Educació Es-
pecial i Centres d’Educació Infantil tan prompte 
siga possible.

La Sra. Cuenca Carrión recorda que en les re-
comanacions plantejades pel conseller Mon-
roig hi havia una que feia referència a la falta de 
presència de l’alumnat, i proposa incorporar-la 
al resum de recomanacions que s’ha fet abans.
El Sr. Moragues Benavent reprén el que ha dit 
el Sr. García Trapiello, i opina que és neces-
sària una normativa específica i la norma ja ho 
anuncia, però en tot cas no seria un tema per a 
anul·lar la normativa. S’accepta transaccionar a 
recomanació si la ponent hi està d’acord.

La Sra. Albert ho accepta i per tant queda tran-
saccionada a recomanació, acceptada per la 
Permanent.

Esmena 3. Article 1. 
Defensa: Sr. Juan José López Marinas, com a 
representant de CEV.

Afirma el conseller López Marinas que 
en l’Article 1 es diu «Aquest decret regula 
l’organització i el funcionament dels centres 
públics dependents de la Generalitat que im-
parteixen ensenyaments d’Educació Infantil o 
d’Educació Primària». No obstant això l’Article 
8 regula centres públics no dependents de la 
Generalitat, i la Disposició addicional quarta 
ordena que el Títol VI s’aplique a centres con-
certats. Entén el conseller que hi ha una con-
tradicció en el text, i suggereix que s’amplie 
l’objecte mencionat en l’article. S’accepta po-
sar a l’objecte el mateix que al títol.
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Esmena 4: Article 2.2 
(esmena d’addició «gratuïta, laica, participativa 
i democràtica»). 
Defensa: Sra. Elena Albert Roberto, com a re-
presentant de CCOO-PV.

Es demana que en la definició del tipus 
d’educació s’incloguen les paraules gratuïta, 
laica, participativa i democràtica. Són les ca-
racterístiques consensuades per la Plataforma 
Estatal per l’Educació Pública.

El conseller García Trapiello es qüestiona on tin-
dria cabuda aquest text en l’article 2.2, però diu 
que, en qualsevol cas, caldria recordar que gra-
tuïta ho és per llei orgànica i per tant no es pot 
introduir en el text; participativa està en diver-
ses lleis; i laica, lamentablement, no ho és ni en 
la Constitució Espanyola. Per tant, no s’hauria 
d’admetre. A més, és un tema d’incongruència 
textual: es parla de centre i en la proposta es 
parla d’ensenyament.

La Sra. Cuenca Carrión proposa que es pose a 
la fi del paràgraf, en les normes d’organització 
i funcionament, que permeten una educació 
de qualitat inclusiva (...). El Sr. Fullana Alfonso 
està d’acord a afegir-ho. La Sra. Albert con-
tinua dient que recomanen a les conselleres i 
als consellers que s’hi incloga. El Sr. Monroig i 
Climent comenta que també ho van passar per 
mesa sectorial.

El Sr. Pérez Gea comenta que si s’incorpora el 
terme laica, caldria pensar en el professorat i 
la matèria de Religió, que s’imparteix als cen-
tres, i que s’hauria de reflexionar sobre si el que 
s’incorpora va en contra de la Constitució.

La Sra. Cuenca Carrión també reflexiona sobre 
l’elaboració de dictàmens si van en contra de la 
constitució o de normes bàsiques i diu que si 
s’ha de votar, ho farà en contra. Demana que es 
retire l’esmena per a poder arribar a consens.

La Sra. Albert expressa que si la presidenta de-
mana que la retire, ho farà. L’esmena es retira.

Esmena 5: Article 4.3 (aclariment dels criteris 
d’agrupació). 

Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

Expressa el conseller Fullana que l’article pre-
senta ambigüitat, perquè no indica quantitats 
d’alumnes per a prendre la mesura d’agrupar 
centres en els nuclis de població dispersos. El 
Sr. Moragues Benavent diu que el que es dema-
na des de la FAPA Gonzalo Anaya no és el que 
ha d’estar en un rang de Decret. Continua dient 
que al document ja s’ha incorporat que es po-
tenciarà l’escola rural com a eix vertebrador del 
territori.

L’esmena es transacciona en aquest sentit, afe-
gint al punt 4.3 el text: «es potenciarà l’escola 
rural com a eix vertebrador del territori».

Esmena 6: Articles 5.1 i 5.2 
(aclariment sobre la denominació). 
Defensa: Sr. Juan José López Marinas, com a 
representant de CEV.

El conseller observa que en els articles 5.1 i 5.2 
el text al·ludeix a centres docents públics que 
imparteixen els ensenyaments autoritzats de 
règim general d’Educació Infantil.

El Sr. López Marinas entén que és redundant 
la paraula autoritzats, ja que tots els centres 
públics ho són. El Sr. Moragues Benavent està 
d’acord a retirar la paraula autoritzats. L’esmena 
s’accepta.

Esmena 7: Article 11.b 
(aclariment sobre la participació de la comunitat 
educativa). 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso comenta que des de la FAPA 
Gonzalo Anaya es pretén que la participació de 
tota la comunitat educativa siga també com la de 
l’equip directiu, perquè entre les dues parts hi 
haja una comunicació bilateral en el claustre i en 
el Consell Escolar. L’esmena s’accepta.
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Esmena 8: Article 11c 
(esmena de modificació «se seguiran els acords 
presos al CEC»). 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso exposa que el que 
demanen és més participació de les famílies i 
l’alumnat, i per tant els agradaria que on l’article 
diu «tenint en compte les directrius i propostes 
formulades pel Consell Escolar», es modificara 
per «se seguiran els acords presos pel Consell 
Escolar».

L’esmena transacciona i es reconverteix en 
recomanació genèrica al llarg de tota l’ordre de 
més participació que siga de més qualitat per 
part de l’alumnat i les famílies.

Esmena 9: Article 14.6. 
Defensa: Sr. Ginés Pérez Gea, com a representant 
de les Direccions de centres públics.

El Sr. Pérez Gea suggereix afegir a la fi de 
l’article: «però no tindrà efectes econòmics ni 
administratius». La comissió proposa la retirada 
de l’article. S’aprova recomanar-ne dels del 
CECV la retirada.

Esmena 10: Article 17. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso comenta que va en la 
mateixa línia que altres anteriors cercant més 
participació de la comunitat educativa, afegint 
AMPA i alumnat. S’aprova recollir aquesta 
esmena en la recomanació general de més 
participació de la comunitat educativa.

Esmena 11: Article 18. 
Defensa: Sra. Elena Albert Roberto, com a 
representant de CCOO-PV.

La Sra. Albert exposa que després d’escoltat 
el ponent recomanen que mentre es redacta el 
ROF d’infantil es modifique l’art. 18 d’elecció de 
directores i directors.

L’esmena es transacciona i s’incorpora a les 
recomanacions generals.

Esmena 12: Article 21. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso exposa que caldria afegir 
al ROF que el Consell Escolar és el màxim òr-
gan col·legiat o màxim òrgan de participació. El 
Sr. Moragues Benavent comenta que el fet que 
en el text aparega primer la part referent a la 
Direcció i després la del Consell Escolar no sig-
nifica que es l’una estiga per damunt de l’altre. 
Quant al tema de la participació, el Consell Es-
colar ja és l’òrgan de participació, és l’únic i per 
tant ja és el màxim.

Intervé la Sra. Cuenca Carrión per a dir que en 
l’article 23.1 queda perfectament definit el Con-
sell Escolar. L’esmena es retira.

Esmena 13: Article 24.2. 
Defensa: Sra. Encarna Salvador Muñoz, en nom 
de COVAPA.

La Sra. Salvador Muñoz proposa l’increment 
d’un representant més del sector de pares i ma-
res per a equiparar-los al nombre de represen-
tants del sector docent, tenint en compte que 
aquest model contempla 4 docents + director/a 
+ cap d’estudis. A més, s’equilibraria la com-
posició del sector de les famílies, com ocorre 
en els centres de nou o més unitats (9 pares-
mares/7 docents+director/a+cap d’estudis) i en 
els de menys de sis unitats (2 pares/mares+1 
docent+director/a). L’esmena s’aprova i es pro-
posa modificar al sector de les famílies i passar 
de cinc a sis representants.

Esmena 14: Article 24.4. 
Defensa: Sra. Encarna Salvador Muñoz, en nom 
de COVAPA.

La Sra. Encarna Salvador Muñoz argumenta 
que si el Reglament Orgànic regula la compo-
sició de tots els sectors, també hi ha de figurar 
la de l’alumnat, i s’ha de dotar la norma d’una 
major precisió al respecte.
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El text que proposen des de la confederació 
COVAPA regulà l’últim procés d’eleccions a 
consells escolars celebrat en novembre de 
2017, en el qual ja es va aplicar allò establert en 
el Decret 93/2016, de 22 de juliol, del Consell, 
pel qual es regula el procés electoral per a la 
renovació i constitució dels consells escolars 
dels centres docents no universitaris de la CV, 
sostinguts amb fons públics, malgrat que s’ha 
adaptat a la tipologia de consells escolars pro-
posats.

El Sr. Jeremies Moragues Benavent exposa 
que aquesta esmena no és necessària, per-
què la redacció que es proposa ja es troba en 
els mateixos termes en l’article 4.7 del Decret 
que regula les eleccions a consells escolars. 
L’esmena es retira.

Esmena 15: Article 24.5. 
Defensa: Sra. Encarna Salvador Muñoz, en nom 
de COVAPA.

Aquesta esmena fa referència al que s’ha dit en 
l’anterior, i per tant es retira.

Esmena 16: Article 24.8. 
Defensa: Sra. Encarna Salvador Muñoz, en nom 
de COVAPA.

Aquesta esmena també fa referència al que 
s’ha esgrimit en l’anterior i per tant es retira.

Esmena 17: Article 26. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso demana concreció en la 
redacció de l’article 26. No volen que única-
ment s’informe les famílies, sinó participació 
real, activa, en la presa de decisions, participar 
de la resolució dels conflictes, si cal, a través de 
la Comissió de Convivència. Com pot el Consell 
Escolar analitzar i valorar el funcionament ge-
neral dels centres? Què vol dir «establir criteris 
i actuacions»?

Pren la paraula el Sr. Moragues Benavent, que 
comenta que es pot acceptar en la resolu-

ció dels conflictes, conéixer-la i participar-hi. 
L’esmena s’aprova per assentiment.

Esmena 18: Article 26. 
Defensa: Sra. Encarna Salvador Muñoz, en nom 
de COVAPA.

Esmena d’addició per a incorporar un nou apar-
tat darrere del punt m: «Promoure accions de 
prevenció per a afavorir un clima de convivèn-
cia en el centre i una vertadera cultura de pau 
basada en el respecte als valors universals». 
L’esmena es retira perquè el contingut ja està 
contemplat en el document.

Esmena 19: Article 26d. 
Defensa: Sra. Encarna Salvador Muñoz, en nom 
de COVAPA.

Es retira, perquè en el 80.6 ja està especificat 
el tema de la memòria, per tant ja està inclosa 
en el document.

Esmena 20: Article 26r. 
Defensa: Sra. Encarna Salvador Muñoz, en nom 
de COVAPA.

L’esmena es retira.

Esmena 21: Article 27. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

Proposa obrir el Consell Escolar a tractar 
qualsevol qüestió, encara que entén que la 
decisió no puga ser necessàriament vinculant. 
Que les sessions es facen fora de la jornada 
escolar, com abans. Quins són els altres 
procediments que es determinen? A què fa 
referència? Qui determina altres procediments? 
No s’articula en el ROF la freqüència amb 
què s’han de reunir les diferents comissions. 
Amb aquest ROF, es redueix el termini de les 
convocatòries del Consell, i es passa d’una 
setmana a 48 h, les ordinàries, i de 48 h a 24 h, 
les extraordinàries. Això és un inconvenient per 
a les famílies, perquè no afavoreix la conciliació. 
Quins procediments s’utilitzaran per a donar 
a conéixer els acords del Consell Escolar a la 
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comunitat educativa? Aquestes són qüestions 
que els agradaria que quedaren contestades.

El Sr. Moragues Benavent diu que, amb relació 
a les reunions del Consell Escolar s’afegirà 
«preferentment, fora de l’horari lectiu», i pel que 
fa al termini per a les convocatòries ordinàries i 
extraordinàries, també ho proposava COVAPA, 
es reconduirà i es mantindrà una setmana per a 
les ordinàries i 48 hores per a les extraordinàries.

L’esmena queda aprovada

Esmena 22: Article 27.3. 
Defensa: Sr. Ginés Pérez Gea, com a repre-
sentant de Direcció de centres públics.

El Sr. Pérez Gea proposa eliminar l’apartat 
on s’ especifica que es facilitarà l’assistència 
de tots els membres i que es canvie per: 
«que facilite l’assistència de la majoria dels 
membres». L’esmena es transacciona amb la 
següent redacció: «que facilite l’assistència dels 
membres».

Esmena 23: Article 27.4 (supressió). 
Defensa: Sr. Ginés Pérez Gea, com a represen-
tant de Direcció de centres  públics.

El Sr Pérez Gea proposa eliminar de l’article 
«l’assistència al Consell Escolar és obligatòria 
per als membres de l’Equip Directiu que en 
formen part», i deixar el que diu en el 28.6, que 
especifica què fer amb un membre que no hi 
assisteix.

L’esmena s’aprova per assentiment.

Pren la paraula el conseller García Trapiello qui, 
a col·lació d’aquesta esmena, presenta una 
recomanació de modificació en l’article 27.9b, 
concretament, on apareix l’expressió «majoria 
simple» proposa canviar per «majoria de vots» i 
on diu «per majoria absoluta», canviar per «per la 
majoria dels membres que componen l’òrgan».

S’accepta la recomanació per assentiment.

Esmena 24: Article 27.5. 
Defensa: Sra. Encarna Salvador Muñoz, 
en nom de COVAPA.

L’ esmena queda aprovada en aprovar l’esmena 
21.

Esmena 25: Article 27.7. 
Defensa: Sra. Encarna Salvador Muñoz, en nom 
de COVAPA.

L’esmena queda aprovada en aprovar l’esmena 
21.

Esmena 26: Article 29. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso argumenta que la 
comissió pedagògica i de menjador hauria 
d’aparéixer, com a mínim, i les dues haurien 
de ser comissions específiques. La comissió 
de menjador la consideren molt important, 
just en el moment que des de les conselleries 
d’Educació i de Sanitat fa més de tres anys els 
serveis complementaris inclouen menjador i 
transport. Tanmateix es considera necessari 
que no desaparega la comissió pedagògica.

L’esmena es transacciona perquè es recupere la 
comissió pedagògica, i per tal d’especificar que 
els serveis complementaris són el transport i el 
menjador.

Esmena 27: Article 32.14. 
Defensa: Ginés Pérez Gea, 
com a representant de Direcció de centres 
públics.

El Sr. Pérez Gea fa esment al fet que el termini 
per a fer la certificació caldria que fora almenys 
de deu dies, i no de cinc, i a més troba que 
caldria afegir al final del paràgraf: «No es podrà 
sol·licitar una nova certificació d’un acord 
fins no haver rebut la contestació a l’anterior 
certificació».

L’esmena es transacciona modificant «en el 
termini de 5 dies hàbils» per «en el termini que 
establisca la direcció del centre» i afegint a la fi 
del paràgraf «segons el que establisca el con-
sell escolar», fórmula que permet adequar-se 
a les característiques pròpies de cada centre.
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Esmena 28: 32.15. Defensa: Sr. Ginés Pérez 
Gea, com a representant de Direcció de centres 
públics.

L’esmena queda arreplegada en l’anterior.

Esmena 29: Article 34.3. 
Defensa: Sr. Ginés Pérez Gea, com a represen-
tant de Direcció de centres públics.

Pren la paraula el Sr. Pérez Gea que proposa 
eliminar «a proposta de l’equip», perquè pot su-
posar discussions de claustre si la coordinació 
no està d’acord amb el projecte del centre.

El Sr. Monroig i Climent considera que està 
d’acord amb el fet que siga l’equip qui propo-
se. La Sra. Cuenca Carrión manifesta que així 
sembla més participatiu i assenyala que des de 
la direcció es confia en l’equip. El Sr. Baggetto i 
Torres comenta que la redacció que es propo-
sa denota obligació. El Sr. Pérez Gea comenta 
que el seu equip serà nomenat per la directora 
o el director, i no des d’un equip imposat. El Sr. 
Calderón Benito planteja la reflexió que qualse-
vol decisió en aquest sentit s’ha de prendre en 
coordinació amb les competències de l’article 
16, i que la direcció ha de poder exercir verita-
blement la gestió i la coordinació pedagògica 
del centre. El Sr. Pérez Gea continua dient que 
el lideratge compartit ha de ser amb persones 
de la confiança de la direcció i amb disposició 
de dur endavant el projecte que la direcció pre-
sente.

La Sra. Cuenca Carrión proposa incorporar «oït 
l’equip». Seguidament, el Sr. Monroig i Climent 
comenta que un projecte de direcció no és nor-
matiu. Cap persona podria oposar-se a un pro-
jecte que els diferents estaments aproven. Des 
de la seua confederació proposen eliminar els 
«oïts» per «vistiplau», amb l’acord, la proposta, 
etc.

Donat que no s’arriba a un acord, intervé la 
Sra. Cuenca Carrión i proposa votar. La re-
dacció a votar seria, per una banda, afegir «oït 
l’equip» i per l’altra, deixar el text que proposa 
l’Administració. S’efectua la votació i se n’obté 
el resultat següent:

Vots a favor d’«oït l’equip»: 15
Vots a favor del text de l’Administració: 3
Abstencions: 3 

Es transacciona l’esmena a «oït l’equip».

Esmena 30: Article 40.2. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

El conseller Fullana Alfonso argumenta que les 
famílies i l’alumnat haurien de conéixer prèvia-
ment el sistema d’avaluació que seguiran les 
persones docents.

El Sr. Moragues Benavent comenta que es po-
dria afegir un punt previ al de l’avaluació que di-
guera que la tutora o el tutor parlaran a l’inici de 
curs a les famílies o als representants legals de 
l’alumnat sobre els criteris d’avaluació i promo-
ció de l’alumnat. L’esmena s’accepta i transac-
ciona en aquest sentit.

Esmena 31: Article 40.3. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

Pren la paraula el Sr. Fullana Alfonso, que con-
sidera que caldria eliminar la paraula excepcio-
nals de l’article. El conseller García Trapiello 
proposa canviar excepcionals per no ordinàries, 
a la qual cosa el conseller Blasco Alagarda co-
menta si no quedaria millor per altres raons.

L’esmena es transacciona.

Esmena 32: Article 41. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, com 
a representant de la Confederació 
Gonzalo Anaya.

Proposa el Sr. Fullana Alfonso afegir a la persona 
coordinadora de la Biblioteca. El Sr. Moragues 
Benavent informa que en general el ROF parla 
d’unes coordinacions mínimes, i després hi 
ha les que el centre decidisca en funció del 
nombre d’hores de què dispose per a altres 
coordinacions. De fet s’havien proposat altres 
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coordinacions i a la fi s’ha decidit que siga dintre 
de l’àmbit de l’autonomia dels centres. El Sr. 
Fullana Alfonso retira l’esmena.

Esmena 33: Articles 43,44 i 45. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso proposa que el consell 
escolar de centre nomene les diferents persones 
coordinadores, i que no quede en mans únicament 
de la direcció. 

Els consellers i les conselleres debaten si es 
passa a una esmena de transacció per a afegir 
que es donarà compte al consell escolar de 
centre. El Sr. Pérez Gea comenta que quan 
s’aprova la PGA per part del consell escolar de 
centre, hi estan inclosos els nomenaments. 
L’esmena es retira.

Esmena 34: Article 46. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

No es podran utilitzar recursos econòmics de 
les partides pressupostàries destinades als 
centres. El Sr. García Trapiello comenta que ha de 
ser l’AMPA lliurement qui decidisca al respecte. 
El Sr. Fullana Alfonso retira l’esmena, però vol 
deixar constància del fet que l’ensenyament 
hauria de ser totalment gratuït.

Esmena 35: Article 46.1. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso 
com a representant de la Confederació 
Gonzalo Anaya.
La utilització genèrica de la denominació 
«associacions representants de famílies de 
l’alumnat» que proposa el Sr. Fullana Alfon-
so ja ha estat abordada a l’inici de la sessió. 
L’esmena queda aprovada.

Esmena 36: Article 46.2. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonza-
lo Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso proposa modificar en 
l’article pares i mares per famílies. 
L’esmena s’aprova.

Esmena 37: Article 46.3. 
Defensa: Sra. Encarna Salvador Muñoz, en nom 
de COVAPA.

La Sra. Salvador Muñoz llig la proposta de 
COVAPA, que demana especificar en l’article 
els documents oficials, cosa que dota de més 
precisió la norma, i evita limitacions. A més, 
s’oposen que aparega «que estaran a la seua 
disposició en la secretaria d’aquests», ja que 
aquest fet n’impedeix l’anàlisi, l’estudi i la valo-
ració, no afavoreix la participació del seu sec-
tor i entra en contradicció amb el que estableix 
l’article 47.g. del text: «g) rebre un exemplar 
dels diferents plans i projectes desenvolupats 
pels centres i, si escau, de les seues modifica-
cions».

El Sr. Moragues Benavent proposa afegir la se-
güent redacció: «dels quals rebran un exemplar 
en format electrònic». L’esmena es transac-
ciona afegint-hi el text: «dels quals rebran un 
exemplar en format preferentment electrònic».

Esmena 38: Article 46.3. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

El conseller Fullana proposa canviar podran 
per tindran dret. L’esmena s’aprova.

Esmena 39: Article 46.4.
Defensa: Sra. Encarna Salvador Muñoz, en nom 
de COVAPA.

La Sra. Salvador Muñoz, en nom de COVAPA, 
defensa la incorporació en l’article que 
siguen prioritàries les associacions de pares 
i mares de l’alumnat als centres públics sobre 
qualsevol altra associació aliena a la comunitat 
escolar, sempre que es respecte el normal 
desenvolupament de la vida escolar.

El Sr. Moragues Benavent observa que la 
redacció aportada per l’Administració és més 
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correcta, ja que especifica que serà el consell 
escolar del centre qui ho considere. L’esmena es 
retira.

Esmena 40: Article 46.6. Defensa: Sra. Encarna 
Salvador Muñoz, en nom de COVAPA.

La Sra. Salvador Muñoz, en nom de COVAPA, 
defensa eliminar de l’article el text: «durant 
el primer més de cada curs escolar». La 
Comissió Permanent proposa modificar-ho 
per «en el termini establert per l’Administració 
educativa en les instruccions per l’organització 
i el funcionament dels centres». L’esmena es 
transacciona.

Esmena 41: Article 46.6. Defensa: Sr. Màrius 
Josep Fullana Alfonso, com a representant de la 
Confederació Gonzalo Anaya.

Per assentiment, l’esmena es transacciona en el 
mateix sentit que l’anterior.

Esmena 42: Article 46.7. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

Per assentiment, l’esmena es transacciona en el 
mateix sentit que l’anterior.

Esmena 43: Article 46 I+. 
Defensa: Sr. Juan José López Marinas, com a 
representant de CEV.

El conseller López Marinas observa una contra-
dicció en els articles 46 i següents perquè con-
tenen pronunciaments contraris als de l’article 
5 i 8 del Decret 126/1986, DOGV de 14 de nov-
embre. El Sr. López Marinas proposa que la dis-
posició derogatòria diga exclusivament que es 
deroga l’anterior reglament orgànic i funcional. 
Amb aquesta literalitat el decret del 86 quedaria 
derogat. La meua proposta seria que es dero-
gue explícitament l’anterior ROF d’infantil i pri-
mària i com és sabut una norma posterior deroga 
l’anterior.

Recomanació general per revisar el contingut en 
el sentit que planteja el conseller López Marinas.
Esmena 44: Article 47 f. 

Defensa: Sra. Encarna Salvador Muñoz, en nom 
de COVAPA.

La Sra. Salvador Muñoz presenta una esmena de 
substitució perquè s’especifiquen els nom dels 
documents oficials en l’article, ja que segons la 
consellera aquest fet dota la norma d’una major 
precisió i evita limitacions, sent aquests els que 
apareixen especificats en les competències del 
consell escolar. 
L’esmena s’aprova per assentiment.

Esmena 45: Article 47. 
Defensa: Sra. Encarna Salvador Muñoz, en nom 
de COVAPA.

Esmena d’addició que proposa afegir un nou 
apartat: proposar criteris per a l’elaboració del 
projecte de pressupost. Argumenten des de 
COVAPA que en moltes ocasions assumeixen 
despeses que es produeixen als centres i que 
resulta cridaner que no tinguen capacitat per a 
proposar criteris. 
L’esmena s’accepta per assentiment.

Esmena 46: Article 47 i 48. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

L’esmena no es debat, ja que ja s’ha tractat 
durant la sessió, i transacciona a recomanacions.

Esmena 47: Article 48 a, i g. 
Defensa: Sra. Encarna Salvador Muñoz, en nom 
de COVAPA.

Es proposa una esmena de modificació per tal 
d’especificar els documents oficials. Aquest 
tema ja ha estat tractat i aprovat. 
L’esmena s’aprova per assentiment.

Esmena 48: Article 48 j. 
Defensa: Sra. Encarna Salvador Muñoz, en nom 
de COVAPA.

Es proposa una esmena de supressió per a eli-
minar el terme globals. Pren la paraula el Sr. 
Moragues Benavent, que comenta que el terme 
globals no pot desaparéixer de l’article perquè 
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no té sentit que hi haja informació d’avaluació in-
dividual de cada alumne per a l’AMPA. L’esmena 
es retira.

Esmena 49: Article 48 I. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso proposa que es con-
creten els termes per a la utilització de les 
instal·lacions dels centres. El Sr. Baggetto i To-
rres indica que la norma no pot entrar en eixe 
nivell de concreció.
L’esmena es retira.

Esmena 50: Article 49. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonza-
lo Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso proposa que es fixe un 
nombre mínim de reunions.

Pren la paraula el Sr. Moragues Benavent, que 
entén que no cal afegir calendari ni proposta 
perquè a l’apartat ja es diu que «per a enriquir 
la vida escolar amb altres estructures de par-
ticipació que fomenten els hàbits democràtics 
(...) els centres podran establir vies de parti-
cipació, com ara: reunions d’aula (...)»; la qual 
cosa ja implica que poden establir les reunions 
que calga.
L’esmena es retira.

Esmena 51: Article 49. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonza-
lo Anaya.

Es proposa canviar l’expressió podran partici-
par per participaran. El Sr. Moragues Benavent 
fa la seua intervenció en el sentit que el temps 
verbal participaran implica obligatorietat, men-
tre que podran participar denota tindre dret a 
participar.
L’esmena es retira.

Esmena 52: Article 50. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonza-
lo Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso argumenta que el tema del 
voluntariat queda molt indefinit, no s’especifica 
l’àmbit d’actuació de les entitats. El Sr. Mora-
gues Benavent comenta que si es pensa en el 
voluntariat de centres concrets, ens podem 
trobar centres de localitats que no tindrien ca-
pacitat per a tindre associacions que puguen 
col·laborar i per tant no permetríem, per exem-
ple, el voluntariat de famílies o persones indivi-
duals, on ens trobaríem en un buit legal. A més, 
s’aporta l’expressió «amb el consentiment del 
consell escolar de centre i d’acord amb la nor-
mativa que hi haja del voluntariat». 
L’esmena es retira.

Esmena 53: Article 51. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonza-
lo Anaya.

Novament intervé el Sr. Fullana Alfonso, que 
argumenta que el títol de l’article fa referència 
únicament a la difusió dels serveis del centre, 
realment no es parla d’inserció en l’entorn. Po-
dria establir-se algun tipus de referència relati-
va a l’establiment de contactes i relacions amb 
les entitats més representatives i significatives 
de l’entorn immediat. A més, continua el con-
seller, es podria fer referència a la utilització de 
l’espai escolar per part de tota la comunitat.

Es pregunta el Sr. Fullana Alfonso com s’inseriran 
en l’entorn. Proposa que es podria arreplegar 
part del que diu la nova llei de la infància. El Sr. 
Moragues Benavent intervé per a dir que es po-
dria afegir aquesta redacció.
L’esmena s’aprova.

Esmena 54: Article 52. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonza-
lo Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso presenta una esmena 
d’addició referida a l’autonomia dels centres. 
Comenta que cada centre pot derivar en el fet 
que cada escola siga una illa independent en el 
seu territori i que no responga més a interessos 
corporatius que a interessos comuns.
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Podria inserir-se alguna referència al fet que 
aquesta autonomia responga als interessos de 
la comunitat educativa i el seu entorn. El Sr. Mo-
ragues Benavent diu que des de l’Administració 
accepten la proposta. L’esmena s’aprova per 
assentiment.

Esmena 55: Article 53. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

Comenta el conseller que no s’estableix cap 
termini per a l’elaboració del projecte educatiu 
de centre. Que ho deixa en mans de la direcció 
i que per tant faltaria contemplar la participació 
de les famílies. Per últim, caldria que s’utilitzara 
l’expressió associacions de famílies d’alumnat, 
que consideren més genèrica, real i inclusiva.

El Sr. Baggetto i Torres considera que hi ha una 
confusió entre l’elaboració de la programació 
general anual i el projecte educatiu de centre 
que en principi ha de tindre una vigència en el 
temps que no és anual. El conseller Moragues 
Benavent comenta, a més, que en el punt 5 de 
l’Article 53 es fa referència explícita a la partici-
pació de les famílies.
L’esmena es retira.

Esmena 56: Article 53. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso comenta que el contingut 
d’aquesta esmena ja s’ha tractat anteriorment.

Esmena 57: Article 54. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso planteja una esmena 
d’addicció perquè es fixen mecanismes per 
a publicitar el projecte. El representant de 
l’Administració accepta l’esmena, que queda 
aprovada per assentiment.

Esmena 58: Article 54.2. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso presenta una esmena de 
supressió del text: «les modificacions aprova-
des tindran vigència el curs següent al de la 
seua aprovació», i demana més flexibilitat al 
respecte. El Sr. Baggetto i Torres comenta que 
ha de ser durant el curs següent, no es poden 
variar les regles del joc sobre la marxa.
L’esmena es retira.

Esmena 59: Article 56.1. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

El Sr Fullana Alfonso comenta que des del seu 
sector defensen la gratuïtat de les activitats ex-
traescolars i que l’Administració hauria de tro-
bar la manera de fer-ho possible, ja que hi ha 
moltes famílies sense recursos.
L’esmena es transacciona a les recomanacions 
generals a l’Administració.

Esmena 60: Article 56.3. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso argumenta que caldria 
incorporar en l’article «i/o», perquè quedara de 
la següent manera: «Tant les activitats extraes-
colars com les complementàries incloses en la 
jornada escolar seran establides pel centre i/o 
per les associacions de famílies».

El Sr. Baggetto i Torres indica que si estan in-
closes en la programació general, correspon a 
la direcció del centre elaborar-les.
L’esmena es retira.

Esmena 61: Article 57.3. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

Comenta el Sr. Fullana Alfonso que no entenen 
per què si ho elabora el centre, el compromís ha 
de ser de les famílies i demana aclariment sobre 
l’autoria de l’elaboració de la carta de compro-
mís.



Consell Escolar de la Comunitat Valenciana
Actes 2019 49

El Sr. Moragues Benavent comenta que el cen-
tre, aprovat pel seu consell escolar, ha de tin-
dre una carta de compromís perquè en certs 
casos se signe per a afavorir la col·laboració, 
per a evitar l’absentisme, etc. És en aquest 
sentit que està en marxa la regulació de les car-
tes de compromís i sempre amb l’aprovació del 
consell escolar de centre.
L’esmena es retira.

Esmena 62: Article 58.2. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació 
Gonzalo Anaya.

Continua el Sr. Fullana Alfonso amb aquesta 
esmena argumenta que cada centre és únic 
i diferent, i per tant no queda clar què pretén 
l’article quan diu que els projectes podrien 
abastar un o més centres.

Pren la paraula el Sr. Baggetto i Torres, que co-
menta que si prospera l’esmena es coartaria la 
possibilitat de coordinació entre centres.

Intervé el Sr. Pérez Gea, i exposa que al Cam-
pello estan pensant de coordinar-se els quatre 
centres per a desenvolupar un projecte comú.
L’esmena es retira.

Esmena 63: Article 58.3. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació 
Gonzalo Anaya.
Pren la paraula el Sr. Fullana Alfonso, que ar-
gumenta que els projectes d’innovació peda-
gògica curricular s’haurien de difondre a tota 
la comunitat educativa. Demanen total trans-
parència. L’esmena s’accepta per assentiment.
Esmena 64: Article 59.5. Defensa: Sr. Màrius 
Josep Fullana Alfonso, com a representant de 
la Confederació Gonzalo Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso comenta per a un millor 
accés a la informació cal publicar-la en els tau-
lers d’anuncis dels centres i en els webs, per-
què estiga a l’abast de tothom. A més, pensen 
que el consell escolar ha de tindre més poder 
decisiu en el projecte de gestió.

Pren la paraula la Sra. Cuenca Carrión, que pro-
posa que en el tema de la difusió seria el mateix 
que el de l’esmena anterior.
Queda aprovada l’esmena referent a la publici-
tat i se’n retira la segona part.

Esmena 65: Article 68. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació 
Gonzalo Anaya.

Comenta el Sr. Fullana Alfonso que tornen 
a demanar que l’horari es publique al tauler 
d’anuncis i al web.
L’esmena s’accepta.

Esmena 66: Article 68.2. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació 
Gonzalo Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso reivindica que l’horari 
general del centre passe pel consell escolar, i 
que s’especifique en el ROF que el centre es-
tarà obert des de les 9.00 fins les 17.00 h com 
a horari escolar.
L’esmena es retira.

Esmena 67: Article 69. 
Defensa: Sr. Juan José López Marinas, 
com a representant de CEV.

Exposa el Sr. López Marinas que la redacció 
de l’article hauria de dir que als centres que 
imparteixen educació infantil i primària les 
activitats escolars lectives es desenvoluparan 
ordinàriament durant un mínim de 25 hores 
setmanals, i no simplement especificar un mínim 
de 25 hores setmanals, ja que hi ha períodes 
lectius que no podrien complir aquest mínim.
L’esmena s’accepta per assentiment.

Esmena 68: Article 73. 
Defensa: Sra. Encarna Salvador Muñoz, 
en nom de COVAPA.

Defensa la Sra. Salvador Muñoz una esmena 
d’addició per a afegir: «L’autorització per les 
associacions de pares i mares d’alumnes en 
centres públics serà prioritària sobre la que 
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puga fer qualsevol altra associació o organització 
aliena a la comunitat escolar». 
L’esmena s’accepta.

Esmena 69: Article 75. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso comenta que caldria afegir 
alguna referència a les cafeteries i a l’obligació 
de vendre productes saludables i evitar la venda 
de llepolies o aliments o begudes amb excés de 
sucre o de sal.

El Sr. Moragues Benavent informa del fet que 
afegiran una redacció alternativa perquè s’ha 
publicat el Decret 44/2018 de Sanitat.
L’esmena s’accepta per assentiment.

Esmena 70: Article 80.1. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso presenta una esmena de 
modificació perquè les propostes de l’AMPA es 
tinguen en consideració al mateix nivell que la 
resta.
L’esmena s’accepta.

Esmena 71: Article 84. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

Argumenta el conseller que no es concreta 
cada quant es farà l’avaluació externa. La Sra. 
Cuenca Carrión comenta que la freqüència no 
correspon a aquesta normativa, ve determinada 
per instàncies superiors. L’esmena es retira.

Esmena 72: Disposició Transitòria IV. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

Comenta el Sr. Fullana Alfonso que no es con-
creta la durada de l’aplicació de la pròrroga de 
la vigència de l’autorització del pla específic 
d’organització de la jornada escolar prevista 

per la direcció de Política Educativa i demana 
que s’especifique que sols durarà un any.

La Sra. Cuenca Carrión pregunta si estarien 
d’acord els consellers i les conselleres a de-
manar que es clarifique que el pla específic 
d’organització de jornada escolar seria única-
ment per a un any.
L’esmena s’aprova.

Esmena 73: Disposició Transitòria IV. 
Defensa: Sra. Encarna Salvador Muñoz en nom 
de COVAPA.

Aquesta esmena es fa en els mateixos termes 
que l’anterior.

Es produeix en aquests moments un canvi de 
sala, i la presidenta dona pas al següent punt de 
l’ordre del dia.

3. Estudi i emissió de dictamen, per via 
d’urgència segons allò establert en l’article 
25.5 del Reglament de Funcionament del 
CECV, sobre el projecte d’Ordre de XX de 
XX de2019, de la Conselleria d’Educació, 
Investigació, Cultura i Esport, per la qual es 
regula l’organització de la resposta educativa 
per a la inclusió de l’alumnat en els centres 
docents ordinaris sostinguts amb fons 
públics del sistema educatiu valencià

La Sra. Cuenca Carrión presenta la Directora 
del CEFIRE d’Educació Inclusiva, Sra. Mábel 
Villaescusa Alejo, que actuarà com a ponent, 
acompanyada del Sr. Joaquim Mas Llorens, com 
a tècnic de l’Administració.
Pren la paraula el Sr. Calderón Benito, que 
comenta que aquesta ordre no es pot tractar 
en l’àmbit del CECV, perquè els tràmits de 
negociació en les meses de funció pública no 
han finalitzat. El conseller comenta que el passat 
dia 15, en l’ordre del dia de la Mesa Sectorial de 
la Funció Pública, la conselleria no va assistir a 
defensar les al·legacions que s’havien assumit 
en la mesa tècnica celebrada temps arrere, i per 
tant no s’ha produït la negociació.

El conseller diu que no es pot debatre ací el 
document perquè no és definitiu, ja que els 
articles 6, 7, 34 i 35 no estan negociats. Observa 
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que no serà fins al dia 29, en què està prevista 
una nova convocatòria de la mesa sectorial, quan 
es podran negociar aquests quatre articles.

El conseller exposa que caldria tindre-ho en 
consideració, perquè es podria estar acordant un 
document que no és definitiu i per tant s’hauria 
de tornar a convocar aquesta Permanent per a 
poder abordar-ho. Pren la paraula la Sra. Rosa 
Cañada Solaz, que justifica la no-assistència 
a la mesa perquè hi va haver una errada en la 
convocatòria.

Intervé el Sr. García Trapiello, que proposa que 
es torne a l’Administració l’esborrany de l’ordre 
i que arribe al CECV el projecte d’ordre de 
l’Administració.

La Sra. Cuenca Carrión comenta que es tracta 
d’un tema tècnic i s’hauria de decidir si s’admet 
o no a tràmit el document per un defecte de 
forma.

Pren la paraula el Sr. Mas Llorens, que afegeix 
que quan van anar a la mesa de negociació es 
van fer unes aportacions per part dels sindicats 
que es van tindre en compte, i que posteriorment 
feren un informe.

Intervé el Sr. García Trapiello, que comenta que 
el fet de no compareixença fa que decaiga el 
punt de l’ordre del dia, i per tant no es negocia, 
malgrat que s’haguera consensuat, per això 
no n’apareix l’aprovació en l’acta. El conseller 
recomana no córrer el risc de tractar-ho en 
aquests moments.

Novament, el Sr. Calderón Benito comenta que 
haja hagut acord o no, la negociació no s’ha 
complit, i que aquesta és una qüestió bàsica. 
Apel·la al fet que el CECV no entre en dinàmiques 
que poden crear precedents no recomanables.

La Permanent, per assentiment, acorda tornar el 
document a l’Administració amb el compromís 
de convocar la Permanent per procediment 
d’urgència quan estiga llest.

5. Estudi per al suport de les candidatures 
als Premis Princesa d’Astúries 2019: Or-
ganització d’Estats Iberoamericans, Fun-

dació Col·legi Imperial de Xiquets Orfes i 
Erasmus+Building European Citizenship

La presidenta informa del fet que decau de l’ordre 
del dia la presentació del projecte europeu 
Erasmus +Building European Citizenship, i passa 
a presentar les dues institucions que demanen 
suport al CECV per optar als Premis Princesa 
d’Astúries 2019.

La Sra. Cuenca Carrión presenta les dues 
candidatures que són l’Organització d’Estats 
Iberoamericans, que opta al Premi Princesa 
d’Astúries de Cooperació Internacional, i la 
Fundació Col·legi Imperial de Xiquets Orfes, de 
València, que opta al Premi Princesa d’Astúries 
de la Concòrdia. 

La Sra. Cuenca Carrión resumeix les principals 
actuacions mereixedores del premi de les dues 
candidatures. S’accepta per assentiment donar 
suport a les dues candidatures.

6. Torn obert de paraula

No havent-hi cap altra intervenció, es tanca la 
sessió, sent les 14.23 h.

València, 22 de març del 2019.

Vist i Plau

La presidenta del CECV 
Encarna Cuenca Carrión

La secretària tècnica del CECV
Maite Monar van Vliet
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ACTA NÚM. 4/2019 DE LA 
SESSIÓ DE LA COMISSIÓ 
PERMANENT DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, 
CELEBRADA EL DIA 8 
D’ABRIL DE 2019

ASSISTENTS
Encarna Cuenca Carrión
Presidenta del CECV
Vicent Baggetto i Torres
Vicepresident del CECV
Maite Monar van Vliet
Secretària tècnica del CECV
Julio Gómez Carbonell
Tècnic educatiu del CECV

Consellers i conselleres
Ramon Ferrer Navarro
Acadèmia Valenciana de la Llengua
Rosa Cañada Solaz
Administració educativa autonòmica
Mª Ángeles Herranz Ábalos
Administració educativa autonòmica
Vicent Ripoll Català
Administració educativa autonòmica
Pedro Sigler Vizcaíno
Administració educativa autonòmica
Antonio Pérez Sabater
Formació del professorat
Jacint Martínez Baldó
Direcció de centres públics
Laura Pastor Signes
Professorat privat (FSIE)
Juan Vicente Miralles Ortí
Professorat privat (FSIE)
Ignasi Amorós Galiana
Professorat públic (STEPV)
Beatriu Cardona i Prats
Professorat públic (STEPV)
Vicent Monroig i Climent
Professorat públi (STEPV)
Vicenta Rodríguez Arroyo
Titulars de centres privats (F. Ed. y Gestión)
Enrique Martínez Quirós
Alumnat públic (FAAVEM)
José T. Blasco Alagarda
Inspecció educativa

David Vento Diéguez
Inspecció educativa
Ferran Vicent Garcia Ferrer
Organitzacions sindicals (CCOO-PV)
Luis García Trapiello
Reconegut prestigi
Julia María Llopis Noheda
Famílies alumnat privat (CONCAPA-CONVAL)
Juan José López Marinas
Organitzacions empresarials (CEV)
Lorenzo Tendero Vila
Famílies alumnat públic (COVAPA)
Mercedes Alabau Siurana
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
Antonio Javier Calderón Benito
Personal administració i serveis (UGT-PV)
Paloma Martínez Penades
Professorat públic (ANPE)
Eva Maria Julià Tomàs
Professorat privat (USO)

Ponents
Rosa Cañada Solaz
Jeremies Moragues Benavent
Mábel Villaescusa Alejo
Joaquín Mas Llorens
Sonia Pérez Ortuño
Sergio Alonso Vila

Justifiquen l’absència
Encarna Salvador Muñoz
Personalitat de reconegut prestigi
Ginés Pérez Gea
Direcció de centres públics
Ana María García García
Unitat d’Educació per a la Salut
Isabel García Izquierdo
Universitats CV-Públic (UJI)
Màrius Josep Fullana Alfonso
Famílies alumnat públic (G. Anaya)

Persones invitades
Teresa Juan-Mompó Rovira                                                               

D’acord amb la convocatòria, la Comissió 
Permanent del Consell Escolar de la Comunitat 
Valenciana es reuneix a el Saló d’actes de la 
Conselleria d’Educació, Investigació, Cultura 
i Esport el dia 8 d’abril de 2019 a les 10.30 h 
en segona convocatòria, amb l’assistència 
de les conselleres i els consellers que dalt es 
relacionen.
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ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 22 de març de 2019.

2. Estudi i emissió de dictamen, sobre el pro-
jecte de Decret XXX/XXX, de XXX de XXX, 
pel qual s’estableixen els ensenyaments i el 
currículum d’idiomes de règim especial de 
la Comunitat Valenciana.

3. Estudi i emissió de dictamen, per via 
d’urgència, segons allò establert en l’article 
25.5 del Reglament de Funcionament del 
CECV, sobre el projecte d’Ordre de XXX de 
XXX de 2019, de la Conselleria d’Educació, 
Investigació, Cultura i Esport, pel qual es 
regula l’organització de la resposta educativa 
per a la inclusió de l’alumnat en els centres 
docents ordinaris sostinguts amb fons 
públics del sistema educatiu valencià.

4. Estudi i emissió de dictamen, per via 
d’urgència segons allò establert en l’article 
25.5 del Reglament de Funcionament del 
CECV, sobre el projecte de Decret del Govern 
Valencià pel qual es regula l’organització i 
el funcionament dels centres públics que 
imparteixen ensenyaments d’Educació 
Secundària Obligatòria, Batxillerat i Formació 
Professional.

5. Torn obert de paraula.

La presidenta, Sra. Encarna Cuenca Carrión, 
dona la benvinguda a les persones assistents 
a aquesta sessió convocada per a analitzar tres 
normes de l’administració, dues d’elles per via 
d’urgència.

Seguidament la Sra. Cuenca Carrión, dona pas 
al primer punt de l’ordre del dia.

1.  Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 22 de març de 2019

La presidenta informa del fet que no s’han re-
but esmenes a l’acta, però si algú vol fer algun 
comentari, pot intervenir.

La Sra. Alabau Siurana, de la Confederació 
Gonzalo Anaya, comenta que han detectat un 
error en la traducció al castellà, concretament 
el cognom del membre de la seua organitza-
ció Màrius Fullana és Alfonso i no Alonso, com 
apareix en l’acta.

El Sr. Monroig i Climent de STEPV indica que de 
la seua intervenció no s’han recollit certs as-
pectes en l’acta que podrien ser interessants, 
encara que la Sra. Cuenca Carrión explica que 
s’ha afegit l’annex que van fer arribar al Consell 
Escolar. El Sr. Monroig i Climent simplement 
demana que quede reflectit un resum de la 
seua intervenció, en la qual va fer certes apor-
tacions al ROF que van explicades en l’Annex.

2.  Estudi i emissió de dictamen, sobre el pro-
jecte de Decret XXX/XXX, de XXX de XXX, 
pel qual s’estableixen els ensenyaments i el 
currículum d’idiomes de règim especial de la 
Comunitat Valenciana

La Sra. Cuenca Carrión presenta la Sra. Caña-
da Solaz, que actuarà com a ponent, i també 
la Sra. Pérez Ortuño, com a representant de 
l’Administració educativa, que pot aclarir qual-
sevol dubte a la norma.

La Sra. Cañada Solaz presenta un resum del 
decret, i diu que és el desplegament del RD 
1041/2017 que planteja una nova organització 
del currículum. Aquest projecte de decret resol 
una anomalia anterior que era que tots els idio-
mes tenien la mateixa durada, tot i que no tots 
tenen la mateixa dificultat. Es canvia aquesta 
organització adjudicant més anys als idiomes 
amb més dificultat.

També explica les diferents modalitats de for-
mació: presencial, semipresencial i formació 
del professorat en línia. A més, comenta que hi 
haurà una escola d’idiomes virtual, i es contem-
pla la instal·lació de mediateques en les EOI.

Es regulen les diferents titulacions i certifica-
cions que s’obtenen a les EOI. Com a novetat 
important, tot l’alumnat de les EOI estarà en 
el sistema informàtic de la Conselleria, ÍTA-
CA, i tothom disposarà d’un NIA (Número 
d’Identificació de l’Alumnat). 

La Sra. Cuenca Carrión proposa l’admissió a 
tràmit de l’informe de la Comissió de Projectes 
legislatius que va considerar no fer cap esmena 
a la proposta presentada per l’administració i, 
per tant, s’admet a tràmit l’informe i s’eleva a 
dictamen.
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3. Estudi i emissió de dictamen, per via 
d’urgència, segons allò establert en l’article 
25.5 del Reglament de Funcionament del 
CECV, sobre el projecte d’Ordre de XXX de 
XXX de 2019, de la Conselleria d’Educació, 
Investigació, Cultura i Esport, per la qual es 
regula l’organització de la resposta educativa 
per a la inclusió de l’alumnat en els centres 
docents ordinaris sostinguts amb fons 
públics del sistema educatiu valencià

La Sra. Cuenca Carrión presenta la Sra. Villaescusa 
Alejo, directora del CEFIRE d’Educació Inclusiva, 
que farà de ponent, i el Sr. Mas Llorens, Cap 
de Secció de la Direcció General de Política 
Educativa, que pot aclarir qualsevol dubte a la 
norma.

La Sra. Villaescusa Alejo fa una introducció a 
l’ordre, que ve a desenvolupar el decret d’inclusió. 
Un punt important és el pas de la integració a 
la inclusió ampliant les mesures d’atenció a la 
diversitat. S’estableixen els nivells de resposta 
(de centre i d’aula) que són mesures generals 
que permeten atendre aproximadament un 80% 
de l’alumnat sense necessitat de fer-hi cap 
adaptació.

Per a l’alumnat que necessite mesures d’atenció 
específiques s’estableix el nivell 3. Per a l’alumnat 
que necessite una atenció més específica 
s’estableix el nivell 4. En resum, l’ordre el que fa 
és establir diversos nivells perquè els centres 
establisquen respostes educatives per a tot 
l’alumnat i perquè tot l’alumnat tinga les mateixes 
oportunitats.

La Sra. Cuenca Carrión dona pas a l’estudi de les 
esmenes arribades i que fan referència a l’última 
versió de l’ordre, però si algú té esmenes, pot 
afegir-les en aquest moment amb la idea de 
millorar la norma. També comenta, com a prèvia 
al preàmbul, que no se sap si l’ordre ha de passar 
pel jurídic consultiu però sí que ha de passar 
pel Consell Escolar de la Comunitat Valenciana, 
per tant ha de constar aquest tràmit. Es passa a 
estudiar les diferents esmenes presentades:

Esmena 1: Article 2. 
Defensa: Sra. Mercedes Alabau Siurana, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

La Sra. Alabau Siurana pregunta si en aquesta 
ordre estan contemplats els centres d’educació 
especial.

El Sr. Mas Llorens contesta que encara que durant 
l’ordre es mencionen els centres d’educació 
especial no és una ordre pensada per a aquests 
centres. També comenta que es pot fer algun 
esment o matisació en l’ordre que explique que 
en certs articles afecta els centres d’educació 
especial.

La Sra. Cuenca Carrión es pregunta si això 
s’hauria de tindre en compte en el títol de l’ordre. 
El Sr. Garcia Ferrer, de CCOO-PV, comenta que 
ell no ho veu així, perquè encara que es fa esment 
als centres d’educació especial l’ordre es refereix 
a la inclusió en els centres ordinaris sostinguts 
amb fons públics. La Sra. Cardona i Prats, de 
STEPV, diu que una possible solució seria eliminar 
la denominació de centres ordinaris.

El Sr. Mas Llorens discrepa, i diu que llevar la 
denominació de centres ordinaris portaria a 
moltíssima confusió, ja que s’hi fa esment als 
centres d’educació especial, en la mesura que 
contribueixen a la inclusió, per tant no veu gens 
clar el canvi de títol de l’ordre. El Sr. García 
Trapiello argumenta que és evident que hi ha un 
problema, i que no està clar, i per tant demana fer 
una recomanació per a repensar el títol.

Esmena 2: Capítol II. 
Defensa: Sra. Laura Pastor Signes, com a 
representant de FSIE.

En primer lloc agraeix a la Conselleria l’esforç per 
legislar aquests aspectes. Pel que fa a l’esmena 
que presenten es tractaria d’una recomanació 
a l’administració de posar a primària i infantil la 
figura de l’orientadora o orientador. El Sr. Mas 
Llorens considera correcta l’argumentació però 
creu que excedeix l’objecte d’aquesta ordre i 
que els centres de primària estan atesos pels 
SPE, encara que no siga suficient. Això ha de 
ser regulat per l’ordre de plantilles. Per tant es 
decideix que es faça una recomanació genèrica 
a l’Administració.

Esmena 3: Article 4.1. 
Defensa: Sra. Mercedes Alabau Siurana, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.
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La Sra. Cuenca Carrión explica que considera 
més adequat que aparega barreres en comptes 
de necessitats.

El Sr. Mas Llorens pensa que es podria can-
viar el títol esmentant «detecció de barreres» 
que potser reflecteix millor l’esperit de l’ordre. 
L’esmena tracta sobre la millora de la coordina-
ció en els canvis d’etapa i dotació de recursos. 
El Sr. Mas Llorens considera que és interessant 
i que es podria afegir perfectament en aquest 
punt.

Esmena 4: Capítol III. 
Defensa: Sra. Laura Pastor Signes, com a re-
presentant de FSIE.

La Sra. Pastor explica que hui en dia hi ha una 
important càrrega de faena administrativa 
en els centres educatius, per tant demana-
rien, com a recomanació, disminuir la càrrega 
horària sobretot en els casos de les tutories.

Tots els membres de la Permanent ho accepten 
com a recomanació genèrica.

Esmena 5: Capítol IV. 
Defensa: Sra. Laura Pastor Signes, com a re-
presentant de FSIE.

La Sra. Pastor agraeix que aquesta disposició 
resulta molt aclaridora. La Sra. Cuenca Carrión 
aprofita aquest moment per a suggerir que les 
sigles referides a les entitats o programes es 
desenvolupen.

Esmena 6: Article 14. 
Defensa: Sra. Mercedes Alabau Siurana, 
com a representant de la Confederació Gonza-
lo Anaya.

La Sra. Alabau Siurana explica que és neces-
sari que es forme el professorat en els centres 
perquè puguen desenvolupar les seues pro-
gramacions. 

La Sra. Villaescusa Alejo assenyala que la in-
clusió és una formació transversal, i que la 
formació s’ha de fer al nivell 2, que és el més 
general.

Esmena 7: Article 17.6.
Defensa: Sr. Ferran Garcia Ferrer, com a repre-
sentant de CCOO-PV.

El Sr. Garcia Ferrer comenta que en aquest ar-
ticle és millor parlar de competència lingüística 
i no fer referència al currículum. El Sr. Mas Llo-
rens explica que això ja va sorgir a les meses 
de negociació i es va considerar que podia ser 
un problema per als xiquets que no dominaven 
la llengua. El Sr. Garcia Ferrer troba que és més 
complicat fer referència a la competència curri-
cular i que, a més, és poc útil.

La Sra. Cuenca Carrión suggereix fer una reco-
manació general per a repensar la redacció del 
text tenint en compte les aportacions del con-
seller.

Esmena 8: Article 17. 
Defensa: Sr. Ferran Garcia Ferrer, com a repre-
sentant de CCOO-PV.

El Sr. Garcia Ferrer considera que també és 
una barrera per a la inclusió les barreres de-
mogràfiques que hi ha entre zones valencia-
noparlants i zones castellanoparlants. Per tant, 
aquesta ordre ha de proposar mesures per a 
superar aquestes barreres. 

El Sr. García Trapiello diu que no comprén on 
està el problema, perquè l’alumnat d’aquestes 
zones està inclòs en el sistema ordinari 
d’educació, i fer avant aquesta esmena és com 
si es considera que hi ha alumnat exclòs per la 
llengua, i la Sra. Alabau Siurana considera tam-
bé interessant incorporar aquesta esmena, per 
la seua experiència en zones com Requena.

La Sra. Cañada Solaz discrepa, perquè segons 
el seu parer en aquestes zones necessiten pro-
grames de suport, però no han d’aparéixer en 
una ordre d’inclusió, sinó en les instruccions 
d’inici de curs o en el reglament orgànic i fun-
cional. Per la seua banda, la Sra. Cardona creu 
que aquesta esmena no té lloc en una ordre 
d’inclusió i hauria d’anar en un decret de plu-
rilingüisme.

El Sr. Garcia Ferrer retira l’esmena.
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Esmena 9: Article 19. 
Defensa: Sr. Ferran Garcia Ferrer, com a repre-
sentant de CCOO-PV.

El Sr. Garcia Ferrer agraeix que s’haja incorporat 
l’article 19. Comenta que l’alumnat de música i 
dansa té les mateixes exigències que un esportista 
d’alt nivell, i per tant s’hauria de regular com el 
punt 2 de l’article 18. Demana que es redacte de 
forma similar en l’article 18.

S’accepta com a recomanació.

Esmena 10: Article 20.1.2. 
Defensa: Sr. Ferran Garcia Ferrer, com a repre-
sentant de CCOO-PV.

El Sr. Garcia Ferrer demana una millora de la 
redacció perquè no queda clar les vegades que 
es pot repetir curs i pot haver-hi confusió.

S’accepta com a recomanació.

Esmena 11: Article 22. 
Defensa: Sra. Mercedes Alabau Siurana, com a 
representant de la Confederació Gonzalo Anaya.

La Sra. Alabau Siurana explica que es fa una 
diferenciació entre l’etapa d’infantil i la resta 
d’etapes obligatòries, però que únicament 
s’exposen mesures per a educació infantil. El Sr. 
García Trapiello diu que tal i com està expressat 
afecta totes les etapes, per tant no té sentit 
l’esmena. La Sra. Alabau Siurana explica que ha 
sigut un malentès i retira l’esmena.

Esmena 12: Articles 26.1 i 27.1. 
Defensa: Sr. Ferran Garcia Ferrer, com a repre-
sentant de CCOO-PV.

El Sr. Garcia Ferrer argumenta que es fa una 
estigmatització de l’alumnat amb la frase «falta 
d’estudis o interés» i creu que s’hauria d’eliminar. 
S’accepta com a recomanació.

Esmena 13: Capítol V. 
Defensa: Sra. Laura Pastor Signes, com a repre-
sentant de FSIE.

La Sra. Pastor qüestiona la nomenclatura que 
apareix en l’article en el qual els educadors no 
estan inclosos com a docents, quan en el conveni 

sí que apareixen com a personal docent. El Sr. Mas 
Llorens explica que s’ha estudiat el tema i en la 
darrera versió de l’ordre s’ha tingut en compte el 
conveni, i per tant els educadors i les educadores 
tenen el reconeixement de personal docent.

L’esmena es retira.

Esmena 14: Article 24.
Defensa: Sra. Laura Pastor Signes, com a re-
presentant de FSIE.

La Sra. Pastor explica que s’ha de destacar 
que els itineraris formatius van dirigits a la 
inclusió laboral. El Sr. Mas Llorens diu que en 
la versió esmenada això apareix ja reflectit, 
concretament en l’apartat 24.1. 

L’esmena es retira.

Esmena 15: Article 37.1.3. 
Defensa: Sr. Ferran Garcia Ferrer, com a repre-
sentant de CCOO-PV.

El Sr. Garcia Ferrer explica que el tema del 
voluntariat no queda ben regulat i creu que la 
forma en què es planteja no és la correcta, ja que 
es pot entendre que planteja una desregulació del 
sector. El Sr. Vento Diéguez (Inspecció educativa) 
comenta que amb relació a les persones 
voluntàries hi ha una normativa a banda. El Sr. 
Moragues Benavent explica que això ja apareixerà 
com a normativa reglada en el ROF.

L’esmena es retira.

Esmena 16: Article 41. 
Defensa: Sra. Laura Pastor Signes com a repre-
sentant de FSIE. 

La Sra. Pastor presenta la recomanació que 
consisteix a dotar els centres de personal de 
suport addicional d’aula. La Sra. Cuenca Carrión 
explica que en aquest cas s’haurà de recórrer a 
la forma de recomanació, perquè l’acceptació 
implicaria una modificació pressupostària que 
hui en dia és difícil d’aconseguir.

Esmena 17: Disposició addicional 1. 
Defensa: Sra. Mercedes Alabau Siurana, com 
a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.
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La Sra. Alabau Siurana demana suprimir «no 
pot tindre cap incidència en la dotació de tots i 
cadascun dels capítols de despesa assignats». 
Recomana que es done més pressupost. 

El Sr. Mas Llorens explica que el pressupost és 
limitat, però desitja que s’augmente per als anys 
següents. La Sra. Cardona comenta que aquest 
tipus de redacció sobre limitació pressupostària 
ha fet que en el darrer any moltes substitucions 
en els SPE no s’hagen pogut cobrir.

La Sra. Alabau Siurana comenta que la falta de 
recursos afecta sobretot als més vulnerables. 
La Sra. Cuenca Carrión diu que si se suprimeix 
aquest apartat suposa que l’ordre no es 
publique, per tant s’ha d’anar amb molta cura en 
la redacció de la recomanació.

Esmena 18: Capítols IV, V i 
Disposició addicional 1. 
Defensa: Sra. Laura Pastor Signes, com a re-
presentant de FSIE.

La Sra. Pastor explica que volen fer una reco-
manació en el sentit de dotar de recursos i as-
sessorament tots els centres sostinguts amb 
fons públics. El Sr. Mas Llorens explica que 
en l’article 5.4 del decret es diu que la Con-
selleria d’Educació té l’obligació de proveir els 
centres amb els recursos econòmics neces-
saris per a fer possible la inclusió i ací no hi ha 
distinció de centres. S’accepta com a recoma-
nació genèrica.

Esmena 19: Genèrica. 
Defensa: Sra. Beatriu Cardona i Prats, com a 
representant de l’STEPV.

La Sra. Cardona exposa que el seu sindicat 
considera que el format de tramitació d’aquesta 
ordre per tràmit d’urgència no és l’adequat, 
perquè no es pot estudiar amb la calma neces-
sària. També explica que, segons el seu punt de 
vista, les plantilles estan molt ajustades i difícil-
ment podran fer front a les necessitats que es 
presentaran en desenvolupar l’ordre d’inclusió, 
si no es torna a les plantilles que hi havia abans 
de les retallades.

També demana que es reduïsca la burocràcia 
per a poder accedir als recursos no ordinaris. 
Reconeix que s’han fet esforços per a reduir la 
ràtio, però considera que s’hauria de continuar 
reduint.

El Sr. Benito (UGT-PV) intervé per a dir que no 
té clar que aquesta ordre tracte tots els cen-
tres per igual, i es pregunta si es té en compte 
els centres concertats, sostinguts amb fons 
públics. Es pregunta si personal com fisio-
terapeutes, educadors/es i personal docent 
d’aquests centres estan inclosos en l’ordre.

El Sr. Moragues Benavent (Administració edu-
cativa autonòmica) explica que en la llei de 
pressupostos estan contemplats els centres 
concertats i també les unitats de suport addi-
cionals d’integració.

Finalitzades les esmenes, la Sra. Cuenca Ca-
rrión comenta que amb les diverses apor-
tacions dels consellers i les conselleres 
s’elaborarà el corresponent dictamen, que 
s’elevarà a l’administració.

4. Estudi i emissió de dictamen, per via 
d’urgència segons allò establert en l’article 
25.5 del Reglament de Funcionament del 
CECV, sobre el projecte de Decret del Govern 
Valencià pel qual es regulen l’organització i 
el funcionament dels centres públics que 
imparteixen ensenyaments d’Educació Se-
cundària Obligatòria, Batxillerat i Formació 
Professional

La Sra. Cuenca Carrión dona la paraula al Sr. 
Moragues Benavent, que actuarà com a ponent 
representant a l’administració educativa. El Sr. 
Moragues Benavent comença la seua exposició 
fent una xicoteta introducció de la norma. Ex-
plica en primer lloc que s’han tingut en compte 
totes les aportacions de les meses de negocia-
ció, i que ja estan plasmades en el document.

Pel que fa a les novetats del ROF de secundària 
destaca:
•  És un ROF que, malauradament, desenvolupa 
la LOMQE i es tracta d’atorgar més autonomia 
pedagògica al claustre i al consell escolar.
•  S’ha tractat de fomentar la paritat en tots els 
òrgans, destacat en l’article 9.
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•  S’ha generalitzat la figura de la vicedirecció 
per a tots els centres.
•  Hi ha un únic model de consell escolar inde-
pendentment de les unitats que tinga el centre.
•  S’ha assignat un nombre global d’hores lec-
tives per als equips directius. El mateix per als 
òrgans de coordinació.
•  S’ha reglamentat el funcionament dels òr-
gans col·legiats.
•  S’estableix també un equip de coordinació 
pedagògica amb el tutor o tutora i la resta de 
docents.
•  S’ha establert que el nomenament de tutores 
i tutors s’ha de basar en criteris pedagògics.
•  En l’apartat de participació s’ha inclòs el tema 
del voluntariat.
•  S’ha diferenciat entre activitats extraesco-
lars i activitats complementàries En les normes 
d’organització i funcionament apareix un apar-
tat nou específic pel que fa a l’horari del centre.
•  S’ha incorporat el tema de protecció de da-
des conforme al marc legal existent.
•  En la PGA (Programació General Anual) s’ha 
distingit entre la part administrativa i la part pe-
dagògica que s’anomena PAM (Pla d’Actuació 
per a la Millora). 
•  Deroga el ROF anterior [234/97].

Una vegada acabada la introducció del Sr. Mo-
ragues Benavent, la Sra. Cuenca Carrión en 
proposa l’admissió a tràmit per a dictamen. Ac-
ceptada la proposta, dona veu als consellers i 
a les conselleres perquè exposen les seues 
esmenes.

Esmena 1: Totalitat. 
Defensa: Vicent Monroig i Climent, com a re-
presentant d’STEPV.

El Sr. Monroig i Climent explica que l’esmena és 
una reflexió sobre la necessitat de calma i debat 
per a la tramitació de futurs ROF. Comenta que 
en la mesa sectorial es van presentar les seues 
esmenes i consideren que caldrà fer un debat i 
una reflexió global en el Consell Escolar.

Comenta que s’ha presentat el mateix docu-
ment que es va presentar per al ROF de primària. 
Atés que el ROF és un document de molta im-
portància, demanen tornar-lo a l’Administració 
i tindre, així, més temps per estudiar-lo, i per 

això han presentat una esmena a la totalitat. Es 
pregunta si es vol un model de centre jerarquit-
zat o un de centre participatiu, i a més aquest 
ROF està basat en la LOMQE, que és una llei 
que no agrada a la comunitat educativa.

Explica també que el model que proposa 
aquest ROF no els agrada, perquè professio-
nalitza l’equip directiu de manera que fins i tot 
es pot donar el cas que no tinguen cap hora de 
docència. Un altre punt que no agrada és com 
està plantejada la participació, ja que no es pot 
obligar els i les docents a assistir a un òrgan de 
participació com és el consell escolar.

El Sr. Moragues Benavent recorda que el ROF 
de primària, amb el mateix format, havia pas-
sat el tràmit amb les recomanacions corres-
ponents. El Sr. García Trapiello considera que 
no és beneficiós que el ROF vinga per tràmit 
d’urgència a un òrgan on s’ha de fomentar el 
debat dels punts de forma pausada. També re-
marca que, de tota manera, el problema està en 
el fet que no s’ha modificat l’ordre de l’any 92 
que regula les hores del professorat, i per tant 
la reforma d’aquest ROF no és tan urgent.

El Sr. Vento Diéguez explica que comprén 
aquesta situació, però diu que retirar el decret 
per a tornar a estudiar-lo potser no és el més 
convenient, perquè hui en dia s’està funcionant 
amb ROF obsolets i per tant creu que seria mi-
llor aprovar-los.

La Sra. Cuenca Carrión explica que, segons el 
reglament, el Consell Escolar pot recomanar a 
l’Administració que canvie coses i augmentar 
el període de reflexió, però la seua proposta és 
l’admissió a tràmit del document, discussió de 
les esmenes presentades pels consellers i les 
conselleres, i la reflexió pausada sobre el do-
cument.

Així, l’administració té un document inicial amb 
l’opinió dels membres del Consell Escolar, que 
pot servir-li per a l’elaboració del document 
definitiu. La presidenta del Consell Escolar 
pregunta als membres si estarien d’acord amb 
aquesta proposta. El Sr. Monroig i Climent co-
menta que sí, però diu que ha d’haver-hi un de-
bat sobre la participació i la gestió als centres 
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educatius, perquè ells defensen una gestió 
pedagògica. S’accepta com a treball a desen-
volupar pel Consell Escolar com més prompte 
millor, i s’admet a tràmit el document.

Esmena 2: Article 11. 
Defensa: Sra. Mercedes Alabau Siurana, com 
a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

La Sra. Alabau Siurana explica que es vol afe-
gir a l’apartat b, on parla d’estudiar propostes, 
la frase «per a treballar-les amb el claustre», 
per a augmentar la participació. En l’apartat 
c, afegir «seguint»; en el g, «previ debat amb 
el consell escolar, actuacions»; i en el n, «cal 
un esforç previ per millorar les plataformes i 
aplicacions». Explica que totes aquestes pro-
postes són per a reforçar la participació en el 
consell escolar. El Sr. Moragues Benavent diu 
que la de l’apartat n seria una reflexió, i que el 
decret parla preferentment i no exclusivament, 
i diu que s’ha de continuar treballant per a mi-
llorar les comunicacions.

Pel que fa a la resta de propostes, comenta que 
totes venen arreplegades com a funcions de 
l’equip directiu en el consell escolar, per tant 
tècnicament no seria correcte posar-les ací. 
La Sra. Alabau Siurana demana que, si és pos-
sible, es deixen totes com a recomanacions. 
S’accepta.

Esmena 3: Article 15, apartat 2. 
Defensa: Sr. Jacint Martínez, com a represen-
tant d’ADIES-PV.

El Sr. Martínez demana l’eliminació del següent 
text: «l’assignació de les hores setmanals lec-
tives per al desenvolupament de les funcions 
directives...», perquè l’equip directiu no ha de 
dependre de la distribució horària dels depar-
taments i no es prioritzen aquestes hores a les 
de càrrec directiu. El Sr. Moragues Benavent 
comenta que ja es va tractar a les meses de 
negociació, i explica que aquest paràgraf està 
posat perquè s’ha de prioritzar el treball docent 
i l’atenció a l’alumnat.

El Sr. Martínez ho entén però argumenta que 
aquest punt pot dificultar la tasca directiva per 

una limitació d’hores. El Sr. Vento Diéguez ex-
plica que l’equip directiu ha de garantir que els 
departaments cobreixen totes les necessitats 
lectives de l’alumnat, i diu que cada membre de 
l’equip directiu ha de fer les seues hores lec-
tives. El Sr. Martínez discrepa, i diu que no ha 
d’haver-hi un criteri prioritari sobre l’assignació 
horària. El Sr. Vento Diéguez comenta que el 
que explica el text és que aquestes hores s’han 
de quadrar al llençol. El Sr. Moragues Benavent 
explica que aquesta és la interpretació co-
rrecta i diu que simplement s’ha posat aquest 
punt per a assenyalar que, com a centre do-
cent, el més important és l’atenció a l’alumnat. 
En cap cas s’està plantejant una reducció 
d’hores de l’equip directiu a conseqüència de 
l’organització de les hores lectives.

El Sr. Monroig i Climent assenyala que no hauria 
d’haver-hi un paquet d’hores per a l’equip di-
rectiu, sinó un mínim d’hores de cada membre 
de l’equip directiu i que cap d’ells s’ha de que-
dar sense docència. El Sr. García Trapiello en-
tén que hi ha un problema de redacció, i dema-
na molta calma en l’estudi d’aquest document, 
perquè existeix el problema de les habilitacions 
en secundària.

El Sr. López Marinas creu que existeix un pro-
blema d’interpretació de l’apartat 1 de l’article, 
on no queda clar com es farà l’assignació 
d’hores. La Sra. Cuenca Carrión coincideix 
que hi ha un problema d’interpretació i per tant 
l’esmena hauria de canviar a una recomanació 
a l’administració perquè repense la redacció, 
tenint en compte les característiques dels cen-
tres de secundària. S’accepta com a recoma-
nació.

Esmena 13: Article 28, apartat l. 
Defensa: Sr. Lorenzo Tendero, com a represen-
tant de COVAPA.

El Sr. Tendero demana afegir un nou apartat o 
afegir a l’apartat l amb la redacció «promoure 
accions de prevenció que afavorisquen un cli-
ma de convivència en el centre i una verdadera 
cultura de pau basada en el respecte dels va-
lors universals». La Sra. Cuenca Carrión opi-
na que ha d’aparéixer el terme prevenció en el 
text. El Sr. Moragues Benavent proposa afegir-
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lo en l’apartat m sense afegir un apartat nou. 
S’accepta.

Esmena 14: Article 28, apartat r. 
Defensa: Sr. Lorenzo Tendero, com a represen-
tant de COVAPA.

El Sr. Tendero explica que seria interessant afe-
gir al final de l’apartat r) el següent: «i la millora 
de la qualitat de la gestió, així com sobre aquells 
altres aspectes relacionats amb la qualitat edu-
cativa». El Sr. Moragues Benavent comenta 
que es pot incorporar com a apartat específic. 
S’accepta.

Esmena 15: Article 28, punt 4. 
Defensa: Sr. Lorenzo Tendero, com a represen-
tant de COVAPA.

El Sr. Tendero demana afegir «i la memòria final 
del curs abans de presentar-la al Consell Es-
colar». El Sr. Moragues Benavent explica que ja 
apareix en l’article 98.6. Es retira.

Esmena 22: Article 56. 
Defensa: Sr. Lorenzo Tendero, com a represen-
tant de COVAPA.

Es retira per estar incorporada en l’article 80.3.

Esmena 26: Article 58.j. 
Defensa: Sr. Lorenzo Tendero, com a represen-
tant de COVAPA.

El Sr. Tendero demana que l’apartat se subs-
tituïsca per «Conéixer els resultats acadèmics 
globals de l’alumnat del centre, i la valoració 
que en fa el consell escolar, tant si es tracta de 
dades del centre en general com d’un deter-
minat grup». El Sr. Moragues Benavent explica 
que es podria redactar d’una manera semblant 
a l’explicada, sempre parlant de resultats glo-
bals i de grups d’alumnat del centre. S’accepta.

Esmena 4. Article 17, apartat n 
Defensa: Jacint Martínez com a representant 
de ADIES-PV. 

El Sr. Martínez proposa substituir informar 
per «garantir que l’alumnat...» en l’apartat n. 
S’accepta.

Esmena 5: Article 17. 
Defensa: Sra. Mercedes Alabau Siurana, com 
a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

La Sra. Alabau Siurana demana aclarir certs 
dubtes als apartats a, j i x. El Sr. Moragues 
Benavent comenta que respecte de l’apartat a, 
això ho fa el centre i per tant no feia falta expli-
car el procés. Respecte a l’apartat j, comenta 
que ja està introduït en la comissió pedagògica 
que inclou el menjador i el transport escolar, en 
l’article 31.5. Per últim, respecte de l’apartat x, 
ja està, perquè la via de participació és el con-
sell escolar de centre.
Com que s’han incorporat ja les esmenes parti-
culars, es retira.

Esmena 6: Article 18. 
Defensa: Sra. Mercedes Alabau Siurana, com 
a representant de la confederació Gonzalo 
Anaya.

La Sra. Alabau Siurana proposa en el punt 1 mo-
dificar participen per decidirà i afegir ratificarà. 
El Sr. Moragues Benavent diu que això no ho 
permet la normativa bàsica, per tant es retira.

Esmena 7: Article 21. 
Defensa: Sra. Mercedes Alabau Siurana, com 
a representant de la confederació Gonzalo 
Anaya.

La Sra. Alabau Siurana demana especificar 
quins mitjans es faran servir per a difondre la 
informació. El Sr. Moragues Benavent comenta 
que això està dins del reglament de règim intern 
i depèn de com ho tinga cada centre, per tant 
es retira.

Esmena 8: Article 25. 
Defensa: Sra. Mercedes Alabau Siurana, com 
a representant de la confederació Gonzalo 
Anaya.

La Sra. Alabau Siurana planteja que s’hauria 
d’eliminar l’apartat a i modificar l’apartat b. El 
Sr. Moragues Benavent comenta que és reco-
manable que apareguen els òrgans de govern 
i que la participació ve determinada pel consell 
escolar i pel reglament de règim intern. 
Es retira.
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Esmena 9: Article 26. 
Defensa: Sra. Mercedes Alabau Siurana, com 
a representant de la confederació Gonzalo 
Anaya.

La Sra. Alabau Siurana comenta que en el punt 
1 es podria afegir: «El Consell Escolar és el 
màxim òrgan ...». El Sr. Baggetto i Torres recor-
da que ja va eixir en el ROF de primària aquesta 
esmena, i es va explicar que el Consell Esco-
lar ni era ni màxim, ni mínim, sinó únic, per tant 
l’esmena es retira.

Esmena 10: Article 27. 
Defensa: Sra. Mercedes Alabau Siurana, com 
a representant de la confederació Gonzalo 
Anaya.

La Sra. Alabau Siurana demana modificar 
l’article per a garantir la paritat de repre-
sentants de la família amb els membres de 
l’administració. El Sr. Moragues Benavent ex-
plica que s’ha mantingut l’estructura de la nor-
mativa anterior. El Sr. Monroig i Climent indica 
que el que ells demanaven era reduir el nombre 
de membres per a fer-ho més operatiu. El Sr. 
Martínez (FAAVEM) diu que la paritat no sols ha 
de ser entre el professorat i les famílies, sinó 
també amb l’alumnat.

El Sr. Moragues Benavent reitera que no can-
via respecte de la normativa anterior, que ve 
marcada pel que diu la LOMQE. Explica que 
s’ha intentat que la suma dels membres en re-
presentació de les famílies més la representa-
ció de l’alumnat siga igual que l’equip docent. 
L’esmena es retira.

Esmena 11: Article 27, apartat 1, f. 
Defensa: Sr. Enrique Martínez, com a represen-
tant de FAAVEM.

El Sr. Martínez explica que amb aquesta esme-
na demanen una paritat entre els diferents sec-
tors. El Sr. Moragues Benavent comenta que 
s’estudiarà, però diu que si s’accepta la suma 
d’alumnat i famílies serà superior a l’equip do-
cent. S’acorda que l’esmena es passe com a 
recomanació.

Esmena 12: Article 28. 
Defensa: Sra. Mercedes Alabau Siurana, com a 

representant de la confederació 
Gonzalo Anaya.

La Sra. Alabau Siurana comenta que volen afe-
gir «els drets i els deures de la comunitat edu-
cativa sense perjudici». També demanen afegir 
un nou apartat on diga que es pot triar l’equip 
directiu. El Sr. Moragues Benavent explica que 
els apartats que demanen modificar ja estan 
tots arreplegats i garantits, per tant seria re-
dundant. Quant a triar l’equip directiu, no es pot 
afegir perquè no ho permet la norma bàsica.

L’esmena es retira.

Esmena 16: Article 29. 
Defensa: Sr. Jacint Martínez, com a represen-
tant d’ADIES-PV.

El Sr. Martínez demana afegir com a recomana-
ció «L’Administració Educativa donarà respos-
ta o informarà sobre les qüestions plantejades, 
en un termini màxim d’un mes, a les sol·licituds 
dels Consells Escolars dels centres». Comen-
ta que ve motivada per les queixes de molts 
consells escolars que esperen resposta a les 
seues sol·licituds i així establir un protocol de 
resposta.

El Sr. Moragues Benavent indica que el proce-
diment administratiu ja determina terminis, per 
tant no hi ha previst posar cap data concreta. 
Es transacciona en una recomanació.

El Sr. Monroig i Climent aprofita que estem 
en l’article 29, per a preguntar que passaria 
si un/a docent no assisteix a un consell esco-
lar. El Sr. Moragues Benavent diu que com que 
l’assistència és obligatòria, s’aplicarà el que 
diga la norma, ja que es computa com dins de 
l’horari complementari del docent, i està ratifi-
cat per un informe jurídic. El Sr. García Trapiello 
comenta que, en tot cas, ha d’aparéixer en la 
norma que regula l’horari laboral del professo-
rat.

El Sr. Moragues Benavent contesta que s’haurà 
de fer la modificació de l’ordre del 92 en un futur, 
però diu que ara no és necessari per a reflectir-
ho en el ROF, perquè està dins de l’horari 
complementari del professorat. El Sr. García 
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Trapiello replica que no està clar on posa que és 
l’horari complementari, i a més afirma que en el 
text definitiu no es pot mencionar la llei. 

El Sr. Moragues Benavent reitera que hi ha un 
informe jurídic favorable, però de tota manera el 
text encara ha de passar pel Jurídic Consultiu i si 
hi ha cap problema s’hi estudiarà posteriorment. 
El Sr. Garcia Ferrer recomana eliminar l’article 
que fa referència a l’obligatorietat.

Esmena 17: Article 41.3. 
Defensa: Sr. Jacint Martínez,  com a representant 
d’ADIES-PV.

El Sr. Martínez demana eliminar el text:
«preferentment entre el professorat funcionari 
del cos de catedràtics». El Sr. Moragues Benavent 
explica que hi ha una disposició transitòria de 
la LOE, concretament la 7a, que atribueix al 
cos de catedràtics l’exercici de la prefectura de 
departament. Es retira l’esmena.

Esmena 18: Articles 43.4 i 46.3. 
Defensa: Sr. Jacint Martínez,  com a representant 
d’ADIES-PV.

El Sr. Martínez retira l’esmena.

Esmena 19: Article 47. 
Defensa: Sra. Mercedes Alabau Siurana, com a 
representant de la Confederació Gonzalo Anaya.

La Sra. Alabau Siurana explica que es podria 
modificar el punt 4 en el sentit que tutores i tutors 
de 1r d’ESO hagen de tindre plaça definitiva en el 
centre, i ampliar-ho a 2n d’ESO. El Sr. Moragues 
Benavent entén que això és massa restrictiu i 
condiciona el funcionament del centre. L’esmena 
es retira.

Esmena 20: Article 48. 
Defensa: Sra. Mercedes Alabau Siurana, com a 
representant de la Confederació Gonzalo Anaya.

Modificar apartat m, la Sra. Alabau Siurana 
explica que s’hauria d’establir una periodici-
tat per a informar les famílies. El Sr. Moragues 
Benavent diu que això ha d’estar dins del regla-
ment de règim intern, encara que es parla de 
fer-ho trimestralment. Es retira l’esmena.

Esmena 21: Articles 50, 51, 52, 53, 54 i 55. 
Defensa: Sra. Mercedes Alabau Siurana, com 
a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

On diu «oït el claustre» afegir «el consell esco-
lar». El Sr. Moragues Benavent comenta que es 
parla dels coordinadors i que per tant és més un 
tema pedagògic.

La Sra. Cuenca Carrión proposa fer una reco-
manació genèrica en el següent sentit: on pose 
«oït el claustre» i siga pertinent, posar també 
«oït el consell escolar». S’accepta.

Esmenes 23, 24 i 25: Articles 56, 57 i 58. 
Defensa: Sra. Mercedes Alabau Siurana, com 
a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

Modificar 1, 2 i 5. El Sr. Moragues Benavent 
explica que quan es parla de pares i mares 
s’ha canviat a famílies, però quan es parla 
d’associacions de pares i mares, s’ha de canviar 
en la norma que regula aquestes associacions. 
La Sra. Cuenca Carrión proposa una recomana-
ció genèrica del canvi del marc regulador de la 
denominació. S’accepta.

Esmenes 27 i 28: Articles 62 i 63 
Defensa: Sr. Enrique Martínez, com a represen-
tant de FAAVEM.

El Sr. Martínez demana modificar l’article per a 
aclarir la representació en el consell de dele-
gats i delegades dels delegats i delegades dels 
diferents grups, assignar a cada associació 
d’alumnat dos representants (i no sols a una). 

El Sr. Moragues Benavent diu que es pot ac-
ceptar perquè millora la redacció del text. 
S’accepta.

Esmena 29: Article 63. 
Defensa: Sr. Enrique Martínez, com a represen-
tant de FAAVEM.

El Sr. Martínez demana afegir un nou apar-
tat, que quedaria així: «El consell de delegats 
i delegades podrà elegir i cessar, en el mateix 
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procediment que en l’elecció dels delegats i 
delegades de grup, un delegat o delegada i un 
subdelegat o subdelegada de centre, d’entre 
els seus components, que s’encarregarà de 
coordinar les reunions i, el treball en general 
del consell». El Sr. Moragues Benavent diu que 
també es pot acceptar, perquè millora la redac-
ció del text. S’accepta.

Esmenes 30 i 31: Articles 66 i 67. 
Defensa: Sra. Mercedes Alabau Siurana, com 
a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

La Sra. Alabau Siurana demana afegir a l’apartat 
2: «Fixar un nombre mínim de reunions». Ve re-
collit al RRI. Es retira.

Esmena 32: Article 84. 
Defensa: Sr. Enrique Martínez, com a represen-
tant de FAAVEM.

El Sr. Martínez demana afegir «La comunitat 
educativa haurà de ser escoltada en les seues 
propostes per a l’elaboració d’aquestes nor-
mes », per tal de garantir la participació de la 
comunitat educativa en l’elaboració de les nor-
mes d’organització i funcionament del centre. 
El Sr. Moragues Benavent diu que es pot reco-
llir sense cap problema. S’accepta.

Esmena 33: Article 90. 
Defensa: Sr. Jacint Martínez, com a represen-
tant de ADIES-PV.

El Sr. Martínez demana afegir un nou apartat: 
«7. L’ús social del centre per organismes no 
dependents de la Conselleria d’Educació com-
portarà el pagament d’una taxa per a cobrir, al-
menys, les despeses d’aigua, llum i neteja». 

El Sr. Moragues Benavent argumenta que això 
ultrapassa l’àmbit del ROF i que per a posar una 
taxa seria molt complex determinar com es fa-
ria l’estudi de les despeses. Es determina fer 
una recomanació a l’Administració.

Esmena 34: Article 102. 
Defensa: Sra. Mercedes Alabau Siurana, com 
a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

La Sra. Alabau Siurana demana que es con-
crete el temps d’avaluació externa. El Sr. Mo-
ragues Benavent comenta que això depén de 
l’administració educativa. Es retira.

Esmena 35: Recomanació general. 
Defensa: Sra. Mercedes Alabau Siurana, com 
a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

La Sra. Alabau Siurana proposa, com a reco-
manació general, la substitució de la designa-
ció mares i pares per famílies en els diferents 
articles. El Sr. Baggetto i Torres explica que ja 
s’ha tractat i que quan no fa referència a una 
expressió normativa es farà el canvi, mentre 
que quan no, s’instarà perquè es canvie.

La Sra. Cuenca Carrión diu que amb totes les 
aportacions s’elaborarà el dictamen per a 
l’administració educativa.

5. Torn obert de paraula

La Sra. Cuenca Carrión demana als i a les as-
sistents si algú vol intervenir. El Sr. Alonso Vila 
(FAAVEM) aprofita l’ocasió per acomiadar-se, i 
diu que ha sigut un plaer treballar en el consell 
escolar els darrers dos anys, en els quals ha 
aprés moltíssim. Desitja que en el futur altres 
estudiants puguen tindre l’oportunitat que ell 
ha tingut.

La Sra. Cuenca Carrión comenta que s’enviarà 
una carta conjunta, del Director de Política 
Educativa i de la presidenta del CECV, als cen-
tres educatius perquè emplenen el formulari 
de participació amb els indicadors bàsics que 
ajudaran a fer un informe de la participació en 
els centres de la Comunitat Valenciana, perquè 
es puga fer una reflexió sobre la participació. 
També comenta que es farà pròximament una 
Permanent per tractar el tema del reglament 
del CECV. Explica que s’està treballant en 
l’informe de coeducació en un xicotet grup de 
treball format per Antoni Pérez Sabater, Má-
bel Villaescusa Alejo i la presidenta del CECV, 
i un altre grup de treball que està avançant en 
l’informe de situació.
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La Sra. Cuenca Carrión dona les gràcies a tots 
i totes per les seues intervencions, i es tanca la 
sessió a les 14.15 h.

València, 8 d’abril de 2019.

Vist i Plau

La presidenta del CECV 
Encarna Cuenca Carrión

La secretària tècnica del CECV
Maite Monar van Vliet
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ACTA NÚM. 5/2019 DE LA 
SESSIÓ DE LA COMISSIÓ 
PERMANENT DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, 
CELEBRADA EL DIA 13 DE 
JUNY DE 2019

ASSISTENTS
Encarna Cuenca Carrión
Presidenta del CECV
Vicent Baggetto i Torres
Vicepresident del CECV
Maite Monar van Vliet
Secretària tècnica del CECV
Julio Gómez Carbonell
Tècnic educatiu del CECV

Consellers i conselleres
Rosa Cañada Solaz
Administració educativa autonòmica
Mª Ángeles Herranz Ábalos
Administració educativa autonòmica
Pedro Sigler Vizcaíno
Administració educativa autonòmica
Jeremies Moragues Benavent
Administració educativa autonòmica
Antonio Pérez Sabater
Formació del professorat
Laura Pastor Signes
Professorat privat (FSIE)
Carlos Tormo Signes
Professorat privat (FSIE
Juan Tena Bachero
Professorat públic (STEPV)
Beatriu Cardona i Prats
Professorat públic (STEPV)
Vicent Monroig i Climent
Professorat públic (STEPV)
Vicenta Rodríguez Arroyo
Titulars de centres privats educació i gestió
Ginés Pérez Gea
Direcció de centres públics
Immaculada López Primo
Direcció de centres privats
Patricia Letterer Ramos
Alumnat públic (FAAVEM)
Enrique Martínez Quirós
Alumnat públic (FAAVEM)

Miguel Martínez Agudo
Inspecció educativa
David Vento Diéguez
Inspecció educativa
Ferran Vicent García Ferrer
Organitzacions sindicals (CCOO-PV)
Raquel Sanahuja Bertomeu
Consell Valencià de la Joventut
Juan José López Marinas
Organitzacions empresarials (CEV)
Lorenzo Tendero Vila
Famílies alumnat públic (COVAPA)
Marta Tomás Pérez
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
Màrius Josep Fullana Alfonso
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
Manuel Alcaide Olmos
Entitats locals (FVMP)
Laureano Bárcena Ortiz
Professorat públic (ANPE)
Eva Maria Julià Tomàs
Professorat privat (USO)
Encarna Salvador Muñoz
Personalitat de reconegut prestigi
Inmaculada Clemente Paulino
Unitat d’Educació per a la Salut

Ponents
Mª Ángeles Herranz Ábalos
Rafael Fresquet Fayos

Justifiquen l'absència
Isabel García Izquierdo
Universitats CV-Públic (UJI)

D’acord amb la convocatòria, la Comissió Per-
manent del Consell Escolar de la Comunitat Va-
lenciana es reuneix a la seu del Consell Escolar 
en la Conselleria d’Educació, Investigació, Cul-
tura i Esport el dia 13 de juny de 2019 a les 11.00 
h en segona convocatòria, amb l’assistència de 
les conselleres i els consellers que dalt es re-
lacionen.

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 8 d’abril de 2019.

2. Estudi i emissió de dictamen, per via 
d’urgència segons allò establert en l’article 
25.5 del Reglament de Funcionament del 
CECV, sobre el projecte de Decret del 
Consell pel qual es fixa la jornada lecti-
va del personal docent en els nivells no 
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universitaris regulats per la Llei orgànica 
2/2006, de 3 de maig, d’Educació, en els 
centres docents públics no universitaris de 
la Comunitat Valenciana i el nombre màxim 
d’alumnat per unitat en centres docents 
públics i centres privats concertats no uni-
versitaris de la Comunitat Valenciana.

3. Torn obert de paraula.

La presidenta, Sra. Encarna Cuenca Carrión, 
dona la benvinguda a les persones assistents a 
aquesta sessió, convocada per a analitzar per 
via d’urgència un Projecte de Decret. També 
adverteix que el Sr. Bárcena, d’ANPE, no està 
de moment en la reunió, tot i que ha presentat 
esmenes. Demana si algun/a dels assistents vol 
assumir eixes esmenes. El Sr. Monroig i Climent 
comenta que com que les seues esmenes són 
molt semblants, les poden tractar juntes per-
què la motivació és molt similar.

Seguidament la Sra. Cuenca Carrión, dona pas 
al primer punt de l’ordre del dia.

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 8 d’abril de 2019

La Sra. Cuenca Carrión diu que s’ha rebut 
una esmena per part del Sr. López Marinas, 
perquè s’ha comés una errada en el nom de 
l’organització a la qual ell representa.

L’errada és que apareix el nom de FECEVAL, 
encara que actualment el nom de l’organització 
és CEV. Es pren nota per a solucionar-ho i no 
repetir l’errada. A banda d’això no s’han rebut 
esmenes a l’acta i es dona per aprovada.

2. Estudi i emissió de dictamen, per via 
d’urgència segons allò establert en l’article 
25.5 del Reglament de Funcionament del 
CECV, sobre el projecte de Decret del Con-
sell pel qual es fixa la jornada lectiva del per-
sonal docent en els nivells no universitaris 
regulats per la Llei orgànica 2/2006, de 3 de 
maig, d’Educació, en els centres docents pú-
blics no universitaris de la Comunitat Valen-
ciana i el nombre màxim d’alumnat per unitat 
en centres docents públics i centres privats 
concertats no universitaris de la Comunitat 
Valenciana

La Sra. Cuenca Carrión presenta a la conselle-
ra Mª Ángeles Herranz Ábalos, que actuarà de 
ponent de la norma. També està el Sr. Fresquet, 
que farà de representant de l’Administració, en 
cas d’haver d’aclarir dubtes.

La Sra. Herranz fa una introducció breu sobre la 
motivació de la norma, i explica que a l’espera 
de futures normes és un inici per a tornar tan 
prompte com siga possible a les condicions 
d’abans de les retallades. Explica que la norma 
és una ferramenta jurídica per a poder imple-
mentar ja eixos canvis durant el proper curs 
acadèmic.

El Projecte de Decret té una introducció de la 
normativa prèvia que ajuda a entendre el perquè 
de la norma. Explica que quan es va publicar el 
Decret 59/2016 no s’hi havia pogut regular la 
jornada lectiva del professorat, i va aparéixer 
la llei 4/2019 que anul·lava d’alguna manera el 
desenvolupament normatiu que s’havia fet. Per 
tant, per a poder avançar en les modificacions 
de la jornada del professorat, l’administració es 
va veure obligada a implementar un nou decret 
s’analitza hui en el Consell Escolar.

La Sra. Herranz comenta que l’objectiu de la 
norma és fixar la jornada lectiva del personal 
docent i el nombre màxim d’alumnat per aula en 
els centres públics i privats concertats. La jor-
nada lectiva, que està regulada en l’article 2, no 
regula la totalitat de la jornada del professorat, 
que està en altres normes com són els ROF i 
l’Ordre 92/1994.

Com a punt més important de la norma es 
destaca que la jornada lectiva del professorat 
d’infantil i primària serà de 25 hores i en la resta 
d’ensenyaments serà de 19 h en el curs 19-20 
i de 18 h en el curs 20-21. La Sra. Herranz ex-
plica també que en les disposicions transitòries 
es regula la progressiva disminució de la ràtio 
d’alumnat, sempre intentant tornar a les condi-
cions anteriors a les retallades. En el cas dels 
centres d’educació especial sols se’n regulen 
alguns aspectes que podrien entrar en conflic-
te amb l’esperit de la norma, perquè no estan 
regulats en la norma general.

La Sra. Cuenca Carrión agraeix a la Sra. Herranz 
la explicació prèvia al debat, que ha estat molt 
aclaridora, i dona pas al debat de les esmenes.
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Esmena 1: 
Defensa: Sr. Vicent Monroig i Climent, com a 
representant de l’STEPV.

La Sra. Cuenca Carrión dona la paraula al Sr. 
Monroig i Climent, que comenta que l’esmena 
no és a la totalitat i que la motivació és que la 
norma fa referència a una legislació que va ser 
anul·lada pel tribunal suprem i que, lògicament, 
el seu sindicat pensa que no hauria de fer re-
ferència a aquesta legislació.

La Sra. Cuenca Carrión es disculpa per haver 
considerat l’esmena com a la totalitat. La Sra. 
Herranz explica que els tribunals tenen els 
seus temps i que l’anul·lació va ser posterior 
al Decret 59/2016, per això es pot entendre 
el desenvolupament de la norma sense fer un 
esment a eixa legislació. Aleshores proposa 
de fer la següent recomanació: «La Comissió 
Permanent considera pertinent la relació de 
normatives al·ludides en el Preàmbul, atès que 
ens ubiquen en les situacions que justifiquen la 
redacció d’aquest nou decret».

No obstant això, és convenient fer esment a la 
«no vigència» tant del Decret 73/2012 com de 
l’Ordre 19/2012 i especificar que queden sen-
se vigència en publicar-se el Decret 59/2016. 
Val a dir, com a reflexió, que a més de la pèrdua 
de la vigència d’ambdues normatives, van ser 
anul·lades segons sentència 216/2018 del 13 de 
febrer del 2018 per la secció quarta de la Sala 
Contenciosa Administrativa del Tribunal Su-
prem per la interposició de recurs de cassació 
a instàncies de l’STEPV, contra sentència des-
estimatòria del Tribunal Superior de Justícia de 
la Comunitat Valenciana. S’accepta.

Esmena 2: Supressió al Preàmbul. 
Defensa: Sr. Laureano Bárcena, com a repre-
sentant d’ANPE.

El Sr. Bárcena es presenta i explica que en el 
paràgraf que parla del fet que les mesures que 
es volen implantar es veuen dificultades per 
la falta de pressupostos hauria de ser retirat, 
perquè segons ell no podem estar pensant en 
unes retallades que ja son part del passat i que 
en el cas dels docents ja es venen patint des 
de l’any 2009. Per això demana eliminar aquest 
paràgraf.

La Sra. Herranz comenta que no hi ha cap pro-
blema d’eliminar-lo, perquè no té cap influència 
en el decret, ja que el seu objecte es llevar les 
restriccions que venien donades per la situació 
econòmica. Per tant la recomanació quedaria 
així: «La Comissió Permanent proposa la su-
pressió del sisé paràgraf del Preàmbul perquè 
es fa prescindible la referència a la manca de 
pressupostos i d’infraestructures per no ser 
pertinent en aquest context normatiu».
S’accepta.

Esmena 3: Articles 2.1 i 3.1. 
Defensa: Sr. Laureano Bárcena, com a repre-
sentant d’ANPE i 
Sr. Vicent Monroig i Climent, com a representant 
de l’STEPV.

El Sr. Monroig i Climent proposa revertir la si-
tuació quant a hores lectives del professorat. 
Argumenta que s’ha de tornar tan ràpidament 
com siga possible a la situació del 2012, en la 
qual el professorat tenia 18 hores lectives, i que 
per a dissenyar els horaris s’hauria de tindre en 
compte el nombre de grups i alumnes. També 
comenta que per a secundària les hores de pati 
podrien ser lectives com en primària. El Sr. Bár-
cena està d’acord amb el que diu el Sr. Monroig 
i Climent i en el fet que no és demanar res de 
nou sinó recuperar les condicions anteriors en 
el cas de secundària.

El Sr. Gea diu que poder modificar les hores 
lectives de primària de 25 a 23 h seria dignificar 
el tracte a primària i que en altres comunitats 
ja s’està fent. La Sra. Cuenca Carrión comenta 
que el tema dels patis es podria tractar en la 
comissió d’innovació com a proposta de treball 
per al curs vinent. La Sra. Herranz explica que 
aquesta norma no vol entrar a valorar la dis-
tribució d’hores lectives i no lectives, sinó ser 
una ferramenta de millora de les condicions la-
borals del professorat a l’inici del curs següent.
Amb els pressupostos actuals no és possible 
passar de 25 a 23 hores en primària i de 20 h 
a 18 h en secundària, per tant l’Administració 
no pot rebre una recomanació en eixe sentit i 
durant la legislatura s’hauran de regular ordres 
i reglaments relacionats amb aquesta matèria.

La Sra. Cuenca Carrión proposa fer una reco-
manació genèrica a l’Administració en el sentit 
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de repensar les ordres i reglaments vinculats i 
continuar intentant una baixada de ràtios. El Sr. 
Tormo es mostra d’acord amb els altres conse-
llers, però pensa que a la concertada no se li 
aplica aquesta norma de baixada d’hores lecti-
ves ja que funcionen amb un conveni i demana 
si al professorat de la concertada se li pot apli-
car d’alguna forma aquesta normativa. 

La Sra. Herranz comenta que la normativa està 
pensada per a millorar les condicions de tot el 
professorat, però en el cas de la concertada te-
nen un conveni propi i la millora sols pot ser en 
termes de ràtio d’alumnat.

El Sr. Monroig i Climent insisteix que s’ha de 
tornar a les condicions prèvies a les retalla-
des immediatament, i no esperar més. La Sra. 
Cuenca Carrión li respon que s’està parlant 
d’uns pressupostos per al curs 19-20 ja tancats 
i cal ser realistes a l’hora de fer recomanacions 
a l’Administració, el Consell Escolar no pot de-
manar coses impossibles a hores d’ara, perquè 
això implicaria la paralització de la norma.

S’incorpora la Sra. Cardona, que demana dis-
culpes per arribar tard i explica que ve de la 
concentració de suport a la professora agredi-
da en un institut de València. Proposa que des 
del Consell Escolar s’hi faça una carta de su-
port.

Pel que fa al decret, ella considera que sí que 
es podria fer una recomanació a l’Administració 
en el sentit de millorar els pressupostos per a 
poder tornar a les condicions d’abans de les re-
tallades.

La Sra. Herranz i la Sra. Cuenca Carrión hi estan 
d’acord, pensen que en eixe sentit ha d’anar la 
recomanació per a l’Administració. 

El Sr. Gea vol reconéixer que s’estan fent esfor-
ços quant a les ràtios i en el disseny de les va-
cants, encara que desitjaria algunes coses més. 

El Sr. Bárcena comenta que hi està d’acord, 
però considera que aquests temes s’haurien de 
tractar o negociar en les meses.

La Sra. Cuenca Carrión recorda que en el Consell 
Escolar no es negocia, simplement s’estudien 

les normes i es busquen consensos per a arri-
bar a acords per unanimitat, i en eixe sentit una 
recomanació sobre els pressupostos i repen-
sar certs aspectes de la norma està dins de les 
seues atribucions. 

La Sra. Herranz comenta que potser no estan 
d’acord en la forma, però sí en el fons de la nor-
ma, que vol aconseguir una millora de les con-
dicions laborals del professorat. Explica que 
en el cas de l’article 3.1, el que es pot fer és no 
deixar aquesta consideració en el cos del de-
cret i passar a una disposició transitòria totes 
les referències que parlen de progressivament, 
a poc a poc, de manera que el decret fixe les 
ràtios i la transitòria indique que els temps que 
ara signarà l’informe d’Hisenda són transitoris, 
per a poder canviar-se quan es tinga disponi-
bilitat.

Per tant, la recomanació de modificació de 
l’article 3 de la norma quedaria així: «Al llarg 
de l’article 3 de la norma, es contempla la im-
plantació progressiva d’algunes de les mesures 
adoptades». 

La Comissió Permanent considera que és més 
propi que aquestes mesures transitòries siguen 
incorporades a les disposicions transitòries 
que no a l’articulat.

El Sr. Fullana Alfonso pensa que el Consell 
Escolar hauria de tindre un paper més important 
i participatiu i no sols fer recomanacions. La 
Sra. Cuenca Carrión està totalment d’acord 
i que s’ha d’aprofundir en el tema de la 
participació i caldria veure en quina comissió 
es podria treballar aquest tema i també s’està 
a l’espera de modificació del reglament on es 
fan propostes.

Esmena 4: Disposició Transitòria Segona. 
Defensa: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, 
com a representant de la Confederació Gonzalo 
Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso simplement vol que es 
tinga també en compte l’educació secundària, 
i per això demana afegir-la. La Sra. Herranz co-
menta que no es regulava eixa reducció horària, 
sinó que s’incorporaven els elements que enca-
ra no hi estaven reflectits, i per tant la proposta 
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de recomanació podria ser així: «La Comissió 
Permanent proposa modificar el títol de la dis-
posició transitòria segona “Reducció del nom-
bre d’alumnes per unitat en cas d’escolarització 
d’alumnat amb necessitats educatives” per 
“Reducció del nombre d’alumnes per unitat en 
cas d’escolarització d’alumnat amb necessi-
tats educatives durant el període d’implantació 
transitòria”, per tal de donar cobertura legal a 
tots els nivells educatius». S’accepta per a in-
corporar a la norma.

La Sra. Cuenca Carrión informa del fet que 
es farà el corresponent dictamen per a 
l’Administració amb les aportacions acordades 
en la Comissió Permanent, i agraeix a tothom la 
participació.

3. Torn obert de paraula

La Sra. Cuenca Carrión demana a les persones 
assistents si algú vol intervindre. Els consellers 
i les conselleres demanen elaborar en aquest 
moment la carta de suport a la professora 
agredida. La Sra. Cardona proposa el següent 
text: «Des del Consell Escolar volem manifes-
tar el nostre suport a la professora agredida i 
a l’alumnat, que va actuar de forma exemplar, i 
rebutgem qualsevol tipus de violència als cen-
tres educatius».

La Sra. Cuenca Carrión pregunta de quina ma-
nera podrien vehicular l’escrit, i es decideix que 
s’ha d’enviar a la professora i al consell escolar 
del centre en nom de la Comissió Permanent.

La Sra. Clemente Paulino comunica que ja està 
preparat el catàleg de la cartera de serveis de 
salut als centres educatius, i explica que hi ha 
algunes novetats interessants. Comenta que 
s’han elaborat uns audiovisuals sobre classes 
sense fum que estan penjats en la web de la 
Conselleria de Sanitat. 

La Sra. Cuenca Carrión li pregunta si considera 
interessant tractar això com un punt de l’ordre 
del dia a la propera comissió permanent per a 
poder explicar-ho millor a tots els consellers i 
conselleres. La Sra. Clemente Paulino hi està 
d’acord.

La Sra. Cuenca Carrión dona per conclosa la 
sessió a les 12.17 h.

València, 13 de juny de 2019.

Vist i Plau

La presidenta del CECV 
Encarna Cuenca Carrión

La secretària tècnica del CECV
Maite Monar van Vliet
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ACTA NÚM. 6/2019 DE LA 
SESSIÓ DE LA COMISSIÓ 
PERMANENT DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, 
CELEBRADA EL DIA 5 DE 
JULIOL DE 2019

ASSISTENTS
Encarna Cuenca Carrión
Presidenta del CECV
Vicent Baggetto i Torres
Vicepresident del CECV
Maite Monar van Vliet
Secretària tècnica del CECV
Julio Gómez Carbonell
Tècnic educatiu del CECV
Mercè Claramunt Diego
Assessoria tècnica educativa del CECV

Consellers i conselleres
Pedro Sigler Vizcaíno
Administració educativa autonòmica
Patricia Letterer Ramos
Alumnat públic (FAAVEM)
Enrique Martínez Quirós
Alumnat públic (FAAVEM)
Raquel Sanahuja Bertomeu
Alumnat públic (FAAVEM)
Ginés Pérez Gea
Direcció de centres públics
Juan José López Marinas
Organitzacions empresarials (CEV)
Antonio Pérez Sabater
Formació del professorat
Manuel Alcaide Olmos
Entitats locals (FVMP)
David Vento Diéguez
Inspecció educativa
Lorenzo Tendero Vila 
Famílies alumnat públic (COVAPA)
Marta Tomás Pérez 
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
José Antonio Rodríguez Salinas
Famílies alumnat privat (CONCAPA-CONVAL)
Laura Pastor Signes
Professorat privat (FSIE)
Carlos Tormo Signe
Professorat privat (FSIE)

Vicent Monroig i Climent
Professorat públic (STEPV)
Inmaculada Clemente Paulino
Unitat d’Educació per a la Salut
Encarna Salvador Muñoz
Personalitat de reconegut prestigi
Luis García Trapiello
Personalitat de reconegut prestigi

Ponents
Miguel Martínez Agudo

Justifiquen l’absència
Ramón Ferrer Navarro
Vicenta Rodríguez Arroyo
Eva Mª Julià Tomás

Persones invitades
Raül Juncos Castillo
Administració educativa autonòmica

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 13 de juny de 2019.

2. Informe de la presidència.
3. Estudi de l’informe i emissió del dictamen, si 

escau, sobre el Projecte d’Ordre XXX/2019, 
de la Conselleria d’Educació, Cultura i Es-
port, per la qual es regula el bloc comú dels 
Ensenyaments Esportius de Règim Espe-
cial en l’àmbit de la Comunitat Valenciana.

4. Estudi i aprovació, si escau, de l’Informe 
sobre la Situació del Sistema Educatiu a la 
Comunitat Valenciana 2016-2017.

5. Estudi i aprovació, si escau, de la Memòria 
2018 i els Dictàmens 2018.

6. Aprovació, si escau, de l’Informe de Corres-
pondència corresponent a l’exercici 2018.

7. Aprovació, si escau, del Tancament Econò-
mica de l’exercici 2018.

8. Aprovació, si escau, del Pla d’Actuació 
Econòmica per a l’exercici 2019.

9. Fixació de l’ordre del dia del Ple.
10. Torn obert de paraula.

La presidenta, Sra. Encarna Cuenca Carrión, 
dona la benvinguda a les persones assistents a 
aquesta sessió. Seguidament dona pas al pri-
mer punt de l’ordre del dia.
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1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 13 de juny de 2019

La Sra. Cuenca Carrión transmet que caldria 
aprovar l’acta de la sessió del dia 13 de juny, i 
informa que la Secretaria del CECV no hi ha re-
but cap esmena. Pregunta si els i les assistents 
han detectat alguna errada o troben que cal fer-
hi alguna modificació.

No havent-hi cap intervenció s’aprova l’acta 
per assentiment.

2. Informe de la presidència

La Sra. Cuenca Carrión fa una anàlisi de les tas-
ques que ha dut a terme el CECV, i d’aquelles en 
les quals s’està treballant actualment. En primer 
lloc, exposa a la Comissió que s’està treballant 
i finalitzant l’Informe sobre l’ensenyament en el 
sistema educatiu valencià del curs 17-18 i 18-19 
amb el qual, una vegada enllestit, s’estaria al dia 
pel que fa a memòries, actes, informes, etc.

En segon lloc, i pel que fa a les publicacions a 
iniciativa pròpia, com és l’informe de masclis-
mes quotidians, la Sra. Cuenca Carrión informa 
que s’està en l’última fase de redacció i correc-
ció, que a més amb la Comissió de Coeducació 
s’ha deixat establert el pla de treball per al curs 
vinent. També anuncia que, si tot va d’acord amb 
el calendari previst, es podrà fer públic cap al 
mes d’octubre.

Exposa a continuació que un altre dels temes 
que el Consell té engegat és la reforma del Re-
glament. En referència a aquest tema, informa 
que es va constituir un grup de treball que ja ha 
elaborat un esborrany, que haurà de passar per 
l’aprovació de la Comissió de Projectes Legisla-
tius. Seguidament caldria que fora aprovat per 
la Comissió Permanent, per a poder tramitar-lo.

Finalment la Sra. Cuenca Carrión té unes parau-
les d’agraïment per als consellers i les conselle-
res que per diferents motius han deixat el CECV. 
Agraeix el treball de la Sra. Júlia Llopis i el Sr. Vi-
cent Ripoll. Comenta, a més, que probablement 
hi haurà canvis com a conseqüència de les da-
rreres eleccions. La Sra. Cuenca Carrión dedica 
un reconeixement al conseller Enrique Martínez, 
ja que s’han rebut felicitacions de la UV per la 
seua intervenció en una taula redona sobre par-
ticipació el dia 28 de juny.

Sense més dilació, la presidenta dona pas al ter-
cer punt de l’Ordre del dia.

3. Estudi de l’informe i emissió del dictamen, 
si escau, sobre el Projecte d’Ordre XXX/2019, 
de la Conselleria d’Educació, Cultura i Esport, 
per la qual es regula el bloc comú dels En-
senyaments Esportius de Règim Especial en 
l’àmbit de la Comunitat Valenciana

La Sra. Cuenca Carrión dona pas al punt tres 
de l’ordre del dia i informa del fet que actuarà 
com a ponent del Projecte d’Ordre el conseller 
Miguel Martínez Agudo, i que es compta a més 
amb l’assistència del responsable dels Ensen-
yaments de Règims Especials, Sr. Juncos, qui 
podrà assessorar sobre aquells temes en els 
quals puguen sorgir dubtes.

El Sr. Martínez comença l’exposició dient que 
es feia imprescindible fer en l’àmbit de la nos-
tra comunitat el desenvolupament curricular 
dels ensenyaments esportius. Cita el recull 
legislatiu sobre el qual es justifica el projecte 
d’ordre que ens ocupa. A continuació, comenta 
que l’estructura del document és la que corres-
pon a aquest tipus d’ordre i que aporta a més 
una sèrie d’annexos que precisen i concre-
ten tots els detalls que en l’articulat de l’ordre 
s’estableixen.

Finalitzada l’exposició, la Sra. Cuenca Carrión 
obre un torn de paraules per si els consellers i 
les conselleres assistents volen exposar dubtes.

Pren la paraula novament el Sr. Martínez per a 
matissar la redacció de l’article 6.2, en el qual 
es parla dels mòduls propis de la Comunitat 
Valenciana que s’impartiran en anglès.

El conseller el llig i comenta que seria més rigorós 
incorporar en la redacció que «seran els mateixos 
requisits que els exigits al professorat dels cen-
tres de titularitat pública segons la normativa que 
els regule». Considera més oportú fer una cita 
específica a la normativa que els regule perquè 
si es modifica, es modificarien automàticament. 
Amb açò es tractaria de matissar per als centres 
de titularitat privada el que ja en la pràctica es fa 
per als ensenyaments de secundària.

Finalitza la intervenció considerant que s’ha fet 
un treball molt rigorós en la redacció del projecte.

La Sra. Cuenca Carrión li dona les gràcies i obre a 
la Permanent la possibilitat d’esmenar, la redac-
ció proposada pel Sr. Martínez sobre la titulació 
del professorat corresponent.
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S’aprova incorporar al dictamen elaborat per la 
comissió corresponent aquesta redacció, que 
s’afegiria en l’article 6.2.

No havent-hi cap més intervenció, la presiden-
ta dona per conclòs aquest punt, i informa del 
fet que s’elaborarà el dictamen que s’elevarà 
a l’Administració. Agraeix la presència del Sr. 
Juncos, que finalitzat aquest punt, abandona la 
sala.

4. Estudi i aprovació, si escau, de l’Informe 
sobre la Situació del Sistema Educatiu a la 
Comunitat Valenciana 2016-2017

La Sra. Cuenca Carrión dona pas al punt 4 de 
l’Ordre del dia. A més, comunica que tots els 
informes que es presenten a la Comissió Per-
manent han passat primer per la corresponent 
comissió i que s’incorporen les esmenes pro-
posades. En aquest cas, continua, ja teníem les 
observacions de CCOO-PV i per tant s’han in-
corporat al text presentat.

Seguidament, la Sra. Cuenca Carrión dona la 
paraula al tècnic educatiu del CECV, Julio Gó-
mez, perquè comente les esmenes incorpora-
des i les novetats de l’Informe. Pren la paraula 
el Sr. Gómez, que exposa que es van fer noves 
aportacions des de la Comissió d’Informes ce-
lebrada el 15 de maig. Una de les recomanacions 
que es van aprovar per unanimitat és eliminar 
tota la informació de l’Informe Pisa, perquè, en 
elaborar-se cada 4 anys i haver estat ja afegit 
en l’informe de l’any anterior, no aportava cap 
novetat.

S’han afegit dues recomanacions, que passa a 
llegir i són les següents:

1. «Analitzar les causes de l’heterogènia i des-
igual oferta educativa territorialment per motius 
històrics i per deficient implantació de la xarxa 
pública, i proposar polítiques que reforcen la 
xarxa pública».
2. «Recomanar polítiques actives que possibili-
ten la disminució de la bretxa en l’ús i en la difu-
sió del valencià entre zones valencianoparlants 
i castellanoparlants».

Seguidament, el Sr. Gómez comenta que afegir 
resultats acadèmics és la que més dificultats 
tècniques va presentar, que fins ara s’havia fet 
per titularitat de centres i província, i que els 
consellers demanaven si es podien fer també 

per comarques per a fer una anàlisi més ex-
haustiva. Demanades les dades a la Direcció 
General de Política Educativa es van incorpo-
rar a l’Informe. Per tant ara apareixen les dades 
d’avaluació i promoció per centre, per provín-
cia, per comarques i per sexe. Aquest és, pro-
bablement, el punt més nou que s’ha afegit a 
l’Informe, respecte als dels anys anteriors, se-
gons informa el Sr. Gómez.

Finalitzada la intervenció del tècnic educatiu, la 
Sra. Cuenca Carrión comenta que s’han tornat a 
constituir totes les comissions, i que en aquest 
cas la Comissió de Dictàmens i Informes està 
presidida pel Sr. David Vento Diéguez i vice-
presidida per la Sra. Encarna Salvador Muñoz. 
Pregunta la Sra. Cuenca Carrión si volen afegir 
alguna cosa a la intervenció del Sr. Gómez.

El Sr. Vento Diéguez diu que també es va co-
mentar la possibilitat d’analitzar les dades del 
sistema Ítaca, amb la finalitat d’implementar les 
que pogueren ser d’interés per al pròxim infor-
me i que totes les aportacions que es van fer 
en la Comissió es troben recollides en el docu-
ment. 

La Sra. Cuenca Carrión comenta que també 
s’hi va fer referència al fet que en els informes 
successius s’aportarien les dades per comar-
ques, si era possible tindre-les. Anuncia la Sra. 
Cuenca Carrión que en el següent informe tam-
bé apareixeran les dades amb aquesta variable. 
Pregunta si es dona l’Informe per aprovat, i no 
havent-hi cap més observació, s’aprova per as-
sentiment.

5. Estudi i aprovació, si escau, de la Memòria 
2018 i els Dictàmens 2018

La Sra. Cuenca Carrión informa que no s’han 
rebut esmenes i pregunta als consellers i a les 
conselleres si volen demanar algun aclariment, 
si tenen dubtes, etc., però no havent-hi cap in-
tervenció s’aproven la Memòria 2018 i els Dictà-
mens 2018 per assentiment.

Es dona pas al següent punt de l’Ordre del dia.

6. Aprovació, si escau, de l'Informe de Cor-
respondència corresponent a l'exercici  2018

La Sra. Cuenca Carrión comenta que s’han in-
corporat enguany algunes novetats. Una d’elles 
ha estat classificar les entrades i eixides amb 
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una referència numèrica, amb la qual cosa 
s’agilitza la recerca de qualsevol d’elles. Expo-
sa que a la comissió corresponent va proposar 
que també es fera públic al Web del Consell per 
tal que tota la correspondència tant d’entrades 
com d’eixides del CECV puga estar a l’abast de 
qui vulga conéixer-lo o consultar-lo. No havent-
hi cap intervenció es dona per aprovat l’informe 
de correspondència.

7. Aprovació, si escau, del Tancament Econò-
mic de l’exercici 2018

La Sra. Cuenca Carrión informa els i les assis-
tents que la Comissió de Correspondència i 
Gestió va elegir en la sessió del 30 de juny la 
Sra. Mª Ángeles Herranz Ábalos com a presi-
denta i com a vicepresident el Sr. Sergio Ma-
nuel Carbonell Peral.

En referència al tancament econòmic de 
l’exercici 2018, no s’hi van fer esmenes, es va 
aprovar el treball fet pel Consell, però es va 
demanar que s’intentaren quantificar totes les 
col·laboracions que el CECV rep d’altres insti-
tucions quan fa les seues activitats, perquè així 
es tindria una idea més clara i ajustada a la rea-
litat de l’import econòmic que suposa la gestió 
que es fa des de l’organisme. Aclareix la Sra. 
Cuenca Carrión que aquestes aportacions es 
refereixen, per exemple, als premis de l’AVL as-
sociats al programa de lectura, o a l’aportació 
de la Subdirecció General de Formació del Pro-
fessorat als cursos que ha fet de formació per a 
preparar el professorat que participa en el pro-
jecte de lectura, per a la recollida de dades, per 
a l’elaboració dels informes, etc. 

Continua la Sra. Cuenca Carrión informant que 
totes aquestes aportacions ja s’han incorporat 
al document que s’ha fet arribat als consellers i 
les conselleres de la Permanent. Seguidament, 
pregunta a les persones assistents si tenen 
aportacions, suggeriments o si, pel contrari, 
se’n pot aprovar el tancament. No havent-hi 
cap intervenció s’aprova per assentiment.

8. Aprovació, si escau, del Pla d’Actuació 
Econòmica per a l’exercici 2019

La Sra. Cuenca Carrión inicia aquest punt co-
mentant que no hi ha moltes variacions respec-
te del Pla d’Actuació Econòmica de l’exercici 
anterior, i recorda que es pot passar un 10 % 
d’unes partides a d’altres en cas que fora ne-
cessari.

Demana la paraula el conseller Jose A. Ro-
dríguez, el qual pregunta què va propiciar en 
l’exercici 2018 que es disparara de 22.000 € a 
50.000 € la partida de publicacions i jornades, 
i si s’espera per a aquest exercici la mateixa 
despesa. 

La Sra. Cuenca Carrión informa que es pres-
supostaven les publicacions de les memòries 
i dels informes, però que cada vegada se n’ha 
reduït més la publicació en paper a petició de 
la pròpia Comissió Permanent, atès que la do-
cumentació es troba al web. Tampoc va ser ne-
cessari disposar de la previsió destinada a la 
publicació de l’informe Repensem l’FP, ja que 
es va rebre una partida de 50.000 € de la Fun-
dació Bankia, amb la qual la Conselleria havia 
signat un conveni.

Per tot això, continua la Sra. Cuenca Carrión, 
han pogut variar els resultats, ja que s’han 
aconseguit altres fonts de finançament. Ex-
pressa, a més, que tota la documentació es 
troba a l’abast de qui vulga consultar-la.

Reprén la pregunta el Sr. Rodríguez, que vol 
saber quins materials s’han publicat perquè la 
partida s’haja incrementat en el 2018, i quines 
publicacions estan previstes per al 2019 per-
què es mantinga la mateixa quantitat gastada 
en l’exercici anterior. 

La Sra. Cuenca Carrión comenta que aquest 
increment s’ha previst per a la realització dels 
informes, com per exemple l’informe sobre 
masclismes quotidians.

La recollida de dades per a redactar aquest in-
forme es va fer durant l’exercici anterior per mi-
tjà de diferents activitats. Es va posar en mar-
xa el projecte «Ets una peça clau», un concurs 
de rap, teatre de Boal amb l’alumnat, i a partir 
d’aquestes activitats s’elaborà un formulari que 
havien d’emplenar les persones coordinadores 
d’igualtat i convivència dels centres educatius. 
A continuació es feu un qüestionari amb l’app 
Kahoot. Amb les dades que se’n van extraure, 
l’estudi s’ha anat allargant més del que s’havia 
previst.

Tot seguit, dona compte als i a les assistents 
del fet que es publicarà en el web l’informe 
econòmic, proposta que també es va plantejar 
des de la Comissió. 

S’aprova per assentiment el Pla d’actuació 
econòmica per a l’exercici 2019.
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9. Fixació de l’ordre del dia del Ple

Inicia l’exposició la Sra. Cuenca Carrión infor-
mant que d’acord amb el reglament el CECV 
s’han de fer dos plens ordinaris per l’any, i que 
el que es va celebrar en febrer va ser el Plenari 
de Constitució. Proposa seguidament fer-ne un 
de tancament de curs per a retre compte de les 
activitats realitzades i comunicar aquelles que 
les comissions han projectat per al curs vinent.

En segon lloc, comunica quines persones han 
estat elegides per les diferents comissions per 
a ostentar la presidència i la vicepresidència.

Comissió Presidència Vicepresidència

Projectes 
legislatius

Vicenta 
Rodríguez 
Arroyo

Vicent Baggetto 
i Torres

Dictàmens i 
Informes

David Vento 
Diéguez

Encarna 
Salvador Muñoz

Innovació Lluís Miquel 
Segrelles 
Martínez

Antoni Pérez 
Sabater

Jornades Encarna 
Salvador 
Muñoz

Remei Galiana 
Roig

Correspon-
dència
i Gestió

Mª Ángeles 
Herranz 
Ábalos

Sergio Manuel 
Carbonell Peral

Coeducació Mª Isabel 
Villaescusa 
Alejo

Antoni Pérez 
Sabater

Seguidament passa a la lectura de l’ordre del 
dia que proposa per al plenari de tancament de 
curs: 

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 19/12/2018.

2. Informe de la presidència.
3. Informe de les diferents comissions de 

treball.
4. Informe dels representants del CECV en les 

diferents comissions institucionals.
5. Presentació de les publicacions del CECV.
6. Presentació del catàleg de la Cartera de 

Salut.
7. Torn obert de paraula.

En aquest punt, la consellera Inmaculada Cle-
mente Paulino comenta que volia fer un resum 
de l’avaluació del curs i la presentació del nou 
catàleg per al 2019-2020.

La Sra. Cuenca Carrión comenta que en la co-
missió es va considerar que es tractava d’un 
tema suficientment important i es va decidir 
que en compte de presentar-lo en la Comissió 
Permanent caldria tractar-lo en plenari per tal 
que tots els sectors estigueren assabentats de 
tots els punts.

Les conselleres i les conselleres no manifesten 
cap objecció a l’ordre de dia, i queda aprovat 
per assentiment. 

La Sra. Cuenca Carrión recorda un compromís 
previ per a celebrar el plenari a Gandia, i pro-
posa el dia 15 de juliol per a fer-ho. El Sr. Tormo 
comenta que té poc de marge per a comunicar-
ho a l’ajuntament, i que aquest puga fer les ges-
tions pertinents en temps i forma. Finalment 
s’acorda proposar Gandia com a seu per l’últim 
plenari de l’any.

El Sr. Tormo conclou que es posarà en contac-
te amb l’Ajuntament perquè donen una data a 
principi de desembre, després contactarà amb 
el CECV, que enviarà una petició formal per ce-
lebrar a Gandia el plenari.

A continuació s’acorda que el plenari de juliol 
es convocarà a les 11.00 hores en primera con-
vocatòria. La Sra. Cuenca Carrión dona la pa-
raula als i a les assistents. No havent-hi cap in-
tervenció més, es passa a l’últim punt de l’ordre 
del dia.

10. Torn obert de paraula

No havent-hi cap intervenció, es tanca la sessió 
a les 12.38 h.

València, 5 de juliol de 2019.

Vist i Plau

La presidenta del CECV 
Encarna Cuenca Carrión

La secretària tècnica del CECV
Maite Monar van Vliet
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ACTA NÚM. 7/2019 DE LA 
SESSIÓ DE LA COMISSIÓ 
PERMANENT DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, 
CELEBRADA EL DIA 18 
D’OCTUBRE DE 2019

ASSISTENTS
Encarna Cuenca Carrión
Presidenta del CECV
Vicent Baggetto i Torres
Vicepresident del CECV
Maite Monar van Vliet
Secretària tècnica del CECV
Julio Gómez Carbonell
Tècnic educatiu del CECV
Mercè Claramunt Diego
Assessoria tècnica educativa del CECV

Consellers i conselleres
Pedro Sigler Vizcaíno
Administració educativa autonòmica
Enrique Martínez Quirós
Alumnat públic (FAAVEM)
Ginés Pérez Gea
Direcció de centres públics
Manuel Alcaide Olmos
Entitats locals (FVMP)
Antonio Pérez Sabater
Formació del professorat
Miguel Martínez Agudo
Inspecció educativa
Juan José López Marinas
Organitzacions empresarials (CEV)
Lorenzo Tendero Vila 
Famílies alumnat públic (COVAPA)
Marta Tomás Pérez
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
Màrius Josep Fullana Alfonso 
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
José Antonio Rodríguez Salinas
Famílies alumnat privat (CONCAPA-CONVAL)
José Vicente Miralles Ahuir
Famílies alumnat privat
Laura Pastor Signes
Professorat privat (FSIE)
Juan Vicente Miralles Ortí
Professorat privat (FSIE)

Eva Mª Julià Tomás
Professorat privat (USO)
Beatriu Cardona i Prats
Professorat públic (STEPV)
Ignasi Amorós Galiana
Professorat públic (STEPV)
Ferran Garcia Ferrer
Organitzacions Sindicals (CCOO-PV)
Paloma Martínez Penades
Professorat públic (ANPE)
Encarna Salvador Muñoz
Personalitat de reconegut prestigi
Luis García Trapiello
Personalitat de reconegut prestigi
Antonio Calderón Benito
Personal administració i Serveis (UGT-PV)

Ponents
Jeremies Moragues
Administració educativa autonòmica
Rosa Cañada Solaz
Administració educativa autonòmica

Justifiquen l’absència
Isabel García García
Mª Angeles Herranz
Raquel Sanahuja

Persones invitades
Miguel Soler Gràcia (Sec. autonòmic)
Rubén Trenzano Juan (DG Política Lingüística)

D’acord amb la convocatòria, la Comissió Per-
manent del Consell Escolar de la Comunitat 
Valenciana es reuneix a la sala de juntes plan-
ta baixa escala 3 en la Conselleria d’Educació, 
Cultura i Esport el dia 18 d’octubre de 2019 
a les 11.00 h en segona convocatòria, amb 
l’assistència de les conselleres i els consellers 
que dalt es relacionen.

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 5 de juliol de 2019.

2. Estudi i emissió del dictamen, per via 
d’urgència, segons allò establert en l’article 
25.5 del Reglament de Funcionament 
del CECV, sobre Avantprojecte d’Ordre 
XX/2019, de la Conselleria d’Educació, Cul-
tura i Esport, per la qual es determina la 
competència lingüística necessària per a 
l’accés als llocs de treball docents.
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3. Estudi i emissió del dictamen, per via 
d’urgència segons allò establert en l’article 
25.5 del Reglament de Funcionament del 
CECV, sobre modificacions a incloure en el 
Projecte de Decret del Consell pel qual es 
regula l’organització i el funcionament dels 
centres públics que imparteixen ensenya-
ments d’educació infantil o educació pri-
mària (ROF) en relació a la jornada escolar.

4. Torn obert de paraula.
                                                           
La presidenta, Sra. Encarna Cuenca Carrión, 
dona la benvinguda als i a les assistents a 
aquesta sessió de la Comissió Permanent. El 
primer que vol destacar és la presència del Se-
cretari autonòmic, Sr. Miguel Soler Gràcia, a qui 
dona la paraula.

El Sr. Soler agraeix a tothom la participació, i 
comenta que les circumstàncies han fet que la 
normativa a tractar hui s’haja hagut de passar 
com a tràmit d’urgència per a poder tindre les 
dues normatives preparades a temps. Explica 
també que ell va estar també a les meses sec-
torials i per tant ja coneix com ha anat la nego-
ciació.

Seguidament la Sra. Cuenca Carrión dona pas 
al primer punt de l’ordre del dia.

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 5 de juliol de 2019

La Sra. Cuenca Carrión transmet que hi ha ha-
gut esmenes a l’acta anterior, i dona la parau-
la a la Secretària tècnica, Sra. Maite Monar van 
Vliet, perquè les explique.

La Sra. Monar van Vliet diu que s’han resolt les 
dues esmenes que s’havien presentat. Una era 
que les 3 confederacions de pares i mares apa-
reixen com a públiques. S’ha canviat CONCAPA 
com a privada. La segona era que els noms de 
les associacions havien d’aparéixer en valencià 
i en castellà. S’han resolt les dues esmenes. No 
havent-hi més intervencions, s’aprova l’acta 
per assentiment.

2. Estudi i emissió del dictamen, per via 
d’urgència segons allò establert en l’article 
25.5 del Reglament de Funcionament del 
CECV, sobre l’Avantprojecte d’Ordre XX/2019, 
de la Conselleria d’Educació, Cultura i Esport, 

per la qual es determina la competència 
lingüística necessària per a l’accés als llocs 
de treball docents

La Sra. Cuenca Carrión presenta la Sra. Rosa 
Cañada Solaz com a ponent de la norma, que 
farà una breu introducció als consellers i les 
conselleres.

En primer lloc, la Sra. Cañada Solaz explica 
que hi ha algunes errades ortogràfiques que 
ja s’han resolt, i que l’article 2 s’ha de redac-
tar novament. Fa una descripció de la norma i 
explica que era necessària, perquè la Llei de 
Plurilingüisme ja està en funcionament i per 
tant ha d’haver-hi un desplegament normatiu. 
Concretament en l’article 5 de la Llei es parla de 
la regulació dels requisits per a poder impartir 
docència en valencià.

En el 2013 es va publicar una ordre que con-
cretava els requisits, que demanava el C1 i la 
Capacitació. Des d’eixe moment fins ara s’han 
produït canvis que fan necessari que es desen-
volupe aquesta ordre, i més tenint en compte 
que l’any vinent hi ha oposicions docents.

Per això s’ha determinat que el C1 serà requi-
sit i la Capacitació passarà a ser mèrit. La Sra. 
Cuenca Carrión li dona les gràcies per la clare-
dat en l’exposició.

Després del debat, es dona la paraula al Sr. 
Rubén Trenzano Juan, Director General de Po-
lítica Lingüística, que fa una explicació de com 
s’han articulat les lleis des del 2013. En eixe 
moment sols tres universitats públiques podien 
impartir la Capacitació, però el 2013 una ordre 
obria les portes a totes les universitats (públi-
ques i privades) per a poder impartir-la.

Amb aquesta ordre es pretén controlar com es 
la impartició de la capacitació en les universi-
tats i fomentar la formació contínua del profes-
sorat. A més, vol recalcar que aquesta normati-
va, en la qual es porta treballant un any i mig, és 
la mateixa que en altres comunitats amb dues 
llengües.

La Sra. Beatriu Cardona i Prats considera que 
no hauria de passar pel Consell escolar com a 
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tràmit d’urgència, sinó que s’hauria de fer un 
estudi de com és la impartició en certes univer-
sitats amb ànim de lucre. Ells no han presentat 
esmenes perquè en la mesa sectorial van de-
manar retirar la normativa. Per la seua banda, el 
Sr. Calderón Benito demana reflexió i creu que 
no queden clares les titulacions d’abans del 
2013, per tant s’hauria d’aclarir. 

Posteriorment a les aportacions dels ponents i 
el debat inicial, la Sra. Cuenca Carrión dona pas 
al tractament de les esmenes:

Esmena 1: Preàmbul. 
Modificació del segon paràgraf. 
Ponent: Sr. Ferran Garcia Ferrer, com a repre-
sentant de CCOO-PV.

Es considera que no és el to adequat com a 
motivació de la normativa. El Sr. Garcia Ferrer 
comenta que en aquest paràgraf es diu que 
s’està augmentant la càrrega lectiva, i encara 
que no estan en contra d’això, considera que és 
redundant per al preàmbul. Està d’acord en el 
fons però no en la forma. Per això demana que 
podria anar en un paràgraf al final del preàm-
bul amb el format que ell proposa i que és el 
següent: «El desplegament normatiu que es va 
dur a terme durant els següents quinze anys 
concretava aquest requisit en l’obtenció del 
Certificat de Capacitació per a l’Ensenyament 
en Valencià i el Diploma de Mestre de Valencià. 
El canvi de context sociolingüístic produït des 
d’aleshores ençà, i la millora de la capacitat de 
formació de les universitats valencianes fan 
possible revisar a hores d’ara quina ha de ser la 
titulació exigida per a acreditar una competèn-
cia lingüística suficient per a impartir docència 
al sistema educatiu valencià en els nivells no 
universitaris». Comenta que amb això es parla 
del canvi de context sociolingüístic i la millora 
de la capacitació de formació de les universi-
tats, com han comentat anteriorment els po-
nents.
S’accepta.

Esmena 2: Preàmbul. 
Eliminació del segon paràgraf 
(«La normativa desplegada fins aleshores...»). 
Ponent: Sr. Ferran Garcia Ferrer, com a repre-
sentant de CCOO-PV.

Per les mateixes raons que en la primera esme-
na, no entén que en un preàmbul s’explique el 
que es desplegarà dins de la normativa, i a més 
considera que aquest paràgraf confon. Per això 
en demana l’eliminació.
S’accepta.

Esmenes 3, 4 i 5: Articles 1, 2 i 4. 
Ponent: Sra. Vicenta Rodríguez Arroyo, com a 
representant d’Escuelas Católicas.

Com que és la mateixa ponent es decideix trac-
tar-les totes les esmenes conjuntament.

La Sra. Rodríguez Arroyo comenta que moltes 
esmenes es van tractar a la mesa sectorial, i per 
tant es van aclarir. S’han fet una sèrie de rectifi-
cacions al document que resolen les esmenes, 
i per tant, la Sra. Rodríguez demana passar al 
següent punt.

El Sr. Trenzano Juan explica com s’ha redac-
tat l’article 2, que queda de la següent manera: 
«Aquesta orde s’aplica a tot el personal docent 
no universitari que presta serveis en centres 
públics i vehicula en valencià en centres privats 
concertats».

Després d’aquesta explicació, la Sra. Rodríguez 
Arroyo comenta que s’han de retirar les esme-
nes, però el Sr. García Trapiello explica que si 
es retiren el text quedaria com estava original-
ment, sense les aportacions que es van fer a la 
mesa sectorial i que resolien la problemàtica. 
És per això que demana que les esmenes pas-
sen a ser recomanacions del Consell Escolar a 
les administracions.

El Secretari autonòmic, Sr. Soler Gràcia, re-
marca que pren nota de totes les aportacions 
que es fan a les diverses meses i òrgans con-
sultius, i amb això eixirà la redacció definitiva, 
però l’últim pas és el pas pel Consell Escolar 
com a màxim òrgan consultiu per a l’elaboració 
del dictamen. Amb això, el que vol dir és que 
l’administració està oberta a rebre qualsevol 
aportació i que totes s’estudiaran.

Esmenes 6, 7 i 8: Articles 4, Addicional I i II. 
Ponent: Sr. Ferran Garcia Ferrer, com a repre-
sentant de CCOO-PV.
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El Sr. Garcia Ferrer comenta que en la norma 
es parla del C1 de valencià, però ell considera 
que hauria d’aparéixer C1 de valencià i català, 
i s’hauria de posar explícitament, encara que 
aparega en equivalents. Per això demana que 
aquestes esmenes apareguen com a recomana-
cions en el sentit de deixar clara l’equivalència 
entre català i valencià.

La Sra. Cañada Solaz considera que com està 
redactat és més garantista. El Sr. Garcia Ferrer 
comenta que la seua aportació és normativa 
i no lingüística, i per això ell considera que el 
tema de dir equivalent porta a problemàtiques.

La Sra. Cuenca Carrión explica que el Sr. 
Garcia Ferrer està d’acord amb el que diu 
l’Administració, però que en el dictamen ha 
d’aparéixer una crida d’atenció per a docu-
ments futurs. Els consellers no estan d’acord 
de posar-ho al dictamen, perquè ja hi ha norma-
tiva de referència. Finalment després del debat 
es decideix afegir en la I i II addicional el mateix 
que apareix en l’article 4.
S’accepta.

Esmena 9: Transitòria III. 
Ponent: Sr. Ferran Garcia Ferrer, com a repre-
sentant de CCOO-PV.

3. Estudi i emissió del dictamen, per via 
d’urgència segons allò establert en l’article 
25.5 del Reglament de Funcionament del 
CECV, sobre modificacions a incloure en el 
Projecte de Decret del Consell pel qual es 
regulen l’organització i el funcionament dels 
centres públics que imparteixen ensenya-
ments d’educació infantil o educació pri-
mària (ROF) amb relació a la jornada escolar

La Sra. Cuenca Carrión dona pas al punt tres 
de l’ordre del dia, i informa del fet que actuarà 
com a ponent de les modificacions del Pro-
jecte d’Ordre el conseller Jeremies Moragues 
Benavent, a qui dona la paraula.

El Sr. Moragues Benavent vol aclarir que el que 
es tractarà ara no és modificar el ROF ni la jor-
nada escolar. S’està elaborant una nova norma-
tiva que substituirà la que existeix, i que sim-
plificarà el sistema actual. L’ordre en vigor és 

del 2016, amb actualització del 2018, per això 
enguany correspon la renovació dels primers 
centres que van votar la jornada continua. 

Per tant s’ha pensat fer una transitòria que 
puga donar solució a aquest problema, men-
tre es prepara la nova normativa. A més, així 
s’aconsegueix que no estiguen en marxa pro-
cediments diferents quan arribe la nova norma.

Com que el ROF estarà aprovat al novembre, i 
el període de sol·licitud de la jornada continua 
acaba l’1 de desembre, això permet formular la 
transitòria. El contingut de la disposició transi-
tòria busca que siga un procés més àgil, i és el 
següent: «Per a prorrogar la jornada contínua 
serà suficient amb la majoria de 2/3 del Consell 
Escolar». D’aquesta manera ens assegurem 
que per a complir amb els 2/3 està la participa-
ció de les famílies.

El Sr. Amorós Galiana agraeix que se simplifi-
que el procés, perquè amb la votació inicial, en 
la qual hi havia un mínim del 55 % del cens de fa-
mílies, es feia complicat, però ara, amb aquesta 
transitòria de 2/3 del consell escolar, en la qual 
també intervenen les famílies, s’agilitzarà bas-
tant.

El Sr. Tendero Vila vol dir que no està d’acord 
amb aquesta darrera intervenció del conseller 
Amorós, perquè aquesta norma partia amb la 
participació de les famílies mitjançant la votació 
i ara això és una modificació de l’ordre 25/2016 
que implica un canvi de les regles del joc. Tot i 
que tots som conscients del grau de satisfac-
ció de les famílies amb les jornades escolars 
actuals, amb aquest canvi normatiu s’està pas-
sant la pressió de les votacions a les famílies 
que estiguen al consell escolar, i segons el Sr. 
Tendero Vila això és innecessari.

A continuació, explica quina seria la possible 
solució, que ja es va tractar en la mesa sectorial 
i que portava el consens de tots els sectors im-
plicats. La solució implicaria fer una moratòria 
d’un any, a l’espera de la normativa que regula-
ria la jornada escolar a consensuar amb tots els 
sectors, en la qual tots els centres mantindrien 
la jornada escolar que tenen actualment i cap 
centre pot iniciar el procés de canvi de jornada.
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El Sr. García Trapiello vol remarcar que a ell 
aquesta solució no el convenç, ja que es pot 
donar el cas que s’aplique l’ajornament però 
que la nova normativa no estiga preparada en 
finalitzar l’any, per això a ell li sembla millor 
aplicar la transitòria que es presenta a estudi. 
El Sr. Amorós Galiana demana que es diga cla-
rament sobre quin text s’està treballant, si la 
transitòria o la moratòria de la qual parla el Sr. 
Tendero Vila.

Per a aclarir un poc el tema, la Sra. Cuenca Ca-
rrión dona la paraula al Secretari autonòmic. 
El Sr. Soler Gràcia explica que sempre es tre-
balla sobre el text presentat a debat, però que 
l’Administració sempre està oberta a escoltar 
els diferents sectors en les diverses meses de 
participació. L’Administració va pensar que els 
2/3 del Consell Escolar arreplegava tots els in-
teressos, tant de les famílies com del professo-
rat, i així aconseguir el màxim consens.

Eixa és la proposta que es va presentar a tots 
els sectors, però en la mesa sectorial del dia 
anterior totes les confederacions de famílies 
van presentar esmenes a la totalitat perquè 
es retirara aquesta transitòria. També comen-
ta que es va fer la reflexió sobre què passava 
si entrava la transitòria i altres centres dema-
naven entrar en la jornada contínua fent tot el 
procés de votacions. En aquest cas ocorreria 
que centres que acabaven de votar es troba-
rien amb una nova normativa l’any següent i se-
gurament s’hauria de fer una nova transitòria.
Davant d’això, i després d’un ampli debat, es 
va formular la reflexió següent: «En el curs 
2020-21 tots els centres es queden amb la jor-
nada que tenen actualment, no s’incorpora cap 
centre nou al procés de votació de la jornada 
continua i no hi ha cap votació de 2/3 al Consell 
Escolar, mentre s’espera l’elaboració de la nova 
normativa».

El Sr. Pérez Gea diu que el que sempre s’ha 
demanat des de les direccions dels centres és 
una nova normativa sobre la jornada escolar 
que deixe tot més clar, per tant considera que 
fer una moratòria de l’any seria la millor solu-
ció. La Sra. Martínez Penades considera que el 
consens en una majoria simple seria suficient. 
El Sr. García Trapiello considera que s’hauria de 

formalitzar com a proposta del Consell Escolar 
la reflexió que ha fet el Secretari autonòmic.

Després d’aquest debat, la Sra. Cuenca Ca-
rrión dona pas a les esmenes:

Esmena 1: Retirada de la Disposició Transitòria. 
Ponent: Sr. Màrius Josep Fullana Alfonso, com 
a representant de la confederació Gonzalo 
Anaya.

El Sr. Fullana Alfonso considera que no ha sigut 
una bona idea que es fera aquesta transitòria 
per procediment d’urgència, perquè les AMPA 
no han tingut suficient temps per a estudiar 
el document. La confederació Gonzalo Anaya 
presenta aquesta esmena a la totalitat perquè 
considera que no ha canviat res en els tres anys 
que fa que es va iniciar el procés, i a més, per a 
les famílies és un tema molt delicat que reque-
reix un debat ampli. També comenta que estan 
a l’espera que la Conselleria faça un informe 
científic de quina és la millor jornada per als xi-
quets i les xiquetes.

El Sr. Fullana Alfonso, després del debat intern 
que han tingut en la seua organització, expres-
sa que ells mantenen l’esmena encara que la 
resta estiga en desacord.

El Sr. Soler explica que la proposta que ell ha 
formulat anteriorment ve de la mesa sectorial, 
i que si en un tema tan delicat com aquest es 
fa una esmena a la totalitat, el problema es pot 
agreujar. El que es busca és el consens, i inten-
tar que tots els centres no hagen de passar per 
aquest debat problemàtic una altra vegada, per 
tant es pensa que aquesta proposta pot ser una 
solució que done temps a tots els sectors per a 
seure i parlar de la nova normativa.

El Sr. García Trapiello explica que del que es 
parla és de la retirada de la transitòria, i no 
d’altres temes i no entén que es demane la reti-
rada d’aquesta, que com a efecte tindria la po-
sada en marxa d’un procés que segons les fa-
mílies ha produït molts maldecaps. És per això 
que creu que és molt convenient la proposta 
de moratòria i per això la transitòria s’ha de re-
dactar en el sentit que ha expressat el secretari 
autonòmic.
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La Sra. Cuenca Carrión explica que és una pro-
posta que emana d’una mesa sectorial, però pa-
reix que genera consens entre tots els sectors. 
El Sr. Tendero Vila comprén el que diu el repre-
sentant de la confederació Gonzalo Anaya, però 
amb aquesta proposta creu que s’estalviaran 
molts problemes a les famílies, a l’espera de la 
nova normativa. El Sr. Fullana Alfonso expres-
sa la seua disconformitat amb la redacció, i es 
manté en la postura inicial encara que es puga 
considerar contradictori, ja que és una postura 
parlada en la junta directiva de la confederació 
Gonzalo Anaya.

La Sra. Cuenca Carrión li explica que realment 
no hi ha una disconformitat, perquè tots estan 
d’acord que l’elaboració d’una nova norma serà 
millor per a tothom, i fer una reflexió d’un any 
genera el consens. El Sr. Soler Gràcia argu-
menta que si s’accepta l’esmena a la totalitat és 
continuar amb un procés que no agrada a les 
famílies, i que podria fer que l’actual norma es 
mantinguera més anys. El Sr. Calderón Benito 
comenta que aquesta proposta és el mal me-
nor, i que dona un any per a estudiar detingu-
dament la nova norma, per tant seria molt greu 
votar l’esmena a la totalitat, ja que podria allar-
gar el conflicte.

El Sr. Garcia Ferrer torna a dir que la proposta 
del 2/3 li pareix democràtica, però comprén que 
la proposta presentada a la mesa sectorial re-
baixa la tensió i porta a tots al consens. La Sra. 
Salvador Muñoz, per la seua banda, demana a 
tots cordura, perquè si amb aquesta transitòria 
novament redactada s’aconsegueix rebaixar la 
tensió i tindre un major consens, creu que és la 
millor de les solucions.

El Sr. Moragues Benavent comenta que una 
possible solució podria ser que es faça una 
nova redacció com a Consell Escolar, en la qual 
no s’accepta la proposta inicial i es planteja una 
recomanació en la mesura que és una transi-
tòria que pot ajudar a fer la nova normativa amb 
tots els sectors. D’aquesta manera, la confe-
deració Gonzalo Anaya veu reflectit que no 
s’accepte la transitòria proposada inicialment i 
que es plantege una recomanació que genere 
el màxim consens. El Sr. Fullana Alfonso mani-
festa que aquesta fórmula li semblaria correcta.

La Sra. Cuenca Carrión diu que per al dictamen 
s’utilitzarà la proposta que ha formulat anterior-
ment el Secretari autonòmic: «En tots el centres 
educatius es mantindrà el mateix horari que te-
nen aprovat actualment, fins que es regule la 
nova normativa de la jornada escolar». Això, a 
falta de l’informe jurídic.

Totes les conselleres i consellers es mostren 
d’acord amb aquesta proposta, i troben que és 
la de màxim consens. El Sr. López Marinas ar-
gumenta que s’ha de modificar la transitòria i no 
presentar una transitòria nova. La Sra. Cuenca 
Carrión explica que segons el Reglament s’ha 
de transaccionar.

4. Torn obert de paraula

No havent-hi cap intervenció, es tanca la sessió 
sent les 14.18 h.

València, 18 d’octubre de 2019.

Vist i Plau

La presidenta del CECV 
Encarna Cuenca Carrión

La secretària tècnica del CECV
Maite Monar van Vliet
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ACTA NÚM. 8/2019 DE LA 
SESSIÓ DE LA COMISSIÓ 
PERMANENT DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, 
CELEBRADA EL DIA 8 DE 
NOVEMBRE DE 2019

ASSISTENTS
Encarna Cuenca Carrión
Presidenta del CECV
Vicent Baggetto i Torres
Vicepresident del CECV
Julio Gómez Carbonell
Tècnic educatiu del CECV
Mercè Claramunt Diego
Assessoria tècnica educativa del CECV

Consellers i conselleres
Rosa Cañada Solaz
Administració educativa autonòmica
Patricia Letterer Ramos
Alumnat públic (FAAVEM)
Raquel Sanahuja Bertomeu
Consell Valencià de la Joventut
Manuel Alcaide Olmos
Entitats locals (FVMP)
Antonio Pérez Sabater
Formació del professorat
Miguel Martínez Agudo
Inspecció educativa
Juan José López Marinas
Organitzacions empresarials (CEV)
Meredes Alabau Siurana
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
José Vicente Miralles Ahuir
Famílies alumnat privat (CONCAPA-CONVAL)
Carlos Tormo Signes
Professorat privat(FSIE)
Eva Mª Julià Tomás
Professorat privat (USO)
Beatriu Cardona i Prats
Professorat públic (STEPV)
Ignasi Amorós Galiana
Professorat públic (STEPV)
Ferran Garcia Ferrer
Organitzacions Sindicals (CCOO-PV)
Paloma Martínez Penades
Professorat públic (ANPE)
Encarna Salvador Muñoz
Personalitat de reconegut prestigi

Luis García Trapiello
Personalitat de reconegut prestigi
Antonio Calderón Benito
Personal administració i Serveis (UGT-PV)
Inmaculada Clemente Paulino
Unitat d’Educació per a la Salut

Ponents
Jeremies Moragues
Administració educativa autonòmica

Justifiquen l'absència
Isabel García García
Mª Ángeles Herranz Ábalos

D’acord amb la convocatòria, la Comissió Per-
manent del Consell Escolar de la Comunitat 
Valenciana es reuneix al saló d’actes en la Con-
selleria d’Educació, Cultura i Esport el dia 8 de 
novembre de 2019, a les 11.30 h en segona con-
vocatòria, amb l’assistència de les conselleres i 
els consellers que dalt es relacionen.

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 18 d’octubre de 2019.

2. Compromisos pendents del CECV: 
Comissió de Plurilingüisme; Cartera 
de Salut; Escola rural; «Còmic, porta 
d’entrada a la lectura».

3. Campanya «RqRqR».
4. Aprovació, si escau, de l’Informe de 

Coeducació del Consell Escolar de la 
Comunitat Valenciana.

5. Torn obert de paraula.
                                                           
La presidenta, Sra. Encarna Cuenca Carrión, 
dona la benvinguda als i a les assistents a 
aquesta sessió de la Comissió Permanent. Se-
guidament la Sra. Cuenca Carrión dona pas al 
primer punt de l’ordre del dia.

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 18 d’octubre de 2019

La Sra. Cuenca Carrión transmet que no hi ha 
hagut esmenes en temps i forma a l’acta an-
terior, tanmateix s’ha rebut el mateix matí de 
la permanent una esmena de la Confederació 
Gonzalo Anaya. Són, juntament amb qüestions 
tipogràfiques, observacions presentades pel 
conseller Fullana que hi apareixen recollides. 

Dona la paraula a la Sra. Alabau Siurana, que 
confirma que les objeccions fetes pel Sr. Fulla-
na Alfonso consten en l’acta.
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La Sra. Cuenca Carrión comenta que s’ha afegit 
la frase final del dictamen, que va ser accepta-
da per totes les conselleres i consellers. La Sra. 
Alabau Siurana està d’acord amb l’explicació 
donada per la presidenta del Consell Escolar.

La Sra. Cuenca Carrión dona la paraula al Sr. 
Garcia Ferrer, qui comenta que la proposta de 
2/3 li sembla democràtica i correcta, i que si la 
que es va presentar en eixe moment rebaixava 
la tensió, s’hi afegien. La Sra. Cuenca Carrión 
també avança que en les futures actes es re-
dactaran els acords i s’enviaran àudios adjunts. 
També demana disculpes a les conselleres i els 
consellers pels problemes tècnics, amb rela-
ció al correu electrònic, que s’han patit des del 
CECV. Proposa que es confirme la recepció 
dels correus o l’establiment d’un mecanisme 
per a detectar aquestes errades.

2. Compromisos pendents del CECV

La Sra. Cuenca Carrión diu que aquest punt ha 
estat modificat a sol·licitud del Sr. Garcia Fe-
rrer. En primera instància, el que s’hi volia fer 
era comunicar que, com que aquesta reunió 
de la Permanent es farà molt llarga, es propo-
sa tractar els temes que el CECV té pendents 
en una altra Permanent. La Sra. Cuenca Carrión 
exposa breument tots els temes d’aquest punt 
del dia.

A continuació, amb relació a la Cartera de Salut, 
dona la veu a les conselleres Encarna Salvador 
i Inmaculada Clemente. Finalment, s’acorda la 
constitució i posada en marxa d’aquest grup de 
treball, i es proposa com a data d’inici el 10 de 
desembre. En segon lloc, la Sra. Cuenca Ca-
rrión enceta el tema de la Comissió de Plurilin-
güisme i dona la paraula al Sr. Garcia Ferrer qui, 
d’una banda, diu que s’observa amb preocupa-
ció el rebuig que s’ha produït cap a la Llei de 
Plurilingüisme per part d’alguns partits polítics 
i centres educatius amb línies en castellà; i de 
l’altra, diu que la Llei, tal com està expressada, 
potser té mesures contraproduents tant per a 
l’alumnat com per al professorat, pel que fa al 
B2 d’anglès.

A continuació parla el Sr. García Trapiello, que 
diu que la funció del CECV no és supervisar el 
funcionament de la llei, sinó observar el sistema 
educatiu i proposar millores a l’Administració. A 
més, expressa el desacord amb la creació d’una 
comissió específica, com és la de Plurilingüis-

me, per a estudiar la llei en qüestió, perquè ja 
existeix una comissió amb eixa funció, la de 
Projectes Legislatius.

Posteriorment, la Sra. Cañada Solaz planteja la 
possibilitat de repensar la funció de la Comis-
sió de Plurilingüisme, ja que va ser creada quan 
no hi havia cap llei ni decret pertanyent al tema 
que tractem. Diu que aqueix context ha canviat 
i que caldria repensar-lo cap a polítiques com-
plementàries de la Llei de Plurilingüisme, no 
d’intromissió.

A continuació, la Sra. Cuenca Carrión li dona 
la paraula a la Sra. Alabau Siurana. Diu que cal 
continuar treballant, amb aquesta línia o una al-
tra, perquè es complisca la Llei de Plurilingüis-
me. Ara, pren la paraula la Sra. Cañada Solaz i 
mostra la seua disconformitat amb la faena de 
supervisió de la llei, perquè el Consell Escolar 
no és una Direcció General, però sí que dona 
suport a treballar per a millorar la situació del 
valencià. La Sra. Salvador Muñoz parla ara i re-
força la idea que ha donat la Sra. Cañada Solaz, 
que el CECV no és una Direcció General, pensa 
que la Comissió de Plurilingüisme està mal en-
focada.

De nou, el Sr. Garcia Ferrer reprén la paraula i 
expressa que no vol que se li atribuïsquen pa-
raules que no ha dit com «piquets», també diu 
que ha patit problemes per expressar-se en la 
seua llengua. Exposa que sí que hi havia lleis i 
decrets abans de l’actual. Pensa que ha estat 
un problema d’interpretació o de voler desviar 
el que ell ha dit anteriorment, però reforça la 
idea que és necessària la Comissió de Plurilin-
güisme. A més, diu que el CECV no té la tasca 
d’una Direcció General, però sí que cal tractar la 
Llei i millorar-la.

La Sra. Cañada Solaz reprén la paraula i diu que 
no s’ha de fer la faena que fa la Comissió de 
Drets Lingüístics, ja que està creada en la Di-
recció General de Política Lingüística.

Diu que cal repensar l’enfocament de la Co-
missió de Plurilingüisme, però que no s’ha de 
deixar de treballar. El Sr. García Trapiello parla 
de nou i diu que les qüestions que ha proposat 
el Sr. Garcia Ferrer no són temes que s’han de 
tractar en el CECV. Reforça la seua tesi: no veu 
quina funció té la Comissió de Plurilingüisme. 
El Sr. Garcia Ferrer torna a parlar i diu que està 
d’acord amb la proposta de repensar la faena 
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i les tasques de la Comissió de Plurilingüisme 
que defensa la Sra. Cañada Solaz, però que no 
està d’acord amb la valoració general que ha fet 
el Sr. García Trapiello.

La Sra. Cuenca Carrión proposa la creació d’un 
grup de treball que planifique, pense i reflexio-
ne sobre temes que caldria treballar. Aquests 
temes es donaran a conéixer a totes i tots els 
participants de la Permanent i en una futura re-
unió de la Permanent es decidirà quins temes 
s’aprova que isquen endavant i si la constitució 
de la Comissió es materialitza o no. El Sr. Tor-
mo diu que està a favor de participar en aquest 
grup de treball.

Finalment, aquest grup de treball queda apro-
vat i conformat pels següents consellers i con-
selleres: Laura Pastor Signes, Vicent Baggetto 
i Torres, Rosa Cañada Solaz, Ferran Garcia Fe-
rrer, Mercedes Alabau Siurana i Beatriu Cardo-
na i Prats. Queda pendent si hi haurà represen-
tació de l’alumnat en aquest grup.

La Sra. Cuenca Carrión formalitza que la reunió 
del grup es produirà a partir del 10 de desem-
bre i, tan prompte com tinguen enllestida una 
proposta, la traslladaran a la Comissió Perma-
nent.

3. Campanya «RqRqR»

La Sra. Cuenca Carrión parla sobre el docu-
ment que ha estat enviat a les conselleres i els 
consellers.

A partir de totes les anàlisis que s’han produït 
es constata que els masclismes quotidians són 
la base de la violència de gènere. Prenent com 
a base aquesta premissa, s’ha organitzat des 
del CECV una campanya amb un doble objectiu: 
d’una part, la difusió dels resultats; i de l’altra, 
l’establiment d’una crida a totes les persones 
perquè estiguen preparades per a mirar amb 
ulls violeta l’entorn i perquè siguen capaces 
d’identificar els masclismes i, una volta estan 
identificats, combatre’ls.

En aquesta línia, ha estat creada una iniciativa 
anomenada «Baralla per la igualtat, descarta’t 
dels masclismes quotidians per acabar amb la 
violència de gènere», la qual consta d’una ba-
ralla de cartes del «RqRqR» en què es troben 

els masclismes que s’han identificat formant 
part de les cartes. La imatge mental que des-
criu la Sra. Cuenca Carrión és una piràmide on, 
gradualment de menys a més greus, apareixen 
tots aquests masclismes identificats. En la part 
més alta s’observa la imatge d’una dona amb 
l’ull plorós que ha estat colpejada.

El missatge és: «Descarta’t i acabarem amb la 
violència de gènere». A més de les cartes amb 
els masclismes anotats, hi haurà d’altres que 
estaran en blanc perquè l’usuari puga iden-
tificar més masclismes, anotar-los i dir com 
combatre’ls. També es proposa un concurs 
adreçat a les escoles on l’alumnat haurà de 
pensar noves cartes per a la baralla i, a més a 
més, que s’invente jocs. Hi ha material divers 
que acompanyarà aquesta dinàmica, com el 
Decàleg per la igualtat anomenat «Em dic», de 
la poeta Mercè Claramunt.

La Sra. Cuenca Carrión fa un incís sobre l’acte 
del dia 22 de novembre, i diu que eixe dia es 
farà la presentació i comptaran amb els conse-
llers i les conselleres com a veu de l’alumnat, 
de les famílies i de la societat per a mostrar pú-
blicament eixe compromís.

Aquest decàleg es pot trobar al lloc web amb 
el desplegable «Em dic» i la llista de compro-
misos.

Hi ha 3 dates claus en la promoció i són: la se-
tmana del 22 a 25 de novembre, la setmana del 
8 de març i el mes de maig. En primer lloc, la 
setmana del 22 al 25 novembre ha estat elegi-
da perquè el 25 de novembre és el Dia Interna-
cional per a l’eliminació de la violència contra 
les dones i el 22 és Santa Cecília. Amb motiu 
d’aquest últim dia, i en consonància amb el 
compromís, s’interpretaran peces d’autoria 
femenina, entre altres actes, als concerts en 
cada localitat. També, es repartiran uns llibrets 
on es recullen els masclismes quotidians.

En segon lloc, el 8 de març es faran marxes per 
la igualtat en totes les localitats. A més, el 8 de 
març tindrà lloc el lliurament de premis «RqR-
qR» de la MICE, ja que ha estat creat un premi 
especial de curts. Per a portar tot això endavant 
es compta amb l’ajut de Delegació de govern, 
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qui col·laborarà en l’organització de les jorna-
des de dones en el món rural amb l’objectiu de 
detectar els masclismes quotidians (2, 4 i 10 de 
desembre). També hi participen les tres dipu-
tacions i els tres grans ajuntaments (Castelló, 
València i Alacant). 

Una altra acció és la conjunta amb la FVMP el 26 
de novembre a Las Naves de València, on tindrà 
lloc un curs-jornada formativa amb responsa-
bles de les regidories que tinguen a veure amb 
la igualtat, l’educació o altres matèries involu-
crades en aquest àmbit que ens concerneix. 
Una altra col·laboració és la de la Federació de 
Societats Musicals de la Comunitat Valenciana 
que incorporarà els logotips del’«RqRqR» per a 
la diada de Santa Cecília.

A més, PROESO i Com sona l’ESO han musicat 
el poema de la Sra. Mercè Claramunt perquè 
es puga interpretar en banda i en batucada. 
L’escola de Ceràmica de l’Alcora ha elaborat 
4000 taulellets amb el logotip del «RqRqR» per 
a repartir en la campanya. La Sra. Cuenca Ca-
rrión comenta que a la web https://portal.edu.
gva.es/consellescolar/del «RqRqR» estan totes 
les accions relacionades amb la campanya. 

La Sra. Galiana comenta que en el punt 1 del de-
càleg es podria canviar ciutadà per ciutadania.
Després del debat s’acorda canviar a la paraula 
ciutadania. Quedaria així «Em dic alumnat, soc 
ciutadania i protagonista».

4. Aprovació, si escau, de l’Informe de Co-
educació del Consell Escolar de la Comunitat 
Valenciana

La Sra. Cuenca Carrión fa una breu introducció 
prèvia explicant com al 2015 es va constituir 
la Comissió de Coeducació per a tractar 
el tema de la violència contra les dones. 
Després d’explicar com es van obtindre les 
dades a través del qüestionari Kahoot per a 
elaborar l’informe, es van passar les dades a la 
Universitat de València perquè les analitzara. 
Posteriorment a l’anàlisi, els punts més febles 
eren l’àmbit de la seguretat, l’àmbit de les 
relacions de parella i l’aspecte físic.

Per tal de contrastar eixes dades es va fer un 

informe qualitatiu, i es van visitar diversos 
centres educatius de la Comunitat Valenciana. 
A partir dels masclismes detectats, el Consell 
Escolar elabora unes recomanacions que són 
les que es presentaran el dia 22.

L’informe està estructurat de la següent 
manera: la presentació o pròleg, per part de 
la investigadora Rosa M Rodríguez Magda; 
seguidament, un prefaci: «Què sabem?»; a 
continuació, la veu de la comunitat educativa: 
«Què tenim?»; posteriorment, la veu de 
l’administració educativa: «Què observem?».

Després d’explicar l’estructura de l’informe, 
la Sra. Cuenca Carrión dona la paraula al Sr. 
Pérez Sabater, que explica que la realitat de 
les relacions entre dones i homes està en 
un pla de desigualtat i que en les situacions 
diàries i quotidianes es produeixen aquests 
masclismes que es volen erradicar. Comenta 
que en el Pla Director de Coeducació es 
proposen una sèrie de mesures per a avançar 
cap a un model d’escola coeducativa, inclusiva 
i igualitària.

En el pla esmentat es parla dels set eixos en 
els quals s’ha de treballar, que són: formació 
del professorat, currículum escolar, materials 
curriculars, centres educatius, valors 
democràtics i humans, i transversalitat.

Tota aquesta recollida de dades ha portat a eng-
lobar-les en set dimensions: aspecte físic, se-
guretat, espai públic, espai domèstic, entorns 
formatius, relacions de parella i emocions. Una 
de les més importants és la de les emocions, 
que la joventut ha de ser capaç de gestionar. 

També és important tractar el tema de les rela-
cions afectivosexuals en la joventut, com és el 
cas del consum de pornografia. Totes les reco-
manacions que emanen de l’informe estan re-
lacionades amb els agents del decàleg, i s’han 
dissenyat uns ítems que comencen tots per R.

Quant a l’espai públic, un dels ítems seria fer, 
en coordinació entre les diferents entitats, 
activitats sobre el valor del respecte amb 
perspectiva de gènere. Un altre apartat de 
l’informe és el glossari en el qual no s’ha 
buscar exhaustivitat, i sols s’han destacat els 
més importants que donen un cert aclariment 
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a l’informe, com per exemple l’assetjament 
sexual o l’escola coeducativa. El Sr. Pérez 
explica que la bibliografia no és excessivament 
exhaustiva, però és convenient per a entendre 
tots els enunciats de l’informe.

Per últim estan els annexos, que contenen 
la investigació de la Universitat de València. 
Amb això dona per conclosa la intervenció. 
La Sra. Cuenca Carrión li dona les gràcies 
per l’explicació tan detallada i li pregunta a 
la permanent si s’aprova l’informe. Tots es 
mostren d’acord a aprovar l’informe. Per últim 
demana que es faça arribar al Consell Escolar 
qualsevol activitat organitzada per les entitats 
dels consellers i les conselleres que es puga 
afegir a la campanya «RqRqR» dins del web.

5. Torn obert de paraula

No havent-hi cap intervenció, es tanca la sessió 
sent les 13.18 h.

València, 8 de novembre de 2019.

Vist i Plau

La presidenta del CECV 
Encarna Cuenca Carrión

La secretària tècnica del CECV
Maite Monar van Vliet
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ACTA NÚM. 9/2019 DE LA 
SESSIÓ DE LA COMISSIÓ 
PERMANENT DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, 
CELEBRADA EL DIA 9 DE 
DESEMBRE DE 2019

 
ASSISTENTS
Encarna Cuenca Carrión
Presidenta del CECV
Vicent Baggetto i Torres
Vicepresident del CECV
Julio Gómez Carbonell
Tècnic educatiu del CECV
Mercè Claramunt Diego
Assessoria tècnica educativa del CECV

Consellers i conselleres
Rosa Cañada Solaz
Administració educativa autonòmica
Lucía Arenas Pastor
Administració educativa autonòmica
Pedro Sigler Vizcaíno
Administració educativa autonòmica
Enrique Martínez Quirós
Alumnat públic (FAAVEM)
Manuel Alcaide Olmos
Entitats locals (FVMP)
Antonio Pérez Sabater
Formació del professorat
Miguel Martínez Agudo
Inspecció educativa
Juan José López Marinas
Organitzacions empresarials (CEV)
Marta Tomás Pérez 
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
José Antonio Rodríguez Salinas
Famílies alumnat privat (CONCAPA-CONVAL)
Antonio Javier Calderón Benito
Personal administració i Serveis (UGT-PV)
Carlos Tormo Signes
Professorat privat (FSIE)
Juan Tena Bachero
Professorat públic (STEPV)
Paloma Martínez Penades
Professorat públic (ANPE)
Encarna Salvador Muñoz
Personalitat de reconegut prestigi

Luis García Trapiello
Personalitat de reconegut prestigi
Vicenta Rodríguez Arroyo
Titulars de centres privats (F. Ed. y Gestión)

Justifiquen l'absència
Isabel García García
Mª Angeles Herranz

D’acord amb la convocatòria, la Comissió Per-
manent del Consell Escolar de la Comunitat 
Valenciana es reuneix al Saló d’actes de la Con-
selleria d’Educació, Cultura i Esport el dia 9 de 
desembre de 2019 a les 11.30 h en segona con-
vocatòria, amb l’assistència de les conselleres i 
els consellers que dalt es relacionen.

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 8 de novembre de 2019.

2. Informe de la presidència.
3. Estudi i aprovació, si escau, de l’Informe 

de situació de l’ensenyament dels cursos 
2017/18 i 2018/19 del Consell Escolar de la 
Comunitat Valenciana.

4. Preparació i aprovació de l’ordre del dia del 
plenari.

5. Torn obert de paraula.

La presidenta, Sra. Encarna Cuenca Carrión, 
dona la benvinguda a les persones assistents 
a aquesta sessió de la Comissió Permanent. 
Seguidament la Sra. Cuenca Carrión dona pas 
al primer punt de l’ordre del dia.

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 8 de novembre de 2019

La Sra. Cuenca Carrión transmet que no hi ha 
hagut esmenes dels consellers i les conselle-
res, però si algú vol fer alguna observació o co-
mentari es pot afegir a l’acta. Cap dels presents 
fa observacions per tant es dona per aprovada 
l’acta.

2. Informe de la presidència

La Sra. Cuenca Carrión diu que des de la Per-
manent anterior sols ha transcorregut un mes, 
però han succeït moltes coses, i passa a expli-
car-les.
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En primer lloc, l’informe «Masclismes quoti-
dians, base de la violència contra les dones», va 
ser presentat el dia 22 de novembre en un acte 
en aquesta mateixa sala amb la col·laboració 
del Conservatori de València, fet que respon 
a una demanda de la Sindicatura de Greuges. 
L’actual Síndic, Sr. Àngel Luna, ja té coneixe-
ment de l’existència de l’informe.

En segon lloc, explica que s’ha fet una jornada 
de formació de consellers i conselleres el dia 19 
de novembre, per a coordinar les jornades de 
recollida de dades del 3, 4 i 10 de desembre. El 
dia 3 de desembre es va celebrar la jornada al 
Puig, i la Sra. Cuenca Carrión vol agrair pública-
ment a la Sra. Laura Pastor el seu esforç i dedi-
cació a l’hora d’organitzar la jornada de treball.
La jornada va anar molt bé, amb debats i apor-
tacions en els grups de treball de gran relle-
vància. La Sra. Cuenca Carrión vol destacar la 
participació de l’associació Alanna, que fa un 
treball incansable per la reinserció de dones i 
menors en situació de vulnerabilitat.

La jornada del dia 4 de desembre a Cocentai-
na es va suspendre per la pluja, i es va ajornar 
per a gener. El dia 10 de desembre se celebrarà 
una jornada de treball al Museu de la Valltorta, 
a Tírig. Anteriorment, el dia 26 de novembre, es 
va celebrar una jornada de treball organitzada 
amb la FVMP en Las Naves, a la ciutat de Valèn-
cia, amb una molt bona participació.

Tota la informació que es puga obtindre 
d’aquestes jornades s’afegirà a l’informe en 
forma de proposta de bones pràctiques. La 
Sra. Cuenca Carrión mostra a les persones as-
sistents la primera versió de la Baralla per la 
igualtat. Es tracta d’una mostra, ja que la bara-
lla completa serà de 48 cartes amb els masclis-
mes identificats.

La Sra. Cuenca Carrión comenta que hi ha ha-
gut canvis al Consell Escolar, ja que ara la Sra. 
Mercè Claramunt és la nova secretària tècnica, 
en substitució de la Sra. Maite Monar van Vliet, 
que ha tornat a l’aula i a qui vol adreçar unes 
paraules d’agraïment pel seu treball i dedica-
ció durant aquests anys. Comenta que s’està 
a l’espera que s’incorpore més personal per a 
poder fer front al treball que es genera al Con-
sell.

3. Estudi i aprovació, si escau, de l’Informe 
de situació de l’ensenyament dels cursos 

2017/18 i 2018/19 del Consell Escolar de la 
Comunitat Valenciana

La Sra. Cuenca Carrión presenta l’informe i ex-
plica que amb aquest el CECV es posa al dia 
quant a informes.

En primer lloc diu que s’ha deixat damunt la 
taula una proposta d’índex per a debatre’l en el 
moment i arribar a acords. El text destacat amb 
color marró és el que apareix a l’informe i el que 
està en color negre és el que encara està per 
fer a l’espera de consensuar. Faltaria per afe-
gir la presentació, que seria com la dels anys 
anteriors, la composició del Consell Escolar al 
començament i a l’acabament de l’any. Explica 
que l’estructura està feta com els eixos del De-
càleg, però s’hauria de decidir si hi ha alguna 
cosa que es pot incorporar o si directament es 
lleven els continguts que ha destacat en blanc i 
subratllat amb retolador groc.

La Sra. Cuenca Carrión pregunta al Sr. Pérez 
Sabater, sobre el punt Ensenyar a l’alumnat a 
participar en la dinàmica escolar, si s’hi ha fet 
algun tipus de formació. El Sr. Pérez comenta 
que no s’ha donat formació directa a l’alumnat 
per no ser el seu àmbit d’actuació, però a tra-
vés del professorat sí que s’han fet cursos amb 
metodologies que faciliten la participació dels i 
les estudiants. El Sr. García Trapiello considera 
molt important fer un estudi de la participació 
de l’alumnat, per exemple en els processos 
electorals, perquè ell pensa que durant molt 
de temps no s’ha tingut en compte aquesta 
participació, ja que l’alumnat està representat 
per associacions però no per representativitat 
d’unes eleccions.

El Sr. Martínez Quirós diu que ells ja van pre-
sentara l’Administració una sèrie de propostes 
per tal de millorar la participació de l’alumnat.
S’arriba a l’acord de fer una reflexió sobre la 
participació als punts c i g de l’apartat 1. Alum-
nat ciutadà i protagonista, en el sentit de poder 
donar-li importància. També s’acorda canviar al 
punt c la paraula facilitar per ensenyar. Quant al 
punt 3 apartat c, «Dinamitzar les eines de parti-
cipació existents al centre i crear-ne de noves» 
el Sr. Martínez Quirós comenta que tenen da-
des d’alumnat associat, però no de com es par-
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ticipa als centres educatius, per tant s’acorda 
fer una al·lusió genèrica en la línia de l’anterior 
punt.

Al punt 5 apartat c) Revisar la formació inicial 
del professorat per a adaptar-se al context ac-
tual de canvi, la Sra. Cuenca Carrión comenta 
que la formació inicial en aquest àmbit és com-
petència de les universitats, i per tant excedeix 
les competències de la nostra conselleria, i 
demana a les conselleres i als consellers que 
proposen una redacció. El Sr. García Trapiello 
comenta que es pot fer una recomanació o re-
flexió en el sentit de les carències del sistema 
educatiu.

El Sr. Pérez considera que és imprescindible 
una col·laboració entre les Universitats i For-
mació del Professorat, en el sentit que el Con-
sell Escolar ha detectat carències (en els cur-
sos de formació de funcionariat en pràctiques) 
en la formació inicial, quan el professorat acce-
deix al sistema educatiu i no s’adequa al context 
educatiu actual. Comenta que en els cursos de 
funcionariat en pràctiques es podria passar una 
enquesta breu per a detectar aquestes debili-
tats i poder informar la Universitat.

La Sra. Cañada Solaz comenta que, per la seua 
experiència, al màster de secundària ocorre el 
mateix i que el professorat que ve a fer les pràc-
tiques considera que la formació valuosa és la 
que fan al centre, i no la rebuda a la Universitat, 
per tant es podria fer una recomanació també en 
eixe sentit. La Sra. Rodríguez comenta que les 
universitats privades estan fent una gran tasca 
de formació, i l’alumnat que arriba a la seua es-
cola té una molt bona formació inicial. S’acorda 
fer una recomanació en el sentit de detectar les 
carències inicials a través d’enquestes.

En l’apartat 7, els ítems a, e i f, tots relacionats 
amb l’apartat 1c, queden sense text i s’hi hau-
ria de fer alguna recomanació. El Sr. Martínez 
Quirós comenta que per a ell l’important és 
detectar i promoure la reactivació dels òrgans 
de participació. El Sr. Pérez Sabater comen-
ta que a les jornades de formació d’intercanvi 
d’experiències els centres exposen les seues 
tècniques innovadores i participatives i que 
des del seu punt de vista el problema és com 

fer un reconeixement públic d’aquesta tasca. 
Finalment s’acorda incorporar al punt 7a el que 
ha comentat el conseller Pérez Sabater com a 
exemple de bones pràctiques de la participació.
Per als punts e i f, el Sr. Baggetto i Torres pro-
posa fer referències creuades amb el punt 
d’alumnat ciutadà i mantindre el mateix contin-
gut explicat d’una altra manera.

En el cas de l’eix 9 apartat a, en el qual es par-
la d’articulació de mecanismes, també pot en-
trar dins dels cursos que organitza el Servei de 
Formació del Professorat per als SPE i per a les 
persones d’Orientació. Afegeix que al CEFIRE 
d’Inclusiva s’ha dissenyat un kit d’orientació on 
s’analitzen tots els procediments que actual-
ment estan establerts en l’àmbit normatiu i de 
millora en l’àmbit d’inclusiva per a l’alumnat.

S’acorda eliminar l’eix 10d perquè és un punt 
que no aporta gran cosa. El Sr. López Marinas 
diu que està d’acord en les qüestions que s’han 
aportat, però troba a faltar un punt que parle del 
respecte als i a les docents per a conscienciar 
les famílies de la importància de la seua figura, 
ja que últimament s’estan patint agressions de 
tot tipus. S’acorda incorporar-ho en els punts 1) 
Alumnat ciutadà i Protagonista, 2) Els entorns 
familiars i socials i 3) El centre educatiu com a 
espai de convivència. 

La Sra. Cuenca Carrión demana que s’anoten 
tots els canvis proposats deixant-los ressaltats 
per tal d’identificar els canvis afegits i es pas-
saran als consellers i a les conselleres perquè 
els revisen.

El Sr. Tormo demana la paraula per dir que ell 
troba que el document encara té imperfeccions 
en les gràfiques i en comentaris, i a més ell tro-
ba a faltar dades estadístiques com apareixien 
els anys anteriors, per tant considera un poc 
precipitat aprovar un document amb aquestes 
mancances. També ressenya que és un poc es-
trany que l’informe siga de dos cursos, i que ell 
considera que els indicadors haurien d’anar al 
final de l’informe perquè siga un poc més clar.

La Sra. Cuenca Carrión comenta que la idea era 
fer un informe des del punt de vista del decàleg 
i per tant, diferent de la línia seguida els darrers 
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anys, tot i que és de veres que hi ha certes 
errades en les gràfiques per corregir. Explica 
que no hi ha necessitat d’aprovar l’informe ja, 
perquè això és una sessió de treball en la qual 
es poden fer aportacions per a millorar i fer el 
document més ric. Quant a les dades estadís-
tiques, s’hi afegiran totes les que es tinguen en 
annexos per a poder veure les evolucions.

Pel que fa al tema que l’informe es de dos anys 
acadèmics, s’explica que uns anys arrere ja es 
va fer bianual, i en l’annex de l’informe es posa-
ran les dades estadístiques per any per a poder 
aclarir dubtes a les conselleres i als consellers.

La Sra. Pastor Signes demana que es revisen 
algunes gràfiques que no queden clares i no 
aporten informació. La Sra. Cuenca Carrión diu 
que totes les propostes són benvingudes, ja 
que aquest document presentat a la Comissió 
Permanent és un document de treball i les dife-
rents aportacions l’enriquiran. S’acorda enviar-
lo amb les aportacions fetes i fixar el 16 de ge-
ner com a data límit per a fer-hi esmenes.

Després de consultar tots els presents, es de-
termina fixar la propera Comissió Permanent 
per al 27 de gener i el Plenari ordinari de tanca-
ment de l’any el 18 de desembre.

4. Preparació i aprovació de l’ordre del dia 
del plenari

Una vegada aprovat el dia del plenari ordinari 
de tancament de l’any per al 18 de desembre 
se n’ha de determinar l’ordre del dia. La Sra. 
Cuenca Carrión en proposa el següent:

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 16/07/19.

2. Informe de la presidència.
3. Informe sobre el treball de les diferents 

comissions de treball. 
4. Informe dels representants del CECV

en les diferents comissions institucionals. 
5. Presentació de les publicacions del CECV. 

Informe: «Masclismes quotidians, base de 
la violència contra les dones».

6. Torn obert de paraula.

Tots els presents hi estan d’acord, i per tant 
s’aprova l’ordre del dia per al plenari del 18 de 
desembre.

5. Torn obert de paraula

No havent-hi cap intervenció, es tanca la sessió 
sent les 12.25 h.

València, 9 de desembre de 2019.

Vist i Plau

La presidenta del CECV 
Encarna Cuenca Carrión

La secretària tècnica del CECV
Maite Monar van Vliet
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Actes  Projectes Legislatius

ACTA NÚM. 1/2019 DE LA 
SESSIÓ DE LA COMISSIÓ DE 
PROJECTES LEGISLATIUS 
I PLANIFICACIÓ GENERAL 
DE L’ENSENYAMENT DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, 
CELEBRADA EL DIA 18 DE 
GENER DE 2019

ASSISTENTS
Encarna Cuenca Carrión
Presidenta del CECV
Vicent Baggetto i Torres
Vicepresident del CECV
Julio Gómez Carbonell
Tècnic educatiu del CECV
Mercè Claramunt Diego
Assessoria tècnica educativa del CECV
Maite Monar van Vliet
Secretaria tècnica del CECV
Vicenta Rodríguez Arroyo
Presidenta de la comissió
Ginés Pérez Gea
Vicepresident de la comissió

Consellers i conselleres
Sergio Alonso Vila
Alumnat públic (FAAVEM)
Antonio Pérez Sabater
Formació del professorat
José T. Blasco Alagarda
Inspecció educativa
Juan José López Marinas
Organitzacions empresarials (CEV)
Ramón López Cabrera 
Famílies alumnat públic (COVAPA)
Carlos Tormo Signes
Professorat privat (FSIE)
Vicent Monroig i Climent
Professorat públic (STEPV)
Laureano Bárcena Ortiz
Professorat públic (ANPE)
Luis García Trapiello
Personalitat de reconegut prestigi

Justifiquen l'absència
Consol Valls Gregori
Domingo Argos Fuertes

Invitats
Mábel Villaescusa Alejo
Miguel Ángel Martí (Inspecció educativa)
Ximo Mas Llorens (D.G. Política Educativa)
Julián Navarro Ríos (COPAVA)
Pilar Naveda González (FSIE)

D’acord amb l’oportuna convocatòria, amb 
l’assistència de les persones ressenyades, sota 
la presidència de la consejera Vicenta Rodrí-
guez Arroyo, es reuneix la Comissió de Projec-
tes Legislatius el 18 de gener de 2019, a les 11.00 
h en segona convocatòria, a la sala del Consell 
Escolar de la Comunitat Valenciana (CECV), 
dins la Conselleria d’Educació, Investigació, 
Cultura i Esport.

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 28 de novembre de 2018.

2. Elaboració de l’informe sobre l’Avantprojecte 
de Decret XXX/XXX, de XXX de XXX, del 
Consell, pel qual es deroguen els decrets 
substituïts pel Decret 104/2018, de 27 de 
juliol, del Consell, pel qual es desenvolupen 
els principis d’equitat i d’inclusió en el siste-
ma educatiu valencià.

3. Elaboració de l’informe sobre el Projecte de 
Resolució de XXX de XXX de 2019 de la Se-
cretaria Autonòmica d’Educació i Investiga-
ció, per la qual es dicten instruccions per a 
la seua aplicació als centres docents sos-
tinguts amb fons públics d’ensenyaments 
no universitaris de la Comunitat Valenciana 
davant diversos supòsits de no convivència 
dels progenitors per motius de separació, 
divorci, ruptura de parelles de fet o situa-
cions anàlogues.

4. Torn obert de paraula.

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 28 de novembre de 2018

La presidenta de la Comissió de Projectes 
Legislatius, Sra. Rodríguez Arroyo, obri la 
sessió demanant si hi ha algun suggeriment a 
l’acta de la sessió anterior. Sense cap objecció 
per part de les persones assistents, queda 
aprovada per assentiment.
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La Sra. Rodríguez Arroyo dona pas al segon 
punt de l’ordre del dia.   
 
2. Elaboració de l’informe sobre  l’Avantprojecte 
de Decret XXX/XXX, de XXX de XXX, del Con-
sell, pel qual es deroguen els decrets substi-
tuïts pel Decret 104/2018, de 27 de juliol, del 
Consell, pel qual es desenvolupen els principis 
d’equitat i d’inclusió en el sistema educatiu va-
lencià

Pren la paraula la ponent, la consellera Mábel Vi-
llaescusa Alejo, que saluda els i les assistents, i 
concreta que els decrets que queden derogats 
són el 131/1994, de 5 de juliol, pel qual es regu-
len els serveis especialitzats d’orientació edu-
cativa, psicopedagògica i professional; el Decret 
39/1998, de 31 de març, d’ordenació de l’educació 
per a l’atenció de l’alumnat amb necessitats 
educatives especials; i el Decret 227/2003, de 
14 de novembre, del Consell de la Generalitat, 
pel qual es modifica el Decret 39/1998, de 31 de 
març, d’ordenació de l’educació per a l’atenció de 
l’alumnat amb necessitats educatives especials.

Exposa que aquests tres decrets regulen els 
serveis psicopedagògics escolars i els serveis 
d’orientació i que en haver-hi un nou decret, el 
104/2018, pel qual es desenvolupen els princi-
pis d’equitat i d’inclusió en el sistema educatiu 
valencià, cal modificar-los en alguns aspectes, 
i que se’n fa necessària una derogació explícita 
perquè no hi haja lloc a ambigüitats.

El Sr. García Trapiello comenta que els decrets 
són normes que regulen acció de govern i pre-
cisament aquest no regula. El sorprén que úni-
cament tinga una derogatòria, i comenta que és 
la primera vegada que es troba amb un exemple 
com aquest.

Pren la paraula el Sr. Joaquim Mas Llorens, que 
respon que aquest dubte també el van tindre en 
la redacció de la norma, perquè no tenien clar si el 
que calia fer era una correcció d’errades al decret 
104, però que no obstant això, en exposar-ho als 
serveis jurídics i reflexionar sobre aquesta qües-
tió, se’ls va aconsellar un decret, atès que no es 
tractava pròpiament d’una correcció d’errades.

El Sr. García Trapiello insisteix en el tema, per si 
fora possible utilitzar una altra fórmula. El Sr. Mas 
Llorens li respon que aquest debat ja el van tindre 
amb els serveis jurídics i no hi van veure cap altra 
possibilitat.

El Sr. López Marinas comenta que es tracta d’una 
correcció d’errades sense ser-ho. Caldria que la 
norma anterior ho haguera fet explícit en comp-
tes de fer una derogació genèrica. Continua dient 
el conseller que ara es corregeix d’una manera 
innovadora, però que no veu que jurídicament hi 
haja cap complicació ni contraindicació, a excep-
ció, postil·la, de l’ensenyament que comporta.

La presidenta de la comissió dona les gràcies 
a tots dos per les explicacions i el document 
s’aprova per assentiment. La Sra. Rodríguez 
Arroyo dona pas al següent punt de l’ordre del 
dia.

3. Elaboració de l’informe sobre el Projecte 
de Resolució de XXX de XXX de 2019 de la 
Secretaria Autonòmica d’Educació i Inves-
tigació, pel qual es dicten instruccions per 
a l’aplicació als centres docents sostinguts 
amb fons públics d’ensenyaments no univer-
sitaris de la Comunitat Valenciana, davant 
de diversos supòsits de no convivència dels 
progenitors per motius de separació, divor-
ci, ruptura de parelles de fet o situacions 
anàlogues

Pren la paraula el Sr. Blasco Alagarda, que pre-
senta a l’inspector d’educació que l’acompanya, 
Sr. Miguel Ángel Martí. El conseller Blasco Ala-
garda argumenta que s’ha fet aquesta norma per 
a donar resposta a les necessitats dels centres 
educatius davant dels canvis que ha experimen-
tat la família i a la manera com aquests canvis 
afecten la seua relació amb els centres. Explica 
que la norma està pensada per a casos difícils 
en els quals els progenitors no es posen d’acord 
i s’esdevenen situacions en les quals els equips 
directius no saben què cal fer.
  
El Sr. Blasco Alagarda explica que la necessitat 
d’elaborar aquesta norma va sorgir sobretot a 
partir dels casos de violència de gènere, perquè 
tot complint-se les lleis no quedava clara la pro-
blemàtica quant a l’escolarització de l’alumne o 
alumna i es donaven situacions molt complexes. 
El Sr. Martí comenta que aquesta norma és una 
actualització de la norma del 2014, que sorgí a 
causa de l’increment exponencial de litigis en-
tre els progenitors i del règim de custòdia com-
partida que també s’ha incrementat en un 40 %. 
Això, i el fet que els equips directius havien in-
crementat el nombre de consultes a la Inspecció 
Educativa sobre com actuar davant d’aquests 
casos, va propiciar que es pensara de remo-
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delar la norma per a donar resposta a aquests 
problemes.

Després de la introducció, el Sr. Martí passa a 
explicar com és la norma. Indica que el preàmbul 
és molt extens, perquè es volia ser minuciós en 
la descripció de la majoria dels casos.

Indica que en l’apartat 3 es reafirma que han de 
prevaldre les decisions judicials, però comen-
ta que moltes vegades des de la Judicatura no 
s’han pronunciat respecte a quin dels proge-
nitors correspon l’exercici de la pàtria potestat 
en matèria d’escolarització. Així, el compliment 
literal de la norma del 2014 juntament amb un 
no pronunciament dels jutjats, ha fet que s’haja 
deixat en casa durant setmanes o inclús mesos, 
a xiquets i xiquetes.

Davant d’aquest fet, l’administració educativa, 
comptant amb la col·laboració de l’administració 
de justícia, s’ha plantejat el canvi de norma per-
què prevalga sempre el superior interés i dret 
constitucional del/de la menor a l’educació. 
Continua el Sr. Martí exposant que a més, en di-
verses ocasions, durant l’articulat de la norma 
(punts 4t i 5è) apareix l’expressió «en absèn-
cia de pronunciament judicial que establisca a 
quin dels progenitors correspon l’exercici de la 
pàtria potestat en matèria d’escolarització», i 
s’estableix com a criteri general d’actuació do-
nar-li la potestat al progenitor que compartisca 
empadronament amb el xiquet o xiqueta, de ma-
nera que hi haja un criteri objectiu que permeta 
escolaritzar els i les menors.

Quant al punt 6é, explica que és un pas més en 
la protecció de víctimes de violència de gène-
re, ja que s’han produït situacions paradoxals 
en les quals una sentència o unes mesures 
d’allunyament o de protecció en favor de la 
víctima han fet, en compliment de la norma del 
2014, que el xiquet haguera de continuar assis-
tint al mateix centre, i es mantenia, així, el risc 
d’assetjament. Per tant, continua el Sr. Martí, s’ha 
afegit un apartat en el qual, davant de situacions 
excepcionals en les quals no hi haja un pronun-
ciament judicial que determine a qui li correspon 
la pàtria potestat en matèria d’escolarització, la 
víctima podrà escolaritzar el xiquet o xiqueta en 
un altre centre, deixant sense efecte el requisit 
de doble signatura. El Sr. Miguel Martí recorda 
que és una mesura provisional fins que la judica-
tura dictamine.

Continua la dissertació en els punts 7é i 8é, dels 
quals comenta que venen a respondre una de les 
qüestions que més consultes han fet els equips 
directius a la Inspecció educativa, que és a quin 
progenitor s’ha de lliurar la informació. Per a do-
nar garantia als equips directius de com han de 
dur endavant el procediment, estableixen uns 
criteris d’actuació per a donar-los seguretat ju-
rídica.

Després de l’exposició de l’inspector Miguel Án-
gel Martí, la presidenta de la comissió dona la 
paraula als consellers i a les conselleres per a 
debatre les esmenes a la norma.

En primer lloc parla el Sr. Ramón López, per a 
comentar que li pareix molt bé la norma des del 
punt de vista del professorat perquè aclareix la 
forma d’actuar, però considera que també cal-
dria tindre en compte el punt de vista de les famí-
lies, i que si la norma es detalla excessivament, 
podria girar-se en contra de les direccions. El 
Sr. Blasco Alagarda li respon que s’ha elaborat 
intentant solucionar problemes i donar eines als 
equips directius davant de problemàtiques que 
s’han presentat els darrers anys.

El conseller Ginés Pérez Gea explica, com a di-
rector, que la norma era molt necessària i que 
realment el que fa és posar sobre el paper el 
que en l’actualitat ja s’està fent des de les di-
reccions dels centres. Troba que ajudarà a acla-
rir les coses, sobretot a les famílies, perquè la 
norma determina de forma molt clara quins són 
els documents que s’han de lliurar a les famílies. 
Comenta també que l’únic punt que podria ser 
un poc problemàtic és el 7é, quan fa referència 
a les activitats extraescolars, ja que actualment 
es demana l’autorització a qui té la custòdia, i en 
cas de ser compartida, a qui ostenta la custòdia 
quan té lloc l’activitat extraescolar. Opina que si 
ara és necessària la signatura dels dos, podran 
donar-se casos en els quals el xiquet o xiqueta 
es quede sense poder anar a l’extraescolar.

El Sr. García Trapiello demana la paraula per a ex-
plicar que és impossible que la norma puga solu-
cionar tots els casos i aquest és un clar exemple 
d’això i que per tant, no poden contemplar totes 
les possibilitats o supòsits.

Continua el conseller dient que en aquest cas, si 
no es té la signatura dels dos progenitors, pro-
bablement l’alumnat es quede sense poder anar 
a l’activitat extraescolar fins que la judicatura ho 
dictamine.
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La Sra. Pilar Naveda González intervé per a dir 
que la norma està molt bé, però sempre s’ha de 
tindre en compte el que determine la judicatura. 
El Sr. García Trapiello argumenta que la norma 
està molt clara i no dona lloc a errades pel que fa 
al que determine la judicatura.

La presidenta de la Comissió dona pas a la pri-
mera esmena.

Esmena 1. 
Ponent: Sr. Domingo Argos, en nom de la confe-
deració Gonzalo Anaya.

Es demana que el document incorpore a l’inici 
un glossari de termes amb la definició dels 
principals conceptes que es tracten a la norma 
amb l’objectiu d’evitar ambigüitats o lectures 
errònies del contingut dels documents per part 
del personal docent i no docent del centre que 
no està habituat a utilitzar aquests termes (ex. 
pàtria potestat, custòdia…). Consideren que, a 
més, s’ha d’incloure aquesta informació en la 
resolució i s’ha de donar la formació pertinent 
als centres educatius perquè la norma s’aplique 
adequadament.

L’esmena decau per no trobar-se a la sala el re-
presentant de la confederació Gonzalo Anaya.

Esmena 2: a la totalitat. 
Ponent: Sr. Luis García Trapiello, persona de re-
conegut prestigi.

Demana l’eliminació de totes les barres entre els 
morfemes de gènere, i que s’usen els substan-
tius amb els corresponents modificadors i en-
llaços amb cadascun dels morfemes que deter-
minen el gènere gramatical.

El Sr. García Trapiello comenta que el contingut 
d’aquesta esmena ja ha estat aprovat pel Consell.
L’esmena queda aprovada

Esmena 3: article 1.1. 
Ponent: Sr. Luis García Trapiello, persona de re-
conegut prestigi.

Demana l’eliminació de totes les barres en 
l’expressió gràfica no gramatical i/o, perquè, 
recorda, la «o» inclusiva significa «les dues op-
cions o una d’elles».

En segon lloc, el conseller exposa que caldria 
emprar progenitors en comptes del singular 

progenitor, ja que el plural inclouria tots dos, 
pare i mare. Aquest cas el trobaríem, per exem-
ple, en l’apartat 10, quan s’explicita: «Cap pro-
genitor pot oposar-se a la delegació a favor de 
terceres persones feta pel progenitor en l’horari 
de recollides que a aquest li corresponga, ex-
cepte en els casos en què el pronunciament 
judicial haja establert alguna limitació a aquest 
extrem», i es podria dir: «Cap dels progenitors 
podrà oposar-se a la delegació feta per qualse-
vol d’ells a favor de terceres persones per a la 
recollida del menor a l’eixida del centre en els 
temps que li corresponga, excepte en els casos 
en què un pronunciament judicial haja establert 
alguna limitació referent a això».

L’esmena queda aprovada.

Pren la paraula la presidenta del Consell Esco-
lar, la Sra. Encarna Cuenca Carrión, per a fer una 
observació amb referència al preàmbul. Comen-
ta que possiblement quan es va redactar la nor-
ma no s’havia fet pública la Llei 26/2018 de 21 de 
desembre de la GVA de drets i garanties de la 
infància i l’adolescència. Caldria que es consi-
derara incorporar al preàmbul alguna referència 
a la norma, com per exemple l’article 29 de su-
port en l’exercici de les responsabilitats paren-
tals, etc.

La presidenta també menciona algunes qües-
tions gramaticals que caldria rectificar en el 
preàmbul. El Sr. Monroig i Climent aprofita per a 
comentar algunes errades de coherència d’estil, 
sintàctiques, etc. La Sra. Cuenca Carrión propo-
sa aportar les errades detectades en totes dues 
llengües, pels diferents consellers i conselleres 
que han corregit el text, finalitzades les esme-
nes.

Esmena 4: punt primer, apartat 1. 
Ponent: Sr. Juan José López Marinas, com a re-
presentant de les organitzacions empresarials 
(CEV).

En el punt esmentat i en la resta del document, 
on es menciona la separació, el divorci o la rup-
tura de la convivència, caldria afegir el supòsit 
de nul·litat matrimonial a què es refereix l’article 
107 del codi civil. El Sr. López Marinas comen-
ta que si no s’hi afegeix la nul·litat matrimonial 
quedarien exempts de l’aplicació de la norma 
aquests supòsits, per tant, caldria afegir-ho 
quan siga necessari, o adjuntar una clàusula al 
principi del document que ho incloga tot.
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El conseller García Trapiello intervé dient que 
tota nul·litat implica un divorci que consta al re-
gistre civil. El Sr. López Marinas afegeix que el 
codi civil dona carta de naturalesa a la nul·litat 
matrimonial.

S’aprova què s’afegisca el supòsit de nul·litat 
matrimonial. En la resta del document, i per no 
tornar a repetir tots els supòsits, es farà servir 
una construcció que els encabisca a tots.

S’aprova l’esmena per assentiment.

Esmena 5: punt primer, apartat 1. 
Ponent: Vicenta Rodríguez Arroyo, com a repre-
sentant d’Escuelas Católicas.

La Sra. Vicenta Rodríguez Arroyo proposa can-
viar «centres sostinguts amb fons públics» per 
«centres públics i privats concertats», ja que és 
la denominació legal establerta en la LOE.

Pren la paraula el Sr. García Trapiello, que diu que 
la LOE estableix al preàmbul «centres sostinguts 
amb fons públics» i que als articles 119 i 120 de 
la mateixa llei també es fa referència a centres 
sostinguts amb fons públics, per tant, continua 
el conseller, és un concepte jurídic de la LOE. 
Esmenta també que tots els reials decrets pos-
teriors fan referència a centres sostinguts amb 
fons públics.

El conseller defensa aquest concepte perquè 
evita la idea de dos sistemes diferents amb inte-
ressos distints.

L’esmena es retira.

Esmena 6: punt primer, apartats 1 i 2. 
Ponent: Sr. Luis García Trapiello, com a persona 
de reconegut prestigi.

El Sr. García Trapiello comenta que en la redac-
ció de l’apartat 1 cal introduir correccions sintàc-
tiques en la versió en castellà.

El Sr. Vicent Baggetto i Torres comenta que exis-
teix també un error d’interpretació i que caldria 
que quedara clar que qui actua és el centre res-
pecte de les famílies.
La Sra. Encarna Cuenca Carrión comenta a més, 
que quan el text expressa: «en relació a l’actuació 
amb els pares, les mares o representants legals 

separats, divorciats, amb nul·litat matrimonial», 
aquesta oració duu a confusió, ja que es podria 
interpretar que els separats, divorciats, etc. són 
els representants legals.

El Sr. Baggetto i Torres intervé dient que caldria 
buscar una redacció més aclaridora i coherent.
L’esmena s’aprova per assentiment.

Amb relació a l’apartat 2, el Sr. García Trapiello 
observa que la redacció també pot dur a confu-
sió quan expressa que «requerisquen la protec-
ció del bé superior del menor», quan el menor és 
un bé superior per ell mateix. Si el bé superior és 
el menor, s’entén que ell és el subjecte que cal 
protegir; però si s’afirma que és el «bé superior 
del menor», caldria definir quin, de tots els béns 
que poden pertànyer al menor, és el superior, 
per a protegir aquest bé.

El Sr. Miguel Àngel Martí proposa la següent re-
dacció: «la protecció dels interessos del menor 
enunciats en la llei orgànica 8/2015».

S’accepta aquesta redacció i l’esmena s’aprova 
per assentiment.

Esmena 7: article 2.a.
Afegir xiquet o xiqueta a l’enunciat: «La garantia de 
l’interés superior del menor, xiquet o xiqueta». Es 
debat emprar en el títol el mot menors, en compte 
del singular menor, que evitaria problemes amb la 
desigualtat de gènere, o afegir xiquet o xiqueta. 
Quedaria de la següent manera: «[…] la garantia 
de l’interès del menor, xiquet o xiqueta».

En la seua intervenció, el Sr. García Trapiello co-
menta que si al principi del text ja defineixes el 
sentit universal del concepte, ja no hi ha manca 
de coherència si s’hi empra menor amb poste-
rioritat.

S’aprova per assentiment afegir xiquet o xique-
ta, atès que en totes les oracions no es pot em-
prar el plural menors.

Esmenes 8 i 9.
Després del debat que ha produït l’esmena 6, 
queden també aprovades les esmenes 8 i 9 de 
modificació, referides en l’article 2a, i s’acorda 
emprar l’expressió «com a bé superior que cal 
protegir».

Intervé la Sra. Encarna Cuenca Carrión per a 
dir que una altra de les observacions que havia 
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fet el Sr. García Trapiello en l’esmena núm. 6, 
era la possibilitat d’afegir «en ellas» a l’apartat 
2: «Aquestes instruccions poden ampliar-se 
o complementar-se per a atendre supòsits no 
previstos expressament en elles davant la varie-
tat...». El conseller García Trapiello comenta que 
no té major importància, però d’aquesta manera 
queda palès que es tracta de les instruccions. 
S’aprova també per assentiment.

Esmena 10: article 2b (esmena de modificació). 
Ponent: Sr. Juan José López Marinas, com a re-
presentant de les organitzacions empresarials 
(CEV).

Pren la paraula el Sr López Marinas i proposa 
substituir «informar» per «comunicar de manera 
formal o fefaent». Comenta que el terme infor-
mar li sembla insuficient, i que l’obligació dels 
progenitors o tutors legals no ha de ser només 
informar. Caldria proporcionar una comunica-
ció formal que aprofite als equips directius dels 
centres en la presa de decisions.

El Sr. Ginés Pérez Gea proposa que la redac-
ció vaja en el sentit d’aportar la documentació 
pertinent. El Sr. López Marinas comenta que el 
que ell suggeria era una comunicació formal o 
fefaent, mentre que el Sr. Baggetto i Torres pre-
gunta si no es podria demanar que aporten una 
còpia de la sentència o una declaració jurada de 
la situació familiar. Exposa el Sr. Ginés Pérez 
Gea que quan es tracta de procediments judi-
cials, mai pot ser una declaració jurada, ha de 
ser la sentència mateixa.

L’esmena s’aprova per assentiment.

Esmena 11: article 2e (esmena de modificació). 
Ponent: Sr. Luis García Trapiello, com a persona 
de reconegut prestigi.

Proposa que on s’especifica «que dictaminarà el 
que siga procedent», es canvie per «per tal que 
siga aquest òrgan, dictaminant allò que proce-
disca, qui resolga el desacord».

El conseller García Trapiello comenta que es 
tracta d’una explicació de per què demanem als 
progenitors o progenitores que han d’anar a la 
judicatura.

S’aprova per assentiment.

Esmena 12: article 3.1 (esmena d’addició). 
Ponent: Sr. Luis García Trapiello, com a persona 
de reconegut prestigi.

Es proposa afegir «o puga tindre». Els consellers 
i les conselleres hi estan d’acord. S’accepta per 
assentiment.

Esmena 13: article 3.1. 
Ponent: Sra. Vicenta Rodríguez Arroyo, com a 
representant d’Escuelas Católicas.

Proposa que s’afegisca de forma expressa 
«sentència». El contingut de l’esmena s’ha trac-
tat anteriorment i s’ha aprovat per assentiment.

Esmena 14: article 3 punt 1 (esmena d’addició). 
Ponent: Sr. Juan José López Marinas, 
com a representant de les organitzacions
empresarials (CEV).

Es proposa que s’afegisquen els quatre supò-
sits a l’hora d’identificar el tipus de progenitors 
que han d’aportar la documentació requerida. El 
Sr. Martí exposa que pensaven afegir el text se-
güent: «Els progenitors a què es fa referència en 
l’apartat primer d’aquesta resolució».

S’aprova per assentiment.

Esmena 15: article 4, punt 1. 
Ponent: Sr. Juan José López Marinas, com a re-
presentant de les organitzacions empresarials 
(CEV).

Es proposa substituir «tenint en compte els 
criteris de puntuació establerts en la normati-
va general d’admissió» per «tenint en compte 
els procediments establerts per a l’admissió 
d’alumnes». Pren la paraula el Sr. López Ma-
rinas, defensant que no sempre cal tindre en 
compte els criteris de puntuació, únicament 
quan les sol·licituds són més nombroses que 
les places ofertades. El Sr. López Marinas indica 
que es tenen en compte els criteris de puntuació 
únicament si hi ha més demanda que vacants.

El Sr. Martí, per la seua banda comenta que en 
el procediment actual totes les sol·licituds es 
puntuen independentment de les vacants ofer-
tades. El Sr. López Marinas comenta que conti-
nua sense veure clara la redacció, postil·la que 
si els criteris de puntuació ja s’estableixen en el 
procés d’admissió, l’última frase no fa falta.

Finalment, s’accepta suprimir «tenint en compte 
els criteris de puntuació establerts a la normati-
va general d’admissió».

Esmena 16: article 4, apartat 3. 
Ponent: Sra. Vicenta Rodríguez Arroyo, com a 
representant d’Escuelas Católicas.
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L’apartat esmentat diu: «Si només es comptara 
amb la signatura d’un únic progenitor i no que-
dara justificada l’absència de consentiment de 
l’altre es procedirà a la tramitació de la sol·licitud 
d’admissió. El centre educatiu informarà el pro-
genitor no signant, sempre que siga possible». 
Pren la paraula la consellera Vicenta Rodríguez 
Arroyo, que comenta que de vegades és difícil 
poder-ho tramitar.

Es parla en l’article d’informar per part dels cen-
tres al progenitor o progenitora no signant, sem-
pre que siga possible, però pot ser, per exem-
ple, que es tracte de famílies nouvingudes i no 
es coneguen al centre. A més, la Sra. Rodríguez 
opina que hauria de dir: «Si no queda justificada 
l’oposició de l’altre progenitor» en substitució de 
«Si no queda justificada l’absència de consenti-
ment de l’altre (...)».

La Sra. Pilar Naveda González pren la paraula. 
Opina que es pretén suplir la falta de diligència 
del pare o la mare que no aporten el seu consen-
timent o localització. Si ambdós pares són titu-
lars de la pàtria potestat i un dels dos està des-
aparegut, la responsabilitat del progenitor que 
queda seria demanar a la judicatura l’exercici 
únic de la pàtria potestat.

El Sr. Pérez Gea diu que primer és l’article 27 de la 
Constitució, que formula el dret a l’escolarització 
per a qualsevol menor en edat escolar, i la Sra. 
Naveda González comenta que cal tindre en 
compte que hi ha casos diferents, i que el trac-
tament hauria de ser diferent. Dependrà de si és 
un o una menor ja escolaritzat o per escolaritzar.

El Sr. Ramon López exposa que una resolució 
administrativa no pot estar per damunt d’una re-
solució judicial. Intervé el Sr López Marinas, que 
expressa que el més important és que l’alumne 
o alumna estiga escolaritzat, i suggereix si seria 
possible afegir «sempre que conste el seu do-
micili».

El Sr. Pérez Gea posa un exemple pràctic del seu 
dia a dia com a director. Observa que el procedi-
ment actual diu que s’ha d’avisar el progenitor o 
progenitora i, si en 5 dies no ha refusat el canvi, 
se li atorga. Finalment, l’esmena es transaccio-
na i s’aprova afegir «conéixer el seu domicili», i 
queda de la següent manera: «sempre que siga 
possible conéixer el seu domicili».

Esmena 17: article 5, apartat 5.1 
(esmena de modificació). 
Ponent: Sr. Juan José López Marinas, com a re-
presentant de les organitzacions empresarials 
(CEV).

On s’explicita «Assegurar-se que no hi ha 
pronunciament administratiu o judicial» es 
proposa que diga «no ha estat comunicat 
pronunciament administratiu o judicial». Defensa 
l’esmena el Sr. López Marinas i exposa que 
aquest apartat obliga el centre a fer una recerca 
que no li pertoca.
S’aprova per assentiment modificar el text.

Pren la paraula la Sra. Cuenca Carrión per a ex-
plicar que en el paràgraf anterior, en el punt 4, 
cal canviar «n’hi haurà prou» per «hi haurà prou».

Esmena 18: punt 5.5, apartat 2. 
Ponent: Sra. Vicenta Rodríguez Arroyo, com a 
representant d’Escuelas Católicas.

Esmena aportada per a aclarir la comunicació 
del centre amb el progenitor o progenitora. 
La Sra. Rodríguez comenta que es demana en 
aquest apartat que el centre es comunique amb 
el progenitor o progenitora no firmant, cosa 
que no sempre resulta fàcil. Segueix la Sra. 
Rodríguez dient que va en la mateixa línia que 
una altra d’anterior, però si s’afegeix «si consta 
el domicili», ja estaria resolt.

Esmena, per tant, d’addicció que afegeix «si 
consta el domicili». S’aprova per assentiment.

Esmena 19: punt 7, apartat 1. 
Ponent: Sra. Vicenta Rodríguez Arroyo, com a 
representant d’Escuelas Católicas.

Modificar per «sempre a petició de l’interessat 
en la mesura que...». La Sra. Rodríguez Arroyo 
comenta que si aquest apartat apareix tal i com 
està redactat, es poden donar casos en els quals 
els progenitors comencen a demanar més i més 
informació. Per això, sol·liciten que es canvie, 
de manera que quede d’ofici però a petició de la 
persona interessada.

El Sr. Blasco Alagarda exposa una redacció 
alternativa que produeix debat entre els 
consellers i les conselleres. Finalment, es 
considera que el text inicial està correcte i per 
tant l’esmena decau i es retira.

Esmena 20: punt 7, apartat 2. 
Ponent: Sr. Juan José López Marinas, com a 
representant de les organitzacions empresarials 
(CEV).

Cal suprimir la segona oració de l’apartat. 
El conseller comenta que no s’ha d’incloure 
en la Resolució cap aspecte que puga dur a 
pares, divorciats o no, a comunicar-se amb el 
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menor durant la jornada escolar, i que si hi ha 
qüestions urgents es comunicarien a la direcció 
o a la persona tutora, que valoraria l’actuació 
que s’haja de seguir. El Sr. García Trapiello 
suggereix que es podria redactar així: «conste o 
no l’existència d’un pronunciament judicial no es 
podrà comunicar amb el fill o filla».

Finalment, com que és sols per als casos que 
es descriuen en l’apartat, i hi ha altres normes, 
com el reglament del centre, que ja els regulen, 
es determina deixar el text com està i per tant es 
retira l’esmena.

Esmena 21: punt 9, apartat 1. 
Ponent: Sr. Luis García Trapiello, com a persona 
de reconegut prestigi.

Afegir davant d’ell per a evitar confusions sobre 
els informes que cal presentar sols a la judicatu-
ra i no a altres persones que puguen demanar la 
mateixa informació.

L’esmena s’aprova per assentiment.

Esmena 22: punt 9, apartat 1. 
Ponent: Sra. Vicenta Rodríguez Arroyo, com a 
representant d’Escuelas Católicas.

Aclarir i concretar les certificacions. La Sra. Ro-
dríguez Arroyo comenta que la proposta seria 
deixar com a dades objectives les que aporta el 
registre del centre i llevar les qualificacions i el 
rendiment, sobretot perquè emetre un certificat 
per a la judicatura sobre el rendiment és difícil.

L’esmena es transforma finalment per transac-
ció en «contemplades en l’article 7.1», i s’aprova 
per assentiment.

Esmena 23: punt 9, apartat 3. 
Ponent: Sra. Vicenta Rodríguez Arroyo, com a 
representant d’Escuelas Católicas.

Suprimir exclusivament. Es debat en el punt 3 
sobre qui ha de rebre la documentació de caràc-
ter acadèmic de l’alumnat i es determina man-
tindre tot el text del punt a excepció de «la infor-
mació», que se suprimeix.

L’esmena s’aprova per assentiment.

Esmena 24: punt 10, apartat 1. 
Ponent: Sra. Vicenta Rodríguez Arroyo, com a 
representant d’Escuelas Católicas.

Afegir «En cas de conflicte o desacord...». 

La Sra. Rodríguez Arroyo comenta que caldria 
afegir «en cas de conflicte o desacord» perquè 
s’estan donant casos de baralles dins de l’escola 
entre els progenitors, que estan obligant en 
molts casos a cridar a les forces de seguretat. 
És per això que es demana afegir-ho al text ori-
ginal.

L’esmena s’aprova per assentiment.

Esmena 25: punt 10, apartat 3.
Ponent: Sr. Luis García Trapiello, com a persona 
de reconegut prestigi.

El conseller proposa una nova redacció: «Cap 
dels progenitors no podrà oposar-s’hi». Comen-
ta que el propòsit d’aquesta esmena és regular 
un tema que sol ser motiu de conflicte quan acu-
deix un progenitor amb la nova parella a les reu-
nions de tutoria, per exemple.

Per a evitar-ho, proposa afegir que cap dels pro-
genitors es podrà oposar al fet que estiga eixa 
persona, ja que en moltes ocasions es tracta de 
les persones que més hores passen amb els i 
les menors.

Es determina que s’afegisca un nou apartat 
10.3 i l’actual 10.3 passaria a ser 10.4. L’esmena 
s’aprova per assentiment.

Esmena 26: punt 11. 
Ponent: Sra. Vicenta Rodríguez Arroyo, com a 
representant d’Escuelas Católicas.

Modificar per «direcció o titularitat de cen-
tre». Els consellers i les conselleres troben que 
la proposta és pertinent, i per tant l’esmena 
s’aprova per assentiment.

4. Torn obert de paraula

No havent-hi cap altra intervenció es tanca la 
sessió, sent les 13.15 h.

València, 18 de gener del 2019.

Vist i Plau

La presidenta de la comissió
Vicenta Rodríguez Arroyo

La secretària tècnica del CECV
Maite Monar van Vliet
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ACTA NÚM. 2/2019 DE LA 
SESSIÓ DE LA COMISSIÓ DE 
PROJECTES LEGISLATIUS 
I PLANIFICACIÓ GENERAL 
DE L’ENSENYAMENT DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, 
CELEBRADA EL DIA 1 
D’ABRIL DE 2019

ASSISTENTS
Encarna Cuenca Carrión
Presidenta del CECV
Vicent Baggetto i Torres
Vicepresident del CECV
Julio Gómez Carbonell
Tècnic educatiu del CECV
Mercè Claramunt Diego
Assessoria tècnica educativa del CECV

Consellers i conselleres
Vicenta Rodríguez Arroyo
Titulars de centres privats (F. Ed. y Gestión)
Ginés Pérez Gea
Direcció de centres públics
José T. Blasco Alagarda
Inspecció educativa
Juan José López Marinas
Organitzacions empresarials (CEV)
Lorenzo Tendero Vila
Famílies alumnat públic (COVAPA)
Vicent Monroig i Climent
Professorat públic (STEPV)
Luis García Trapiello
Personalitat de reconegut prestigi
Jeremies Moragues Benavent
Administració educativa autonòmica
Eva Maria Julià Tomàs
Professorat privat (USO)

Invitats
Rosa Cañada Solaz
Sonia Pérez Ortuño

D’acord amb la convocatòria, la Comissió de 
Projectes Legislatius i Planificació General 
de l’Ensenyament del Consell Escolar de la 
Comunitat Valenciana es reuneix a la Sala 3 de 
la Conselleria d’Educació, Investigació, Cultura 
i Esport, l’1 d’abril de 2019 a les 11.00 h, en 
segona convocatòria, amb l’assistència de les 
persones que dalt es relacionen.

ORDRE DEL DIA

1. Constitució de la Comissió.
2. Elecció de la presidència i la vicepresidèn-

cia.
3. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 

del dia 13 de gener de 2019.
4. Elaboració de l’informe sobre el Projecte de 

Decret XXX/2019, pel qual s’estableixen els 
ensenyaments i el currículum d’idiomes de 
règim especial de la Comunitat Valenciana.

5. Torn obert de paraula.

1. Constitució de la Comissió

La presidenta del CECV, la Sra. Encarna Cuenca 
Carrión, obri la sessió explicant que és la prime-
ra reunió des que s’ha constituït el nou ple, i per 
tant el primer pas a fer és constituir la comissió 
amb els nous membres. Sense cap objecció per 
part de les persones assistents, queda consti-
tuïda la Comissió de Projectes Legislatius per 
assentiment.

2. Elecció de la presidència i vicepresidència

La Sra. Cuenca Carrión comenta que una ve-
gada constituïda la comissió s’ha de passar a 
nomenar els càrrecs de la presidència i la vi-
cepresidència, i pregunta a les conselleres i 
als consellers si tenen alguna proposta a fer al 
respecte.

El Sr. García Trapiello proposa que en la presi-
dència continue la Sra. Vicenta Rodríguez Arro-
yo, ja que ell considera que ho ha fet molt bé i 
per a la vicepresidència es proposa al Sr. Vicent 
Baggetto i Torres.

Sense cap objecció per part de les persones 
assistents, s’accepta per assentiment que la 
Sra. Vicenta Rodríguez Arroyo siga presidenta 
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de la comissió de projectes legislatius, i el Sr. 
Vicent Baggetto i Torres en siga vicepresident.
Des d’aquest moment, la reunió passa a ser di-
rigida per la presidenta de la comissió, la Sra. 
Vicenta Rodríguez Arroyo.

3. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 13 de gener de 2019

La Sra. Rodríguez Arroyo demana si hi ha algun 
suggeriment a l’acta de la sessió anterior. Sen-
se cap objecció per part de les persones assis-
tents, queda aprovada per assentiment.

4. Elaboració de l’informe sobre el Projecte 
de Decret XXX/2019, pel qual s’estableixen 
els ensenyaments i el currículum d’idiomes 
de règim especial de la Comunitat Valenciana

La Sra. Rodríguez Arroyo dona la paraula a la 
ponent, la Sra. Cañada Solaz, la qual saluda les 
persones assistents i passa a explicar breu-
ment les característiques del decret.

El decret està estructurat en 5 capítols, 18 arti-
cles, 3 disposicions i 4 annexos, i desenvolupa 
el Reial Decret 1041/2017. Les principals nove-
tats es presenten en el capítol 2, article 3, on es 
presenta la nova estructura dels ensenyaments 
d’idiomes. En l’article 5 es presenten les dife-
rents modalitats d’estudi, que són: presencial, 
semipresencial, en línia, formació del profes-
sorat i l’EOI virtual. En el capítol 3 s’expliquen 
les condicions per a accedir als ensenyaments 
d’idiomes i a les certificacions. Com a caracte-
rística fonamental del decret, s’estructuren els 
estudis segons la durada.

La Sra. Pérez Ortuño vol destacar també com a 
novetat la creació de les mediateques, la trans-
formació de les biblioteques d’EOI a llocs for-
mats per biblioteca, espai de socialització i aula 
d’informàtica per l’autoaprenentatge de llen-
gües. Estaran obertes a tot el públic i per a po-
der fer-ne ús s’haurà de pagar una taxa de 26€. 
A més, el professorat farà assessorament a les 
persones que vagen a la mediateca. Aques-
ta estructura entrarà en funcionament el curs 
2019-20. Com que no s’hi han rebut esmenes, 
si no hi ha suggeriments passa a la Permanent.
5. Torn obert de paraula

La Sra. Rodríguez Arroyo dona la paraula a la 
presidenta del CECV. La Sra. Cuenca Carrión 
comenta que ha arribat nova normativa que 
haurà de passar per la comissió, a més de 
l’informe de l’Ordre d’Inclusió, que passarà 
com a tràmit d’urgència. Possiblement, arri-
barà també el ROF de secundària. Per tant, s’ha 
de convocar per tràmit d’urgència la comissió 
permanent. Es valoren diverses dates, entre 
els dies 8 i 9 d’abril.

No havent-hi cap altra intervenció, es tanca la 
sessió sent les 11.35 h.

València, 1 d’abril de 2019.

Vist i Plau

Vicenta Rodríguez Arroyo
Presidenta de la comissió

La secretària tècnica del CECV
Maite Monar van Vliet
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ACTA NÚM. 3/2019 DE LA 
SESSIÓ DE LA COMISSIÓ DE 
PROJECTES LEGISLATIUS 
I PLANIFICACIÓ GENERAL 
DE L’ENSENYAMENT DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, 
CELEBRADA EL DIA 27 DE 
JUNY DE 2019

ASSISTENTS
Encarna Cuenca Carrión
Presidenta del CECV
Vicenta Rodríguez Arroyo
Presidenta de la Comissió
Maite Monar van Vliet
Secretària tècnica del CECV
Mercè Claramunt i Diego
Assessoria tècnica educativa del CECV

Consellers i conselleres
Luis García Trapiello
Personalitat de reconegut prestigi
José T. Blasco Alagarda
Inspecció educativa
Juan José López Marinas
Organitzacions empresarials (CEV)
Lorenzo Tendero Vila
Famílies alumnat públic (COVAPA)
Vicent Monroig i Climent
Professorat públic (STEPV)
Enrique Martínez Quirós
Alumnat públic FAAVEM
Alejandro José López Oliva
Família alumnat privat (CONCAPA CONVAL)

Justifiquen l'absència
Jeremies Moragues Benavent
Carlos Tormo Signes

Persones invitades
Raül Juncos Castillo
Administració educativa autonòmica

D’acord amb la convocatòria, la Comissió de 
Projectes Legislatius i Planificació General 
de l’Ensenyament del Consell Escolar de la 
Comunitat Valenciana es reuneix a la seu del 
Consell Escolar de la Comunitat Valenciana 
de la Conselleria d’Educació, Cultura i Esport 
el dia 27 de juny de 2019 a les 10.00 h en 
segona convocatòria, amb l’assistència de 
les conselleres i els consellers que dalt es 
relacionen.

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 1 d’abril de 2019.

2. Elaboració de l’informe sobre Projec-
te d’Ordre XXX/2019, de la Conselleria 
d’Educació, Cultura i Esport, per la qual es 
regula el bloc comú dels Ensenyaments Es-
portius de Règim Especial en l’àmbit de la 
Comunitat Valenciana.

3. Torn obert de paraula.

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 1 d’abril de 2019

La presidenta de la Comissió, Sra. Vicenta Ro-
dríguez Arroyo, obri la sessió. No hi ha esmenes 
a l’acta anterior, i queda aprovada per assenti-
ment.

Seguidament, dona pas al punt 2 de l’ordre del 
dia, comentant que el tema que ens ocupa és 
molt interessant, vista la necessitat de regular 
la formació en l’esport.

Dona la paraula al conseller Blasco Alagarda, 
perquè faça una exposició del Projecte d’Ordre, 
i presenta el Sr. Juncos Castillo. Tots dos po-
dran aclarir els dubtes que puguen presentar-
se referents al contingut i a la redacció del Pro-
jecte.

2. Elaboració de l’informe sobre Projec-
te d’Ordre XXX/2019, de la Conselleria 
d’Educació, Cultura i Esport, per la qual es 
regula el bloc comú dels Ensenyaments Es-
portius de Règim Especial en l’àmbit de la 
Comunitat Valenciana

El Sr. Blasco Alagarda comença la ponència su-
bratllant que els ensenyaments esportius són 
una part del sistema educatiu que no estava re-
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gulada i que l’Ordre el que procura precisament 
és la seua regulació.

El conseller explica que en regular-se aquests 
ensenyaments se’ls atorga la rellevància que 
han de tindre i diu que amb aquesta mesura 
s’avança, no sols en educació, sinó també en 
democràcia. Exposa breument la disposició i 
els continguts més destacables, explicant que 
es tracta d’una ordre llarga que s’estructura en 
un preàmbul, deu articles, dues disposicions 
addicionals, una disposició transitòria única, 
una disposició derogatòria única, una disposi-
ció final i nou annexos i que es pretén traslladar 
als ensenyaments esportius el que està regulat 
en la resta d’ensenyaments de règim especial.

Continua el Sr. Blasco Alagarda explicant que 
aquests ensenyaments tenen caràcter ofi-
cial i, per tant, han de coincidir amb la resta 
d’ensenyaments oficials dintre dels ensen-
yaments de règim especial. El currículum l’ha 
d’establir la Conselleria d’Educació i s’ha de 
desplegar el bloc comú d’Ensenyaments Es-
portius de Règim Especial aplicables a les 
activitats regulades per l’Ordre Ministerial 
158/2014.

El Sr. Blasco Alagarda cedeix la paraula al Sr. 
Juncos Castillo, el qual comença l’exposició 
dient que els ensenyaments esportius són els 
grans desconeguts malgrat ser molt necessa-
ris. Observa que el Projecte d’Ordre ve referit a 
la regulació del bloc comú dels Ensenyaments 
Esportius de Règim Especial en els quals hi ha 
una titulació per a cada esport. Continua dient 
que al Ministeri, les competències les té el Con-
sell Superior d’Esport, i que aquest organisme 
va incorporant cada vegada més esports.

Seguidament, exposa que en la Comunitat Va-
lenciana s’han signat convenis de col·laboració 
amb les federacions esportives (vela, hípica, 
muntanya i escalada), que estan en negocia-
cions amb les de judo, esgrima, etc. Així, des 
de l’ensenyament públic s’ofereix el bloc comú, 
mentre que a l’específic serà la federació ma-
teixa qui siga titular d’un centre.

Informa, a més, que s’ha apostat per l’anglès 
com assignatura obligatòria, i que es tracta 
d’una especificitat de la Comunitat Valencia-
na davant d’altres comunitats autònomes, que 
no l’exigeixen. Finalitza el Sr. Juncos Casti-

llo posant l’exemple del futbol que, d’acord 
amb el que informa el ponent, tria el 92% de 
l’alumnat, la necessitat de regular aquests en-
senyaments. Exposa que quan l’alumnat acaba 
el cicle inicial, que suposa tres anys d’estudis, 
els nous titulats ja poden entrenar a catego-
ries inferiors; cursat el nivell tècnic (cicle ini-
cial + final) ja poden entrenar com a ajudants 
d’entrenament, i finalment, amb l’obtenció del 
nivell Tècnic Superior, van directament a la fe-
deració, i es poden inscriure com professionals 
de l’entrenament d’àmbit estatal.

Recorda el Sr. Juncos Castillo que, a més, 
aquests estudiants disposen de totes les pos-
sibilitats que s’ofereixen als estudiants de ci-
cles superiors, com puguen ser les beques 
Erasmus. Per últim, informa que per a arribar 
al text que estan analitzant els consellers i les 
conselleres, s’han recollit totes les propostes 
rebudes de les federacions i centres privats 
fins a arribar a la mesa sectorial, i que, a més, 
s’han atès les aportacions de persones exper-
tes de la Universitat.

Finalitzada la ponència del Sr. Juncos Castillo 
pren la paraula la Sra. Rodríguez Arroyo, a la 
qual li agradaria conéixer la situació concreta 
de l’atletisme, donada la «bona salut d’aquesta 
disciplina a la nostra comunitat». El Sr. Juncos 
Castillo informa que, precisament, estan en 
aquests moments en converses amb la Fede-
ració d’Atletisme. Informa que a Gandia, ciu-
tat que compta amb un bon nombre de clubs 
d’atletisme, aquest curs ja eixiran els primers 
graduats i graduades del nivell Tècnic Superior 
en aquest esport. El Sr. Juncos Castillo pensa 
que hi ha un centre públic i tres de privats que 
imparteixen aquesta disciplina esportiva.

Tanca el capítol explicant que un objectiu en 
què l’Administració treballa és facilitar l’accés 
laboral a l’alumnat que acaba amb èxit els es-
tudis, perquè intenten estar en contacte amb 
clubs i federacions que, en definitiva, són els 
que realment generen i ofereixen llocs de tre-
ball.

Pren la paraula la Sra. Cuenca Carrión per a 
explicar alguns aspectes formals del text que 
caldria millorar.

Exposa el següent:
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• Actualitzar l’Índex per tal de fer coincidir els 
articles 4 i 9 amb l’articulat corresponent.

• En el segon paràgraf del Preàmbul caldria 
eliminar el salt de pàgina i substituir el relatiu 
que per la forma el qual.

• En l’article 1.1 caldria eliminar el salt de pàgina.
• En l’article 2.1 s’hauria de canviar la ubicació 

«de la present ordre» per a evitar confusió.
• En l’article 2.2 s’hauria de tindre en compte la 

concordança alumnat amb ha d’intervindre.
• En l’article 7.1 s’hauria de millorar la redacció 

del text per tal de facilitar-ne la comprensió.
• En aquest punt, el Sr. Juncos Castillo comenta 

que l’article contempla la possibilitat de 
quedar exempt de l’assignatura d’anglès 
sempre que l’alumnat curse mòduls impartits 
en aquesta llengua.

La Sra. Cuenca Carrión comenta que aquesta 
informació queda clara, però no així la durada o 
quantitat de mòduls o d’hores que s’han de cur-
sar per a tindre’n l’exempció. El Sr. Tendero Vila 
comenta que la redacció quedaria més clara si 
s’hi parlara de 25 hores com a mínim. 

Hi intervé també el conseller López Marinas per 
a demanar si es refereix l’article 7.1 a mínims 
d’hores o de mòduls, mentre que el Sr. García 
Trapiello comenta que el mòdul ha de tindre 
una determinada durada perquè siga efectiu 
l’aprenentatge de l’anglés.

Finalment, accepten que una possible redacció 
seria la següent: «... com a mínim dos mòduls 
d’almenys 25 hores cadascun».

• En l’article 8, caldria eliminar el salt de pàgina.
• En l’article 10.2 caldria fer ús de l’expressió 

«en el cas que l’alumnat haja cursat» i 
substituir «aquell o aquella» per «la persona 
interessada».

• En la Disposició Addicional primera, incidència 
pressupostària, diu «s’hauran d’atendre», 
caldrà posar-ho en singular. 

• En la Disposició Derogatòria Única, que deroga 
normes de rang igual o inferior, s’hauria de 
substituir Decret Llei per Ordre.

• Caldria rectificar el segon cognom del 
conseller i el mot Esport.

• Caldria incorporar a l’Annex IV els mòduls del 
cicle de grau superior, tal i com s’assenyala en 
l’article 3.

• En el títol de la pàgina 18, el «Mòdul
organitzacions esportives», la redacció en 

castellà té errades que cal corregir, i caldria 
unificar el criteri de redacció del títol.

Vistos aquests aspectes formals referents a la 
redacció del Projecte d’Ordre, la Sra. Cuenca 
Carrión fa referència a com caldria denominar 
l’esport per a persones discapacitades. Opina 
que la nomenclatura que s’utilitza en aquesta 
Ordre ve determinada per normatives anteriors 
i que probablement no es podrà fer res al res-
pecte.

El Sr. Juncos Castillo exposa que caldria fer una 
crida al Ministeri perquè adapten la nomencla-
tura als nous temps. Els consellers inicien un 
debat al respecte. 

El Sr. García Trapiello introdueix les expres-
sions personal divers, persones diverses, etc., 
que s’empren en l’actualitat, però considera 
que poden conduir a error davant la possible 
sol·licitud d’ajudes, per exemple, ja que «perso-
nal divers» som tots i totes, i per tant qualsevol 
persona s’hi podria acollir.

Seguidament, el conseller Blasco Alagarda 
comenta que el llenguatge ha d’anar en con-
sonància amb l’evolució de la societat. La Sra. 
Cuenca Carrión menciona l’expressió persona 
discapacitada afegint la discapacitat. El Sr. Gar-
cía Trapiello exposa que la paraula discapaci-
tats no es pot obviar, ja que l’articulat va dirigit 
a un alumnat que té unes característiques a les 
quals cal prestar atenció.

El Sr. Juncos Castillo observa que quan es fa la 
descripció del mòdul en la normativa estudiada, 
es parla de discapacitat en un context inclusiu. 
Tot seguit la Sra. Cuenca Carrión fa memòria del 
treball que va realitzar el CECV quan es va trac-
tar el Decret de Discapacitat. En aquella ocasió, 
recorda la Sra. Cuenca Carrión, es va fer palès 
que la paraula «discapacitat» no es podia eli-
minar perquè llevava possibilitat d’aconseguir 
ajudes.

El Sr. López Marinas incorpora l’expressió «es-
port adaptat per a discapacitats» i el Sr. Juncos 
Castillo repeteix la necessitat d’actualitzar el 
Reial Decret. La Sra. Cuenca Carrión, vistes les 
propostes i la preocupació dels consellers i les 
conselleres pel tema, pregunta si caldria que 
la recomanació al Reial Decret la fera el CECV 
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en aquests termes, o redactar una proposta 
de caràcter més genèric sense haver d’entrar 
en les peculiaritats del llenguatge ni la coedu-
cació. Els membres assistents estan d’acord a 
formalitzar una proposta genèrica.

Resumeix la secretària tècnica del CECV, Sra. 
Monar van Vliet, que s’hi faran dues recoma-
nacions, una que reflectisca el que cal millorar 
en la redacció del projecte d’ordre, i una altra 
pel que fa a l’actualització del Reial Decret. El 
Sr. Juncos Castillo, per a finalitzar amb aquest 
punt, comenta que tot d’una es posaran a millo-
rar el text amb les aportacions i que en referèn-
cia als continguts han estat experts sobre el 
tema els que han treballat amb l’Administració.

La Sra. Cuenca Carrión valora el projecte dient 
que obri la porta a l’alumnat que vol dedicar-se 
a l’esport i els ofereix la possibilitat de dedicar-
s’hi professionalment, avalats per uns ensen-
yaments reglats i titulacions oficials.

3. Torn obert de paraula

Els consellers inicien un debat distès, sobre els 
ensenyaments superiors. 

Es tanca la sessió informant sobre la possibi-
litat que es reunisca la Comissió Permanent el 
divendres dia 5 de juliol.

Amb relació al nou reglament del CECV, en el 
qual han treballat membres de la Comissió de 
Projectes Legislatius, tant el conseller García 
Trapiello com el conseller López Marinas de-
manen una còpia de l’última versió.

La secretària tècnica respon que els l’enviarà 
l’endemà. S’alça la sessió sent les 10.48 hores.

València, 27 de juny de 2019.

Vist i Plau

Vicenta Rodríguez Arroyo
Presidenta de la comissió

La secretària tècnica del CECV
Maite Monar van Vliet
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ACTA NÚM. 4/2019 DE LA 
SESSIÓ DE LA COMISSIÓ DE 
PROJECTES LEGISLATIUS 
I PLANIFICACIÓ GENERAL 
DE L’ENSENYAMENT DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT 

ASSISTENTS
Encarna Cuenca Carrión
Presidenta del CECV
Vicenta Rodríguez Arroyo
Presidenta de la Comissió
Julio Gómez Carbonell
Tècnic educatiu del CECV

Consellers i conselleres
Luis García Trapiello
Personalitat de reconegut prestigi
Laura Pastor Signes
Professorat privat (FSIE)
Juan José López Marinas
Organitzacions empresarials (CEV)
Ginés Pérez Gea
Direcció de centres públics
Vicent Monroig i Climent
Professorat públic (STEPV)
Enrique Martínez Quirós
Alumnat-públic (FAAVEM)
Alejandro José López Oliva
Famílies alumnat privat (CONCAPA CONVAL)
Eva Maria Julià Tomàs
Professorat privat (USO)

D’acord amb la convocatòria, la Comissió de 
Projectes Legislatius i Planificació General de 
l’Ensenyament del Consell Escolar de la Comu-
nitat Valenciana es reuneix a la seu del Consell 
Escolar de la Comunitat Valenciana de la Con-
selleria d’Educació, Cultura i Esport, el dia 17 de 
setembre de 2019, a les 10.30 h en segona con-
vocatòria, amb l’assistència de les conselleres i 
els consellers que dalt es relacionen.

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 27 de juny de 2019.

2. Estudi del Projecte de Reglament de 
Funcionament del Consell Escolar de la 
Comunitat Valenciana.

3. Torn obert de paraula.

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 27 de juny de 2019

La presidenta de la comissió, Sra. Vicenta Ro-
dríguez Arroyo, obri la sessió. No hi ha esme-
nes a l’acta anterior, que queda aprovada per 
assentiment. Seguidament dona pas al punt 2 
de l’ordre del dia

2. Estudi del Projecte de Reglament de Fun-
cionament del Consell Escolar de la Comuni-
tat Valenciana

La Sra. Rodríguez Arroyo dona la paraula al Sr. 
Baggetto i Torres, vicepresident de la comis-
sió, perquè porte ell el debat de les esmenes al 
nou Reglament, ja que ell n’ha estat present en 
l’elaboració.

El Sr. Baggetto i Torres fa una breu introducció 
explicativa per a situar els i les presents. El grup 
de treball de reforma del Reglament del Consell 
Escolar sorgeix per les observacions d’alguns 
consellers respecte a les imprecisions, llacu-
nes, contradiccions que té l’actual Reglament, 
i es comenta que podria ser interessant dur a 
terme un estudi per tal de millorar-lo i donar-li 
més fluïdesa a l’hora del treball diari de la Se-
cretaria Tècnica del Consell Escolar.

Des d’un principi es va tindre en compte que 
aquest Reglament depén d’un Decret superior, 
al qual està supeditat, i que no pareix que haja 
de canviar prompte, per tant s’estudiarà la re-



Consell Escolar de la Comunitat Valenciana
Actes 2019 105

forma del Reglament amb aquesta condició de 
no traspassar el marc normatiu.

Aquest grup de treball es constitueix el 18 de 
gener del 2018. Els dos primers mesos es van 
fer treballs inicials de digitalització i maqueta-
ció en processador de textos on cada compo-
nent identificava els problemes del Reglament 
per començar a elaborar suggeriments al text.

Durant el curs 2018-2019 es va anar treballant 
sobre el text, però el procés de constitució del 
nou Consell Escolar va fer que es paralitzara el 
tema, ja que no es podien convocar reunions. 
Abans de l’estiu es va enviar una còpia de 
l’esborrany per a debatre ara en aquesta Co-
missió de Projectes Legislatius.

Una vegada s’acabe el debat en aquesta co-
missió es passarà a la Permanent per a la seua 
aprovació. De tota maner, ara és el moment de 
debatre les esmenes, i abans de començar el 
debat, i per a aclarir, el Sr. Baggetto i Torres ex-
plica que es fa referència en tot moment a nor-
mativa vigent per tal que si el Decret canviara, 
el nou Reglament no perdera la vigència.

El Sr. López Marinas demana la paraula per a 
dir que en l’esborrany s’ha de canviar la deno-
minació del conseller, perquè ara la Conselle-
ria és d’Educació, Cultura i Esport. També vol 
comentar que en l’índex, als articles on s’ha 
pres la decisió de deixar-los sense contingut 
no han detindre denominació en l’article i han 
d’aparéixer amb la denominació sense contin-
gut. El Sr. García Trapiello proposa, perquè la 
Permanent entenga els canvis, que es pose al 
costat dels articles sense contingut suprimit 
en l’índex.

S’accepta per part de la Comissió. Es passen a 
debatre les esmenes al Projecte de Reglament:
 
1. En l’article 2.2. 
Addició in fine «i la Llei 39/2015, de 1 d’octubre, 
del Procediment Administratiu Comú de les 
Administracions Públiques». El Sr. López Oli-
va entén que falta «Procediment Administratiu 
Comú», i per això demana afegir-ho. Tot el món 
està d’acord amb aquesta esmena. S’accepta.

2. En l’article 6.
Substitució de «la normativa vigent» per 

«l’article 13 del Decret 164/2010, de 8 d’octubre, 
del Consell». El vicepresident de la Comissió, 
Sr. Baggetto i Torres, explica que per a evitar en 
el futur que canvis d’altres normatives de les 
quals depén el Reglament deixen aquest sense 
vigència, s’ha optat per la fórmula normativa vi-
gent. Per tant, es retira.

3. En l’article 10
Substituir el títol «Consellers i conselleres» per 
«Composició», i especificar-ne el contingut ci-
tant expressament l’article que ho regula: «La 
composició del CECV serà aquella que esta-
blisca l’article 2 del Decret 164/2010, de 8 oc-
tubre, del Consell».

El Sr. López Oliva explica que no té sentit par-
lar de consellers i conselleres quan en realitat 
s’està parlant de la composició del Consell Es-
colar. Tots els consellers i les conselleres estan 
d’acord a canviar-ho. S’accepta.

Quant a la segona part de l’esmena, «la com-
posició del CECV serà aquella que establisca 
l’article 2 del Decret 164/2010, de 8 octubre, del 
Consell», es recorre també a la fórmula «nor-
mativa vigent» per les mateixes raons abans 
explicades. Es retira.

4. En els articles 11 i 12
Fusionar-los «designació i nomenament», a 
semblança del vigent art. 3 del Decret 165/2010, 
de 8 d’octubre, del Consell: «La designació 
dels membres i els respectius suplents es farà 
per part de les organitzacions, associacions, 
confederacions, i ho comunicaran a la Secre-
taria Tècnica Administrativa del CECV, qui ho 
traslladarà a la Presidència del CECV per a la 
remissió al Conseller…». 

El Sr. García Trapiello comenta que l’article 11 
ha de dir «la designació dels membres», ja que-
la redacció te sentit amb relació a l’article 10, i 
respecte de la segona part, com ja s’ha dit, es 
farà referència a normativa vigent. Després del 
debat, la redacció queda així: «la designació 
dels membres del Consell Escolar serà segons 
la normativa vigent». S’accepta

5. En l’article 13 ab initio.
Afegir un apartat relatiu al mandat. El Sr. López 
Oliva explica que en el títol apareix, però que en 
el contingut no s’explicita res. Ell comenta que, 
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o es suprimeix del títol, o s’afegeix un paràgraf 
que explique el tema del mandat. El Sr. García 
Trapiello diu que en el Decret s’explica la du-
ració del mandat. El Sr. López Oliva pensa que 
també ha d’aparéixer al Reglament. El Sr. Ló-
pez Marinas suggereix que es podria mantindre 
l’article 13.1 de l’actual Reglament.

Després del debat s’acorda que quede així: «El 
mandat dels consellers i les conselleres serà 
aquell que es determine en la normativa vi-
gent». Així, en la nova distribució de l’article 13 
aquest punt s’inclouria com a13.1, i els restants 
es mantindrien canviant la numeració.

El Sr. Pérez Gea pregunta per l’apartat que posa 
«sense contingut», i la Sra. Cuenca Carrión li 
explica que s’ha posat això perquè els mem-
bres de la Permanent puguen comparar l’actual 
Reglament amb el nou Reglament i veure les 
variacions.

Quan es redacte per a la publicació definitiva 
es llevara el text «sense contingut», s’eliminarà 
definitivament. S’accepta.

6. En l’article 14.1.e) 
Supressió, ja que els assumptes de l’article 6 
del Decret Legislatiu van referits al Consell Es-
colar.

El Sr. López Oliva considera que els consellers 
i les conselleres no tenen la funció de legislar, 
i no han de fer propostes que estiguen fora de 
l’àmbit del Consell Escolar. 

El Sr. García Trapiello argumenta que eixe no és 
el sentit de la redacció que s’ha fet, sinó que un 
conseller o consellera pot plantejar una temàti-
ca del seu interès dins d’una Comissió perquè 
la Permanent estudie si realment és interessant 
o no per al Consell Escolar. El Sr. López Marinas 
comenta que és un dret dels consellers poder 
demanar informes sobre una temàtica i després 
estudiar-ne la viabilitat segons l’article 16 del 
Decret Legislatiu. Es retira.

7. En l’article 15
Afegir un punt 3, d’acord amb el vigent art. 15.3 
de l’Ordre 20/2011. El Sr. López considera fona-
mental i convenient que es garantisca que les 
intervencions s’efectuen en un marc respec-
tuós entre els seus membres, a les seues per-

sones, organitzacions, idees, principis i/o con-
viccions. El Sr. García Trapiello considera que 
afegir això és pressuposar que en el Consell 
Escolar hi ha gent maleducada, i no és la idea. 
A més a més, queda dins de les competències 
de la presidència poder moderar les reunions.

El Sr. López Oliva ho comprèn, però considera 
que encara que és una obvietat no perjudica a 
ningú deixar aquestes instruccions per escrit. 
El Sr. Pérez Gea opina igual que el Sr. García 
Trapiello i que la gent ja és madura per a saber 
comportar-se adequadament en les reunions 
del Consell Escolar. Després del debat, es re-
tira.

8. En l’article 18
Afegir contingut d’acord amb el vigent art. 18 de 
l’Ordre 20/2011. El Sr. López Oliva explica que el 
CECV, com a òrgan consultiu i de participació 
social representatiu de la realitat existent en la 
comunitat educativa no universitària valencia-
na, hauria de ser fidel reflex d’aquesta, raó per 
la qual si hi ha canvis en aquesta representa-
tivitat hauria de reflectir-se en el CECV en un 
termini raonable (el vigent art. 18.2 determina 2 
mesos des del resultat electoral).

El Sr. Garcia Trapiello argumenta que la desig-
nació dels o les components és per 4 anys. El 
Sr. López Marinas explica que l’actual norma-
tiva vigent és el Decret 164/2010, on diu que la 
designació serà per part de les organitzacions 
que proposaran els i les representants, i seran 
nomenats per resolució del Conseller. Després 
del debat s’arriba a la conclusió que s’ha de 
parlar de designació i no de proposta. Per tant 
en els articles 12, 13.2 i 13.3 es canviarà i es po-
sarà per designació. Es retira.

9. En l’article 26.2
SUBSTITUCIÓ: “en la mateixa reunió o en la 
Substitució: «en la mateixa reunió o en la im-
mediata següent» per «en la següent sessió 
de l’òrgan corresponent». El Sr. López Oliva no 
comprén que es puguen fer objeccions a l’acta 
en 5 dies, i que es puga aprovar l’acta en la ma-
teixa reunió. La Sra. Cuenca Carrión comenta 
que això s’ajusta a la Llei 40, que permet apro-
var l’acta el mateix dia de la reunió, i que el grup 
de treball ha intentat mantindre eixa premissa. 
Encara que en la Llei 40 no parla de 5 dies si 
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es considera que deu haver-hi un termini en el 
qual poder fer al·legacions. Tota la Comissió ho 
te clar i per tant es retira.

10. En l’article 28.1
Addició: l’article en què consten els membres 
del Ple. Aquesta esmena és el mateix cas que 
els anteriors en què es referien a la normativa 
vigent. Per tant es retira.

11. En l’article 29.7
Addició del contingut existent en el vigent art. 
29.7 de la vigent Ordre 20/2011. El Sr. López 
Oliva comenta la necessitat d’un quòrum mínim 
de validesa del Plenari per a celebrar-ne les 
sessions com qualsevol altre òrgan col·legiat. 
Els components del grup de treball expliquen 
que això ja ve regulat en la llei 40 de procedi-
ment administratiu. El Sr. López Oliva alesho-
res pregunta si s’ha de posar un quòrum mínim 
en referència a la Llei.

El Sr. García Trapiello explica que això s’arrossega 
de la Llei 30/92 i la discussió del grup de treball 
va ser que per al quòrum han d’estar els sindicats, 
les famílies, l’alumnat i el professorat. També ex-
plica que si es posa un quòrum mínim, la majoria 
de vegades caldria anar a segona convocatòria 
amb les persones que estiguen presents. La Sra. 
Cuenca Carrión afegeix que el fet de posar eixe 
quòrum mínim pot dificultar les reunions de les 
comissions.

El Sr. López Marinas diu que en redactar el nou 
Reglament no s’ha de vulnerar la normativa su-
perior, que és el Decret, i en aquest diu ben cla-
rament això: «Perquè el Plenari quede consti-
tuït, als efectes de reunions, serà necessària la 
presència d’almenys la majoria dels i les com-
ponents en la primera convocatòria, i d’1/3 en la 
segona convocatòria». Per tant respectant això 
l’únic que es podria fer es llevar la segona con-
vocatòria, perquè la Llei 40/15, que és de rang 
superior, hi dona cobertura.

De tota manera, el Sr. López Marinas dubta que 
siga bo llevar la segona convocatòria, perquè 
això pot col·lapsar el funcionament del Plena-
ri, ja que es pot donar el cas que no estiga la 
majoria a l’hora de la convocatòria i no es po-
dria constituir la reunió. Després del debat 
s’arriba a la següent proposta: «Per a la cons-

titució del Plenari serà necessària la majoria de 
membres del Ple. En cas de no haver-hi majo-
ria es podrà constituir amb la presència de la 
Presidència o la Vicepresidència i membres de 
l’administració i dels diferents sectors socials 
(famílies, alumnes i sindicats)». S’accepta.

12. En l’article 31.3
Addició del contingut existent en l’art. 31.3 
de l’Ordre 20/2011. El Sr. López Oliva pen-
sa que, com que l’art. 31.2 del Projecte admet 
l’existència de dictàmens alternatius, convin-
dria determinar com procedir si s’escau. El Sr. 
García Trapiello explica que realment quan es 
parla de dictàmens alternatius en realitat del 
que es parla és de una esmena a la totalitat on 
qui la presenta l’exposa i l’explica. Parla de la 
possibilitat de llevar l’expressió dictàmens al-
ternatius i canviar-ho per esmena a la totalitat.
El Sr. López Marinas considera inadmissible 
que es puguen presentar dictàmens alternatius 
quan hi ha possibilitat d’opinar i esmenar les 
propostes que es presenten des de les comis-
sions.

Després del debat s’acorda suprimir de l’article 
31.2 el fragment de text «llevat que hagen sigut 
presentats dictàmens alternatius», per tal que 
la redacció quede així: «A continuació, s’obrirà 
un torn d’intervencions, a favor o en contra 
dels dictàmens en la totalitat, finalitzat el qual 
se sotmetrà a votació la presa en considera-
ció d’aquests pel Plenari o la seua devolució 
a la Comissió Permanent». Tots els compo-
nents de la Comissió hi estan d’acord, per tant, 
s’accepta.

13. En l’article 31.3 
Addició del contingut existent en l’art. 31.4 de 
l’Ordre 20/2011. El Sr. López Oliva considera 
que en aclarir l’esmena anterior aquesta ja no té 
fonament, perquè ja està definit en el punt 31.2.
Es retira. El Sr. López Marinas vol fer un in-
cís perquè diu que en l’article 20.2 de la ver-
sió en castellà hi ha una errada tipogràfica. En 
eixe sentit, la Sra. Rodríguez Arroyo diu que en 
l’article 35 hi ha també una errada tipogràfica. 

14. En l’article 33.1
Addició in fine: «que haurà de reunir els requi-
sits previstos en l’art. 30.3 d’aquest reglament» 
a semblança del vigent art. 33.1, Ordre 20/2011.
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El Sr. López Oliva explica que aquesta esmena 
perd el sentit en haver modificat l’article 30.2 i 
per tant decau. Es retira.

15. En l’article 40. a)
Substitució d’«Els membres del CECV, les 
comissions o grups de treball i la Comissió 
Permanent podran…» per «Els membres de la 
Comissió Permanent podran formular…». 
A més, substitució de «sobre les matèries a 
les quals es refereixen els articles sisé i seté 
del Decret Legislatiu de 16 de gener de 1989, 
dirigides al Consell Escolar» per «sobre les 
matèries de la seua competència a les quals es 
refereix l’art. 34.2 del present reglament amb 
els requisits de l’art. 30.5 que, aprovades…».

El Sr. López Oliva entén que els consellers 
poden fer peticions d’informes sobre tot l’àmbit 
del Consell Escolar. En aquest cas s’està 
parlant sobre la Comissió Permanent i les seues 
funcions, i per tant és una part del Consell 
Escolar, on es podran formular propostes sobre 
les seues matèries que són les que apareixen 
en el 34.2. Ell argumenta que si no es poden 
posar en l’article 34.2 agafar els articles 6 i 7 
del Decret Legislatiu.

El Sr. García Trapiello pensa que podria ser 
una errada en transcriure de l’antic al nou 
Reglament, i que s’han eliminat articles que 
eren restrictius i bloquejaven la participació. 
Formula la següent proposta de modificació 
de l’article: «els conselleres i les conselleres 
podran formular davant de la Comissió 
Permanent propostes sobre les matèries a les 
quals es refereix el punt 2 de l’article 34». Així 
s’aconsegueix complir amb les condicions de 
l’article 35, que s’ha eliminat.

Tots els components de la Comissió estan 
d’acord amb aquesta formulació de l’article. 
S’accepta.

El Sr. Monroig i Climent demana tornar a l’article 
34, perquè caldria canviar on apareix el Decret 
164/2010 per normativa vigent seguint tota la 
dinàmica que s’ha seguit en el document, però 
el Sr. López Marinas diu que en aquest cas no 
caldria, perquè la part final de l’article parla del 
fet que s’adaptarà als canvis normatius que 
l’afecten en el futur. També es comenta que hi 
ha certes errades tipogràfiques per a repassar 
en la redacció final.

3. Torn obert de paraula

No havent-hi cap altra intervenció, es tanca la 
sessió sent les 11.57 h.

València, 17 de setembre de 2019.

Vist i Plau

Vicenta Rodríguez Arroyo
Presidenta de la comissió

La secretària tècnica del CECV
Maite Monar van Vliet
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Actes  Jornades

ACTA NÚM. 1/2019 DE LA 
SESSIÓ DE LA COMISSIÓ 
DE JORNADES DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, 
CELEBRADA EL DIA 30 DE 
MAIG DE 2019 

ASSISTENTS
Encarna Cuenca Carrión
Presidenta del CECV
Vicent Baggetto i Torres
Vicepresident del CECV
Maite Monar van Vliet
Secretària tècnica del CECV
Julio Gómez Carbonell
Tècnic educatiu del CECV

Consellers i conselleres
Manuel Alcaide Olmos
Entitats locals (FVMP)
Antonio Pérez Sabater
Formació del professorat
Marta Tomás Pérez 
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
Sergio Manuel Carbonell Peral
Professorat privat (FSIE)
Ignasi Amorós Galiana
Professorat públic (STEPV)
Remei Galiana Roig
Inspecció Educativa

D’acord amb la convocatòria, la Comissió de 
Jornades del Consell Escolar de la Comunitat 
Valenciana es reuneix a la seu de la Conselle-
ria d’Educació, Investigació, Cultura i Esport el 
dia 30 de maig de 2019, a les 11.30 h en primera 
convocatòria, i a les 12.00h en segona convo-
catòria, amb l’assistència de les conselleres i 
els consellers que dalt es relacionen.

ORDRE DEL DIA

1. Constitució de la Comissió.
2. Elecció de la presidència i vicepresidència. 
3. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 

del dia 14 de juny de 2019.
4. Jornada de lliurament de premis de la 3a 

Campanya de Lectura «Vinyetes i bibliote-
ques per salvar el món».

5. Torn obert de paraula.

La presidenta del Consell Escolar dona la ben-
vinguda a tots els components de la Comis-
sió de Jornades, i dona pas al primer punt de 
l’ordre del dia.

1. Constitució de la Comissió

La Sra. Cuenca Carrión explica que el primer 
punt és la constitució de la comissió. Com que 
hi ha quòrum, es pot constituir.

2. Elecció de la presidència i vicepresidència

La Sra. Cuenca Carrión demana voluntaris per a 
la presidència i vicepresidència de la Comissió de 
Jornades. Comenta que la Sra. Salvador Muñoz 
no ha pogut assistir-hi per motius laborals, i 
manifesta el seu desig de ser la presidenta de 
la Comissió de Jornades. Tots els components 
de la comissió accepten la Sra. Salvador Muñoz 
com a presidenta de la Comissió de Jornades.

Per a ocupar la vicepresidència, la Sra. Cuenca 
Carrión suggereix que la Sra. Galiana Roig podria 
ser la persona adequada per al càrrec, i la Sra. 
Galiana accepta. Així, queda com a presidenta 
de la comissió la Sra. Encarna Salvador Muñoz, 
i com a vicepresidenta la Sra. Remei Galiana 
Roig. S’aprova per unanimitat. Com que la 
Sra. Salvador Muñoz no es troba present en la 
reunió, a partir d’aquest moment la presidirà la 
Sra. Galiana Roig.
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3. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 21 de setembre de 2018

La Sra. Galiana comenta que no hi ha esmenes 
a l’acta, però si algú vol presentar alguna, seria 
estudiada en aquest moment. Ningú presenta 
cap esmena, i per tant s’accepta l’acta.

4. Jornada de lliurament de premis de la 3a 
Campanya de Lectura «Vinyetes i biblioteques 
per salvar el món»

La Sra. Cuenca Carrión pren la paraula per a 
explicar la jornada de lliurament de premis. 
Primer fa una introducció breu per a ubicar els 
consellers i les conselleres, en la qual explica 
que «Vinyetes i biblioteques per salvar el món» 
és la 3a campanya de lectura que organitzen 
el Consell Escolar i l’Acadèmia Valenciana de 
la Llengua, per a promocionar la lectura en 
valencià i obtindre dades de lectura per a fer 
recomanacions a l’Administració.

De les campanyes anteriors es va deduir que el 
còmic era la porta d’entrada de molts xiquets i 
xiquetes a la lectura, i coincidint que l’AVL també 
està treballant el còmic com eina per a millorar 
el coneixement de la llengua, arranca aquesta 3a 
campanya edició.

El Sr. Ferrer explica que a traves del còmic 
s’aconsegueixen dos objectius: iniciar els xiquets 
i les xiquetes en la lectura i vertebrar el país de 
forma que els xiquets d’Alacant coneguen les 
festes de Castelló o de València i al revés. Per 
aquesta raó es va decidir que el Consell Escolar i 
l’AVL treballarien junts amb el tema del còmic per 
a la propera campanya.

A més, el Consell Escolar va rebre la proposta de 
col·laboració per part del Secretari autonòmic 
de Medi ambient, per tal de difondre la Guia 
de Desenvolupament Sostenible als centres 
educatius.

Aquesta guia estava estructurada en tres eixos: 
conscienciació, acció i participació. Es va pensar 
que els còmics del concurs podrien estar 
estructurats d’aquesta manera, i que encaixa 
perfectament en el pensament del Consell 
Escolar. També des de Cooperació van demanar 
ajuda per tal de difondre els ODS.

Així, la campanya quedaria integrada per còmic, 
guia mediambiental i ODS.

Per a dissenyar el fil narratiu del còmic es va 
contactar amb Joan Collado de l’IES Berenguer 
Dalmau, que va crear amb el seu alumnat els 
personatges i la pàgina inicial d’on arranca la 
història. A partir d’ací es van llançar cinc cursos 
de formació per al professorat. A més, també a la 
web del Consell Escolar s’ha creat un repositori 
de temàtiques relacionades amb els ODS, per a 
poder treballar posteriorment.

Una vegada fet això, es van fixar cinc categories 
per al concurs, segons edats i nivells educatius. 
En paral·lel, la Conselleria de Medi ambient va 
aprofitar els personatges per a crear uns vídeos 
dins d’una campanya de l’aigua que es diu «Clips 
per salvar el món». La Sra. Cuenca Carrión diu 
que la data de lliurament definitiva serà el dia 7 
de juny.

També comenta que a la campanya s’ha afegit 
l’entitat «Clásicas y modernas», amb l’activitat 
«Biblioteques en igualtat», i per tant la campanya 
queda com a «Vinyetes i biblioteques per salvar 
el món». També hi col·laboren el COBD i l’entitat 
FULL.

Els tallers que s’han fet relacionats han 
consistit en la recerca de dones desaparegudes 
en la biblioteca utilitzant una prestatgeria 
desmuntable per a classificar els llibres d’autoria 
femenina i així comparar. Es tracta d’una activitat 
de conscienciació. A l’hora de traure les dades 
s’ha utilitzat una aplicació que es diu Epicollecti, 
que ha dissenyat l’assessora del CEFIRE Elisa 
Gimeno, que ha sigut coordinadora dels cursos, 
de forma que tots els llibres que han col·locat 
a la prestatgeria es classifiquen com d’autoria 
femenina i així es pot comparar amb la totalitat 
de la biblioteca. Amb les dades que s’obtinguen 
es farà un informe.

Més tard, es va reunir el jurat del concurs que 
està conformat pel president de l’Acadèmia 
Valenciana de la Llengua, la Directora General 
de Prevenció d’incendis forestals, la Directora 
General de Cooperació i la presidenta del Consell 
Escolar. En eixa reunió es va decidir quins serien 
els premis i el format del còmic que es repartirà 
als xiquets el dia del lliurament de premis.

El còmic té els ODS que treballa en cada pàgina.
També es determina que hi haurà un premi a la 
recuperació del lèxic tradicional, on es busquen 
paraules perdudes, i que en aquest cas ha 
guanyat l’IES de Massamagrell amb el còmic 
«Cuidant el planeta ens cuidem nosaltres», i la 
paraula recuperada és eixamet. El Sr. Ferrer diu 
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que s’està estudiant per a poder incorporar-la al 
diccionari valencià. La Sra. Galiana comenta que 
pensava que es buscaven paraules en desús 
com ara rebost o altres. El Sr. Ferrer comenta 
que l’AVL ja té un concurs del còmic que es fa a 
Castelló sobre paraules que estan reconegudes 
al diccionari però que han caigut en desús.

La Sra. Cuenca Carrión explica que el que queda 
de la campanya és el lliurament de premis, i 
passa a explicar-ho. Comenta que, després de 
diversos canvis, la data de lliurament serà el 
dia 7 de juny, en el centre mediambiental de la 
Marjal dels Moros i que tots els consellers i les 
conselleres rebran una invitació per a poder 
anar-hi.

Tots els premiats tindran diplomes amb el 
logotip de la campanya i els personatges. També 
explica com serà el programa de l’acte, al qual 
els xiquets i les xiquetes arribaran a les 10 i faran 
diversos tallers organitzats pel personal del 
centre mediambiental.

A les 12.00 h començarà el lliurament de premis, 
que estarà conduït per un grup ONG de jazz 
que es diu Pool Jazz, que s’encarregaran de 
presentar les persones premiades i les autoritats 
interrelacionant la música amb el còmic. La 
Sra. Cuenca Carrión explica que es passarà als 
consellers i a les conselleres descripció de com 
seran les intervencions, per si han d’atorgar un 
premi, i diu que s’ha intentat que en cada premi 
hi haja un representant de la societat civil i un 
altre de l’administració. La Directora General de 
Prevenció d’Incendis farà l’obertura de l’acte, 
i després parlaran la presidenta del Consell 
Escolar i el president de l’AVL.

També explica que hi ha un premi de jurat 
popular, i per això es van fer uns panells de 
cartró reciclat amb els còmics que van guanyar i 
els que van quedar finalistes de cada categoria, 
que han estat exposats en les fires del llibre 
de València i Castelló, on hi havia un codi QR 
que donava accés a una votació del que més 
havia agradat. A la fi, ha sigut premiat com el 
millor per al jurat popular el còmic del col·legi 
Sant Antoni de Pàdua, de Catarroja. Aquest 
col·legi també té una menció especial pel treball 
desenvolupat amb les persones grans a la ràdio, 
però malauradament l’alumnat no pot assistir 
al lliurament de premis, encara que els i les 
mestres ho faran en representació, així com 
algunes de les persones grans que han treballat 
amb elles i ells a la ràdio rescatant paraules 
perdudes del valencià, i l’alcalde de Catarroja.

La Sra. Cuenca Carrión comenta que la presi-
denta de la Federació Escuelas Católicas, Sra. 
Vicenta Rodríguez Arroyo, juntament amb el Sr. 
Rubén Trenzano Juan, Director General de Polí-
tica Lingüística lliuraran aquest premi relacionat 
amb l’ús social de la llengua. El següent premi 
l’atorgarà la Directora General de Cooperació, 
que ha repartirà uns ventalls entre les persones 
assistents. A continuació es farà un lliurament 
de reconeixement al professor que ha dissenyat 
els personatges i la història, Joan Collado.

La Sra. Cuenca Carrión explica que no sap 
si l’il·lustrador Paco Roca podrà assistir al 
lliurament de premis, perquè té un altre acte 
la mateixa data, però que ha fet un dibuix 
personalitzat per a cada premi. L’alcalde de 
Xulella ha regalat un llibre per a cada participant, 
i es proposa que lliure un premi en cas que falte 
algú.

En la categoria especial «Biblioteques en 
Igualtat», lliurarien el premi una representant de 
«Clásicas y Modernas» i la Directora General de 
l’Institut Valencià de les Dones. En la categoria 
E, possiblement lliurarà el premi el Director de 
l’agenda 2030, el Secretari autonòmic de Medi 
ambient i el Secretari autonòmic d’Educació, 
Miguel Soler Gràcia. El Premi especial a la 
Recuperació del Lèxic Tradicional Valencià el 
lliurarà el president de l’AVL, que farà un xicotet 
parlament.

El Premi Especial al Centre Sostenible que 
han guanyat l’IES Marenostrum i l’IES de 
Massamagrell, el lliuraran la Consellera de Medi 
ambient i el Conseller d’Educació. Finalitzarà 
l’acte i s’organitzarà un dinar de càtering per a 
les autoritats i el professorat. La Sra. Cuenca 
Carrión comenta que es pot plantejar també 
convidar els consellers i les conselleres.

Està planificat que l’alumnat tindrà monitors i 
monitores, que ha contractat l’ajuntament de 
Sagunt, durant el període de temps posterior al 
lliurament i fins que isca l’autobús. El Sr. Pérez 
pregunta si els còmics arribaran als CEFIRE, tant 
el del Consell Escolar com els de l’AVL, perquè 
considera que poden ser unes bones eines per 
al professorat. També proposa, per a la propera 
reunió d’aquesta comissió, de fer una estudi 
de situació per a saber quin serà el punt d’inici 
de la nova comissió. Comenta que es podria 
començar tractant el tema de les escoles rurals, 
i a partir del decàleg es podria veure quines són 
les necessitats.
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El Sr. Ferrer creu que és una gran idea treballar 
amb les escoles rurals per tal de vertebrar el 
país però ell considera important centrar-se en 
un tema concret i treballar en eixe punt. 

La Sra. Galiana pregunta si les persones coor-
dinadores d’igualtat i convivència coneixen tota 
la campanya, i la Sra. Cuenca Carrión explica 
que tant aquestes com les agències d’igualtat 
i els i les responsables de les biblioteques han 
rebut formació, i que es compleix amb l’ODS 17 
que tracta les aliances, ja que hi ha hagut molta 
implicació per part de Formació del Professorat.

La Sra. Cuenca Carrión explica breument com 
serà el programa de la jornada de lliurament de 
premis. S’han llogat autobusos que arreplegaran 
els xiquets i les xiquetes de les escoles 
premiades i també s’està pensant a llogar un 
autobús que eixiria de la Conselleria per als 
consellers i les conselleres. La idea és que 
l’alumnat arribe al centre al voltant de les 10h, i 
participe en els diversos tallers organitzats pel 
centre mediambiental després d’esmorzar.

Durant el desenvolupament dels tallers 
s’aprofitarà per a fer una visita per la Marjal dels 
Moros. També està pensat fer el taller de Bibliote-
ques en Igualtat, i per a això s’adquirirà una pres-
tatgeria de cartró. De 12.00h a 13.30h serà l’acte 
de lliurament de premis.

La Sra. Cuenca Carrión comenta que el tema que 
queda per a parlar és el del dinar de 13.30 a 15.00 
h. A eixa hora els xiquets i les xiquetes estaran 
dinant en un espai exterior del centre, i s’ha 
pensat que el professorat acompanyants podria 
estar també al dinar, però el principal problema 
és qui es queda amb l’alumnat en eixe espai de 
temps.

La Sra. Cuenca Carrión pensa que farien falta 
personal per als xiquets. La Sra. Tomás proposa 
parlar amb l’ajuntament de Sagunt per si pot 
proporcionar o subvencionar d’alguna manera 
els monitors i monitores. La Sra. Cuenca Carrión 
demana a la Sra. Tomás de fer eixa gestió amb 
l’ajuntament de Sagunt, i ella diu que eixa mateixa 
vesprada pot tindre la resposta.

El segon punt important a tractar és el càtering. 
La Sra. Cuenca Carrión comenta que la idea és 
contractar-ne un de sostenible i que s’havia 
pensat en l’empresa Novaterra o també 
encarregar productes de proximitat a alguna 
empresa especialitzada i que fera una paella o 
una picadeta. La Sra. Galiana Roig proposa una 

empresa de Castelló que es diu Intur, que sols 
treballa amb productes ecològics i frescos. 
La Sra. Cuenca Carrión proposa demanar 
pressupost a les dues empreses, i el Sr. Baggetto 
i Torres apunta que estaria bé preguntar a 
l’ajuntament de Sagunt si ells coneixen alguna 
altra empresa i si estarien disposats a col·laborar 
fent un càtering per a 50 persones.

També comenta que s’ha contractat una 
empresa per al transport dels premis, i tots els 
regals que es donaran als xiquets i a les xiquetes 
que assistiran a l’acte. La Sra. Cuenca Carrión 
pregunta als consellers i a les conselleres si hi 
acudiran, i la majoria responen que ho intentaran.

5. Torn obert de paraula

La Sra. Galiana Roig vol aclarir un dubte sobre 
les atribucions del Consell Escolar pel que fa a 
una convocatòria específica, per exemple a les 
persones que coordinen el pla de foment de 
la lectura o les d’igualtat i convivència. La Sra. 
Cuenca Carrión respon que sí que es pot fer, i 
de fet ja s’ha fet alguna vegada parlant primer 
amb la persona responsable del departament 
corresponent, com per exemple, formació del 
professorat, CEFIRE, etc.

La Sra. Galiana Roig està interessada a parlar 
amb els coordinadors o coordinadores del Pla de 
Foment de la Lectura, perquè està interessada a 
implantar als centres una hora de lectura diària 
a la biblioteca. La Sra. Monar van Vliet explica 
que caldria fer una formació a les persones 
responsables de les biblioteques dels centres, 
per tal d’explicar altres usos que pot tindre una 
biblioteca.

La Sra. Galiana Roig diu que hi està d’acord, 
però també opina que s’ha d’ampliar aquesta 
formació a les tutories i proposa fer una jornada 
de formació.

No havent-hi cap altra intervenció, es tanca la 
sessió, sent les 12.30 h.

València, 30 de maig de 2019.

Vist i Plau

Per absència de la presidència

La secretària tècnica del CECV
Maite Monar van Vliet
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ACTA NÚM. 2/2019 DE LA 
SESSIÓ DE LA COMISSIÓ 
DE JORNADES DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, 
CELEBRADA EL DIA 4 DE 
NOVEMBRE DE 2019

ASSISTENTS
Encarna Cuenca Carrión
Presidenta del CECV
Vicent Baggetto i Torres
Vicepresident del CECV
Maite Monar van Vliet
Secretària tècnica del CECV
Julio Gómez Carbonell
Tècnic educatiu del CECV

Consellers i conselleres
Manuel Alcaide Olmos
Entitats locals (FVMP)
Encarna Salvador Muñoz
Persona de reconegut Prestigi
Laura Pastor Signes
Professorat privat (FSIE)
Remei Galiana Roig
Inspecció educativa
Ignasi Amorós Galiana
Professorat públic (STEPV)

D’acord amb la convocatòria, la Comissió de 
Jornades del Consell Escolar de la Comuni-
tat Valenciana es reuneix a la seu del Consell 
Escolar de la Conselleria d’Educació, Inves-
tigació, Cultura i Esport el dia 4 de novembre 
de 2019 ales 9.30 h en primera convocatòria 
i a les 10.00h en segona convocatòria, amb 
l’assistència de les conselleres i els consellers 
que dalt es relacionen.

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 30 de maig de 2019.

2. Campanya «RqRqR» i acte de presentació de 
l’informe de Coeducació del Consell Escolar.

3. Torn obert de paraula.

La presidenta del Consell Escolar dona la ben-
vinguda a tots els components de la Comissió 
de Jornades i dona la paraula a la presidenta de 
la Comissió de Jornades, la Sra. Salvador Mu-
ñoz, perquè dirigisca la reunió.

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 30 de maig de 2019

La Sra. Salvador Muñoz comenta que no hi ha 
esmenes a l’acta però que si algú vol presen-
tar-ne alguna, serien estudiades en aquest 
moment. Ningú presenta cap esmena i per tant 
s’aprova l’acta per assentiment.

2. Campanya «RqRqR» i acte de presentació de 
l’informe de Coeducació del Consell Escolar 

La Sra. Cuenca Carrión pren la paraula per a 
explicar la jornada de presentació de l’informe 
de Coeducació i les accions que s’estan nego-
ciant per al futur i que poden implicar la Comis-
sió de Jornades.

L’informe ja ha passat per la Comissió de Co-
educació i s’aprovarà a la Permanent del diven-
dres 8 de novembre. Ara explica les accions que 
s’estan duent a terme per a difondre l’informe, 
i les diverses aliances amb entitats per a fer-ne 
la promoció. Passa a enumerar les diverses en-
titats que hi col·laboraran: FVMP, Delegació del 
Govern, PROESO, Com sona l’ESO, Federació 
de Societats Musicals… fins arribar a la trente-
na d’entitats. L’Escola de Ceràmica de l’Alcora 
farà uns taulellets amb el logotip de l’«RqRqR».
Totes aquestes entitats estan incorporant a les 
seues activitats accions de difusió de la cam-
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panya «RqRqR». Per exemple, les societats mu-
sicals, incorporaran als concerts de santa Ce-
cília peces d’autoria femenina, i expliquen per 
què ho fan. També s’està editant un vídeo amb 
la intervenció de la directora de l’orquestra de 
Finlàndia qui, en rebre un premi, va fer una in-
tervenció sobre les dones que han de tractar de 
seguir el seus somnis, i és un vídeo molt emotiu 
per a començar els concerts.

També comenta que s’ha contactat amb el món 
de les festes (moros i cristians, falles, gaiates, 
etc.), ja que és un àmbit en el qual sovint es do-
nen casos de violència de gènere. Es va con-
tactar amb el Conservatori de València, per a 
organitzar l’acte del 22 de novembre, i la Sra. 
Cuenca Carrión passa a explicar-ne la propos-
ta. El Conservatori ha treballat els poemes de 
Luis García Trapiello i Ana Noguera, que es titu-
len «Anatomia de un asesinato» y «Se congeló 
el sudor de los encuentros», i un grup de xique-
tes amb discapacitat cognitiva farà un ball.

Primerament, es presenta l’informe de Coedu-
cació amb el poema creat per la Sra. Mercè 
Claramunt, que té com a títol «Em dic», que es-
tarà enregistrat. Es projecta el vídeo que s’ha 
gravat amb la MICE. Cada persona que puge a 
l’escenari diu el seu nom complet donant im-
portància al segon cognom, el de la mare. Per 
exemple, Encarna Cuenca Carrión, i així es 
remarca el cognom de la mare, que tendeix a 
ometre’s.

A partir d’eixe moment es fa una explicació, 
amb un línia de temps que arranca el 2015, on es 
detecta que augmenta la violència de gènere. 
També s’ha pensat que actue qui haja guanyat 
el concurs de rap juntament amb una ballarina, 
i així es té la veu de l’alumnat. L’informe de Co-
educació s’ha pogut elaborar amb les dades del 
Kahoot, les visites de la Universitat de València i 
les dades de la memòria de convivència.

S’explicarà l’estructura de l’informe.

El primer és la veu de la comunitat científica. 
Què tenim? La veu de l’administració educativa 
que són els resultats. 

Què observem? La veu de la comunitat científi-
ca diu masclismes quotidians, i són la base de 
la violència de gènere. Amb tots els masclismes 
detectats s’està fabricant una baralla de cartes 
en la qual apareixeran per una cara el logotip de 

la campanya «RqRqR», i per l’altra cara els mas-
clismes detectats.

Aquesta baralla s’ha anomenat «Baralla per la 
igualtat». S’hi fa un castell, i la carta del cim 
serà una dona amb l’ull blau i unflat, de manera 
que es veja que si cauen els masclismes, cau la 
violència de gènere. S’està intentant acabar la 
baralla perquè estiga present el dia 22. També 
penjarà al web en una grandària de joc de taula.
Per a la veu de l’Administració educativa, la pro-
posta seria que isqueren el Conseller i el Secre-
tari autonòmic.

Per a la veu de la comunitat educativa, la Sra. 
Cuenca Carrión opina que han de ser els con-
sellers i les conselleres del Consell Escolar els 
qui han d’intervindre per a visibilitzar les diver-
ses institucions representades.

Per a recolzar la campanya, la Sra. Cuenca Ca-
rrión ensenya als i a les components de la co-
missió la imatge gràfica que s’ha dissenyat. 
Hi destaca el microllibre de masclismes, però 
també s’han dissenyat buffs per al coll amb el 
lema de la campanya.

Tot això es complementarà amb accions que es 
prepararan per al 8 de Març, data en què es fa-
ran marxes per la igualtat. Per a donar a conéi-
xer aquestes marxes, s’organitzaran quatre jor-
nades. La primera serà el dia 26 de novembre, 
a Las Naves, i la convocaran conjuntament el 
Consell Escolar i l’FVMP. Serà un jornada amb 
l’estructura semblant a la que es va fer a Dé-
nia. La resta de jornades seran en zones rurals 
d’Alacant, Castelló i València, i aniran dirigides a 
les associacions de dones. S’organitzaran jun-
tament amb la Delegació del Govern.

La Sra. Cuenca Carrión diu que l’acte de pre-
sentació de l’informe del 22 de novembre es 
farà al Saló d’actes. Per a donar protagonisme 
als consellers i a les conselleres de la Comis-
sió de Coeducació es proposa que siguen ells 
i elles qui presenten els diversos àmbits. Es 
determina que les Sres. Xelo Gregori i Beatriu 
Cardona s’encarreguen del contingut per a pro-
fessorat. La representació de les famílies pre-
sentarà l’espai domèstic.

La Sra. Villaescusa Alejo i el Sr. Pérez Gea fa-
ran la presentació de l’informe, i quan aquesta 
finalitze començarà l’actuació del Conservatori 
de València, que tindrà una durada de 20-25 mi-
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nuts. Per al muntatge de l’acte s’ha demanat un 
pressupost a Mistermedia que és de 3400 €. 
La Sra. Cuenca Carrión també explica que s’ha 
demanat a les persones titulars de les Direc-
cions Generals que toquen algun instrument 
que es sumen a l’actuació del Conservatori de 
València. De moment estan la Directora Gene-
ral d’Inclusiva i la d’Innovació.

Quant al pressupost d’imatge gràfica, no es pot 
donar encara perquè s’hi està treballant. Tam-
bé s’està elaborant una pàgina web on aparei-
xerà tota la informació, la imatge gràfica i els 
esdeveniments relacionats amb la campanya.

La Sra. Galiana Roig pregunta com es pot 
coordinar amb les persones coordinadores 
d’igualtat tota aquesta campanya, i la Sra. 
Cuenca Carrión explica que ja s’ha parlat amb 
Formació del Professorat per a incorporar un 
mòdul «RqRqR» als cursos. Per al tema de les 
jornades, la Sra. Cuenca Carrión demana als 
consellers i a les conselleres quines podrien 
ser les poblacions adequades per a celebrar-
les. Les condicions són que siguen espais que 
permeten la reunió de d’unes cinquanta per-
sones i que disposen de cinc espais amb ca-
pacitat per a unes 10 persones cada un, per a 
reflexió conjunta.

Les dinàmiques de treball es faran amb Arantxa 
Grau, de la Universitat de València. S’acorda 
que la jornada d’Alacant se celebrarà a Alcoi; 
la de València, al Puig; i la de Castelló, a Tí-
rig. El conseller Amorós s’encarregarà de ne-
gociar la jornada d’Alcoi; la consellera Pastor 
s’encarregarà de negociar la jornada del Puig. 
Les dates de les jornades seran 3, 4 i 10 de des-
embre, que són les dates consensuades amb 
la delegació del govern. El Sr. Alcaide comenta 
que normalment aquests actes comencen a les 
10:00h i acaben a les 14:00 h perquè la FVMP 
no pot pagar el dinar per a tots els assistents.

Després de debatre s’arriba a l’acord 
d’aquestes dates: 3 de desembre, al Puig; 4 de 
desembre, Alcoi; i el 10 de desembre, Tírig. Els 
consellers també s’encarregaran de buscar un 
càtering per a fer un descans a les 12.00 h. El 
Sr. Alcaide també comenta que la FVMP té un 
programa de ràdio, i diu que podria contactar 
amb la periodista que el porta perquè faça en-
trevistes a les persones que acudisquen a les 
jornades.

Es determina també el títol que tindran les 
jornades:«RqRqR: Baralles per la igualtat», i 
com a subtítol «Acabem amb els masclismes 
quotidians, base de la violència contra les do-
nes».

Les jornades amb les regidories dels dies 22 i 
26 de novembre tindran el mateix títol. Prèvia-
ment es farà formació amb la Sra. Arantxa Grau.

3. Torn obert de paraula

La Sra. Salvador Muñoz comenta que el 21 de 
novembre són les eleccions a consells esco-
lars i vol saber si, com a Consell Escolar, es 
farà alguna acció. La Sra. Cuenca Carrión diu 
que s’enviarà una carta als centres amb el tema 
dels indicadors per a oferir aquesta eina a tots 
els centres educatius.

En utilitzar els 60 indicadors es podran fer re-
comanacions als consells escolars de centre. 
La Sra. Salvador Muñoz insisteix a enviar una 
carta per a animar a la participació.

La Sra. Cuenca Carrión hi està d’acord, però 
diu que en no tindre personal suficient i amb 
totes les coses en preparació no es pot dedicar 
molt de temps a aquest assumpte, i més si te-
nim en compte que la Conselleria ha creat una 
web específica sobre les eleccions als consells 
escolars.

La Sra. Cuenca Carrión llig una carta model per 
a enviar als centres, en la qual s’anima a la par-
ticipació. Totes les conselleres i els consellers 
hi estan d’acord.

Es tanca la sessió a les 12.10 h.

València, 5 de novembre de 2019.

Vist i Plau

Encarna Salvador Muñoz
Presidenta de la comissió

La secretària tècnica del CECV
Maite Monar van Vliet
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Actes  Coeducació

ACTA NÚM. 1/2019 DE LA 
SESSIÓ CONSTITUTIVA 
DE LA COMISSIÓ DE 
COEDUCACIÓ DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, 
CELEBRADA EL DIA 5 DE 
JULIOL DE 2019 

ASSISTENTS
Encarna Cuenca Carrión
Presidenta del CECV
Vicent Baggetto i Torres
Vicepresident del CECV
Maite Monar van Vliet
Secretària tècnica del CECV
Mercè Claramunt i Diego
Assessoria tècnica educativa del CECV

Consellers i conselleres
Antonio Pérez Sabater
Formació del professorat
Josefa Doménech Zaera
Formació del professorat
José Gil Castellano
Organitzacions sindicals (UGT)
Remei Galiana Roig
Inspecció educativa
Consol Valls Gregori
Professorat públic (CCOO PV)
Domingo Angos Fuertes 
Representants famílies públic (Gonzalo Anaya)
Marta Tomás Pérez 
Representants famílies públic (Gonzalo Anaya)
Inmaculada Clemente Paulino
Unitat d’Educació per a la Salut

Justifiquen l'absència
Vicent Ripoll Català
Administració educativa autonòmica
María Isabel Villaescusa Alejo
Formació del professorat
Ana María García García
Unitat d’Educació per a la Salut

 

D’acord amb la convocatòria, la Comissió de 
Coeducació del Consell Escolar de la Comuni-
tat Valenciana es reuneix a la seu del CECV de 
la Conselleria d’Educació, Cultura i Esport, el 
dia 5 de juliol de 2019 a les 10.00 h en segona 
convocatòria, amb l’assistència de les conse-
lleres i els consellers que dalt es relacionen.

ORDRE DEL DIA

1. Constitució de la Comissió.
2. Elecció de la presidència i la vicepresidència.
3. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió del 

dia 26 de novembre de 2018.
4. Propostes d’actuació curs 2019-2020.
5. Torn obert de paraula.

La presidenta del Consell Escolar de la Comu-
nitat Valenciana (CECV), Sra. Cuenca Carrión, 
saluda els assistents i obri aquesta sessió 
constitutiva de la Comissió de Coeducació.

Dona pas al primer punt de l’ordre del dia.

1. Constitució de la Comissió

Atès que hi ha quòrum en la segona convoca-
tòria, la Sra. Cuenca Carrión dona per constituï-
da la Comissió.

2. Elecció de la presidència i vicepresidència

La Sra. Cuenca Carrión informa que sol de-
manar als integrants de les comissions que es 
proposen per a ocupar-ne la presidència o la vi-
cepresidència. Comenta que durant l’etapa an-
terior, la presidència la va ostentar la consellera 
Mábel Villaescusa Alejo, directora del CEFIRE 
d’Inclusiva, des del qual es treballen els temes 
de coeducació. La Sra. Villaescusa Alejo, que 
hui no podia assistir a la reunió, ha enviat un es-
crit proposant-se com a presidenta.

La Sra. Cuenca Carrión obri un torn de paraula 
perquè els i les assistents puguen presentar-
se al càrrec. Els assistents, per unanimitat, ac-
cepten la proposta de la Sra. Villaescusa Alejo 
per a ocupar la presidència. Es proposa com 
a vicepresident el Sr. Antonio Pérez Sabater, i 
s’accepta també la seua proposta per unanimi-
tat.



Consell Escolar de la Comunitat Valenciana
Actes 2019 117

Seguidament, la Sra. Cuenca Carrión informa 
que d’ací a poc temps passarà per la Comissió 
de Projectes Legislatius la proposta de renova-
ció del reglament del CECV, en la qual ha estat 
treballant un grup integrat pels consellers i les 
conselleres que voluntàriament s’hi van adherir 
amb aquest objectiu.

En el nou reglament, continua la Sra. Cuenca 
Carrión, s’ha incorporat la Comissió de Co-
educació, amb la qual cosa, si s’aprova, es 
constituirà la comissió de manera permanent. 
Expressa, a més, que es tracta d’un avanç sig-
nificatiu.

Pren la paraula la Sra. Doménech per a comu-
nicar que a partir del 31 d’agost, data en què 
finalitza la seua vinculació al servei de Forma-
ció del Professorat, no sap si haurà de dimitir 
com a consellera del Consell Escolar. La Sra. 
Cuenca Carrión aclareix que cap la possibi-
litat que puga continuar en representació de 
l’Administració autonòmica, ja que els nomena-
ments els fa la Conselleria i que si torna al cen-
tre educatiu, pot representar l’Administració 
igualment. A més la Sra. Cuenca Carrión consi-
dera que la seua aportació des del professorat 
d’FP és una visió necessària per al Consell Es-
colar, però que es tracta d’una decisió que ha 
de prendre l’Administració.

La Sra. Cuenca Carrión aprofita per a informar 
que el conseller Vicent Ripoll, director d’un 
centre de primària i professor d’Educació Fí-
sica a la seua escola, també deixarà vacant. 
Comenta que la seua intenció és dedicar-se 
plenament a les seues funcions en el centre 
educatiu.

També la titular de sanitat torna a la Univer-
sitat i deixarà de ser titular al Consell Escolar 
i, per contra, la consellera Beatriu Cardona i 
Prats ha manifestat interés per incorporar-se a 
la comissió, ja que a l’STEPV s’encarrega dels 
temes de gènere i pensa que podria aportar la 
seua experiència. Conclou dient que caldrà es-
perar canvis de consellers i conselleres en els 
pròxims mesos.

Es dona pas al punt següent.

3. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 26 de novembre de 2018

No havent-hi cap esmena, l’acta s’aprova per 
assentiment.

4. Propostes d’actuació per al curs 2019-
2020

La Sra. Cuenca Carrión comparteix amb els 
membres de la Comissió en quin punt es troba 
l’elaboració de l’informe de masclismes quoti-
dians.

En aquest moment s’incorpora a la reunió el 
Sr. Baggetto i Torres, que havia notificat que 
arribaria tard. Continua la Sra. Cuenca Carrión 
introduint les activitats realitzades que desem-
bocaren en l’elaboració de l’informe. En primer 
lloc, exposa que a partir del treball realitzat a 
la Primavera educativa («Ets una peça clau») 
es van detectar una sèrie d’actituds masclistes 
que els i les adolescents no tenen interioritza-
des com a tals.

A partir d’aquests resultats es programa-
ren algunes activitats, com per exemple tea-
tre de Boal, per a representar accions en què 
es detectaren situacions de caire masclista; 
un concurs de rap per a denunciar-les; i tam-
bé per àmbits (familiar, personal i escolar); es 
passaren uns formularis a través de la coordi-
nació d’igualtat i convivència (CIC), i se’n van 
obtindre unes dades amb aquesta mostra, que 
posteriorment s’ampliaren quan s’organitzà el 
Kahoot en el qual es va fer un extracte dels re-
sultats més significatius.

En segon lloc, i arreplegades totes les dades, 
es va demanar al departament de sociologia 
de la Universitat de València que fera un estudi 
més formal sobre els masclismes quotidians. 

Finalment, continua la Sra. Cuenca Carrión, 
l’informe ens va arribar en el període de no-
constitució del CECV. Per a avançar, es creà un 
microgrup de treball que reflexiona sobre les 
conclusions de la Universitat de València i que 
analitzara com donar-li forma per a presentar-
lo a la comissió.
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En aquests moments, continua la Sra. Cuenca 
Carrión, ja hi ha una proposta d’estructura. Se-
guidament, passa a presentar-la. L’estructura 
seria la següent: 

• Prefaci.
S’hi desenvoluparà de manera detallada el pro-
cés fins a arribar a l’elaboració de l’informe i on 
apareguen incorporats al text o com a annexos 
els masclismes quotidians detectats.

Per coherència amb anteriors informes del 
CECV, i seguint l’estructura de l’informe «Re-
pensem l’FP», dividirem l’informe en les se-
güents parts:

• Què sabem? 
La veu de la comunitat científica.
Aquest apartat tractaria d’explicar des de 
l’àmbit científic què són els masclismes quo-
tidians, per què és interessant estudiar-los, 
detectar-los i vincular-los als maltractaments, 
a la violència de gènere. En aquest punt la Sra. 
Cuenca Carrión pregunta als consellers i a les 
conselleres si des de la Comissió s’estaria en 
condicions de fer aquest apartat, o si seria més 
convenient encarregar-ho a una persona espe-
cialista de la Universitat.

La consellera Consol Valls comenta que la visió 
científica és molt important. No descarta que la 
comissió puga fer alguna part o que es facen 
propostes, però diu seria més convenient que 
la valoració la fera una experta i no persones 
amb sensibilitat que no són autoritats en la ma-
tèria. La comissió, per unanimitat, dona suport 
a aquesta idea.

• Què tenim? 
La veu de l’Administració educativa.
Amb referència a aquest tema, la Sra. Cuenca 
Carrión explica que s’han analitzat i extret dades 
de tots els informes dels plans de coeducació 
dels centres educatius, i que es compta tam-
bé amb el Pla Director i amb les actuacions que 
s’han fet al voltant d’ell des de l’Administració 
educativa. Amb aquestes dades, continua, 
queda reflectida la situació en els centres i la 
percepció del professorat, i el seu estudi ens 
facilita l’elaboració de les recomanacions.

La Sra. Valls pregunta si les coordinadores CIC 
han col·laborat en el projecte, i si hi partici-
paren tots els centres de la Comunitat Valen-
ciana. La Sra. Cuenca Carrión, en referència 
a la col·laboració de la coordinació d’igualtat i 
convivència comenta que emplenaren els pri-
mers formularis i que tots els centres no han 
col·laborat en el projecte.

Quant a les dades, informa del fet que no hi ha 
molta diferència amb les respostes del Kahoot. 
Seguidament continua amb l’estructura de 
l’informe.

• Què observem? 
La veu de la comunitat educativa.
En aquest apartat s’inclourien els resultats amb 
gràfiques dels primers i segons formularis. Ex-
posa que en els qüestionaris es va tindre en 
compte introduir les preguntes amb l’expressió: 
«Pel que tu observes», que ofereix la possibi-
litat de facilitar a l’enquestat les respostes, de 
denunciar actituds, etc. Seguidament, la Sra. 
Cuenca Carrión informa que amb les dades ob-
tingudes i d’acord amb l’estructura del nostre 
decàleg, el conseller Antoni Pérez ha elaborat 
recomanacions per a cadascun dels grups im-
plicats en el procés: alumnat, professorat, ad-
ministració educativa, etc.

• Finalment el document comptaria amb unes 
conclusions i un glossari. Aquest últim, elabo-
rat també pel conseller Antoni Pérez.

Pren la paraula el Sr. Pérez per a dir que hi ha 
conceptes que cal aclarir. En menciona alguns, 
com ara coeducació, cosificació, diversitat, em-
poderament… a partir del treball, espai privat, 
públic i domèstic, etc. Comenta que alguns dels 
que hi apareixen reiteradament són, per exem-
ple, grossofòbia o heteropatriarcat, que formen 
part de la terminologia que s’empra molt o es-
coltem moltes vegades, però que en realitat hi 
pot haver diversitat d’interpretacions i per tant, 
es fa necessari un glossari que l’aclarisca.

En aquests moments s’incorpora a la reunió 
el conseller Domingo Argos. Seguidament, la 
Sra. Cuenca Carrión informa que el Síndic de 
Greuges va demanar un informe sobre masclis-
mes quan va veure el treball que s’estava fent 
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al CECV, però demanava un informe sobre mi-
cromasclismes a l’aula. Exposa que a l’informe 
que s’està elaborant des del Consell Escolar es 
parlarà de masclismes quotidians, sembla més 
adient que no micromasclismes, ja que el prefix 
micro suggereix una dimensió menor de la que 
requereix el tema.

A més, continua la Sra. Cuenca Carrión, el mas-
clisme té un recorregut gran d’espai públic i 
privat, i per tant l’estudi no es limita únicament 
a l’aula, sinó que ofereix una visió més àmplia. 
«El fet que l’estudi no s’adrece únicament al 
professorat», continua, «fa que nosaltres pu-
guem fer més compartint-lo, i que des de tots 
els sectors implicats es funcione en la mateixa 
línia».

Pren la paraula el Sr. Pérez, que introdueix el 
tema del dret de les dones a transitar per es-
pais públics amb seguretat i confiança. Co-
menta que hi ha un corrent en l’actualitat per a 
crear itineraris de seguretat per a joves als es-
pais de relació i convivència. S’estan fent vies 
de seguretat, i s’estan creant punts de suport 
on puguen adreçar-se les joves si necessiten 
ajuda o informació en determinats àmbits de 
relació, com per exemple a les discoteques.

La consellera Inmaculada Clemente diu que els 
ajuntaments també hi tenen responsabilitat. La 
Sra. Cuenca Carrión exposa que una manera 
d’involucrar-los seria mitjançant els consells 
escolars municipals, convocant-los i presen-
tant-los l’informe com a via per a canviar ac-
tituds.

Les conselleres i els consellers assistents a 
la Comissió mostren una gran implicació en 
el tema, i destaquen alguns dels masclismes, 
com per exemple la cosificació. Valoren la re-
comanació de la figura de les persones coor-
dinadores de la prevenció de la violència de 
gènere en espais d’oci amb la missió de coor-
dinar, acompanyar, guiar o assessorar que co-
menta el Sr. Pérez, i se cerquen solucions, com 
exposa la Sra. Cuenca Carrión, treballant per 
la implicació de les agents d’igualtat, perquè 
puguen posar-se en contacte amb aquestes 
coordinadores, etc.

Seguidament, es parla també que l’informe tin-
drà també bibliografia separada per àmbits.

Amb referència a l’informe, el Sr. Pérez comen-
ta que la bibliografia haurà de ser també molt 
completa, separada per àmbits i amb menció 
a la literatura especialitzada de cadascuna de 
les dimensions de què tracta l’estadística. Per-
la seua banda la Sra. Cuenca Carrión comenta 
que als annexos probablement s’incorporarà 
l’informe complet de la Universitat i les gràfi-
ques i formularis completats, però que són as-
pectes que encara no estan decidits.

La Sra. Galiana pregunta pels paràmetres que 
acabaran en violència, comentats por la Sra. 
Cuenca Carrión a l’explicació de l’inici. Respon 
la Sra. Cuenca Carrión que es referia al reco-
rregut que pot tindre un masclisme quotidià si 
no es frena a temps, i que tenia a veure amb la 
introducció científica de l’informe. Expressa la 
Sr. Galiana alguna de les experiències viscudes 
per ella en l’àmbit de la prevenció de la violèn-
cia de gènere, a través de cursos fets o infor-
mes sobre la publicitat emprada per algunes 
televisions d’àmbit autonòmic.

Exposa que s’han estudiat expressions que 
alerten sobre comportaments masclistes, i co-
menta algunes campanyes publicitàries amb 
joves d’instituts. Amb referència a aquest tema, 
la Sra. Cuenca Carrión expressa que aquest ti-
pus d’expressions s’arrepleguen en l’informe 
per part de Mª José Sendra, experta en el tema, 
que a més, s’ocupa d’impartir tallers de pre-
venció i proposa incloure en el web del CECV, 
en l’apartat dedicat a «RqRqR, no pararem fins 
a aconseguir la igualtat!», un recopilatori amb 
vídeos i recursos lliures de drets.

Seguidament, comenta que quan l’informe es-
tiga més avançat, des del CECV es compartirà 
amb la comissió, i així serà més fàcil aprofun-
dir-ne en la redacció i, si cal, millorar-lo.

Finalitzada l’exposició sobre l’estructura de 
l’informe i seguint en les propostes d’actuació 
per al curs 2019-2020, la Sra. Cuenca Ca-
rrión introdueix el tema de la presentació de 
l’informe amb la intenció d’anar donant-li forma 
perquè no es tracte únicament d’una acció sinó 
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que, a més, tinga un recorregut en el temps. La 
data idònia per a presentar-lo seria el 25 de no-
vembre, Dia Internacional per a l’Eliminació de 
la Violència contra les Dones.

Una de les possibilitats que exposa la Sra. 
Cuenca Carrión és presentar-lo a la Sindicatura 
de Greuges, que és l’organisme que el va dema-
nar. Una segona opció que presenta, que podria 
deixar una empremta més duradora i efectiva, 
seria la d’organitzar una cursa per la igualtat a la 
qual es pogueren adherir els ajuntaments, cen-
tres educatius, esportius, etc.

Avança algunes idees i possibilitats per a dur-
ho endavant:

• Transmet que el Pla Director té assignació 
econòmica i també alguns ajuntaments po-
den tindre partides que podrien destinar a 
la causa.

• Caldria buscar subvencions per a tindre sa-
marretes ecofeministes i repartir l’equipament 
pels centres educatius, ajuntaments i tots els 
que s’adherisquen a la campanya.

• Al llarg del recorregut caldria que hi haguera 
veles amb les recomanacions de l’informe 
amb la finalitat que tota la població vaja as-
similant-les.

• Fer referència al lema «RqRqR, No pararem 
fins a aconseguir la igualtat!», i no aturar-se 
en la meta.

• Hi estarien implicats la Policia Local, la Na-
cional, la Delegació del Govern, la Federa-
ció Valenciana de Municipis i Províncies, 
els sindicats, les famílies, la permanent de 
directors i directores, la Direcció General 
d’Esports, i estaria bé que s’hi incorpora-
ren poliesportius i empreses d’activitats de 
temps lliure que fan extraescolars als cen-
tres, per a preparar la carrera durant el pri-
mer trimestre.

• Si s’aconseguira, a més, equipament amb su-
ficient antelació, els participants (IES, centres 
educatius, esportius, agents d’igualtat, etc.) 
podrien anar entrenant mesos abans i per tant 

ja s’estaria fent publicitat de l’esdeveniment, 
alhora que conscienciant sobre el tema, 
l’«RqRqR» aniria sonant.

• Seria interessant, a més, tractar d’incorporar 
la campanya als cursos CIC.

• Caldria també poder comptar amb la incor-
poració de la Policia Nacional i la Policia Lo-
cal, per a tallar el trànsit, organitzar, etc.

A més de totes aquestes, idees la Sra. Cuen-
ca Carrión avança que la delegació del govern 
aporta 5.000 euros, però amb aquesta quan-
titat no seria possible comprar les samarretes 
per a participants, ni tot el material necessari 
per a les diferents poblacions. Per tant, tot el 
disseny gràfic de banderoles, veles amb re-
comanacions, logotips, amb la finalitat que la 
imatge de la campanya fora la mateixa, es lliura-
ria als Ajuntaments que volgueren incorporar-
se al projecte, perquè es feren càrrec de les 
despeses, a més de cercar altres patrocinis, 
com puga ser la Fundació Trinidad Alfonso o la 
possibilitat d’incorporar la idea a les curses que 
s’organitzen a València.

Hi intervé la Sra. Galiana, que aporta la idea 
d’involucrar la televisió autonòmica per a 
col·laborar en l’activitat amb espots publicita-
ris, no únicament anunciant la cursa sinó també 
fent una campanya sobre els masclismes quoti-
dians, com va fer temps enrere TV3.

A més, comenta que els pot interessar aquesta 
difusió, que arribaria a totes les escoles, claus-
tres, etc. La Sra. Cuenca Carrión comenta que 
es tracta d’una molt bona idea i que caldria tre-
ballar en paral·lel amb els creatius. Aporta, a 
més, la idea que el protagonista fora el mateix 
alumnat i que, a més, l’AVL podria col·laborar en 
la promoció del valencià.

El Sr. Pérez comenta que el format d’entrevistes 
de personatges rellevants també té molta au-
diència i postil·la la Sra. Galiana que té molta 
acceptació entre els estudiants. La Sra. Cuenca 
Carrión aporta la idea de treballar també amb la 
premsa escrita. La Sra. Valls comenta que des 
del CEFIRE d’FP preparen una jornada LGTBI i 
que també es podria contar el projecte. 
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La Sra. Tomás comenta que ho comunicarà a 
uns amics d’Onda Cero que troba que hi estan 
molt conscienciats i hi voldran participar.

Vistes la quantitat d’idees i propostes que apa-
reixen es decideix el següent:

• Posar-se en contacte amb els i les agents 
d’igualtat, bé acudint a la primera reunió del 
curs o per escrit. La Sra. Galiana comenta 
que podria fer una primera reunió en la seua 
zona que servira d’experiència pilot, i re-
copilar les primeres impressions, les idees 
que s’hi aporten, etc. Es podrien, així, dis-
senyar les reunions amb la resta de zones.

• Al respecte, la Sra. Cuenca Carrión comen-
ta que caldria compilar totes les aportacions 
de les reunions al web perquè actue de ca-
pça de ressonància.

• La Sra. Cuenca Carrión es posarà en con-
tacte amb la directora de la televisió au-
tonòmica la Sra. Empar Marco, per a veure 
la seua receptibilitat i si troba factibles les 
idees aportades en la Comissió, i el Sr. Pé-
rez enviarà les recomanacions de l’informe 
als membres de la comissió perquè vagen 
pensant en la publicitat televisiva.

• Organitzar un grup de treball per a treballar 
en la publicitat.

• Contactar amb les associacions feministes 
i no involucrar altres col·lectius que podrien 
desviar l’atenció sobre el missatge.

La Sra. Galiana comenta la possibilitat que es 
puga acusar d’adoctrinament en centres, do-
nada l’actual conjuntura al nostre país amb 
relació a aquest tema. La Sra. Cuenca Carrión 
comenta que s’està actuant amb molt de res-
pecte, com no podria ser d’una altra manera, en 
tot el que té a veure amb l’informe, i que a més, 
ha de comptar amb l’aprovació del Consell Es-
colar, on està representada tota la comunitat 
educativa.

Finalitza la Sra. Cuenca Carrión comentant 
que s’informarà la Comissió Permanent i en el 
pròxim Ple sobre aquesta proposta, per a pre-
sentar l’informe de masclismes quotidians.

5. Torn obert de paraula

No havent-hi cap altra intervenció, la presiden-
ta dona les gràcies tot dient que és un plaer 
treballar amb els membres de la comissió. Es 
tanca la sessió sent les 11.05 hores.

València, 5 de juliol del 2019.

Vist i Plau

Per absència de la presidènta

La secretària tècnica del CECV
Maite Monar van Vliet
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ACTA NÚM. 2/2019 DE LA 
SESSIÓ DE LA COMISSIÓ 
DE COEDUCACIÓ DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, 
CELEBRADA EL DIA 24 
D’OCTUBRE DE 2019

ASSISTENTS
María Isabel Villaescusa Alejo
Presidenta de la comissió
Vicent Baggetto i Torres
Vicepresident del CECV
Maite Monar van Vliet
Secretària tècnica del CECV
Mercè Claramunt i Diego
Assessoria tècnica educativa del CECV

Consellers i conselleres
Antonio Pérez Sabater
Formació del Professorat
Josefa Doménech Zaera
Formació del Professorat
José Gil Castellano
Organitzacions sindicals (UGT)
Remei Galiana Roig
Inspecció educativa
Consol Valls Gregori
Professorat públic-(CCOO PV)
Marta Tomás Pérez 
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
Inmaculada Clemente Paulino
Unitat d’Educació per a la Salut
Beatriu Cardona i Prats
Professorat públic (STEPV)

Justifiquen l'absència
Silvia Centelles Campillo
Famílies alumnat públic (G. Anaya)

D’acord amb la convocatòria, la Comissió de 
Coeducació del Consell Escolar de la Comuni-
tat Valenciana es reuneix a la seu del CECV de la 
Conselleria d’Educació, Cultura i Esport el dia 24 
d’octubre de 2019 a les 11.00 h en segona convo-
catòria, amb l’assistència de les conselleres i els 
consellers que dalt es relacionen.

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió del 
5 de juliol de 2019.

2. Estudi de l’Informe de Coeducació del Consell 
Escolar de la Comunitat Valenciana.

3. Torn obert de paraula.

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del 5 de juliol de 2019

Presideix la comissió la Sra. Maria Isabel Villaes-
cusa, que dona la benvinguda als membres de 
la comissió. Es procedeix a l’aprovació de l’acta 
anterior.

Fa menció a la correcció d’un nom en l’acta an-
terior que es va subratllar, i queda ja esmenat el 
problema. Abans de passar a l’estudi de l’Informe 
dona la paraula a la Secretària del Consell Esco-
lar de la Comunitat Valenciana, Sra. Maite Monar 
van Vliet, qui comenta que per l’absència per 
causa de força major de la Sra. Encarna Cuenca 
Carrión, ella informarà.

2. Estudi de l’Informe de Coeducació del 
Consell Escolar de la Comunitat Valenciana

Comenta que és voluntat del Consell que els 
membres de la Comissió, a més de les institu-
cions que representen, queden informats de les 
accions al voltant de la campanya «RqRqR», i 
espera que s’hi adherisquen. A més, insisteix en 
el fet que el motiu de la reunió és l’aprovació de 
l’informe que es vol presentar el pròxim dia 22 
de novembre a la Conselleria. Aquesta presen-
tació es farà en el Saló d’actes i comptarà amb la 
col·laboració del Conservatori Superior de Músi-
ca de València.

La Sra. Maite Monar van Vliet cita una altra data 
important, el 8 de Març. Per a aquesta data, o 
pròximes, està prevista l’organització d’una cur-
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sa, amb entrenament previ i col·laboració de la 
DG d’Esport.

La Sra. Mercè Claramunt comenta que des de la 
Conselleria es faran accions per la igualtat amb 
entrenament inclòs per a la carrera. La Sra. Mo-
nar van Vliet fa menció a una altra cita important, 
el concurs que la MICE durà a terme incloent 
entre les seues categories una amb el nom de 
«RqRqR».

La Sra. Consol Valls pregunta si es tracta d’una 
gala organitzada per la MICE on es concediran 
premis, i la Sra. Monar van Vliet respon que sí, i 
que aquesta categoria inclou un premi als i a les 
escolars que hi concursen. La Sra. Claramunt 
Diego ratifica que és per a escolars i que el con-
curs ofereix la possibilitat de formació prèvia al 
professorat. S’hi tracten la igualtat, els masclis-
mes quotidians i els mitjans audiovisuals. Co-
mentat, al seu torn, que els espots del concurs 
són curiosos i impactants.

La Sra. Monar van Vliet remarca aquestes tres 
dates com a molt importants, i indica que per al 
22 de novembre, a més de la col·laboració del 
conservatori Superior de Música, hi ha un com-
promís per part de membres de la Conselle-
ria per a participar-hi tocant algun instrument. 
Així, la Directora general d’Innovació i Orde-
nació tocarà el violoncel, la Directora general 
d’Inclusiva, al costat de cinc dones més amb di-
versitat funcional ballaran, el Sr. García Trapie-
llo i la Sra. Noguera recitaran un poema, i a més 
s’està component una cançó en valencià amb el 
lema «RqRqR». Al seu torn, les organitzacions 
PROESO i Com sona l’ESO, hi participaran.

L’escola de ceràmica de l’Alcora, aportarà una 
sèrie de peces de la seua producció. Diputa-
cions i ajuntaments també participen en el pro-
jecte. Es pretén que els colors de la campanya 
«RqRqR» queden reflectits en les Gaiates de 
Castelló.

La Sra. Monar van Vliet suggereix als membres 
de la comissió que els actes de la campanya fi-
guren en les seues pàgines web, insistint en les 
accions referides als antimasclismes, i posa a la 
seua disposició qualsevol material visual o au-
diovisual que els resulte útil en aquesta difusió.

La Sra. Beatriu Cardona i Prats proposa que el 
Consell es posarà en contacte amb A punt. Se 
la informa del fet que ja hi ha hagut contactes.

La Sra. Claramunt Diego mostra informació so-
bre imatges, logotips de la campanya i un llistat 
amb institucions interessades en el projecte. 
Cita l’existència d’una llista amb organismes i 
agents interessats, i comenta que els que estan 
en negreta són aquells amb els quals encara no 
s’ha parlat però ja s’han concertat reunions. És 
interés del CECV que quan apareixen en la web 
els noms, en prémer sobre ells, aparega infor-
mació sobre les aportacions de cadascun.

Al seu torn, com que el propòsit és erradicar 
els masclismes en l’àmbit de tota la societat, 
s’intentarà parlar amb diferents col·lectius fes-
tius: falles, moros i cristians, etc.

La Sra. Maite Monar van Vliet proposa que es 
porte endavant una retroalimentació entre 
Consell i membres de la comissió, i s’intentarà 
que les activitats dutes a terme pels diferents 
col·lectius queden recollides en la web i que, al 
seu torn aquesta informació funcione com a ca-
talitzador de futures accions.

La consellera Beatriu Cardona i Prats proposa 
fer difusió de la campanya incloent-hi activitats 
en la celebració de diferents festes populars del 
tipus carnestoltes o Tomatina de Bunyol, i es 
compromet a establir contacte amb els ajunta-
ments que calga.

La Sra. Calaramunt Diego insisteix que les idees 
han de desenvolupar-se durant tot l’any i en el 
major nombre possible de llocs.

El Sr. Antonio Pérez comenta la possibilitat fer 
entrevistes amb personatges importants so-
bre temàtiques de coeducació amb la finalitat 
de mostrar aquestes entrevistes a les aules. La 
Sra. Marta Tomàs pregunta per la possibilitat de 
pujar vídeos, relacionats amb la campanya, en 
Youtube per a difondre’ls en diferents xarxes 
socials, però la Sra. Monar van Vliet diu que no 
és possible perquè el CECV no té canals propis.
La Sra. Doménech comenta que els IES de la 
Patacona (Alboraia) i La Torreta (Elx) d’FP han 
produït vídeos que exhibeixen i critiquen mas-
clismes. 
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La Sra. Cardona i Prats interpreta que s’està am-
pliant la campanya fent-la més transversal, ente-
nent la violència masclista a les aules i en la resta 
dels àmbits.

La Sra. Monar van Vliet comenta que la Sindi-
catura de Greuges va demanar l’informe sobre 
masclismes quotidians a les aules, i que la Sra. 
Cuenca Carrión va argumentar que a més i ate-
nent el 4t punt del Decàleg, la comunitat edu-
cativa va més enllà i l’expressió «a l’aula» es va 
eliminar.

La Sra. Cardona i Prats comenta la rellevància 
d’una data com l’11 de febrer, Dia Internacional 
de la Dona i la Xiqueta en la Ciència. Fa esment 
sobre els micro i macromasclismes que apareixen 
en els llibres de text, professions de la ciència 
no triades per xiques, etc. La Sra. Galiana Roig 
Comenta que al CEIP Federico García Lorca de 
València s’està desenvolupant un projecte amb 
el nom de STEM sobre les dones en la tecnologia.

La Sra. Villaescusa Alejo afegeix que en la UPV 
tenen un projecte de visibilització de la dona 
amb una sèrie de murals interactius, i proposa 
una ruta per aquests, està en contacte amb els 
responsables. A més comenta que sobre el 
mes de febrer es duran a terme unes jornades 
conjuntes de l’àmbit CETEM i d’Inclusiva.

El Sr. Antonio Pérez Comenta que en els CEFIRE 
es fan multitud de jornades sobre coeducació 
en col·laboració amb ajuntaments i mancomu-
nitats, amb la presència de Carmen Ruiz Repu-
llo. Proposa posar-se en contacte amb el Mu-
seu de Belles arts per a recaptar la informació 
de la presència d’obres de pintores a les sales 
d’exposició. 

La Sra. Villaescusa Alejo recorda que es convo-
carà la 7a edició de la ruta «València, Ciutat de 
dones», i la Sra. Valls comenta, com a curiositat, 
que hi ha rutes per a posar de manifest les dones 
en el cementeri, i la seua rellevància.

El Sr. Pérez recomana el visionat de la pel·lícula 
El despertar de les formigues.

La Sra. Villaescusa Alejo llig l’informe, que té una 
estructura similar a la resta, i el Sr. Pérez inicia 
la intervenció enumerant els blocs que el com-
ponen:

• Què sabem? 
La veu de la comunitat científica, 
per Arantxa Grau, sociòloga de la UV.

• Què tenim? 
La veu de l’Administració educativa, 
desenvolupament del Pla Director de Coeduca-
ció, i també una anàlisi de la memòria de convi-
vència comparant-la amb un informe molt recent 
de Save the Children, que fa recomanacions so-
bre aquest tema ja que l’informe no recull algu-
nes dades interessants de sexe, edat de xiquets 
i xiquetes, a més de relacionar les diferents va-
riables implicades en la violència i la correlació 
de variables quan es donen juntes en el context 
escolar.

• Què observem? 
La veu de la comunitat educativa

• Què recomanem? 
Propostes d’acció del CECV.

En l’apartat Què observem? de la veu de la co-
munitat educativa, a partir de la contrastació 
dels resultats i de les enquestes conegudes pels 
membres de la comissió, i tenint en compte la 
revisió de la literatura científica, es va conside-
rar sistematitzar tota la informació en set dimen-
sions:

• Aspecte físic
• Seguretat
• Espai públic
• Espai domèstic
• Entorn formatiu
• Relacions de parella
• Emocions
 

 
De cadascuna d’elles s’estableix una introducció 
amb les idees més importants considerades en 
aquestes dimensions. Aspecte físic: concepció 
i estètica de la bellesa de la dona, estètica mer-
cantilista, que pot produir trastorns de l’estil de 
l’anorèxia, la bulímia…

Seguretat: tractat com a dret fonamental.

Espai públic: com a marc fonamental per a la so-
ciabilització, i no com un element discriminador.
Espai domèstic: insistir en la participació con-
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junta en les tasques domèstiques com un fet 
habitual, sobretot entre la joventut, i qüestionar 
l’arquitectura com a fet diferenciador d’espais.

Entorn formatiu: que considera fonamental la 
formació del professorat, la conscienciació de 
la comunitat educativa quant als masclismes, i 
posar l’accent en la formació de les famílies.

Relacions de parella: relacions basades en 
l’amor romàntic amb els problemes que com-
porta.

Emocions: treballades en els centres educatius, 
on es donen situacions difícils de gestionar per 
part de la joventut. Cal comentar el fet que cada 
vegada es produeix un consum més primerenc 
de pornografia, i donar importància a l’educació 
afectivosexual com a formació integral per a jo-
ves i famílies, per a construir relacions afectives 
de respecte mutu.

Són set dimensions sistematitzades després 
d’enunciats i resultats de l’enquesta detallats en 
l’informe.

La Sra. Villaescusa Alejo recorda la realització 
del procés de revisió d’errades tipogràfiques i 
ortogràfiques, i que el pròleg està sol·licitat a la 
Sra. Rosa Maria Rodríguez Magdá, filosofa i es-
criptora valenciana dedicada al pensament con-
temporani i al feminisme.

El Sr. Pérez continua amb la seua intervenció ci-
tant que en l’apartat «Que recomanem?», pro-
postes que fa el CECV, s’introdueix una sèrie 
de recomanacions a partir de cada dimensió 
i atesos els agents del decàleg sobre aquest 
tema s’han introduït una nombre d’ítems per a 
analitzar-los.

En l’Aspecte físic: fer accions per a consciencia-
ra alumnat i famílies sobre l’acceptació de la di-
versitat. S’ha introduït cada ítem amb la lletra R, 
verb que comença per R. Són ítems avaluatius, a 
més de propositius. En Seguretat, donar suport 
a accions de conscienciació de la percepció de 
por i inseguretat en l’entorn urbà. En l’Espai pú-
blic: reaccionar als diferents tipus de violència 
que s’exerceixen per raó de gènere.

En Espais domèstics: reunir les famílies per a 
donar a conéixer el pla de convivència i coedu-

cació del centre. En Entorn formatiu: fer forma-
ció específica en matèria coeducativa, organit-
zar tallers d’educació afectivosexual. Fa menció 
a un programa d’Àpunt que es titula «69 raons». 
En Emocions: donar suport a l’autoestima entre 
l’alumnat.

S’hi inclou un glossari bàsic, sense ser ex-
haustiu, ja que en cas d’una extensió excessi-
va caldria una altra publicació, per la qual cosa 
hi apareixen només 40 termes significatius. El 
projecte consta, a més, d’una bibliografia sin-
tètica amb referències als informes. Els ítems 
de cadascuna de les dimensions no és un docu-
ment tancat, sinó que es tracta d’una proposta 
oberta a la comunitat educativa i a la societat. És 
una informació que es pot consultar a la web del 
CECV, i la Sra. Monar van Vliet comenta que està 
pendent la traducció de l’informe.

La Sra. Josefa Doménech recorda a les perso-
nes assistents que en el glossari s’enumeren 
cinc tipus de violència de gènere, sol·licita que 
s’incloga en l’informe una explicació amb detall 
del tipus de violència psicològica emocional.

3. Torn Obert  de paraula

S’aprova l’informe per unanimitat. Recomana-
cions del visionat de certs films per a tractar el 
tema de l’erradicació dels masclismes.

S’intenta recuperar un espai de la web CIC per 
a la coordinació en la qual es puga anar afegint 
material audiovisual. Es comenta en el grup l’ús 
inapropiat d’un cert tipus música amb referèn-
cies masclistes en els centres.

No havent-hi cap altra intervenció, la presidenta 
dona les gràcies, i remarca que és un plaer tre-
ballar amb els membres de la comissió.
Es tanca la sessió sent les 11.05 h.

València, 24 d’octubre del 2019.

Vist i Plau

La presidenta de la comissió
Mª Isabel Villaescusa Alejo

La secretària tècnica del CECV
Maite Monar van Vliet
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Actes Gestió Econòmica  

ACTA NÚM. 1/2019 DE LA 
SESSIÓ CONSTITUTIVA 
DE LA COMISSIÓ DE 
GESTIÓ ECONÒMICA I 
CORRESPONDÈNCIA DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, 
CELEBRADA EL DIA 19 DE 
JUNY DE 2019

ASSISTENTS
Encarna Cuenca Carrión
Presidenta del CECV
Vicent Baggetto i Torres
Vicepresident del CECV
Maite Monar van Vliet
Secretària tècnica del CECV
Mercè Claramunt i Diego
Assessoria tècnica educativa del CECV

Consellers i conselleres
Mª Ángeles Herranz Ábalos
Administració educativa autonòmica
David Vento Diéguez
Inspecció educativa
Sergio Manuel Carbonell Peral
Professorat privat (FISIE)

Justifiquen l'absència
Beatriu Cardona i Prats
Encarna Salvador Muñoz

D’acord amb la convocatòria, la Comissió de 
Gestió Econòmica i Correspondència del Con-
sell Escolar de la Comunitat Valenciana es 
reuneix a la seu del CECV de la Conselleria 
d’Educació, Cultura i Esport el dia 19 de juny 
de2019 a les 12.00 h en segona convocatòria, 
amb l’assistència de les conselleres i els con-
sellers que dalt es relacionen.

ORDRE DEL DIA

1. Constitució de la Comissió.
2. Elecció de la presidència i vicepresidència.
3. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió del 

dia 27 de juny de 2018.
4. Aprovació, si escau, de l’informe de corres-

pondència corresponent a l’exercici 2018.
5. Aprovació, si escau, del tancament econòmic 

de l’exercici 2018.
6. Aprovació, si escau, del pla d’actuació 

econòmica per a l’exercici 2019.
7. Torn obert de paraula.

La presidenta del Consell Escolar de la Comu-
nitat Valenciana (CECV), Sra. Cuenca Carrión, 
saluda els assistents i obri la sessió. Donat 
que es tracta de la primera reunió de la Co-
missió després de renovat el Ple del Consell 
Escolar de la Comunitat Valenciana (CECV), 
s’informa que caldrà, en primer lloc, consti-
tuir la Comissió i després elegir-ne president 
o presidenta. Excusa, a més la consellera En-
carna Salvador Muñoz, que no ha pogut as-
sistir a la reunió però ha donat l’aprovació a 
la documentació que s’ha tramés amb la con-
vocatòria. 

1. Constitució de la Comissió

Atès que hi ha quòrum en la segona convoca-
tòria, la Sra. Cuenca Carrión dona per constituï-
da la comissió.

2. Elecció de la presidència i vicepresidència

La Sra. Cuenca Carrión informa que l’anterior 
presidenta de la Comissió va ser la consellera 
Mª  Ángeles Herranz Ábalos, però que qualsevol 
dels membres pot presentar-se per a ser elegit. 
Per unanimitat dels i les assistents es decideix 
que continue com a presidenta de la Comissió 
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de Gestió Econòmica i Correspondència la Sra. 
Herranz Ábalos. La vicepresidència recau en el 
conseller Sergio Manuel Carbonell Peral.

La Sra. Cuenca Carrión cedeix la paraula a la 
presidenta de la comissió, perquè faça ús del 
càrrec i continue amb l’ordre del dia.

3. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 27 de juny de 2018

La Sra. Herranz Ábalos demana si la secreta-
ria del CECV ha rebut alguna esmena o si al-
gun dels assistents té alguna observació sobre 
l’acta de la sessió anterior. No havent-hi cap 
esmena s’aprova l’acta per assentiment.

4. Aprovació, si escau, de l’informe de co-
rrespondència corresponent a l’exercici 2018

La Sra. Herranz Ábalos fa una exposició breu 
de l’informe. Felicita per la faena feta i agraeix 
que s’haja elaborat de manera tan exhaustiva i 
ordenada. Troba la Sra. Herranz que s’ha mi-
llorat fins i tot el de l’any anterior, i que es pot 
trobar de manera ràpida qualsevol correspon-
dència que haja arribat al CECV. 

Explica que està ordenat per conceptes i ac-
tivitats, i fa un repàs ràpid per cadascun dels 
epígrafs de l’informe. La Sra. Cuenca Carrión 
comenta que un dels objectius a l’hora de re-
dactar l’Informe de Correspondència és que 
tota la correspondència que arriba al CECV, així 
com els documents referenciats, estiguen a 
l’abast de qui els demane.

Pel que fa a la correspondència externa, la Sra. 
Herranz valora que aquest any ha estat escas-
sa. Aclareix la Sra. Cuenca Carrión que l’any 
anterior havia arribat més correspondència ex-
terna relativa a famílies que demanaven infor-
mació sobre les actuacions del CECV o sobre 
els processos d’escolarització, i que si no esta-
va en mà del Consell Escolar solucionar el que 
demanaven, es traslladava la petició a la unitat 
corresponent, i s’enviava posteriorment una 
comunicació a la persona que s’havia dirigit al 
CECV per a comunicar-li en quin moment del 
procés es trobava la seua sol·licitud.

El Sr. Vento Diéguez postil·la que és probable 
que hi haguera més comunicació externa de 
les famílies perquè el curs passat va canviar el 
procediment d’admissió i que aquest any deu 
haver sigut tranquil en aquest sentit. Seguida-
ment, la Sra. Herranz Ábalos continua fent un 
repàs pels últims apartats de l’informe i sugge-
reix que tota aquesta informació s’incorpore 
al web del CECV. El Sr. Vento Diéguez intervé 
i diu que considera beneficiós facilitar que la 
informació es trobe a l’abast de la ciutadania. 
L’informe de correspondència queda aprovat 
per assentiment.

5. Aprovació, si escau, del tancament econò-
mic de l’exercici 2018

La presidenta de la comissió dona la paraula a 
la Secretària tècnica, Sra. Monar van Vliet, que 
reparteix entre els i les assistents l’Informe del 
tancament comptable de l’exercici 2018, millo-
rat respecte del que es va enviar amb la con-
vocatòria, i li demana que indique les modifica-
cions respecte de l’anterior. Pren la paraula la 
Sra. Monar van Vliet per a explicar el document 
del tancament econòmic, revisant cada partida 
reflectida a l’informe.

Finalitzada l’exposició, pren la paraula la Sra. 
Herranz Ábalos per a felicitar novament el 
CECV pel treball dut a terme i la claredat en el 
tancament. Opina la Sra. Herranz que s’ha fet 
una gestió econòmica de mínims i que a efec-
tes interns cal felicitar l’administració dels re-
cursos del CECV. Continua dient que quan es 
fan gestions en col·laboració amb altres insti-
tucions o conselleries, caldria reflectir el per-
centatge de participació econòmica que fa 
cadascuna, amb la finalitat que quede palès el 
cost total de l’actuació o activitat feta.

Esmenta algunes actuacions amb un import 
considerable que han necessitat un finança-
ment superior al que es contempla en el do-
cument comptable, com per exemple l’informe 
d’FP. En el mateix sentit, la Sra. Cuenca Ca-
rrión menciona l’informe de lectura en el qual 
va contribuir l’Acadèmia Valenciana de la Llen-
gua (AVL) amb un import aproximat de 8.000 €. 
Dona suport al suggeriment de la Sra. Herranz, 
i comenta que es podria incorporar una xicote-
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ta introducció al document actual i reconéixer 
el treball o les aportacions fetes des d’altres 
instàncies.

Seguidament, la Sra. Herranz remarca que es 
tractaria d’una millora que donaria una visió 
més aproximada de la realitat respecte de les 
despeses de les activitats organitzades.

Per últim, pregunta a les persones assistents 
si tenen alguna altra qüestió que calga tractar 
d’aquest apartat, i no havent-hi cap observa-
ció més, s’aprova per assentiment l’informe del 
tancament comptable de l’exercici 2018.

6. Aprovació, si escau, del pla d’actuació 
econòmica per a l’exercici 2019

La Sra. Herranz Ábalos dona pas al punt sisé.
Comenta que algunes partides s’han incremen-
tat respecte de l’exercici anterior, mentre que 
d’altres mantenen la mateixa quantitat econò-
mica. Es passa a detallar partida a partida, com-
parant la previsió per a l’exercici 2019 respecte 
del tancament de l’exercici 2018.

• Reunions i conferències. Es manté el mateix 
import que en l’exercici 2018, malgrat que la 
despesa va estar molt inferior a la pressupos-
tada inicialment. La Sra. Monar van Vliet co-
menta que s’espera una despesa major que la 
feta en l’exercici 2018, comptant amb totes les 
normatives que està previst que apareguen, els 
canvis que es volen dur a terme, etc. Per aques-
tes qüestions es manté la previsió del 2018, que 
era superior a la despesa feta durant el mateix 
exercici.

• Jornades externes: la partida s’ha incremen-
tat, segons explica la Sra. Cuenca Carrión, pre-
veient que els canvis de legislatura puguen pro-
vocar un augment de jornades externes, i calia, 
en previsió, deixar un marge pressupostari que 
contemplara aquesta possibilitat. 

La Sra. Herranz aclareix que en aquesta partida 
estarien les despeses de les convocatòries del 
Consell Escolar de l’Estat, d’altres autonomies, 
o l’assistència a jornades, etc. La Sra. Cuenca 
Carrión comenta que està prevista també la 
reunió de consells escolars autonòmics, que a 

hores d’ara encara no se sap si se celebrarà, 
però que si fora així i hagueren d’assistir mem-
bres del Consell, produiria una despesa impor-
tant en transport, hotels, etc.

• Jornades CECV: la despesa en aquest apartat 
s’ha reduït significativament. La Sra. Herranz 
opina que en l’exercici 2018 s’havia fet una pre-
visió comptant amb l’informe de la Formació 
Professional que després al ser finançat per 
Bankia, la despesa per al mateix CECV va ser 
molt menor. Seguidament, pregunta si amb la 
previsió contemplada serà suficient per a les 
actuacions del present exercici, i la Sra. Cuen-
ca Carrión comenta que l’import previst per al 
2019 serà suficient, ja que l’informe de Coedu-
cació, en el qual es treballa durant aquest exer-
cici, serà el de masclismes quotidians, que és el 
que va demanar la Sindicatura de Greuges.

Aprofita la Sra. Cuenca Carrión per a informar 
que el propòsit és que estiga acabat a princi-
pi del pròxim curs, ja que formalment l’informe 
tindrà unes recomanacions amb l’estructura del 
Decàleg del CECV adreçades a alumnat, famí-
lies, centres educatius, etc., i que si l’informe 
poguera estar acabat a començament del curs 
2019-2020, la coordinació d’Igualtat i Convi-
vència dels centres educatius el podria tindre 
en compte a l’hora de programar les activitats.
Continua la Sra. Cuenca Carrión donant a co-
néixer que es compta amb el suport d’Igualtat i 
que fins i tot s’havia parlat de fer la presentació 
a Alacant, a la seu de la Sindicatura de Greuges, 
i que per tant, s’espera que amb la previsió des-
tinada a la partida siga suficient.

• Publicacions: aquesta partida –observa la 
Sra. Herranz Ábalos– ha tingut un increment 
considerable a causa de les publicacions que 
es volen fer.

Pren la paraula la Sra. Monar van Vliet, que ex-
posa que els informes, memòries i dictàmens 
pendents, es troben en procés de correcció i 
revisió. La Sra. Cuenca Carrión pren la paraula 
i transmet que a finals de juliol voldrien convo-
car una reunió de la Comissió Permanent, en la 
qual s’aproven tots els documents pendents i 
per tant el CECV tindria fins i tot, l’informe del 
curs 2019 acabat. 
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• Funcionament intern. La Sra. Herranz Ábalos 
comenta que aquesta despesa pertany a les 
compres ordinàries de material fungible, aigua, 
etc., i que es preveu, vistes les xifres pressu-
postades, un xicotet increment respecte de la 
previsió feta per a l’exercici 2018.

• Representació i altres. La Sra. Herranz Ába-
los informa que les despeses que s’han produït 
corresponen sobretot al concepte d’Altres, ja 
que el CECV no sol fer despeses en concep-
te de representació i que es pressuposta en la 
mateixa quantitat que la previsió que es va fer 
per a l’exercici 2018. Conclou la Sra. Herranz 
comentant que el volum total del pressupost és 
paregut a la previsió de l’exercici anterior, i que 
ascendeix a 93.290,00 €. Demana si els i les 
assistents necessiten algun aclariment o tenen 
dubtes sobre la qüestió.

No havent-hi més intervencions s’aprova per 
assentiment el Pla d’Actuació Econòmica per 
a l’exercici 2019. La Sra. Herranz Ábalos su-
ggereix de nou que s’incorpore el document al 
web.

7. Torn obert de paraula

Pren la paraula el conseller Sergio Carbonell 
Peral, que pregunta què ocorre amb els diners 
previstos que no es fan servir. La Sra. Herranz 
Ábalos informa que en aquest cas els diners 
retornen a Hisenda. Continua dient que es pot 
fer també una modificació pressupostaria prè-
via en cas que fora necessari.

La Sra. Cuenca Carrión exposa que, per-
què la Comissió no haja de tornar a reunir-se, 
s’incorporarien les propostes de millora que 
han anat sorgint durant la reunió, i s’enviarien 
per correu electrònic als i les membres de 
la Comissió. Conclou dient que una vega-
da els membres donaren l’aprovació es pas-
saria a la Comissió Permanent, i finalment 
s’incorporarien els documents amb els canvis 
al web del CECV.

S’accepta per assentiment.

No havent-hi cap altra intervenció es tanca la 
sessió, sent les 12.55 h.

València, 19 de juny del 2019.

Vist i Plau

La presidenta de la comissió
Mª Ángeles Herranz Ábalos

La secretària tècnica del CECV
Maite Monar van Vliet
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Informes i Dictàmens

ACTA NÚM. 1/2019 DE LA 
COMISSIÓ D’INFORMES 
I DICTÀMENS DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, 
CELEBRADA EL DIA 15 DE 
MAIG DE 2019

ASSISTENTS
Encarna Cuenca Carrión
Presidenta del CECV
Vicent Baggetto i Torres
Vicepresident del CECV
Maite Monar van Vliet
Secretària tècnica del CECV
Mercè Claramunt i Diego
Assessora tècnica educativa del CECV
Julio Gómez Carbonell
Tècnic educatiu del CECV

Consellers i conselleres
David Vento Diéguez
Inspecció educativa
Sergio Manuel Carbonell Peral
Professorat privat (FISIE)
Ferran Vicent García Ferrer
Organitzacions sindicals (CCOO PV)
Marta Tomás Pérez
Famílies alumnat públic (G. Anaya)
Alejandro Cob Gamborino
Professorat privat (USO)
Sonia Ibáñez Abad
Professorat públic (STEPV)
Encarna Salvador Muñoz
Personalitat de reconegut prestigi
Rosa J. Cañada Solaz
Administració educativa autonòmica

D’acord amb la convocatòria, la Comissió 
d’informes i Dictàmens del Consell Escolar 
de la Comunitat Valenciana es reuneix a la 
sala d’actes de la Conselleria d’Educació, 
Investigació, Cultura i Esport el dia 15 de maig 
de 2019 ales 9.30 h en primera convocatòria 
i a les 10.00h en segona convocatòria, amb 
l’assistència de les conselleres i els consellers 
que dalt es relacionen.

ORDRE DEL DIA

1. Constitució de la Comissió.
2. Elecció de la presidència i vicepresidència.
3. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió del 

dia 5 d’octubre de 2018.
4. Estudi i aprovació, si escau, de l’Informe  

sobre la situació del sistema educatiu a la 
Comunitat Valenciana 2016-2017.

5. Estudi i aprovació, si escau, de la Memòria 
2018 i Dictàmens 2018.

6. Torn obert de paraula.

La presidenta del Consell Escolar dona la ben-
vinguda a tots els components de la Comissió 
de Dictàmens i Informes, i dona pas al primer 
punt de l’ordre del dia.

1. Constitució de la Comissió

La Sra. Cuenca Carrión explica que el primer 
punt és la constitució de la comissió. Com que 
hi ha quòrum es pot constituir.

2. Elecció de la presidència i vicepresidència 

La Sra. Cuenca Carrión demana si hi ha candi-
datures a la presidència i a la vicepresidència 
de la Comissió de Dictàmens i Informes. Es pre-
senten de manera voluntària la Sra. Salvador 
Muñoz i el Sr. Vento Diéguez. Es determina que 
la Sra. Salvador Muñoz serà la vicepresidenta, 
ja que ja és la presidenta d’una altra comissió, 
i que el president serà el Sr. Vento Diéguez. La 
Sra. Cuenca Carrión agraeix als dos que s’hagen 
presentat, i suggereix al Sr. Vento Diéguez con-
tinuar presidint la reunió, en ser la primera de la 
comissió.
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3. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió 
del dia 5 d’octubre de 2018

La Sra. Cuenca Carrión comenta que no hi ha 
esmenes a l’acta però si algú vol presentar-ne 
alguna, serien estudiades en aquest moment. 
Ningú presenta cap esmena, i per tant s’aprova 
l’acta.

4. Estudi i aprovació, si escau, de l’Informe so-
bre la situació del sistema educatiu a la Comu-
nitat Valenciana 2016-2017

La Sra. Cuenca Carrión fa una introducció breu 
sobre com s’ha elaborat l’informe. Explica que 
té el mateix format de l’informe de l’any anterior 
i que respecta l’estructura del decàleg del Con-
sell Escolar.

Comenta també que hi ha interés per traure’l 
avant coincidint amb la finalització de la le-
gislatura, i que l’esborrany de l’informe 2017-
2018/2018-2019 està elaborant-se recollint les 
propostes d’acció amb els eixos i les actuacions 
de la Conselleria en aquest sentit. Es tracta d’un 
informe molt més complet.

La Sra. Cuenca Carrión proposa que una volta 
es dispose de l’esborrany, que ha de portar la 
Sra. Arantxa Grau de la Universitat de València, 
es faça una reunió amb el president i amb la vi-
cepresidenta de la comissió per a fer un estudi i 
analitzar el document. 

Una vegada explicat això, comenta que es pas-
sa a l’anàlisi de l’Informe 2016-2017, on només 
s’han rebut esmenes del Sr. Garcia Ferrer de 
l’organització CCOO-PV, i que s’analitzaran a 
continuació. Comenta també que seria recoma-
nable poder aprovar l’informe i així poder por-
tar-lo a la Permanent.

Esmenes genèriques
•  Pertinència d’un índex de continguts per pà-
gines per a gestionar la informació. La Sra. Mo-
nar comenta que s’hi inclourà un índex (igual 
que s’ha fet en els informes anteriors) en la pà-
gina 5, previ a la presentació de l’informe, però 
per un error de maquetació no hi apareix.
S’accepta l’esmena. 

•  L’informe es refereix en alguns ítems en el 
curs 2016-2017 i en uns altres en el 2015-2016. 
Cal aclarir aquests errors. El Sr. Gómez Carbo-
nell explica que s’han detectat (portada i se-
güents) i s’han canviat. Només es fa referència 
a 2015-2016 per als resultats acadèmics, que 
sempre són els del curs anterior.
S’accepta l’esmena.

•  Emprar la denominació País Valencià quan 
siga denominació no oficial de la nostra comu-
nitat autònoma. El Sr. Garcia Ferrer demana si 
es pot utilitzar la denominació País Valencià 
utilitzant la justificació que apareix en el preàm-
bul de l’Estatut d’Autonomia. El Sr. Gómez Car-
bonell explica que en el document apareix huit 
vegades Comunitat Valenciana fora de la deno-
minació oficial, i que es podria canviar per País 
Valencià.
S’accepta l’esmena.

•  Cal distingir els resultats per comarques. Els 
resultats per província no són gens útils per a 
analitzar la realitat social i educativa del País 
Valencià. El perfil comarcal és rellevant socioe-
conòmicament, i també lingüísticament, i per 
tantes fa imprescindible per a poder avaluar i 
proposar millores per a l’educació valenciana.

El Sr. Garcia Ferrer comenta que és molt més 
útil sociològicament analitzar les dades per co-
marques, que ens donaria informació socioe-
conòmica sobre el que està passant en educa-
ció. La Sra. Cuenca Carrión explica que sempre 
ha sigut l’objectiu del Consell Escolar obtindre 
les dades per comarques per a poder fer unes 
recomanacions més adequades, i a més obtin-
dre-les per sexe per a fer una millor anàlisi.

La Sra. Monar van Vliet comenta que en rebre 
les esmenes es van demanar de nou les dades 
a Conselleria, i han contestat que enviaran al 
Consell Escolar les dades desagregades per 
comarca i sexe quant als resultats acadèmics. 

Quant a l’ensenyament en valencià, no és possi-
ble tindre les dades perquè aquestes s’obtenen 
per grup i no per estudiant, i fa una recomana-
ció per a obtindre aquestes dades per comarca 
i sexe.
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Proposa llevar la recomanació i afegir la gràfica 
desagregada per comarques i sexe. El Sr. Gar-
cia Ferrer comenta que el que s’hauria de fer és 
afegir recomanació on manquen les dades.

La Sra. Cañada Solaz comenta que es podria 
afegir una recomanació en el sentit que els pro-
grames de recollida de dades de Conselleria, 
com per exemple Ítaca, implementen la desa-
gregació per sexe. 

Esmenes apartat 1. 
Alumnat Ciutadà i protagonista.
– El principal criteri a l’hora de mostrar els re-
sultats és el tipus de titularitat de centres. No 
sembla que siga aquest un indicador tan impor-
tant com per a ser l’únic assenyalat. Uns altres 
també aportarien informació sobre quina és la 
situació de l’educació al País Valencià: nivell de 
renda, població migrant i nouvinguda, zones ru-
rals, atenció educativa específica, etc.

El Sr. Garcia Ferrer comenta que l’informe està 
tot desagregat quant a la titularitat i això no té 
utilitat per a l’anàlisi. La seua opinió és que les 
dades han d’estar desagregades segons factors 
socioeconòmics que determinen la incidència 
de l’accés a l’educació. 

La Sra. Cuenca Carrión suggereix que es podria 
demanar a l’administració implementar aquests 
indicadors a Ítaca. El Sr. Garcia Ferrer sugge-
reix al respecte que estaria bé agafar informes 
d’altres comunitats autònomes i veure quins 
són els indicadors que fan servir.

La Sra. Cuenca Carrión comenta que també 
s’hauria de tindre en compte l’aprenentatge no 
formal a l’hora de fer l’estudi, però el problema 
ací seria trobar els indicadors que serien molt 
útils en l’àmbit comarcal. La Sra. Cañada Solaz 
comenta que es podrien traure dades d’aquesta 
mena de l’avaluació diagnòstica.

La Sra. Tomás Pérez comenta que la Conselle-
ria pot recollir les dades, sense cap problema 
de la llei de protecció de dades, perquè hi té un 
interés legítim. Finalment, es formula la següent 
recomanació en el sentit que l’administració 
repense quines dades són les que recull en els 
seus mecanismes per a poder gestionar-les de 

manera que es puguen analitzar altres indica-
dors a més de la classe de titularitat del centre. 

– Es destaquen els diferents percentatges 
d’alumnat matriculat en centres públics, con-
certats i privats, depenent de cada província.

No se’n fa cap valoració del fet que el major per-
centatge d’alumnat en centres concertats per-
tany a la província de València. Cal analitzar les 
causes d’aquesta incidència: motius històrics, 
evolució de l’oferta, implantació deficient de la 
xarxa pública, etc., i també deduir propostes de 
planificació educativa que reforcen i amplien la 
xarxa d’educació pública.

El Sr Garcia comenta que s’ha de fer algun ti-
pus de valoració amb relació a aquest fet. El Sr. 
Vento Diéguez diu que sovint depén de les loca-
litats, i posa l’exemple d’Elx i Alacant. En la pri-
mera, sols el 20% és escola concertada, mentre 
que a Alacant és el 50%.

El Sr. Garcia Ferrer comenta, en escoltar aques-
tes dades, la importància de fer-ne una anàlisi, i 
les atribueix en aquest cas a la situació socioe-
conòmica.

Analitzant les dades de les tres províncies li re-
sulta cridaner que a Castelló i Alacant la con-
certada tinga una menor incidència i a València 
estiga al 50% amb relació a la pública. Proposa 
fer una recomanació en el sentit de fer políti-
ques educatives que facen que la xarxa pública 
tinga una major homogeneïtat. La Sra. Cuenca 
Carrión argumenta que seria interessant saber 
com està afectat el percentatge de València per 
les dades del Cap i casal, i que això condiciona 
el resultat en l’àmbit provincial.

El Sr. Garcia Ferrer es pregunta quina ha de ser 
la recomanació, i la Sra. Cuenca Carrión es pre-
gunta si es té clar quin és el focus del problema 
per a poder fer la recomanació corresponent. 
La Sra. Ibáñez comenta que l’anàlisi ha de tindre 
en compte la situació urbanística de la ciutat, i 
si s’han respectat els espais obligatoris per a la 
construcció de noves escoles públiques.

En la seua opinió aquesta ha de ser la recoma-
nació, que en moltes ciutats del País Valencià 
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no s’ha respectat. El Sr. Garcia Ferrer sugge-
reix que la recomanació, segons ell, al peu de 
les taules de dades, seria que el Consell Escolar 
valora que fan falta polítiques públiques que fa-
cen més universal i d’una extensió més homo-
gènia l’oferta d’ensenyament públic indepen-
dentment de la zona. 

La Sra. Cuenca Carrión llig com quedaria la re-
comanació definitivament: «Analitzar les cau-
ses de l’heterogènia i desigual oferta educativa 
territorialment per motius històrics i deficient 
implantació de la xarxa pública i proposar po-
lítiques que enfortisquen la xarxa pública». 
S’accepta. 

– En els indicadors relatius als centres concer-
tats cal distingir entre els que tenen caràcter 
propi i els que no. El Sr. Garcia Ferrer explica 
que potser és rellevant conéixer dades dels 
centres concertats amb caràcter propi que, se-
gons explica, són els que tenen un ideari que 
l’alumnat ha d’assumir.

El Sr. Carbonell Peral comenta que si una famí-
lia tria aqueix tipus de centre n’ha d’acceptar 
l’ideari, mentre que el Sr. Garcia Ferrer diu 
que no és així perquè sovint a l’alumnat li toca 
aquest tipus de centre sense haver-lo triat. 

El Sr. Carbonell Peral posa exemples de centres 
religiosos catòlics que reben moltíssims alum-
nes d’altres religions, i no per això hi ha una im-
posició d’ideari. El Sr. Garcia Ferrer explica que 
la seua idea és que aparega dins dels indicadors 
per a veure si aporta informació, per tant dema-
na que aparega com a recomanació per a poder 
estudiar-les científicament.

La Sra. Cuenca Carrión es pregunta si aquestes 
dades deuen estar en Ítaca, i comenta que s’ha 
de fer una recomanació interna al Consell Esco-
lar per a l’elaboració de futurs informes de si-
tuació. La Sra. Cañada Solaz dubta que aquesta 
informació dels centres concertats no estiga 
encara en Ítaca, i diu que segurament deu figu-
rar en el contracte de concertació.

La Sra. Cuenca Carrión proposa deixar aquest 
estudi per a una sessió monogràfica en la qual 
es revisen tots els indicadors rellevants que 
s’hagen d’incloure en Ítaca. El Sr. Garcia Ferrer 

diu que si per als consellers no suposa proble-
ma, ell és partidari de posar-ho en aquest in-
forme, i no posposar-lo. El Sr. Vento Diéguez 
comenta que, per la seua experiència es tracta 
d’un tema molt delicat i que necessitaria un de-
bat molt més ampli, ara bé, si estan les dades es 
poden demanar.

La Sra. Cuenca Carrión explica que es dema-
narà a l’Administració, i si està, s’incorporarà; 
i si no, es farà una recomanació per a obtindre 
aquestes dades. 

– Per a les dades sobre Batxillerat i FP/Règim 
especial: obtindre també les dades de persones 
titulades en els diversos nivells amb relació a la 
població total. El Sr. Garcia Ferrer explica que 
se sap quantes persones entren als centres en 
Batxillerat i FP, però no les que promocionen 
amb relació a la població total. La Sra. Cuenca 
Carrión comenta que es poden traure les dades 
de l’INE (Institut Nacional d’Estadística) i elabo-
rar una graella per a incorporar-la a l’informe.
S’accepta.

Esmenes apartat b) 
Educació Secundària Obligatòria.

– Possible error: en la pàg. 37, graella 3.1.3, apa-
reix el mateix títol públic tres vegades. El Sr. 
Garcia Ferrer creu que es tracta d’un error ti-
pogràfic. El Sr. Gómez li comenta que ja s’han 
tingut en compte per a passar les correccions 
a la impremta. 

– No apareix la comparativa –increment o dis-
minució– dels percentatges de cada tipus de 
centre per titularitat en el pas de l’educació 
primària a secundària. Fora interessant tindre 
aquesta data per a analitzar-la i valorar-la con-
juntament amb el nombre de centres i de places 
escolars.

El Sr. Garcia Ferrer creu que seria interessant 
incorporar una comparació del pas de primària a 
secundària per centres, per a saber els xiquets 
i les xiquetes que passen de la pública a la con-
certada per a analitzar les raons de l’augment o 
la disminució de la quantitat d’alumnat.

Suggereix incorporar aquesta graella com-
parativa on aparega el percentatge del pas de 
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primària a secundària, després dels resultats 
acadèmics, concretament en la pàgina 41. La 
Sra. Cuenca Carrión pregunta als components 
de la comissió si estarien d’acord a agrupar les 
graelles de la pàgina26, que són les de primària, 
amb les de secundària, per a comparar-les. Tots 
es mostren d’acord amb agrupar les dades en 
una graella amb els percentatges.
S’accepta.

Esmenes apartat f) 
Ensenyament en valencià.

– Recomanar polítiques actives que possibiliten 
la disminució de la bretxa en l’ús i la promoció 
del valencià –i per tant, en els drets lingüístics 
de l’alumnat– entre comarques castellanopar-
lants i valencianoparlants, i també entre centres 
de titularitat pública i privada. Aquestes políti-
ques han d’afavorir la provisió de personal amb 
competència lingüística en les zones i centres 
amb menor implantació de l’ensenyament en 
valencià, i també la promoció de plans lingüís-
tics específics i més accessibilitat en la forma-
ció del professorat (esmena al comentari gene-
ral final de la pàgina 89).

El Sr. Garcia Ferrer diu que és important esmen-
tar-lo, i que no és acceptable que els centres 
de titularitat privada tinguen una incidència tan 
baixa en l’ensenyament en valencià.

En aquest sentit, ell creu que el Consell Escolar 
ha de comentar en l’informe que depenent de 
la titularitat del centre hi ha més o menys en-
senyament en valencià, i pensa que s’haurien 
d’aplicar mesures en el sentit d’equilibrar 
aquesta desigualtat.

La Sra. Cuenca Carrión es pregunta si és el mo-
ment adequat, en un informe del 16-17, de fer 
aquesta recomanació, ja que cada centre pot 
triar el seu model lingüístic. El Sr. Garcia Ferrer 
troba que seria interessant fer aquest comen-
tari dins de l’informe, donat que com a Consell 
Escolar s’ha d’indicar que aquest dèficit s’ha 
d’esmenar.

La Sra. Cuenca Carrión comenta que uns certs 
aspectes de la recomanació ja estan sent co-
berts per l’Administració, com ara fer cursos de 

valencià per a professorat a les EOI, i la creació 
d’un CEFIRE específic de Plurilingüisme per a la 
formació del professorat en llengües. El Sr. Gar-
cia Ferrer hi està d’acord, encara que ell prefe-
reix la formació en centres, però manté que s’ha 
de comentar en l’informe perquè encara que 
s’està complint la legalitat, es podria fer més.

Per a ell, el mínim que s’està fent no és suficient, 
i creu que s’ha de dir i comentar en l’informe. A 
més destaca que l’indicador dels centres con-
certats i privats és molt cridaner, i això no és 
admissible. El Sr. Vento Diéguez està d’acord 
en el fet que els centres concertats i privats no 
promouen el valencià, però diu que sí que com-
pleixen la legalitat vigent.

La Sra. Tomás comenta que el mateix està pas-
sant amb l’ensenyament de l’anglés, i que ella el 
considera molt més important per al futur dels 
xiquets i les xiquetes. El Sr. Garcia Ferrer diu 
que això li sembla molt bé, però que en l’informe 
no apareix cap referència a l’anglés i, en canvi, 
sí que s’hi parla sobre l’ensenyament en valen-
cià. De tota manera, comenta que li sembla ma-
lament qualsevol deficiència en l’ensenyament 
de llengües.

Per a centrar el debat, el Sr. Garcia Ferrer diu 
que la recomanació podria ser: «Recomanem 
dur a terme polítiques actives que possibiliten la 
disminució de la bretxa en l’ús i en la difusió del 
valencià entre zones valencianoparlants i caste-
llanoparlants». La Sra. Cuenca Carrión comenta 
que no li sembla correcte posar una recomanació 
per zones, quan en l’informe només apareixen 
dades per províncies. Per tant, es reformula la 
recomanació així: «Recomanar polítiques actives 
que possibiliten la disminució de la bretxa en l’ús 
i difusió del valencià en províncies de predomini 
castellanoparlant i també en centres de titularitat 
privada i concertada». 

La Sra. Cuenca Carrión suggereix posar aquesta 
recomanació darrere de comentaris globals en la 
pàgina 89.

També suggereix fer una correcció en els comen-
taris globals: on posa «enfront» posar «davant». 
Finalment, es decideix llevar «Només la xarxa 
pública pot garantir la pervivència del valencià 
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en el sistema educatiu, però per a complir aquest 
objectiu cal continuar promovent l’ensenyament 
en valencià en l’educació secundària», i substi-
tuir-ho per la recomanació anterior.
Esmenes apartat h) Avaluació diagnòstica.

– El primer objectiu destacat en presentar les 
dades sobre l’informe PISA és orientar les po-
lítiques educatives, enllaçar els resultats de 
l’alumnat en les proves cognitives amb el seu 
context socioeconòmic i cultural, a més de con-
siderar les actituds i disposicions, i d’establir 
trets comuns i diferents en els sistemes educa-
tius, els centres escolars i l’alumnat (p. 95).

Després no hi apareix cap ítem que permeta 
distingir aquests factors, sols la diferent titu-
laritat dels centres i el sexe de l’alumnat. Cal 
presentar els resultats d’acord amb aquest ob-
jectiu. El Sr. Garcia Ferrer comenta que no hi 
apareix l’anàlisi de les dades que figuren a les 
proves PISA. La Sra. Cuenca Carrión comenta 
que, com que l’informe PISA es publica cada 
4 anys, i l’any passat ja apareixien aquestes 
dades, es podria llevar tot aquest apartat que 
s’hi refereix. Per unanimitat es decideix llevar 
tot el punt referent a PISA. També desapareix 
l’apartat d’avaluació diagnòstica.

Esmenes apartat 3. 
El centre educatiu com a espai de convivència. 

A) Atenció a la diversitat.

– En l’apartat no es contempla la distinció entre 
personal docent i no docent. D’aquesta manera 
s’oculta la tasca de professionals com educa-
dores i educadors o fisioterapeutes. No podem 
conéixer la qualitat del sistema educatiu valen-
cià i la seua capacitat d’atenció a la diversitat si 
no parem atenció a la tasca de tot aquest perso-
nal, si no en reconeixem les funcions i avaluem 
si les poden desenvolupar en bones condicions.

El Sr. Garcia Ferrer comenta que tot el perso-
nal no docent, com per exemple educadors, 
fisioterapeutes, etc., no apareix a les dades i 
per tant és una invisibilització d’aquests llocs. 
Troba a faltar indicadors sobre el funcionament 
d’aquests llocs de treball, com per exemple qui-
na n’és la dotació, quants en són, etc.
La Sra. Cuenca Carrión diu que no ha de ser una 
recomanació per a l’Administració, sinó per al 

següent informe, perquè no se’n tenen dades. 
El tècnic educatiu comenta que les dades rela-
tives a aquests llocs de personal no docent no 
apareixen en les bases de dades de la Conselle-
ria d’Educació, i per tant, cal buscar al Ministeri 
d’Educació. Com que en aquest tampoc figuren, 
no s’han inclòs en l’informe.

El Sr. Garcia Ferrer suggereix fer una recoma-
nació perquè les dues conselleries intercanvien 
les dades d’aquestes persones treballadors, i 
sobre millor coordinació. La Sra. Ibáñez demana 
que quan se cite a aquest personal en l’informe 
se li canvie la nomenclatura per personal espe-
cialista de suport educatiu.
S’accepta.

Esmenes apartat 4. Entorns d’aprenentatge 
no formals i informals. Formació de persones 
adultes. 

– Caldria tindre dades distingides per situació 
laboral (atur, fix, temporal, parcial, etc.) 

– Caldria separar dades per persones migrants 
i els seus orígens: estat espanyol, unió europea, 
extracomunitaris.

– Cal separar les dades per sexe.

– Caldria tindre dades de les persones que in-
tenten entrar al sistema i no poden per manca de 
places. El Sr. Garcia Ferrer comenta que estaria 
be tindre aquestes dades, però la Sra. Cuenca 
Carrión troba que serà molt difícil obtindre-les, 
perquè les persones que es matriculen poden 
no donar-les. La recomanació relativa a les da-
des de persones migrants queda així: «Compro-
var si consten aquestes dades i incorporar-les 
per al següent informe».

Esmenes apartat 5. La tasca educativa i les con-
dicions de treball.

– Cal dissenyar i desenvolupar polítiques acti-
ves d’ocupació que permeten rejovenir la plan-
tilla docent. El Sr. Garcia Ferrer explica que fan 
falta polítiques que permeten tindre una planti-
lla docent més jove. També indica que hi ha una 
descompensació molt gran per sexe, ja que hi 
ha un percentatge molt més gran de dones do-
cents.
S’accepta.
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Esmenes apartat 6. 
Polítiques educatives.

– Entre les queixes rebudes per la Sindicatura 
de Greuges destaquen algunes relacionades 
amb l’atenció educativa a la diversitat, i que fan 
referència especialment al personal no docent 
(educadores i educadors, fisioterapeutes, etc.). 
Cal millorar el reconeixement de les tasques 
que fan aquestes professionals i també valorar 
amb indicadors les condicions de treball.

El Sr. Garcia Ferrer considera que és interessant 
que aparega en l’informe aquesta recomanació, 
i proposa canviar la nomenclatura: personal 
no docent per personal especialista de suport 
educatiu. La Sra. Cuenca Carrión ho veu bé tot, 
llevat de la part dels indicadors. El Sr. Garcia Fe-
rrer explica que només es parla de valorar amb 
indicadors, sense indicar com s’ha de fer, i que 
l’Administració ja s’encarregarà de triar-los.

– Es destaquen queixes rebudes pel Síndic de 
Greuges relatives a la supressió d’unitats de 
batxillerat concertat i per la implantació d’un 
model lingüístic a l’ensenyament. El CECV ins-
ta l’Administració Educativa a portar avant el 
diàleg amb la comunitat educativa i els agents 
socials; el desenvolupament normatiu i les po-
lítiques educatives que conduïsquen a un ple 
reconeixement de la funció de garantia social 
de l’ensenyament públic i al ple accés als drets 
educatius lingüístics de l’alumnat en qualsevol 
centre del País Valencià.

El Sr. Garcia Ferrer explica que és interessant la 
millora del diàleg entre la comunitat educativa 
i els agents socials. Des del seu punt de vista 
s’ha de fer un xicotet debat sobre la supressió 
d’unitats al batxillerat concertat, perquè per a 
ell no ha de ser important el tema de la titulari-
tat de centre, sinó el fet de la supressió d’aules. 
S’arriba a l’acord de, simplement, deixar cons-
tància.

5. Estudi i aprovació, si escau, de la Memòria 
2018 i els Dictàmens 2018

La presidenta del CECV comenta que no hi ha 
cap esmena als Dictàmens 2018, queden apro-
vats per assentiment.

No havent cap esmena a la Memòria 2018, ni cap 
intervenció dels o les assistents, queda aprova-
da per assentiment.

 6. Torn obert de paraula

No havent-hi cap altra intervenció es tanca la 
sessió, sent les 12.00 h.

València, 15 de maig de 2019.

Vist i Plau

La presidenta del CECV 
Encarna Cuenca Carrión

La secretària tècnica del CECV
Maite Monar van Vliet






